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Αθήνα, σήµερα στις 11 Δεκεµβρίου 2017, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 17.34’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αποφάσεις Βουλής: συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118
του Κανονισµού της Βουλής, επί της προτάσεως του Προέδρου
της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού
της Βουλής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/ 10.4.1997), όπως ισχύει». 

Η Πρόταση του Προέδρου της Βουλής έγινε δεκτή από τα
µέλη της Επιτροπής Κανονισµού της Βουλής µε πλειοψηφία 4/5
και εποµένως, σύµφωνα µε το άρθρο 108, παράγραφος 6 και 1,
η ψήφιση µπορεί να γίνει χωρίς συζήτηση. Παρ’ όλα αυτά, µπο-
ρούµε να κάνουµε µία συζήτηση, για όποιον θα ήθελε, για δύο
λεπτά. 

Προηγουµένως θα ήθελα να κάνω δύο ανακοινώσεις στο
Σώµα:

Η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ και επτά Βουλευτές του κόµµα-
τός της καθώς και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
Το Ποτάµι και τρεις Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν στις
11-12-2017 πρόταση νόµου: «Προστασία πρώτης κατοικίας και
µέτρα στήριξης για τα νησιά». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Επίσης, έχουµε µία επιστολή από τον συνάδελφο κ. Νικολό-

πουλο: «Κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα επιστολή θα ήθελα να
σας ζητήσω να µου χορηγήσετε άδεια από τις εργασίες της Βου-
λής από σήµερα 11 Δεκεµβρίου ως και την Τετάρτη 13 Δεκεµ-
βρίου, γιατί βρίσκοµαι εκτός Ελλάδας σε ταξίδι στο Ξιάν της
Κίνας, συµµετέχοντας στο συνέδριο «First Greek Investment
Forum»». 

Επιπλέον, έχει σταλεί και η παρακάτω επιστολή από τον κ.
Κωνσταντίνο Καραµανλή, Βουλευτή Σερρών της Νέας Δηµοκρα-
τίας: «Παρακαλώ να µου εγκρίνετε άδεια απουσίας από την Κυ-
ριακή 10 µέχρι και την Πέµπτη 14 Δεκεµβρίου 2017, προκειµένου
να µεταβώ στο εξωτερικό». 

Ακόµη, η κ. Βαγιωνάκη Ευαγγελία έχει στείλει την εξής επι-
στολή: «Σας παρακαλώ, όπως εγκρίνετε ολιγοήµερη άδειά µου
από την Πέµπτη 14 Δεκεµβρίου 2017 ως και τη Δευτέρα 18 Δε-
κεµβρίου 2017, καθώς θα απουσιάσω για προσωπικούς λόγους

στο εξωτερικό». 
Τέλος, από την κ. Άννα - Μισέλ Ασηµακοπούλου λάβαµε την

εξής επιστολή: «Διά της παρούσης επιστολής σάς ενηµερώνω
ότι θα απουσιάσω στο εξωτερικό (Γερµανία) κατά το χρονικό διά-
στηµα από 11 έως 14 Δεκεµβρίου 2017 και ως εκ τούτου θα
απέχω από τις εργασίες της Βουλής για το ανωτέρω διάστηµα». 

Η Βουλή εγκρίνει τις προαναφερθείσες άδειες απουσίας;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η Βουλή ενέκρινε

τις ζητηθείσες άδειες.
Παρακαλώ για το ζήτηµα του Κανονισµού τον λόγο έχει η κ.

Κοζοµπόλη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Πρόκειται για την τροποποίηση του Ειδικού Κανονισµού της

Βουλής και µάλιστα για το άρθρο 2, που αναφέρεται στο Γρα-
φείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή. 

Με το άρθρο 2 του Ειδικού Κανονισµού της Βουλής ρυθµίζον-
ται οι αρµοδιότητες του Γραφείου Προϋπολογισµού του Κρά-
τους στη Βουλή, ο τρόπος που ορίζεται ο επικεφαλής του
γραφείου, τα τυπικά του προσόντα, η διάρκεια της θητείας του
κ.ο.κ.. Προβλέπεται πενταετής θητεία του επικεφαλής και η δυ-
νατότητα ανανέωσης της θητείας του για µια ακόµη φορά. Δεν
προβλέπεται, όµως, η δυνατότητα παράτασης της θητείας του
για µικρότερο της πενταετίας διάστηµα. 

Πρόκειται για ένα κενό νόµου και αυτό το κενό έρχεται να κα-
λύψει σήµερα η παρούσα τροποποίηση, µε αφορµή και τη συγ-
κεκριµένη περίπτωση, που προέκυψε αυτήν την περίοδο στο
Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής. Η θητεία του Προέδρου
κ. Λιαργκόβα έληξε στις 30-11-2017, δεν θα συνεχιστεί η συνερ-
γασία και χρειάζεται µια µικρή παράταση, έως ότου γίνουν τα
οριζόµενα από τον νόµο στο άρθρο 2 του Ειδικού Κανονισµού
για την πλήρωση της θέσης.

Έτσι, µε την παρούσα τροποποίηση προστίθεται ένα εδάφιο
στο άρθρο 2 του Ειδικού Κανονισµού, µε το οποίο δίνεται η δυ-
νατότητα παράτασης της σύµβασης για µικρότερο του προβλε-
πόµενου από την οικεία διάταξη χρονικού ορίου θητείας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Εγώ να ενηµερώσω τη Βουλή –διότι τα είχαµε πει και στην Επι-

τροπή Κανονισµού- ότι η θητεία των υπόλοιπων µελών του Γρα-
φείου του Προεδρείου είναι µέχρι τον Μάρτιο, εξ όσων γνωρίζω.
Επίσης, θα ολοκληρώσουν τη θητεία τους. Ενδιάµεσα, όποια αλ-
λαγή γίνει θα γίνει, σε συνεννόηση και των δύο υπευθύνων, για
να δούµε και από εκεί και ύστερα και για το σύνολο του Γραφείου
πώς θα προχωρήσει.

Παρακαλώ, τον λόγο έχει ο Πρόεδρος κ. Τραγάκης.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, την 30η Νοεµβρίου
έληξε η θητεία του συντονιστή του Γραφείου Παρακολούθησης
του Προϋπολογισµού του Κράτους του κ. Λιαργκόβα και των τεσ-
σάρων ειδικών συνεργατών και γι’ αυτό απεφασίσθη στη Διά-
σκεψη για την Επιτροπή του Κανονισµού να δοθεί µια παράταση
µέχρι την επιλογή του νέου συντονιστή είτε είναι ο ίδιος είτε ο
οποιοσδήποτε άλλος, που έχει τη δυνατότητα να υποβάλει, βάσει
του άρθρου 2 του Κανονισµού της Βουλής, αν έχει, βέβαια, τα
προσόντα που απαιτούνται για τη θέση αυτή. 

Βέβαια, η Επιστηµονική Επιτροπή έχει θητεία µέχρι τον Μάρτιο
και θα ήθελα να τονίσω εδώ ότι η Επιστηµονική Επιτροπή είναι
διακοµµατική, όπως γνωρίζετε, κύριε Πρόεδρε. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να κάνω και ένα µικρό πολιτικό σχό-
λιο, δεν αφορά εσάς, αφορά την Κυβέρνηση. Είναι γνωστό ότι
όλες οι εκθέσεις της επιτροπής ήταν οµόφωνες και µέχρι το 2015
υπήρξε από την πλευρά της τωρινής Κυβέρνησης µια σπέκουλα
–θα µπορούσα να πω- των εκθέσεων που υπέβαλε η επιτροπή.
Από το 2015 και µετά οι αποφάσεις της επιτροπής και οι εκθέσεις
δεν ήταν αρεστές στην Κυβέρνηση και γινόντουσαν διάφορα
σχόλια και, µάλιστα, σχόλια που ήταν και σε βάρος του κ. Λιαργ-
κόβα και σε βάρος των µελών της Επιστηµονικής Επιτροπής.

Ήθελα να το θέσω, κύριε Πρόεδρε, ότι έχουµε δυο συµβούλια,
τα οποία ασχολούνται µε αυτό. Είναι η επιτροπή, η οποία είναι
στο Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής και είναι και η επι-
τροπή των ΣΟΕ, που είναι το Συµβούλιο Οικονοµικής Πολιτικής,
που είναι του Υπουργείου Οικονοµικών. Και στις δυο αυτές περι-
πτώσεις, δεν παράγονται πρωτογενείς αποφάσεις σε ό,τι αφορά
την οικονοµική πολιτική. Αντιθέτως, ο ΙΟΒΕ, όπως και το ΚΕΠΕ,
ασχολούνται µε πρωτογενή οικονοµικά αποτελέσµατα, τα οποία
είναι χρήσιµα στην κάθε κυβέρνηση. 

Γι’ αυτό, µας είχε προβληµατίσει παλαιότερα το γεγονός αν
έχουµε δύο επιτροπές. Παραδείγµατος χάριν, το Βέλγιο, η Γερ-
µανία έχουν µία επιτροπή. Εµείς έχουµε δύο επιτροπές. Προβλη-
µατιστήκαµε αν έπρεπε να ήταν µία επιτροπή. Βέβαια, αυτό
είχαµε πει και στους θεσµούς τότε και οι θεσµοί είχαν συµφωνή-
σει να υπάρχουν αυτές οι δυο επιτροπές.

Θα ήθελα, λοιπόν, επ’ ευκαιρία να τονίσω ότι σε βάθος χρόνου,
αν χρειαστεί, οι δύο αυτές επιτροπές να γίνουν µία. Επίσης, θα
ήθελα να πω ότι και οι εκθέσεις του ΙΟΒΕ και του ΚΕΠΕ να έρ-
χονται στην Επιτροπή Οικονοµικών της Βουλής και να συζητούν-
ται και αυτές, διότι αυτές οι εκθέσεις είναι χρήσιµες
–υποβάλλονται σε εσάς, κύριε Πρόεδρε- και θα µπορέσουν να
µας δώσουν χρήσιµα οικονοµικά συµπεράσµατα.

Και, βέβαια, είχαµε ψηφίσει θετικά όλοι στην επιτροπή, εκτός
µίας περιπτώσεως.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Απλώς, ήθελα να επισηµάνω, χωρίς να αντιδικούµε, ότι βε-

βαίως για κάθε ζήτηµα και µέσα στη Βουλή µπορούν, υπάρχουν
και αντιπαρατίθενται απόψεις και εκτιµήσεις πάνω σε οικονοµικά
ζητήµατα κ.λπ.. 

Κατά τα άλλα, εγώ έχω πει δηµοσίως και στη Διάσκεψη των
Προέδρων -αλλά και χθες, που µου δόθηκε η ευκαιρία δηµοσίως
να πω- ότι στην πρώτη πενταετία αυτός ο νέος θεσµός κέρδισε
την οντότητά του µέσα στη διαδικασία της συζήτησης στη Βουλή
και δηµόσια και αυτό είναι πολύ σηµαντικό και έτσι το κλείσιµο
αυτού του κύκλου και η απόδοση στους επόµενους κυρίους και
στις επόµενες κυρίες, που θα το υπηρετήσουν γίνεται από καλύ-
τερες θέσεις από ό,τι προηγούµενα. Δεν υπάρχει δηλαδή κάποια
αρνητική αποτίµηση εν συνόλω αυτής της δουλειάς που έγινε.
Νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε µε αυτή την εκτίµηση.

Ο κ. Παπαθεοδώρου έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα συµφωνήσω µε την πρόταση παράτασης, διότι χρειάζεται

ο απαιτούµενος χρόνος για την επιλογή του νέου Συντονιστή του
Γραφείου Προϋπολογισµού της Βουλής. Θέλω να πω ότι σε αυτά
τα πέντε χρόνια το προηγούµενο Γραφείο, επικεφαλής του
οποίου ήταν ο κ. Λιαργκόβας, αλλά επίσης, µε εξαιρετικές πα-
ρουσίες, γιατί δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι δεν ήταν µόνο ο κ.
Λιαργκόβας, αλλά και εξαίρετοι επιστήµονες, που πλαισίωσαν το

συγκεκριµένο γραφείο, κέρδισε ένα πράγµα, το οποίο είναι πο-
λύτιµο στις συνθήκες κρίσης που ζούµε. 

Κέρδισε αξιοπιστία ως προς την προσέγγιση των οικονοµικών
θεµάτων, αξιοπιστία ως προς την ανεξαρτησία που µπόρεσε να
έχει σε σχέση µε την καθηµερινή τριβή των πολιτικών προβλη-
µάτων στη Βουλή, αξιοπιστία και εγκυρότητα ως προς την επι-
στηµονική έκφραση της γνώµης. 

Εξαίροντας την παρουσία τους και την προσφορά τους, θα
ήθελα να πω ότι το µόνο πράγµα στο οποίο προσβλέπουµε, είναι
η επιλογή, που θα γίνει και την οποία επιλέξατε να γίνει µέσα από
αυτή τη διαδικασία, να είναι ανάλογη της αρχής που έγινε, γιατί
η αρχή ήταν πάρα πολύ σωστή.

Θα τονίσω και κάτι, ότι η αρχή ήταν σωστή, διότι από την αρχή
της λειτουργίας του γραφείου υπήρξε µια διακοµµατική συναί-
νεση, την οποία κανένας δεν αµφισβήτησε σε όλη τη διάρκεια
της λειτουργίας του γραφείου, παρά το γεγονός ότι υπήρξαν αν-
τίθετες γνώµες, όπως µπορούν να υπάρχουν πάντα αντίθετες
γνώµες και αντίθετες αναλύσεις. Αλλά κανένας δεν µπόρεσε να
αµφισβητήσει την αξιοπιστία και την ανεξαρτησία του συγκεκρι-
µένου γραφείου. 

Υπό αυτή την έννοια, νοµίζω ότι εκφράζω πολλούς συναδέλ-
φους από την Ολοµέλεια, λέγοντας ότι έκαναν εξαιρετική δου-
λειά. Και ελπίζω, οι επιλογές να είναι τέτοιες, ώστε να
διατηρήσουν αυτό το πρόσηµο αξιοπιστίας για το µέλλον, γιατί
πάντα έχουµε ανάγκη από µια ουσιαστική αποτύπωση των οικο-
νοµικών στοιχείων του προϋπολογισµού στη Βουλή. 

Υπό αυτή την έννοια -το είχαµε τονίσει από την αρχή- συµφω-
νούµε µε την πρόταση σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ, κύριε Παπαθε-
οδώρου. 

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο για να

γίνει γνωστό στο Σώµα ότι εµείς, κατά τη διάρκεια της συνεδρία-
σης στην Επιτροπή του Κανονισµού της Βουλής ψηφίσαµε
«παρών». Και αυτό το «παρών» δεν έχει να κάνει µε τη δραστη-
ριότητα του Γραφείου Προϋπολογισµού της Βουλής και τον κ.
Λιαργκόβα προσωπικά. Ούτως ή άλλως, αυτή η αρχή κινήθηκε
ανεξάρτητα την τελευταία πενταετία και, αν θέλετε, πολιτικά από
την οπτική τη δική µας, των Ελλήνων εθνικιστών, προσέφερε θε-
τικό έργο, διότι κατήγγειλε το µνηµόνιο τόσο κατά την περίοδο
της συγκυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου όσο και στην τρέχουσα
περίοδο της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Η συζήτηση αυτή, κύριε Πρόεδρε, γίνεται σε µια συγκυρία ιδι-
αίτερη. Σε λίγα λεπτά θα ξεκινήσει η εβδοµαδιαία συνεδρίαση
για τη συζήτηση του νέου προϋπολογισµού, ενός προϋπολογι-
σµού που θα φέρει περαιτέρω φτωχοποίηση. Δεν είναι τίποτε
άλλο, παρά ένας επιπλέον µνηµονιακός προϋπολογισµός της
«πρώτη φορά Αριστεράς». 

Εµείς, από την πλευρά µας, οτιδήποτε θα φέρει κοινοβουλευ-
τικά κώλυµα, εµπόδιο ή οτιδήποτε άλλο σε αυτή την Κυβέρνηση,
το υιοθετούµε και µε αυτή την έννοια δικαιολογώ το «παρών»,
ιδιαίτερα µετά την επίσκεψη Ερντογάν στην Ελλάδα και µε την
εξέλιξη. που παίρνουν τα εθνικά µας θέµατα, τόσο στο Σκοπιανό
όσο και στο Αιγαίο, διότι αµέσως µετά την επίσκεψή του ο Ερν-
τογάν δέσµευσε σχεδόν το µισό Αιγαίο για στρατιωτικές ασκή-
σεις. Έχει αποδειχθεί οριστικά και αµετάκλητα στα µάτια του
ελληνικού λαού ότι η Κυβέρνηση αυτή είναι επικίνδυνη, είναι
εθνικά επιζήµια και όσο πιο γρήγορα είναι και «η τελευταία φορά
Αριστερά», τόσο πιο χρήσιµο θα είναι για τον τόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ωραία.
Δεν σας διέκοψα για την οικονοµία της συζήτησης. Όµως, να

γνωρίζετε ότι στις συνεδριάσεις, που έχουν ειδική ηµερήσια διά-
ταξη, όπως η εν προκειµένω, που είναι για τον Κανονισµό και δεν
παρίσταται εκπρόσωπος της Κυβέρνησης, διότι είναι εσωτερικής
λειτουργείας και τακτοποίησης για τη Βουλή, η επέκταση σε
άλλα θέµατα αντιλαµβάνεστε ότι δεν πρέπει να γίνεται σε καµµία
περίπτωση, διότι δεν µπορεί να απαντηθεί –καταλάβατε;- σε αν-
τίθεση µε οτιδήποτε άλλο. Είναι προφανές ότι περί αυτού πρό-
κειται. Απλώς, το επισηµαίνω για τα Πρακτικά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα έχουν χρόνο να µιλήσουν οι Υπουργοί
µια εβδοµάδα ολόκληρη. Όπως έκανε ο κ. Τραγάκης ένα πολι-
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τικό σχόλιο, έτσι και εγώ επεκτάθηκα σε ένα πολιτικό σχόλιο. Δεν
έχει κάποια άλλη έννοια. Ξέρω για τη συνεδρίαση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, εντάξει. 
Ο κ. Δηµήτριος Καµµένος έχει τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπαµε και στην επιτροπή, θα στηρίξουµε την παράταση.

Με την ευκαιρία που µου δίνεται και για ένα λεπτό, στον λίγο
χρόνο που έχουµε, να πω ότι εµείς οι οικονοµολόγοι πάντα θέ-
λουµε να έχουµε κριτική εξειδικευµένων και καλύτερων από εµάς
οικονοµολόγων πάνω στα στοιχεία που δίνουµε.

Η συνεισφορά  του κ. Λιαργκόβα ήταν σηµαντική, αν και δια-
φωνούσαµε πάρα πολλές φορές στην -εάν θέλετε- µετάφραση
ή στην επεξήγηση των οικονοµικών δεδοµένων και της εκτέλεσης
του προϋπολογισµού. Ελπίζω, η καινούργια διοίκηση και ο και-
νούργιος συντονιστής να κάνουν το ίδιο καλά το έργο τους, να
είναι και πάλι ανεξάρτητοι, να είναι αυστηροί µε την οικονοµική
διοίκηση και µε όλα τα Υπουργεία, γιατί µόνο έτσι θα µπορέ-
σουµε όλοι µας να γίνουµε καλύτεροι. Νοµίζω ότι είναι ευχή όλων
µας να ελεγχόµαστε, για να γινόµαστε καλύτεροι.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Ο κ. Σαρίδης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η πρόταση της Ένωσης Κεντρώων διατυπώθηκε από τον εκ-

πρόσωπό της, τον κ. Γεωργιάδη, στην επιτροπή. Η Ένωση Κεν-
τρώων είναι σύµφωνη µε την πρόταση παράτασης. Βασικό
κριτήριο για να συµφωνήσει η Ένωση Κεντρώων, ήταν η πραγ-
µατική αξιοπιστία του γραφείου, καθώς επίσης και η εξαιρετική
δουλειά, την οποία έχει κάνει. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Λυκούδη, θέλω να κάνω µία ανα-

κοίνωση προς το Σώµα. 
Οι Διαρκείς Επιτροπές Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης και Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτουν την
έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πολι-
τικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης: «Αδειοδότηση διαστη-
µικών δραστηριοτήτων – Καταχώριση στο Εθνικό Μητρώο
Διαστηµικών Αντικειµένων - Ίδρυση Ελληνικού Διαστηµικού Ορ-
γανισµού και λοιπές διατάξεις». 

Κύριε Λυκούδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, υπερψηφίζουµε την πρότασή σας για παράταση της
παραµονής του κ. Λιαργκόβα και των επιτελικών στελεχών, όσο
θα χρειαστεί µέχρι να γίνει ο προσδιορισµός του νέου Γραφείου
Προϋπολογισµού της Βουλής. Νοµίζω ότι είναι αναµφισβήτητο
ότι οι αγαπητοί φίλοι που λειτουργούσαν όλα αυτά τα χρόνια µε
αυτήν την ευθύνη, επέδειξαν σοβαρότητα και αξιοπιστία και υπο-
θέτουµε και ελπίζουµε ότι την ίδια λογική και την ίδια διάθεση
για καλή δουλειά, θα έχουµε και την επόµενη περίοδο από τα νέα
στελέχη που θα προσδιοριστούν γι’ αυτές τις ευθύνες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, του άρθρου και του συνόλου της πρότα-
σης του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων
του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997),
όπως ισχύει». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση επί της αρχής; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεκτή.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δεκτή.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η πρόταση του
Προέδρου της Βουλής έγινε δεκτή επί της αρχής κατά πλειοψη-
φία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο µόνο της πρότα-
σης ως έχει; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το άρθρο µόνο έγινε δεκτό

ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς η πρόταση του Προέδρου της Βουλής: «Για την τρο-

ποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Β’
(ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύει» έγινε δεκτή επί της αρχής
και επί του άρθρου µόνου. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση και στο σύνολό
της; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεκτή.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η πρόταση του

Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κα-
νονισµού της Βουλής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως
ισχύει» έγινε δεκτή, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, του άρ-
θρου και του συνόλου κατά πλειοψηφία και έχει ως εξής:

«ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗ-
ΝΩΝ

Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της
Βουλής - Μέρος Β΄ (ΦΕΚ 51Α΄/10.4.1997), όπως ισχύει

Άρθρο Μόνο

1. Μετά την παράγραφο 6 του άρθρου 2 του Ειδικού Κανονι-
σµού του Γραφείου Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή,
όπως ισχύει, προστίθεται παράγραφος ως εξής:

«7. Έως την ανανέωση της θητείας ή την επιλογή νέου Συντο-
νιστή του Γραφείου Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή,
παρατείνεται αυτοδικαίως η θητεία του υπηρετούντος Συντονι-
στή.»

2. Στο τέλος της περίπτωσης i της παραγράφου 1 του άρθρου
7 του Ειδικού Κανονισµού του Γραφείου Προϋπολογισµού του
Κράτους στη Βουλή, όπως ισχύει, προστίθεται φράση, ως εξής:

«ή µε τη λήξη της αυτοδίκαιης παράτασης της  θητείας του
υπηρετούντος Συντονιστή, κατά την παράγραφο 7 του άρθρου
2.»

3. Οι ρυθµίσεις των παραγράφων 1 και 2 του παρόντος άρ-
θρου καταλαµβάνουν τη θητεία του Συντονιστή και του προσω-
πικού µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου µε θητεία που
έληξε την 30ή Νοεµβρίου 2017.

Αθήνα,........................................2017

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο

για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση της παραπάνω πρότασης του Προέδρου της Βουλής. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το Σώµα παρέσχε
τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε
τη συνεδρίαση για πέντε λεπτά.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(META TH ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2018». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση επί του προϋπολο-
γισµού του κράτους θα διεξαχθεί σύµφωνα µε το άρθρο 123 του
Κανονισµού της Βουλής µέσα σε πέντε συνεχείς συνεδριάσεις. 

Εν προκειµένω, τρεις συνεδριάσεις θα γίνουν τώρα και δύο
συνεδριάσεις στη συνέχεια, την επόµενη Δευτέρα και Τρίτη, µε
την έννοια ότι ενδιάµεσα δεν θα υπάρξει συνεδρίαση της Ολο-
µέλειας της Βουλής. Δηλαδή δεν θα υπάρξει άλλη συνεδρίαση
της Ολοµέλειας της Βουλής την Πέµπτη και την Παρασκευή. Θα
πάµε, δηλαδή, Δευτέρα και Τρίτη και θα κλείσουµε. Άρα θα είναι
πέντε συνεχείς συνεδριάσεις. 

Επ’ αυτού, έχουµε κάνει ειδική συζήτηση και στη Διάσκεψη
των Προέδρων και είχαµε τη γνωµοδότηση της Επιστηµονικής
Επιτροπής. Δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα, τυπικό ή άλλο, για να
είµαστε σίγουροι. 

Οι οµιλητές θα εγγραφούν µε το ηλεκτρονικό σύστηµα έως το
τέλος της οµιλίας των γενικών εισηγητών και θα καταρτιστεί ενι-
αίος κατάλογος µε εναλλαγή των οµιλητών. Η σειρά των οµιλη-
τών θα οριστεί κατ’ εφαρµογήν των κύκλων των οµιλητών. 

Προτείνω µετά τις οµιλίες των γενικών και ειδικών εισηγητών
να υπάρξει ένας κύκλος οµιλητών κατά προτεραιότητα µε οµι-
λητή έναν Βουλευτή από κάθε κόµµα. Δηλαδή, κατά προτεραι-
ότητα θα έχουµε εννέα εναλλασσόµενους Βουλευτές, έναν από
κάθε κόµµα -από τα οκτώ- κόµµατα και έναν Ανεξάρτητο Βου-
λευτή. Οι Ανεξάρτητοι Βουλευτές είναι εννέα. Δεν υπάρχει κόµµα
Ανεξαρτήτων. Τους βάζουµε στη διαδικασία ad hoc. Εν προκει-
µένω, θα είναι ένας και στον πρώτο κύκλο. 

Στη συνέχεια, για να τηρηθεί κατά το δυνατόν η κατ’ αναλογία
βουλευτικών εδρών εκπροσώπηση των κοµµάτων, προτείνω να
καταρτιστεί ένας ενιαίος κατάλογος οµιλητών, που θα περιλαµ-
βάνει όλους τους εγγεγραµµένους Βουλευτές µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα. Η εναλλαγή των οµιλητών θα γίνεται κατ’ αναλογίαν
της κοινοβουλευτικής δύναµης των κοµµάτων. 

Οι κύκλοι των οµιλητών θα είναι ως εξής. Έκαστος κύκλος οµι-
λητών θα αποτελείται από δεκατέσσερις περίπου Βουλευτές,
που θα εναλλάσσονται. Περίπου, ξέρετε πού πηγαίνει, ότι κάποια
στιγµή κάποια µικρότερα κόµµατα ή άλλοι σταµατούν να συµµε-
τέχουν σε αυτόν τον κύκλο και συνεχίζεται µε λιγότερους. Το
λέω, για να µην υπάρχει καµµία παρερµηνεία. 

Προβλέπεται να γίνουν περίπου δεκαπέντε τέτοιοι κύκλοι. Η
προσπάθεια θα είναι να εξαντληθεί ο κατάλογος όλων όσων θε-
λήσουν να µιλήσουν, όπως έγινε και πέρυσι. Συγκεκριµένα, κάθε
κύκλος θα απαρτίζεται από δώδεκα Βουλευτές των πέντε πρώ-
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, έξι του ΣΥΡΙΖΑ, τρεις της Νέας
Δηµοκρατίας, έναν της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, έναν της
Χρυσής Αυγής και έναν από το ΚΚΕ και διαδοχικά ανά δύο κύ-
κλους θα µπαίνει ένας Βουλευτής από την Ένωση Κεντρώων και
ένας Βουλευτής από το Ποτάµι. Σε κάθε κύκλο θα µπαίνει ένας
Ανεξάρτητος Βουλευτής µέχρι τον όγδοο κύκλο, οπότε θα εξαντ-
ληθούν οι εννέα, που είχαµε πει. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων θα συµ-
µετάσχει στη συζήτηση µε τέσσερις οµιλητές, εφόσον οι υπόλοι-
ποι είναι µέλη της Κυβέρνησης. Εκ των πραγµάτων, οι τέσσερις
αυτοί Βουλευτές θα µοιραστούν για τις αγορεύσεις του Γενικού
Εισηγητή, του Ειδικού Εισηγητή, του Κοινοβουλευτικού Εκπρό-
σωπου και του Βουλευτή, που θα µιλήσει στον πρώτο κατά προ-
τεραιότητα κύκλο. Γι’ αυτό δεν ανέφερα προηγούµενα και τους
Ανεξάρτητους Έλληνες στη σειρά.

Τυχόν αλλαγές της σειράς των εγγεγραµµένων οµιλητών θα
γίνονται σε εξαιρετικές περιπτώσεις µε έγκριση του Προεδρείου
και µε έγγραφο του Γενικού Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας, που θα απευθύνεται στο Προεδρείο και µε την απαραί-

τητη προϋπόθεση της αµοιβαίας αλλαγής, έως τη λήξη της δεύ-
τερης συνεδρίασης. 

Θα καταβάλουµε και φέτος κάθε προσπάθεια, όπως γίνεται τα
τελευταία χρόνια, ώστε να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότε-
ροι συνάδελφοι. Αυτό θα καταστεί δυνατόν, αν περιοριζόµαστε
όλοι στο χρόνο που δικαιούται ο καθένας και αν οι συνεδριάσεις
µας αρχίζουν ακριβώς στην ώρα που έχει καθοριστεί από την
ηµερήσια διάταξη. 

Γι’ αυτό τονίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να είναι αυστη-
ρότατη η τήρηση του χρόνου και η έναρξη των συνεδριάσεων να
γίνεται την ώρα που έχει προβλεφθεί. Οι πρωινές συνεδριάσεις
θα αρχίζουν στις 10.00’ και θα ολοκληρώνονται στις 22.00’ ή
22.30’ χωρίς µεσηµεριανή διακοπή. Δηλαδή δεν θα τελειώνουµε
στις δώδεκα τα µεσάνυχτα ή στη 1.00’ ή στις 2.00’ κ.λπ., όπως
παλιά. Αυτό και για τις υπηρεσίες της Βουλής, διότι κάθονται και
ύστερα κάποιες ώρες και εργάζονται, και για τον κόσµο που πα-
ρακολουθεί και, βέβαια, για τους Βουλευτές. 

Η ώρα έναρξης της συνεδρίασης της τελευταίας ηµέρας συ-
ζήτησης, της Τρίτης 19 Δεκεµβρίου, θα εξαρτηθεί από τους ενα-
ποµείναντες οµιλητές και εναποµείνασες οµιλήτριες και θα γίνει
γνωστή τη Δευτέρα 18 Δεκεµβρίου 2017, αφού δηλαδή δούµε
όλη την οικονοµία της συζήτησης, πώς θα έχει πάει µέχρι τότε. 

Αυτά τα έχουµε πει και στη Διάσκεψη των Προέδρων. Έχουµε
κάνει µια σχετική επεξεργασία για την οικονοµία της συζήτησης.
Δεν είναι πρωτογενής επεξεργασία.

Προτείνω, ο χρόνος οµιλίας των γενικών εισηγητών να είναι εί-
κοσι λεπτά, των ειδικών εισηγητών δώδεκα λεπτά, του Πρωθυ-
πουργού τριάντα λεπτά, του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας και Προέδρου της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης τριάντα λεπτά, των Προέδρων των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ, του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή, του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας, των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, της Ένωσης
Κεντρώων και του Ποταµιού να είναι είκοσι πέντε λεπτά, του αρ-
µοδίου Υπουργού Οικονοµικών είκοσι πέντε λεπτά, του αρµόδιου
Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών δεκαπέντε λεπτά, της αρ-
µόδιας Υφυπουργού Οικονοµικών δέκα λεπτά, των Υπουργών
των άλλων Υπουργείων δέκα λεπτά, των Αναπληρωτών Υπουρ-
γών και άλλων Υπουργών οκτώ λεπτά, των Υφυπουργών των
άλλων Υπουργείων επτά λεπτά, κατά ανάλογη εφαρµογή των άρ-
θρων 97 και 123 του Κανονισµού της Βουλής. 

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δικαιούνται να µιλήσουν για
δώδεκα λεπτά, εφόσον όµως προηγηθούν των Προέδρων των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων, αλλιώς θα περιοριστούν στον χρόνο
της δευτερολογίας, δηλαδή στα έξι λεπτά και στα τρία λεπτά της
τριτολογίας, σύµφωνα µε το άρθρο 167 παράγραφος 2 του Κα-
νονισµού της Βουλής. Επίσης, ο χρόνος οµιλίας για όλους τους
εγγεγραµµένους στον κατάλογο οµιλητές θα είναι έξι λεπτά. 

Τέλος, προτείνω η σηµερινή συνεδρίαση να λήξει περίπου στις
23.00’ µε 23.30’, δηλαδή να κλείσει όλος ο κύκλος των γενικών
εισηγητών και των ειδικών εισηγητών. Να µην παρουσιαστεί το
φαινόµενο, συνάδελφοι ειδικοί εισηγητές να µιλήσουν την επό-
µενη ηµέρα. Αύριο από το πρωί και µεθαύριο, δύο µέρες ολό-
κληρες, θα είναι αφιερωµένες στις αγορεύσεις των Βουλευτών
και βεβαίως Υπουργών, Υφυπουργών, Αναπληρωτών κ.λπ., ακρι-
βώς για να έχουµε µια αίσθηση της οικονοµίας της συζήτησης. 

Σήµερα, λοιπόν, θα µιλήσουν οι γενικοί και οι ειδικοί εισηγητές.
Κλείνουν αυτοί οι δύο κύκλοι. Αύριο ξεκινάµε µε τον κύκλο του
ενός από κάθε κόµµα, συν ένας Ανεξάρτητος Βουλευτής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Θα προλάβουν απόψε οι ειδικοί
εισηγητές; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ναι, προλαβαίνουµε. Τα
έχουµε πει. Αρχίσαµε στις 18.00’ ακριβώς. Δεν υπάρχει θέµα.
Προλαβαίνουµε. Να τηρηθούν οι χρόνοι, παρακαλώ, για σεβα-
σµό προς όλους. 

Η σχετική λίστα µε τους Υπουργούς, τους Υφυπουργούς, τους
Αναπληρωτές θα είναι στη διάθεση των Γραµµατέων των κοµµά-
των. Ήδη, είναι επεξεργασµένη και θα την έχετε το βράδυ, ίσως
κιόλας σήµερα ή αύριο νωρίς το πρωί, αν γίνει καµµιά αλλαγή,
έτσι ώστε να γνωρίζετε την οικονοµία των µεταξύ σας συνεννοή-
σεων για τους Βουλευτές για αντίκρουση σε σχέση µε τους
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Υπουργούς. Τα έχουµε τακτοποιήσει όλα, έτσι ώστε να µην
υπάρχει κάποιο πρόβληµα. 

Να σας πω ότι η ψηφοφορία που θα κάνουµε στις 19 Δεκεµ-
βρίου το βράδυ ελπίζω -και είναι πολύ πιθανό- να είναι η τελευ-
ταία ονοµαστική ψηφοφορία που γίνεται µε τον γνωστό τρόπο
εδώ και δεκαετίες στη Βουλή. Από τις 20 Δεκεµβρίου και ύστερα
δεν θα χρησιµοποιηθεί ξανά αυτή η Αίθουσα για όσο χρειαστεί,
δυο-τρεις εβδοµάδες δηλαδή. Θα χρησιµοποιηθεί η Γερουσία
όταν ξαναξεκινήσουµε, µέχρι τις 15 Ιανουαρίου περίπου, όπου
ήδη θα έχει εγκατασταθεί πλήρως όλο το σύστηµα ηλεκτρονικής
ψηφοφορίας, που είναι πάρα πολύ σύγχρονο σε ευρωπαϊκή κλί-
µακα θα έλεγε κανείς. Αλλά πρέπει να το δούµε πρώτα, να γίνουν
δοκιµές ., να πάει καλά, έτσι ώστε να γίνεται πιο γρήγορα η δια-
δικασία πλέον από εκεί και πέρα στο νέο έτος, στο 2018. Αυτό
ενηµερωτικά σας το λέω. 

Αν δεν έχετε αντίρρηση, να καλέσω στο Βήµα τον γενικό ειση-
γητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δηµήτριο Βέττα. Ευχαριστώ πολύ.

Παρακαλώ να τηρηθούν οι χρόνοι, έτσι ώστε να βγούµε έγ-
καιρα.

Κύριε Βέττα, έχετε τον λόγο για είκοσι λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-

λεια τον κρατικό προϋπολογισµό του 2018. Είναι ένας προϋπολο-
γισµός ο οποίος θα υλοποιηθεί σε ένα πλαίσιο µε συγκεκριµένους
περιορισµούς, οι οποίοι, όπως γνωρίζετε, ισχύουν από το 2010,
από όταν λοιπόν η χώρα µπήκε στα προγράµµατα δηµοσιονοµικής
προσαρµογής. Είναι ένας προϋπολογισµός αρκετά δύσκολος,
αλλά ταυτόχρονα αισιόδοξος, µε την έννοια ότι το 2018 είναι η τε-
λευταία χρονιά δηµοσιονοµικής προσαρµογής της χώρας. Νέα
µέτρα δηµοσιονοµικής προσαρµογής µέσα στο 2018 δεν θα νο-
µοθετηθούν. 

Είναι ο τέταρτος προϋπολογισµός στη σειρά που υλοποιεί η
δική µας Κυβέρνηση. Οι προηγούµενοι του 2015, 2016 και 2017
εκτελέστηκαν µε επιτυχία αναφορικά µε τους δηµοσιονοµικούς
στόχους και βεβαίως αυτό οφείλεται σε ένα βαθµό και στο γεγο-
νός ότι όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας και µετά τον
επώδυνο και δύσκολο συµβιβασµό του 2015, που θυµίζω ότι τον
φέραµε στην κρίση του ελληνικού λαού στις εκλογές του Σεπτέµ-
βρη, καταφέραµε να αλλάξουµε τα υψηλά πρωτογενή πλεονά-
σµατα, τα οποία είχε αποδεχτεί η Κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου. 

Γνωρίζετε, λοιπόν, όλοι σας πως τα πρωτογενή πλεονάσµατα
για το 2015, το 2016 και το 2017 και 2018 ήταν υψηλότερα. Ήταν
της τάξεως του 3%, 3,5%, 4,5% και 4,2% αντίστοιχα. Η χώρα το
2014 βρισκόταν σε αδυναµία υλοποίησης του προγράµµατος
µετά τον εκτροχιασµού του προϋπολογισµού από το καλοκαίρι
2014, που έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση για προφανείς λό-
γους. 

Μπορούµε, λοιπόν να φανταστούµε πόσο δύσκολο ήταν η
χώρα να υλοποιήσει τόσο υψηλά πλεονάσµατα τις επόµενες χρο-
νιές. Φέραµε, λοιπόν, νέα συµφωνία χρηµατοδοτικής διευκόλυν-
σης, µειώσαµε σηµαντικά τα πρωτογενή πλεονάσµατα στο
επίπεδο του –θυµάστε όλοι σας- µείον 0,25%, συν 0,50%, συν
1,75%, 3,5% για το 2015, 2016, 2017 και 2018 αντίστοιχα και 3,5%
µεσοπρόθεσµα.

Αυτά ακριβώς τα χαµηλότερα πρωτογενή πλεονάσµατα µας
έδωσαν τη δυνατότητα να υλοποιήσουµε και τους δηµοσιονοµι-
κούς στόχους στον προϋπολογισµό στο σύνολό τους, αλλά και
να ενισχύσουµε µε πολιτική επιλογή µας τον κοινωνικό προϋπο-
λογισµό. 

Καταφέραµε µε αυτόν τον τρόπο να βάλουµε τα δηµόσια οι-
κονοµικά της χώρας σε µια σειρά, να δηµιουργήσουµε ένα ση-
µαντικό πλαίσιο κοινωνικής προστασίας, το οποίο δεν υπήρχε,
αλλά και να αποκαταστήσουµε την αξιοπιστία της οικονοµίας
µας, αξιοπιστία η οποία αποτυπώθηκε τόσο µε τη θετική κίνηση
των µακροοικονοµικών συντελεστών, όσο και µε τη θετική εξέ-
λιξη των επιτοκίων που οδήγησαν στην ασφαλή έξοδο της
χώρας, προσφάτως, στις αγορές.

Ο προϋπολογισµός που συζητάµε έχει ως αφετηρία τον προ-
ϋπολογισµό του 2017, ο οποίος, όπως προανέφερα, βρήκε µέσα
στις πολύ δύσκολες δηµοσιονοµικές συνθήκες τον χώρο να επι-
στρέψει στον ελληνικό λαό 720 εκατοµµύρια ευρώ µε τη µορφή

κοινωνικού µερίσµατος.
Κατάφερε, επίσης, να επιστρέψει 315 εκατοµµύρια, που αφο-

ρούν στις παράνοµες παρακρατήσεις των εισφορών υγείας των
συνταξιούχων, αλλά και 360 εκατοµµύρια για την κάλυψη του κό-
στους των υπηρεσιών κοινής ωφέλειας, που αυτό ουσιαστικά ση-
µαίνει το πάγωµα της αύξησης του κόστους ενέργειας για τους
Έλληνες πολίτες, ιδιαίτερα για αυτούς που βρίσκονται σε δυ-
σχερή οικονοµική κατάσταση. Η επιστροφή -και αυτό οφείλουµε
να το τονίσουµε- των παράνοµων παρακρατήσεων των εισφορών
στους συνταξιούχους αποτελεί πολιτική απόφαση της Κυβέρνη-
σης. 

Κατηγορηθήκαµε από την Αντιπολίτευση και κυρίως από τη
Νέα Δηµοκρατία ότι το υπερπλεόνασµα δηµιουργήθηκε από την
υπερφορολόγηση. Είναι αλήθεια πως υπάρχουν φορολογικές
αδικίες και υπάρχουν φορολογικές αδικίες σ’ εκείνες τις κοινω-
νικές οµάδες οι οποίες έχουν επιβαρυνθεί ταυτόχρονα και µε το
νέο ασφαλιστικό, αλλά και µε το φορολογικό. Όµως νοµίζω ότι
όλοι µας γνωρίζουµε και όλοι µας θα συµφωνήσουµε ότι το µε-
γάλο πρόβληµα δεν είναι η υπερφορολόγηση, αλλά πολλές
φορές η υποφορολόγηση κοινωνικών οµάδων, η οποία οδήγησε
συχνότατα στην παραγωγή ελλειµµάτων και στην παραγωγή χρέ-
ους.

Αν ρίξουµε λοιπόν µια µατιά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στον πίνακα 3.2 της εισηγητικής έκθεσης του Προϋπολογισµού,
βλέπουµε ότι τα έσοδα από άµεσους φόρους υπολείπονται κατά
1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ της πρόβλεψης του µεσοπρόθεσµου.
Επίσης, θα δούµε ότι οι επιστροφές φόρων υπερβαίνουν τα 5,5
δισεκατοµµύρια έναντι πρόβλεψης 3,2 δισεκατοµµυρίων. Αυτό
συνολικά σηµαίνει ότι από τον Μάιο µέχρι και τον Νοέµβριο,
όπως φαίνεται στο σχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού, το
2017 το κράτος δεν πήρε ή πήρε αλλά επέστρεψε 3,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ στον ιδιωτικό τοµέα. Άρα πρέπει να εξηγήσουν κά-
ποιοι από πού προκύπτει αυτή η υπερφορολόγηση. 

Η υπεραπόδοση, η οποία δηµιούργησε και το υπερπλεόνασµα,
το οποίο έχει διανεµηθεί στον κόσµο και θα διανεµηθεί στον
κόσµο, προέκυψε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα µη πα-
ραµετρικά µέτρα. 

Οφείλεται, κυρίως, στη µεγάλη εισπραξιµότητα του ΦΠΑ, η
οποία δεν οφείλεται µόνο στη χρήση πλαστικού χρήµατος, αλλά
οφείλεται γενικά και σε µια –θα έλεγα- καινούρια αρχή, που συµ-
βαίνει στην ελληνική κοινωνία και στην ελληνική οικονοµία, στην
ευρύτερη συµµόρφωση των υπόχρεων.

Οφείλεται, επίσης, η υπεραπόδοση στα 208 εκατοµµύρια ει-
σπραχθέντα µέχρι 30 Σεπτεµβρίου. Προφανώς είναι µεγαλύτερο
το ποσό αυτήν τη στιγµή µέσω του προγράµµατος εθελούσιας
αποκάλυψης κεφαλαίων. 

Αυτή η υπεραπόδοση, βεβαίως, οφείλεται και στα παραµε-
τρικά µέτρα, στην υπεραπόδοσή τους εννοώ, σε σχέση µε τα
συµφωνηθέντα, αλλά οφείλεται και σε έναν εξαιρετικά σηµαντικό
βαθµό και στην αύξηση της απασχόλησης, στα έσοδα δηλαδή
από την αύξηση της απασχόλησης.

Θα ξέρετε όλοι και θα γνωρίζετε ή θα µάθετε στην τελευταία
αναθεώρηση του προϋπολογισµού του ΕΦΚΑ ότι διαπιστώθηκε
πλεόνασµα 604 εκατοµµυρίων ευρώ. Σε αυτό το ποσό έχει συ-
νυπολογιστεί και το ποσό που αντιστοιχεί στο έκτακτο πακέτο
των είκοσι πέντε χιλιάδων συντάξεων, που έχουν εκκαθαριστεί
και θα αποδοθούν στους συνταξιούχους. 

Στο επιχείρηµα που ακούµε συχνά ότι επιβάλαµε εσωτερική
στάση πληρωµών για να υπερβούµε κατά 8,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ τη διετία 2016-2017 τους δηµοσιονοµικούς µας στόχους
και να δηµιουργήσουµε  υπερπλεόνασµα, απαντάµε ότι η αύξηση
των ληξιπρόθεσµων δεν δηµιουργεί αύξηση του πλεονάσµατος,
κάτι που νοµίζω ότι εσείς γνωρίζετε καλύτερα από εµάς.

Κάνοντας µια αναδροµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην
ανάπτυξη του δικτύου κοινωνικής προστασίας, για το οποίο έχετε
γνώση όλοι τι συνέβαινε τα χρόνια του 2010, του 2011, του 2012,
του 2013, του 2014, οφείλω να σας θυµίσω το εξής: Όταν ανα-
λάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας, το πρώτο νοµοθέτηµά µας,
το πρώτο νοµοθέτηµα της Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, ήταν τα µέτρα για
την ανθρωπιστική κρίση ύψους 100 εκατοµµυρίων ευρώ. Το επό-
µενο έτος, το 2016, εφαρµόσαµε τα µέτρα για την ανθρωπιστική
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κρίση και πιλοτικά εισαγάγαµε και εφαρµόσαµε το κοινωνικό επί-
δοµα αλληλεγγύης ύψους 270 εκατοµµυρίων ευρώ. Την επόµενη
χρονιά, δηλαδή τη χρονιά που διανύουµε, εφαρµόσαµε πλήρως
το κοινωνικό εισόδηµα ύψους 720 εκατοµµυρίων ευρώ.

Την επόµενη χρονιά, το 2018, έτσι όπως είναι αποτυπωµένο
και στον προϋπολογισµό, εφαρµόζουµε πλήρως το Κοινωνικό
Επίδοµα Αλληλεγγύης, ύψους 720 εκατοµµυρίων ευρώ και προ-
σθέτουµε άλλα 315 εκατοµµύρια ευρώ για την καταπολέµηση
της παιδικής φτώχειας, τα οποία προήλθαν από την επισκόπηση
πρωτογενών λειτουργικών δαπανών, τις οποίες κατευθύνουµε
πλέον σε δράσεις µε µεγαλύτερη κοινωνική ανταποδοτικότητα. 

Αυτά τα 315 εκατοµµύρια ευρώ τα διαθέτουµε πλέον στον κοι-
νωνικό φάκελο και συγκεκριµένα 260 εκατοµµύρια ευρώ για τα
οικογενειακά επιδόµατα, 40 εκατοµµύρια ευρώ για τα σχολικά
γεύµατα και 15 εκατοµµύρια ευρώ για τη δηµιουργία νέων βρε-
φονηπιακών σταθµών. 

Με τη δηµιουργία των τριών εισοδηµατικών κατηγοριών σε σύ-
νολο οκτακοσίων τριών χιλιάδων οικογενειών, οι επτακόσιες
τριάντα τέσσερις χιλιάδες οικογένειες θα ωφεληθούν. Η ωφέλεια
θα κυµανθεί από 57%-110%.

Διαψεύσαµε, βεβαίως, αυτές τις µέρες και όσους πίστευαν ότι
αυτή η Κυβέρνηση θα περιέκοπτε τα επιδόµατα αναπηρίας. Σε
σχέση µε την προστασία των παιδιών θα δηµιουργηθούν τετρα-
κόσιοι νέοι βρεφονηπιακοί σταθµοί το 2018 για επιπλέον δέκα χι-
λιάδες παιδιά και χίλιοι οκτακόσιοι βρεφονηπιακοί σταθµοί το
διάστηµα 2019-2020 για σαράντα πέντε χιλιάδες παιδιά. Διπλα-
σιάσαµε σχεδόν, λοιπόν, τους υφιστάµενους βρεφονηπιακούς
σταθµούς. 

Στον κρατικό προϋπολογισµό του 2018 στον τοµέα «ασφάλιση
- περίθαλψη - κοινωνική προστασία» εµφανίζεται αποτυπωµένη
πρόβλεψη για µείωση κοινωνικών δαπανών ύψους 1,6 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ σε σχέση µε το 2017.

Είναι κάτι που συζητήσαµε και στις επιτροπές, οφείλω όµως
εδώ να το ξαναπώ, σχετικά µε τον ισχυρισµό της Αντιπολίτευσης
πως αυτό είναι περικοπή δαπανών. Υπάρχει όντως µία διαφορά,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτυπωµένη στο σχέδιο του προ-
ϋπολογισµού, ανάµεσα στην πρόβλεψη για το 2018 και στην πρό-
βλεψη για το κλείσιµο του 2017, η οποία οφείλεται σε δύο κυρίως
λόγους: Πρώτα από όλα, οφείλεται στο κοινωνικό µέρισµα ύψους
720 εκατοµµυρίων ευρώ και στην επιστροφή των εισφορών που
είχαν παρανόµως παρακρατηθεί, ύψους 320 εκατοµµυρίων. Είναι
ένα ποσό 1,40 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Αυτό το ποσό δεν µπορεί
να αποτυπωθεί και δεν αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό του
2018, όσο και εάν το ψάξει κανείς, γιατί δεν µπορεί να το γνωρίζει
κάποιος από τώρα. 

Μένει, λοιπόν, µία διαφορά κοντά στα 560 εκατοµµύρια, η
οποία καταµερίζεται ως εξής: Καταµερίζεται στα 210 εκατοµµύ-
ρια ευρώ περίπου από τη µείωση της επιχορήγησης του ΕΟΠΥΥ,
που θα λάβει επιχορήγηση 100 εκατοµµύρια ευρώ το 2018, ενώ
το 2017 είχε λάβει επιχορήγηση 310 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό
οφείλεται κυρίως στο γεγονός ότι ο ΕΦΚΑ είναι πλεονασµατικός
και προσδοκούµε ότι θα συνεχίσει να είναι και να λειτουργεί έτσι,
θα µπορεί δηλαδή να αποπληρώνει τις υποχρεώσεις του προς
τον ΕΟΠΥΥ και δεν θα χρειάζεται ενίσχυση πλέον από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό. 

Υπολείπονται 350 εκατοµµύρια, που αντιστοιχούν στη µείωση
της επιχορήγησης των νοσοκοµείων. Τα νοσοκοµεία, πληροφο-
ριακά, θα λάβουν το 2018 επιχορήγηση 930 εκατοµµυρίων, ενώ
το 2017 είχαν λάβει επιχορήγηση 1.300.000 ευρώ. 

Βεβαίως, θα ακουστεί πως εδώ πρόκειται για µια µείωση της
παροχής υπηρεσιών υγείας προς τους πολίτες, αλλά ξέρετε όλοι
σας πως δεν είναι έτσι στην πραγµατικότητα. Και δεν είναι έτσι,
γιατί αυτή η µείωση οφείλεται κυρίως στην επέκταση του claw-
back και του rebate. Δεν πρόκειται, λοιπόν, για µείωση παροχών
προς τους πολίτες, αλλά για µεταφορά πόρων από τον ΕΟΠΥΥ
προς τους παρόχους σε ένα µεγαλύτερο εύρος τώρα πια. Τα νο-
σοκοµεία, λόγω επέκτασης του clawback και του rebate, πετυ-
χαίνουν µεγαλύτερες εκπτώσεις από τους προµηθευτές και θα
έχουν µειωµένες δαπάνες. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να κάνω µια µικρή αναφορά στην
κεντρική πολιτική γραµµή της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία είναι

γνωστή βεβαίως µήνες τώρα, πως «αυτή η Κυβέρνηση καταστρέ-
φει την οικονοµία, ακολουθεί φοροµπηχτική πολιτική, δεν θέλει
επενδύσεις», ενώ η ίδια µπορεί να λύσει εύκολα το πρόβληµα,
να µειώσει τους φόρους, να περιορίσει το σπάταλο κράτος και
να φέρει την ανάπτυξη. Μάλιστα! 

Ακούσαµε τον κ. Μητσοτάκη και στη ΔΕΘ το 2016 να αναγι-
γνώσκει έναν κατάλογο φοροελαφρύνσεων είτε αυτός αφο-
ρούσε τον ΕΝΦΙΑ είτε τον φόρο µερισµάτων είτε άλλους τοµείς. 

Ο κ. Μητσοτάκης παρουσίασε, λοιπόν, εκείνη την εποχή και
συνεχίζει να το παρουσιάζει, ένα πακέτο µείωσης φόρων που αγ-
γίζει τα 4,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτή η µείωση κρύβει δύο
πράγµατα, και το λέω αυτό εφόσον ο κ. Μητσοτάκης δεν  κατα-
θέσει έναν πίνακα περικοπής δαπανών και να εξηγήσει, όχι τόσο
σε εµάς, αλλά κυρίως στον ελληνικό λαό τι ακριβώς σκοπεύει να
µειώσει από τις δαπάνες, ποιες δαπάνες και ποιους κωδικούς. 

Εάν δεν το κάνει αυτό, τότε νοµίζω ότι εδώ υποβόσκει κάτι χει-
ρότερο. Ή πρόκειται για ένα προσχεδιασµένο –θα έλεγα- πρό-
γραµµα του κ. Μητσοτάκη να επαναφέρει τη χώρα σε ένα νέο
πρόγραµµα, την ώρα που η χώρα βρίσκει τον δρόµο της, βγαίνει
στις αγορές για να µπορέσει να ακολουθήσει µια αυτόνοµη πο-
ρεία, ή θα µας πει πραγµατικά ποια θα είναι αυτή η περικοπή,
ποιες δοµές θα κόψει, πόσους υπαλλήλους θα απολύσει, ποια
σχολεία θα κλείσει, ποια νοσοκοµεία θα κλείσει, ποια κοινωνική
πρόνοια θα µειώσει. Νοµίζω ότι έφθασε η ώρα ο κ. Μητσοτάκης
να απαντήσει και θα απαντήσει. 

Η αλήθεια, όµως, είναι ότι αν προσέξει κάποιος, αυτή τη µεί-
ωση την προτείνει ο κ. Μητσοτάκης σε δυο δόσεις για το έτος
2020 και 2021, γνωρίζοντας ότι η δική µας Κυβέρνηση –προφα-
νώς είχε διαβάσει το µεσοπρόθεσµο- στο Μεσοπρόθεσµο Πρό-
γραµµα Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2018-2021 προτείνει
σηµαντικές µειώσεις φόρων τόσο σε φυσικά και νοµικά πρόσωπα
όσο και σε φόρο περιουσίας. 

Λέτε, λοιπόν –και σας ακούµε πάρα πολύ καιρό και εννοώ τη
Νέα Δηµοκρατία- ότι το 2017 αυξήσαµε τις δηµόσιες δαπάνες
κατά 876 εκατοµµύρια ευρώ και τις δαπάνες µισθοδοσίας του
δηµοσίου κατά 521 εκατοµµύρια ευρώ, σε σχέση µε το 2016, ενώ
εσείς –έτσι όπως καταθέσατε την πρότασή σας- θα τις είχατε µει-
ώσει κατά 200 εκατοµµύρια ευρώ. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάνετε ησυχία.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Να τα δούµε, όµως, ένα-ένα, αγαπητοί

συνάδελφοι: Από τις δαπάνες δηµοσίου θα κόβατε τα 360 εκατοµ-
µύρια ευρώ του κόστους των υπηρεσιών κοινής ωφελείας; Θα κό-
βατε δηλαδή το κοινωνικό τιµολόγιο που είναι προς όφελος των
ευπαθών οµάδων και που εσείς οι ίδιοι ψηφίσατε; Θα κόβατε από
τις δαπάνες του δηµοσίου τα 100 εκατοµµύρια ευρώ για την κά-
λυψη της προσφυγικής κρίσης; Θα κόβατε από τις δηµόσιες δα-
πάνες τα 50 εκατοµµύρια ευρώ που αντιστοιχούν στην αύξηση των
επιδοτήσεων των γεωργών; Και σας ακούν; Θα κόβατε από τις δα-
πάνες µισθοδοσίας του δηµοσίου τα 404 εκατοµµύρια ευρώ που
αναφέρονται και αφορούν τις ασφαλιστικές εισφορές που κατα-
βάλλει το κράτος ως εργοδότης; Ή δεν πρέπει το κράτος να λει-
τουργεί ως εργοδότης; Από τις δαπάνες µισθοδοσίας θα κόβατε
τα 117 εκατοµµύρια ευρώ που αντιστοιχούν στις προσλήψεις νο-
σοκόµων και γιατρών; Πρέπει να είστε ξεκάθαροι εδώ. Ή από τις
δαπάνες µισθοδοσίας θα κόβατε το ποσό που αντιστοιχεί στις
προσλήψεις υπαλλήλων στον χώρο της δικαιοσύνης, που είναι
τόσο απαραίτητοι για να αποσυµφορηθεί η λειτουργία της; 

Προσέξτε τι συµβαίνει τώρα: Εάν προτείνετε αυτές τις περι-
κοπές, για να µαζέψετε 200 εκατοµµύρια ευρώ, νοµίζω ότι
τζάµπα κόπο κάνετε, γιατί αν είδατε από µια γρήγορη, δύσκολη
επισκόπηση δαπανών από τον προϋπολογισµό που κάναµε, κα-
ταφέραµε να αποταµιεύσουµε 300 εκατοµµύρια, 100 εκατοµµύ-
ρια παραπάνω από τη δική σας πρόταση, χωρίς να κλείσουµε
δοµές, χωρίς να διώξουµε γιατρούς, χωρίς να κλείσουµε σχο-
λειά, χωρίς τίποτα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σταθώ τώρα σε ένα καθορι-
στικό γεγονός, το οποίο επηρεάζει και τον στόχο του πρωτογε-
νούς πλεονάσµατος, αλλά και τη µεγέθυνση του ΑΕΠ το 2018.
Μιλώ για την τρίτη αξιολόγηση που έκλεισε γρήγορα και χωρίς
εντάσεις και η οποία κλείνει τον κύκλο των µνηµονίων στη χώρα
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µας. Η τρίτη αξιολόγηση έκλεισε χωρίς δηµοσιονοµικά µέτρα και
όχι µόνο αυτό, αλλά από αυτή την αξιολόγηση προέκυψε και το
ποσό των 315 εκατοµµυρίων ευρώ από την επισκόπηση δαπα-
νών. Επίσης, η τρίτη αξιολόγηση συνέπεσε µε το τρίτο συνεχό-
µενο τρίµηνο ανάπτυξης. Συνέπεσε, ακόµα, µε την πολύ
σηµαντική ανταλλαγή οµολόγων ύψους 25,6 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, στην οποία ανταποκρίθηκε –και αυτό είναι το σηµαντικό-
τερο στοιχείο- το 86% των οµολογιούχων. Οι ογδόντα έξι στους
εκατό οµολογιούχους εµπιστεύθηκαν την Κυβέρνηση, εµπιστεύ-
θηκαν την οικονοµική κατάσταση της χώρας και αντάλλαξαν τα
οµόλογά τους για το µέλλον. 

Με αυτή, λοιπόν, την πράξη καταφέραµε να εξοµαλυνθεί η
καµπή των αποδόσεων του ελληνικού χρέους και να διευκολυνθεί
µε αυτόν τον τρόπο στο άµεσο χρονικό διάστηµα η έξοδος της
χώρας στις αγορές. 

Το αποτέλεσµα όλων αυτών είναι γνωστό σε όλους σας: Είναι
η κατακόρυφη πτώση των ελληνικών οµολόγων στα προ κρίσης
επίπεδα. Και θα ξέρετε, βεβαίως, ότι η απόδοση του δεκαετούς
έπεσε για πρώτη φορά και βρίσκεται αυτή τη στιγµή κοντά στο
4,5%. 

Αυτή, λοιπόν, η θετική εξέλιξη σηµατοδοτεί την πίστη όλων
πως η ελληνική οικονοµία βγαίνει από τα δύσκολα, σταθεροποι-
είται, ανακτά την αξιοπιστία της και δρα θετικά στην επίτευξη των
παρακάτω στόχων, στην πρόβλεψη, δηλαδή, για τον στόχο πρω-
τογενούς πλεονάσµατος και στην πρόβλεψη για την αύξηση του
ΑΕΠ το 2018. 

Στο τελικό σχέδιο νόµου υπάρχει πλέον πρόβλεψη για πρωτο-
γενές πλεόνασµα της τάξεως του 3,82%. Θα ήθελα να πω γι’
αυτή την απόκλιση…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα δύο-τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε τρία λεπτά εν συ-

νόλω, επειδή σας ενοχλούσαν πριν. Είστε στο δέκατο ένατο
λεπτό τώρα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Ωραία, ευχαριστώ πολύ.
Για να είµαστε απολύτως βέβαιοι, εννοώ ότι προβλέπουµε κάτι

περισσότερο. Άλλωστε, αυτό έγινε και το 2016 και το 2017. Το
2016 καλύψαµε οκτώ φορές περισσότερο τον προβλεπόµενο
στόχο και το πρωτογενές πλεόνασµα κυµάνθηκε γύρω στα 4%,
ενώ φέτος το πλεόνασµα θα κυµανθεί κοντά στο 3,5%, εάν σε
αυτό συµπεριλάβουµε και το κοινωνικό µέρισµα που έχει διανε-
µηθεί.

Άρα λοιπόν, έστω και µε δυσκολίες, η δηµοσιονοµική προσαρ-
µογή το 2018 µπορεί να υλοποιηθεί επιτυχώς µε πολύ µεγάλες
πιθανότητες σύµφωνα µε τους στόχους, ιδιαίτερα όταν προβλέ-
πεται αυξηµένο ΑΕΠ.

Το δεύτερο σηµείο στο οποίο πρέπει να σταθούµε είναι ο ρυθ-
µός µεγέθυνσης, ο οποίος µε πραγµατικούς όρους θα αγγίξει το
2,5%. Δεν θα αναφέρω, γιατί δεν έχω αρκετό χρόνο τους παρά-
γοντες στους οποίους θα βασιστεί. Είναι ένας δύσκολος στόχος,
όπως προανάφερα, αλλά είναι εφικτός, γιατί εκτιµούµε -και όχι
µόνο εµείς, αλλά εκτιµάται γενικώς- πως στην οικονοµία ότι
έχουµε ξεπεράσει τα δυσκολότερα. Η παραγωγική δυνατότητα
της χώρας έχει µειωθεί κατά 10% περίπου σε σχέση µε την κα-
τάσταση στην οποία θα µπορούσε να βρισκόταν, αλλά και έχον-
τας πλέον εµπειρίες χωρών οι οποίες ήταν σε προγράµµατα
προσαρµογής και ύφεσης, µόνο αισιόδοξοι µπορούµε να είµαστε
για την πορεία της χώρας στο µέλλον. Όσο το µακροοικονοµικό
περιβάλλον σταθεροποιείται και όσο εµπεδώνεται η άποψη ότι η
οικονοµία αναπτύσσεται τόσο τονώνεται η κατανάλωση και η
επενδυτική δραστηριότητα, µε βασικές προϋποθέσεις βεβαίως
την υλοποίηση του προγράµµατος, την οµαλή επιστροφή στη
χρηµατοδότηση από τις διεθνείς αγορές, την εφαρµογή των µε-
σοπρόθεσµων µέτρων για τη διασφάλιση της βιωσιµότητας του
χρέους και βεβαίως, την ύπαρξη του ήρεµου διεθνούς οικονοµι-
κού και γεωπολιτικού περιβάλλοντος.

Για να στηριχθεί, όµως, αυτός ο ρυθµός µεγέθυνσης, για να
στηριχθεί η διατηρήσιµη ανάπτυξη, απαιτείται ένας διψήφιος
ρυθµός αύξησης των επενδύσεων. Και στον προϋπολογισµό του
2018 προβλέπεται αύξηση των επενδύσεων της τάξεως του

11,4%. Παράγοντες που θα επηρεάσουν αυτή την αύξηση είναι
προφανώς το νέο ΕΣΠΑ, που θα αρχίσει να υλοποιείται µέσα στο
2018, η απορρόφηση του οποίου µέχρι το τέλος του 2017 θα
φτάσει σε ποσοστό ρεκόρ 20%, τα προγράµµατα αξιοποίησης
της δηµόσιας ακίνητης περιουσίας, οι εκκινήσεις σηµαντικών
επενδύσεων.

Νοµίζω ότι εδώ πρέπει να κάνω µια αναφορά για τις ιδιωτικο-
ποιήσεις. Σε ό,τι αφορά τις ιδιωτικοποιήσεις, πάγια θέση µας
ήταν όχι το ξεπούληµα, αλλά η δηµιουργία σχηµάτων µε τη συµ-
µετοχή του δηµόσιου φορέα. Εκείνες τις ιδιωτικοποιήσεις στις
οποίες δεν καταφέραµε να εφαρµόσουµε το σχέδιο συµµετοχής
του ελληνικού δηµοσίου, τις ενισχύσαµε µε µια καλύτερη συµ-
φωνία για το ελληνικό δηµόσιο.

Είναι σηµαντικό να τονίσουµε, επίσης, πως η χώρα, αναβαθµί-
ζοντας τις βασικές υποδοµές της, µε αιχµή του δόρατος τη φε-
τινή ολοκλήρωση των τεσσάρων οδικών αξόνων της, δίνει το
έναυσµα υλοποίησης σηµαντικών στρατηγικών επενδύσεων.

Άλλος σηµαντικός παράγοντας είναι αυτό που προανέφερα, η
επί συνεχόµενα έτη συµπιεσµένη ελληνική οικονοµία. Η σηµαν-
τική ρευστότητα και το ενδιαφέρον που υπάρχει από σηµαντικές
χώρες πλέον για επενδύσεις στη χώρα µας, αλλά και η εξέλιξη
του προγράµµατος διαχείρισης των µη εξυπηρετούµενων επιχει-
ρηµατικών δανείων, µπορεί να µετατραπεί από µεγάλο βραχνά
σε ένα πολύ σηµαντικό εργαλείο της ελληνικής επιχειρηµατικό-
τητας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε συνά-
δελφε, κλείστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Θα περάσω τους σχεδιασµούς και θα µιλήσω µισό λεπτό µόνο,

κύριε Πρόεδρε και κλείνω.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πορεία εξόδου της χώρας από

την κρίση είναι σοβαρή υπόθεση για εµάς και όχι ένα πολιτικό
παιγνίδι. Για εµάς προϋποθέτει στρατηγική, στόχευση και προ-
σήλωση σε αυτή. Ο ελληνικός λαός µάς ανέθεσε την εντολή να
βγάλουµε τη χώρα από τη γενική και όχι µόνο από την οικονοµική
της κρίση και αυτή την εντολή θα τιµήσουµε.

Αυτά που περιέγραψα είναι τα κύρια δηµοσιονοµικά στοιχεία
του προϋπολογισµού, οι στόχοι, τα οράµατά του, η δύσκολη,
αλλά ταυτόχρονα και η αισιόδοξη πλευρά του.

Εµείς, κόντρα στην καταστροφολογία, κόντρα στον πόλεµο
των µιντιακών και συστηµικών συµφερόντων του φθαρµένου πο-
λιτικού συστήµατος, θα αγωνιστούµε µε σχέδιο, µε προσήλωση,
µε διάλογο µε την κοινωνία, ώστε του χρόνου τέτοιον καιρό να
σχεδιάζουµε και να ψηφίζουµε έναν προϋπολογισµό για την πα-
τρίδα µας που θα έχει βγει από τη σκληρή επιτροπεία και θα προ-
χωρά σε µια διαφορετική πορεία, µε αξιοπρέπεια και προοπτική.
Αυτός είναι ο τελευταίος µνηµονιακός προϋπολογισµός που ψη-
φίζει το ελληνικό Κοινοβούλιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Καλώ στο Βήµα τον κ. Νικόλαο Δένδια.
Παρακαλώ, επίσης, να κάνετε ησυχία για να µη ζητούν ευλό-

γως οι οµιλητές µια παράταση του χρόνου.
Ορίστε, κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορεί να σας ζητήσω

παράταση του χρόνου, έστω και αν δεν υπάρχει θέµα διακοπής.
Σας ευχαριστώ πάντως από την αρχή που µου την παρέχετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ξέρουµε όλοι ότι η συ-
ζήτηση του προϋπολογισµού είναι η κορυφαία ετήσια κοινοβου-
λευτική διαδικασία. Θα ήθελα πραγµατικά να συµφωνήσω µε τον
απόντα σήµερα Υπουργό Οικονοµικών ότι εδώ πρέπει να συζη-
τάµε και να µην κάνουµε παράλληλους µονολόγους.

Να δούµε, λοιπόν, τι πρέπει να κάνει ένας προϋπολογισµός.
Νοµίζω ότι θα συµφωνήσω απολύτως µε αυτά που είπε ο κ. Χου-
λιαράκης στην επιτροπή. Ο προϋπολογισµός πρέπει να υπηρετεί
τα δηµόσια οικονοµικά, πρέπει να έχει αναπτυξιακό χαρακτήρα,
πρέπει να είναι αναδιανεµητικός, δηλαδή να υπηρετεί την κοινω-
νική δικαιοσύνη. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, της συζήτησης εδώ, θα σας αποδείξουµε
ότι ο προϋπολογισµός δεν υπηρετεί κανέναν από αυτούς τους
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τρεις στόχους. Βέβαια, δεν υπηρετεί ούτε το ιδεολόγηµά σας για
τη δήθεν καθαρή έξοδο από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του 2018,
που δεν θα είναι ούτε καθαρή ούτε έξοδος. 

Θα απαντήσουµε στη διαρκή ερώτηση και του κ. Τσακαλώτου,
αλλά και του εισηγητή σας. Ρωτάτε: Τι δαπάνες να κόψουµε για
να µην επιβάλλουµε φόρους; Θα σας πούµε πού χαλάτε λεφτά
χωρίς να χρειάζονται και πού υπάρχουν λεφτά που χάνονται από
ανικανότητά σας.

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας, θα καταρρίψουµε και το τελευταίο σας επιχείρηµα,
αυτό του δήθεν ηθικού πλεονεκτήµατος σαν αντίβαρο στην κυ-
βερνητική ανικανότητα.

Πρώτον, λοιπόν, ο προϋπολογισµός δεν υπηρετεί τα δηµόσια
οικονοµικά, γιατί εφαρµόζει την αποτυχηµένη συνταγή της υπερ-
φορολόγησης που δεν αποδίδει. Το αποδεικνύει η εντυπωσιακή
«τρύπα» στα φετινά έσοδα:  Τρία δισεκατοµµύρια ευρώ λιγότερα
καθαρά έσοδα στον τακτικό προϋπολογισµό από τον στόχο του
µεσοπρόθεσµου, 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ λιγότερα έσοδα από
άµεσους φόρους, σε σχέση µε το 2016. 

Με αυτά τα δεδοµένα τι κάνετε για το 2018; Σχεδόν µισό δισε-
κατοµµύριο περισσότερους άµεσους φόρους. Αυτό κάνετε.
Έχετε δει σε οποιαδήποτε χώρα του πλανήτη οποτεδήποτε να
ανακάµπτει η οικονοµία µε νέους φόρους; 

Θέλετε σας παρακαλώ να µας εξηγήσετε ποιο είναι το περί-
φηµο µίγµα πολιτικής που εσείς ακολουθείτε; Γιατί εµείς όταν
σταθεροποιήθηκε η οικονοµία το 2014, µειώσαµε το ΦΠΑ στην
εστίαση, µειώσαµε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο
θέρµανσης, µειώσαµε τις ασφαλιστικές εισφορές, µειώσαµε την
έκτακτη εισφορά αλληλεγγύης. Και συγκεκριµένες µειώσεις είναι
η ξεκάθαρη δέσµευση του Κυριάκου Μητσοτάκη για το µέλλον.

Εσείς τι ακριβώς µειώνετε; Πώς ωφελούνται, εν πάση περιπτώ-
σει, οι πολίτες από την περιβόητη ανάκαµψη την οποία επαγγέλ-
λεστε; Τι τους δίνετε πίσω; Επιδόµατα από το σεσηµασµένο,
όπως λέγατε παλιά, πλεόνασµα. 

Έτσι αντιλαµβάνεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δηµό-
σια οικονοµικά, παίρνω δέκα και γυρίζω ένα; Έχετε όλα τα χρόνια
ένα αξίωµα, µία σταθερά: Φόροι παντού. Μόνη σας επιτυχία είναι
η θλιβερή πρωτιά της Ελλάδας σε αύξηση φόρων µεταξύ των
τριάντα πέντε χωρών-µελών του ΟΟΣΑ, και µάλιστα αυτό µέσα
σε ύφεση. 

Εσείς που καλούσατε να µην πληρωθούν οι προηγούµενοι
φόροι, έχετε επιβάλλει είκοσι επτά νέους φόρους µέσα σε δύο
χρόνια. Αυξήσατε τους συντελεστές ΦΠΑ δύο φορές. Καταργή-
σατε τους µειωµένους κατά 30% συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά
του Αιγαίου. Αυξήσατε τους συντελεστές του φόρου εισοδήµα-
τος νοµικών προσώπων. Μειώσατε δύο φορές το αφορολόγητο.
Αυξήσατε και µονιµοποιήσατε τους συντελεστές της εισφοράς
αλληλεγγύης. Αυξήσατε τους συντελεστές του φόρου ασφαλί-
στρων. Αυξήσατε τη φορολόγηση των ενοικίων. 

Καταργήσατε τις εκπτώσεις εφάπαξ πληρωµής φόρου εισο-
δήµατος. Καταργήσατε όλες τις απαλλαγές του ΕΝΦΙΑ. Αυξή-
σατε τις προκαταβολές φόρου εισοδήµατος. Φορολογήσατε τα
µερίσµατα. Βάλατε επιπλέον φόρο εισοδήµατος στους αγρότες.
Αυξήσατε το κόστος των πρώτων υλών στην αγροτική παρα-
γωγή. Αυξήσατε τις ασφαλιστικές εισφορές. Αυξήσατε τον
ΕΝΦΙΑ στα οικόπεδα, στα αγροτεµάχια, στις επιχειρήσεις, ακόµα
και στα ξενοίκιαστα διαµερίσµατα.

Αυξήσατε τον φόρο στις εταιρείες επενδύσεων. Κουραστικό,
ε; Σκεφτείτε εσείς που τα ψηφίζετε και οι άλλοι που τα πληρώ-
νουν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Στα ψέµατα, κύριε Δένδια!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Έχει κι άλλα, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι!
Αυξήσατε τον φόρο ειδικής κατανάλωσης στη µπίρα. Καταρ-

γήσατε το καθεστώς του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα αλ-
κοολούχα ποτά στα Δωδεκάνησα. Επιβάλατε φόρο στον καφέ.
Αυξήσατε τον φόρο στη βενζίνη. Αυξήσατε τον φόρο στο πετρέ-
λαιο θέρµανσης και κίνησης. Επιβάλατε ειδικό τέλος στους λο-
γαριασµούς σταθερής τηλεφωνίας. Επιβάλατε ειδικό τέλος
στους λογαριασµούς συνδροµητικής τηλεόρασης. Επιβάλατε

φόρο διαµονής στα ξενοδοχεία και στα ενοικιαζόµενα διαµερί-
σµατα. Επιβάλατε φόρο στα ηλεκτρονικά τσιγάρα. Αυξήσατε το
τέλος ταξινόµησης σε αυτοκίνητα και φορτηγά. Αφήσατε αφο-
ρολόγητο µόνον τον αέρα! Και φαντάζοµαι και αυτό προσωρινά!

Καταλάβετέ το, όµως: Δεν υπηρετούνται τα δηµόσια οικονο-
µικά µε διαρκώς υψηλότερους φόρους. Τελικά αυτό οδηγεί µόνο
στο να εισπράττονται λιγότερα. Τι θα ωφελήσει, για παράδειγµα,
ο φόρος υπεραξίας στα ακίνητα, σε µία νεκρή αγορά; Τι θα ωφε-
λήσει ο νέος φόρος διαµονής στα ξενοδοχεία που καθιστά µη
ανταγωνιστικό το τουριστικό µας προϊόν;

Πάµε στο δεύτερο κεφάλαιο, τον δήθεν αναπτυξιακό χαρα-
κτήρα του προϋπολογισµού. Οι ρυθµοί ανάπτυξης είναι τραγικά
χαµηλοί. Προβλέπατε ή δεν προβλέπατε 2,7% ανάπτυξη για το
2017; Ο ΟΟΣΑ εκτιµά 1,4%. Στο µισό. 

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτή η απόκλιση; Ότι αναθεωρείται ο µε-
σοπρόθεσµος ρυθµός ανάπτυξης στο απίστευτα χαµηλό 1%.
Ότι, την ώρα που όλες οι άλλες προηγµένες χώρες αναπτύσσον-
ται ταχύτερα απ’ ό,τι προβλεπόταν, η Ελλάδα µένει κι άλλο πίσω.

Και βέβαια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει ανά-
πτυξη, δεν νοείται ανάπτυξη χωρίς επενδύσεις. Η χώρα έχει υπο-
στεί αποεπένδυση. Χρειαζόµαστε 120 δισεκατοµµύρια νέες
επενδύσεις. Το 2017, όµως, οι επενδύσεις βυθίστηκαν στο 5,1%
από 9,1%, που ήταν η πρόβλεψή σας. Πάλι στα µισά δηλαδή. 

Και τι νέες επενδύσεις έχετε φέρει; Εσείς δεν θέλετε τις επεν-
δύσεις. Δεν πιστεύετε στις επενδύσεις και το αποδεικνύετε αυτό
καθηµερινά. Οι δικοί σας Υπουργοί, τα δικά σας στελέχη βρί-
σκονται στην πρώτη γραµµή για να µαταιωθούν επενδύσεις δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ και να χαθούν χιλιάδες θέσεις εργασίας.
Και σαν ειρωνεία προβλέπετε στον προϋπολογισµό 2,7 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ εµπροσθοβαρώς από αποκρατικοποιήσεις το
2018. Γιορτές που έρχονται, αυτό είναι καλύτερο και από τα πα-
ραµύθια του Άντερσεν!

Πάµε στις επιχειρήσεις, στους ελεύθερους επαγγελµατίες. Τα
τελευταία δυόµισι χρόνια έχουν κλείσει 77.357 επιχειρήσεις. Από
όσες επέζησαν, µόλις το 4,2% προγραµµατίζει κάποια επένδυση
για το τρέχον εξάµηνο. Τον τελευταίο ενάµισι χρόνο 111.212
ελεύθεροι επαγγελµατίες έκλεισαν τα βιβλία τους. Μόνο από το
τέλος επιτηδεύµατος όσων έκλεισαν τα βιβλία, το δηµόσιο έχει
χάσει 73 εκατοµµύρια ευρώ. Τα εισοδήµατα των ελευθέρων
επαγγελµατιών έχουν µειωθεί κατά 900 εκατοµµύρια ευρώ το
2017. 

Ρευστότητα: Και βέβαια δεν έχετε αποκαταστήσει τη χορή-
γηση ρευστότητας στην αγορά. Η αγορά ασφυκτιά και οι οφειλές
του κράτους το έχουν µετατρέψει στον µεγαλύτερο στρατηγικό
κακοπληρωτή, στον µεγαλύτερο «µπαταχτσή», όπως είναι η
λαϊκή έκφραση.

Ανεργία: Πανηγυρίζετε ότι µειώσατε την ανεργία. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι παραπλανητικά τα στοιχεία

σας. Πώς γίνεται µε ύφεση το 2015 και το 2016 να µειώνεται η
ανεργία; Η αλήθεια είναι ότι µειώνεται η πλήρης απασχόληση και
αυξάνονται ραγδαία οι ελαστικές µορφές. Αυτό συµβαίνει. Το
2017 έξι στις δέκα προσλήψεις είναι µερικής απασχόλησης ή εκ
περιτροπής απασχόλησης. 

Και µας ρωτάει ο Υπουργός των Οικονοµικών στην επιτροπή:
Είστε αντίθετοι εσείς στις ελαστικές µορφές απασχόλησης; Όχι,
βέβαια. Δεν είµαστε αντίθετοι. Πρέπει να υπάρχουν, αλλά δεν
πρέπει να είναι ο κανόνας, διότι τότε η οικονοµία είναι άρρωστη. 

Η αλήθεια είναι, επίσης, ότι όλο και περισσότεροι εργαζόµενοι
βλέπουν να µειώνονται δραµατικά οι µισθοί τους. Η αλήθεια είναι
η αύξηση του αριθµού των νέων που εγκαταλείπουν την Ελλάδα. 

Εσείς κάποτε καταγγέλλατε τη γενιά των 700 ευρώ. Μέσα σε
δύο χρόνια φροντίσατε να δηµιουργηθεί η γενιά των 360 ευρώ.
Αυτή η γενιά έχει τη δική σας σφραγίδα. Η γενιά των 360 ευρώ
είναι η γενιά των ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ. Και βέβαια δεν υφίσταται για εσάς
ζήτηµα διαρθρωτικών αλλαγών. Ούτως ή άλλως ζείτε σε προ-
ηγούµενο αιώνα ως προς την αντίληψη του οικονοµικού γίγνε-
σθαι. Πού να αντιληφθείτε την ανάγκη διαρθρωτικών αλλαγών;
Πόσω µάλλον να τις πραγµατοποιήσετε.

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, ούτε τα δηµόσια οικονοµικά εξυ-
πηρετεί ούτε την ανάπτυξη υπηρετεί. Είναι τουλάχιστον κοινω-
νικά δίκαιος; Εδώ θα συµφωνήσω απολύτως µε τα λεχθέντα από
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τον Υπουργό Οικονοµικών, τον κ. Τσακαλώτο. «Δίκαιος», µας
είπε, «µε απόλυτο τρόπο, δεν είναι αυτός ο προϋπολογισµός».
Σωστά. Άδικος όµως, µε απόλυτο τρόπο, είναι. Άδικος µε «Α» κε-
φαλαίο. 

Για να δούµε ποιοι πραγµατικά πλήττονται από την δική σας –
δήθεν- δίκαιη κατανοµή των κοινωνικών βαρών; Ποιους πλήττουν
περισσότερο οι έµµεσοι φόροι που επιβάλλετε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τους πλούσιους ή τους φτωχούς; Ποιους έχει πλή-
ξει περισσότερο η αθρόα µετάταξη αγαθών και υπηρεσιών από
τον χαµηλό στον υψηλό συντελεστή ΦΠΑ, τους πλούσιους ή τους
φτωχούς; Ποιους θα επηρεάσει η νέα µείωση του ΕΚΑΣ κατά 234
εκατοµµύρια ευρώ, τους πλούσιους ή τους φτωχούς; Ποιους θα
επηρεάσει περισσότερο η νέα µείωση κατά 50% του επιδόµατος
θέρµανσης, τους πλούσιους ή τους φτωχούς; Ποιους θα επηρε-
άσει περισσότερο η κατάργηση στην απαλλαγή ιατρικών δαπα-
νών, τους πλούσιους ή τους φτωχούς; Ποιους θα επηρεάσει η
µείωση κατά 350 εκατοµµύρια ευρώ στην ιατροφαρµακευτική
δαπάνη, τους πλούσιους ή τους φτωχούς; Ποιους θα επηρεάσει
η µείωση του κοινωνικού προϋπολογισµού κατά 1,6 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, τους πλούσιους ή τους φτωχούς; Ποιους θα επηρε-
άσει η κατάργηση όλων των επιδοµάτων στους δικαιούχους του
Κοινωνικού Επιδόµατος Αλληλεγγύης, τους πλούσιους ή τους
φτωχούς; Ποιους θα επηρεάσει η κατάργηση των επιδοµάτων
ανεργίας, γι’ αυτούς που εισέρχονται στην αγορά εργασίας, τους
πλούσιους ή τους φτωχούς; Ποιους θα επηρεάσει η κατάργηση
των επιδοµάτων φτώχειας και φυσικών καταστροφών, τους
πλούσιους, µήπως, ή τους φτωχούς; Ποιους θα επηρεάσουν οι
νέες µειώσεις µε κατάργηση της έκπτωσης 1,5% στην παρακρά-
τηση φόρου, τους πλούσιους ή τους φτωχούς;

Οι νέες µισθολογικές περικοπές στους δηµοσίους υπαλλήλους
και στους ένστολους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πείτε
µας, είναι κοινωνικά δίκαιες; Η αύξηση των συντελεστών στα
νησιά είναι κοινωνικά δίκαιη; Η µονιµοποίηση της ειδικής εισφο-
ράς αλληλεγγύης είναι κοινωνικά δίκαιη; Η περικοπή των συντά-
ξεων χηρείας είναι κοινωνικά δίκαιη; Έχετε προχωρήσει σε είκοσι
µία περικοπές συντάξεων και κοινωνικών επιδοµάτων, είναι και
αυτό κοινωνικά δίκαιο; Έχετε εξουθενώσει τη µεσαία τάξη και
έχετε εξαθλιώσει τα χαµηλά οικονοµικά στρώµατα, έχετε ισοπε-
δώσει τους πάντες και ιδιαίτερα τους οικονοµικά ασθενέστε-
ρους. Είναι και αυτό δίκαιο; Τι είναι δίκαιο στον δικό σας κόσµο; 

Η Κυβέρνηση ζει προφανώς –κατά τη δική µας άποψη- σε από-
λυτη πνευµατική τρικυµία. Πότε ανακάλυψε ότι χρειάζονται οι
πλειστηριασµοί για αναπτυξιακούς και κοινωνικούς λόγους; Πότε
ανακαλύψατε ότι οι «κακές» τράπεζες πρέπει να σταθούν στα
πόδια τους µέσω των πλειστηριασµών; Πώς ακριβώς θα προστα-
τέψετε την πρώτη κατοικία µετά την 1-1-2018; 

Ξέρετε ποια είναι τα αποτελέσµατα της δίκαιης πολιτικής σας;
Ένα εκατοµµύριο κατασχέσεις σε πολίτες. Πάνω από 100 δισε-
κατοµµύρια ευρώ τα ληξιπρόθεσµα χρέη προς την εφορία. Πάνω
από 100 δισεκατοµµύρια ευρώ -έχουν πάει 120 δισεκατοµµύρια
ευρώ- τα κόκκινα δάνεια. Πάνω από 100 χιλιάδες τα κλειστά βι-
βλία των ελευθέρων επαγγελµατιών. Αυτά είναι τα στοιχεία του
δίκαιου προϋπολογισµού σας.

Πάµε τώρα στο ερώτηµα. Μας λέει ο κ. Τσακαλώτος, µας το
είπε και ο γενικός σας εισηγητής, «για πείτε µας, τι να κόψουµε
από όλα αυτά»; Μάλιστα, µας το είπαν και λίγο άγρια. 

Πρώτον, είναι λάθος το ερώτηµα «τι να κόψουµε;». Δεν προσ-
διορίζουµε τους φόρους ανάλογα µε τις δαπάνες, προσδιορί-
ζουµε τις δαπάνες ανάλογα µε τα έσοδα. Αυτό το ξέρει, κυρίες
και κύριοι, και η τελευταία νοικοκυρά. Προσδιορίζουµε τις δαπά-
νες ανάλογα µε τους φόρους που αντέχει η οικονοµία και η κοι-
νωνία. 

Αλλά να πάµε στις δαπάνες. Τι κάνετε µε τις δαπάνες εσείς;
Αντί να τις περιορίζετε, τις αυξάνετε µε σωρεία νέων δοµών που
έχετε φτιάξει. Από το 2015 µέχρι σήµερα, συστήσατε είκοσι νέες
θέσεις γενικών και αναπληρωτών και ειδικών γραµµατέων, 31%
αύξηση, µε όλους τους αποσπασµένους και τα σχετικά. Αυξάνετε
και άλλο τις θέσεις αυτές µε νέους διοικητικούς γραµµατείς και
τις συνακόλουθες θέσεις προσωπικού, δηλαδή φτάνετε στις
ογδόντα νέες γραµµατείες. Αυξήσατε τον αριθµό των µετακλη-
τών υπαλλήλων κατά 30%, δηλαδή άλλοι πεντακόσιοι εβδοµήντα

πέντε. Συστήσατε –ακούστε!- διακόσιες ογδόντα µία νέες θέσεις
προϊσταµένων. Αυξήσατε τις οργανικές θέσεις στο δηµόσιο κατά
τρεις χιλιάδες τετρακόσιες τριάντα πέντε. Στο ευρύτερο δηµόσιο
επιπλέον, αυξήσατε τις οργανικές θέσεις κατά τρεις χιλιάδες
τριακόσιες σαράντα περίπου. Συστήσατε στο ευρύτερο δηµόσιο
άλλες χίλιες πεντακόσιες δεκαεπτά θέσεις προϊσταµένων. Αυξή-
σατε τον αριθµό των συµβασιούχων κατά ένδεκα χιλιάδες, χωρίς
να υπολογίσουµε τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. Συστή-
σατε σαράντα οκτώ νέους φορείς και δοµές. Συστήσατε πάνω
από εκατό θέσεις µελών διοικητικών συµβουλίων. 

Για πείτε µου, όλα αυτά ήταν απαραίτητα κι έπρεπε να µπουν
φόροι για να χρηµατοδοτηθούν;

Και να σας πάρω µερικά παραδείγµατα, για να µη µιλάµε µόνο
µε αριθµούς. Ο Οργανισµός Διαχείρισης Ακινήτων Γαιών και Εξο-
πλισµών είναι απαραίτητος; Η Δηµόσια Επιχείρηση Ενεργειακών
Επενδύσεων είναι απαραίτητη; Ο Φορέας Διαχείρισης Μητροπο-
λιτικού Πάρκου «Αντώνης Τρίτσης» είναι απαραίτητος; Ο Οργα-
νισµός Συγκοινωνιακού Έργου Θεσσαλονίκης, όταν υπάρχει ήδη
ο Οργανισµός Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης, είναι απα-
ραίτητος;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Η Δηµόσια Αρχή Λιµένων, ενώ υπάρχει

ήδη η Ρυθµιστική Αρχή Λιµένων, είναι κι αυτή απαραίτητη; Για
πέστε µου, το Εθνικό Μουσείο Αγροτικού Κινήµατος είναι απα-
ραίτητο; Ο Ελληνικός Διαστηµικός Οργανισµός κι αυτός απαραί-
τητος; Όλα αυτά είναι απαραίτητα;

Και για πέστε µου, γιατί εξαιρείτε, στους περισσότερους απ’
αυτούς, τις πράξεις των οργάνων τους από τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»; Γιατί
τους απαλλάσσετε από όλες τις διατυπώσεις διαφάνειας και δη-
µοσιότητας που ισχύουν για το δηµόσιο; Γιατί τους δίνετε τη δυ-
νατότητα να ιδρύουν αυτοί οι φορείς και άλλους φορείς, µε νέα
συµβούλια, µε νέες προσλήψεις; Και γιατί οι προσλήψεις να είναι
εκτός ΑΣΕΠ; Φαντάζοµαι γιατί όλα αυτά. Μήπως για να πολεµή-
σετε το κοµµατικό κράτος;

Ο σκοπός σας είναι πρόδηλος: Σπατάλη και υπερφορολόγηση
των Ελλήνων για το «βόλεµα» ηµετέρων. Πέστε µας, όµως, όλα
αυτά πόσο κοστίζουν; Μήπως όσο περίπου η περικοπή στο
ΕΚΑΣ; Μήπως όσο οι περικοπές στις συντάξεις χηρείας;

Αλλά εκτός από το τι σπαταλάτε, να δούµε τι κάνετε µε τα χρή-
µατα που υπάρχουν. Στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων τα
στοιχεία είναι αποκαρδιωτικά. Οι δαπάνες του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων την 1η Δεκεµβρίου ανήλθαν σε 3,07 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Ο στόχος σας ήταν 6,75 δισεκατοµµύρια
ευρώ, δηλαδή πάνω από 3 δισεκατοµµύρια στον αέρα.

Όσον αφορά το ΕΣΠΑ, µε αναθεωρηµένο στόχο 2,3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ -τον είχατε κατεβάσει- έχετε δαπάνες µόνο 481
εκατοµµύρια ευρώ, είναι δηλαδή 80% στον αέρα. Η ρευστότητα
από το ΕΣΠΑ 2014 - 2020 δεν υπάρχει. Από τα 20 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ διαθέσιµα, έχετε καταφέρει να διαθέσετε επί τρία χρό-
νια µόνο 2 δισεκατοµµύρια και τα περισσότερα απ’ αυτά
αφορούν εµπροσθοβαρή έργα και έργα γέφυρες της προηγού-
µενης περιόδου. Πόσα νέα µεγάλα έργα, από τα δεκαεννέα που
προβλέπεται να υλοποιηθούν στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ 2014 - 2020,
έχετε υποβάλει; Να σας πω; Ούτε ένα. Κανένα.

Τι ακριβώς κάνετε µε τα επιχειρησιακά προγράµµατα; Για
πέστε µου. Είναι τραγικά χαµηλή η απορρόφηση στα προγράµ-
µατα υποδοµών, µεταφορών και περιβάλλοντος, 11%, τραγικά
χαµηλή η απορρόφηση στα προγράµµατα επιχειρηµατικότητας
για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, κάτω από 7%, µηδενική η
απορρόφηση στο επιχειρησιακό πρόγραµµα αλιείας, κάτω από
1% και µηδενική στα προγράµµατα εδαφικής συνεργασίας, κάτω
από 1%.

Για τα άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία, όπου υπάρχουν χρή-
µατα, τι έχετε κάνει; Πόση ρευστότητα έχει εισρεύσει από την
αξιοποίηση του Ευρωπαϊκού Ταµείου Στρατηγικών Επενδύσεων;
Μήπως ξέρετε να µας πείτε; Για πόσα έργα έχετε πάρει έγκριση
από το λεγόµενο «πακέτο Γιούνκερ»; Γιατί εµείς δεν µπορούµε
να βρούµε ούτε ένα. Πόση ρευστότητα έχετε φέρει από το Τα-
µείο Ασύλου και Μετανάστευσης; Γιατί πριν λίγες εβδοµάδες ο
Αντιπρόεδρος της Κοµισιόν, ο κ. Τίµερµανς, σας εγκάλεσε για
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αδυναµία απορρόφησης 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Δεν πληρώ-
νετε, δεν απορροφάτε. Μόνο σπαταλάτε και φορολογείτε.

Ως προς τον αναπτυξιακό νόµο, τι έχετε κάνει επί τη ευκαιρία;
Μηδενική ρευστότητα. Σας πήρε ενάµιση χρόνο για να τον φτιά-
ξετε. Και τι κάνατε; Στην ουσία κάνατε µια αντιγραφή του Γενικού
Απαλλακτικού Κανονισµού. Και το ξέρετε. Τον ψηφίσατε τον Ιού-
νιο του 2016. Τον τροποποιήσατε τον Ιούνιο του 2017. Τροποποι-
ήσατε τρεις φορές τα καθεστώτα ενισχύσεων. Το αποτέλεσµα:
Ούτε µια ένταξη ενός νέου έργου.

Έχετε, λοιπόν -να συµφωνήσουµε- αποτύχει πλήρως σε όλους
τους στόχους για το 2017: Στα έσοδα, στον ρυθµό ανάπτυξης,
στις επενδύσεις, στις απορροφήσεις, στις πληρωµές, παντού.
Εκτός από έναν. Τον ξέρετε. Το πρωτογενές πλεόνασµα, την
οµολογούµενη ληστεία, το προϊόν της ληστρικής επιδροµής στην
τσέπη του Έλληνα φορολογούµενου. Σε αυτό υπήρξατε απόλυτα
δίκαιοι. Δεν αφήσατε κανέναν παραπονούµενο. Τους ληστέψατε
όλους, τα µεσαία στρώµατα, τα λαϊκά στρώµατα, όλους. Και βυ-
θισµένοι στον απύθµενο ερασιτεχνισµό σας, θεωρήσατε θρίαµβο
να υπερβείτε τους στόχους του πλεονάσµατος, υπονοµεύοντας
έτσι τη διαπραγµατευτική θέση της χώρας για τη µείωση των
πλεονασµάτων στο µέλλον. Και παρεµπιπτόντως, για να µην το
ξεχάσω κι αυτό, αυξήσατε και το δηµόσιο χρέος κατά 14 δισε-
κατοµµύρια ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της συγκυβέρνησης, η ζηµιά που
έχετε προκαλέσει στην οικονοµία της χώρας την τελευταία τριε-
τία είναι τεράστια. Η ζηµιά που έχετε προκαλέσει και εξακολου-
θείτε να προκαλείτε στην πολιτική και κοινωνική ζωή της χώρας
είναι πολύ µεγαλύτερη σε κάθε τοµέα: στην υγεία, στην παιδεία,
στη δηµόσια ασφάλεια, στη δηµόσια διοίκηση, στην εξωτερική
πολιτική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η ζηµιά δε που έχετε προκαλέσει στους θεσµούς είναι ασύλ-
ληπτη. Στη δικαιοσύνη, στις ανεξάρτητες αρχές, στο ίδιο το Κοι-
νοβούλιο, στη λειτουργία της δηµοκρατίας. 

Επειδή έχετε µάθει να µεταθέτετε τις ευθύνες πάντα στους άλ-
λους και για όλα τα κακώς κείµενα πετάτε το µπαλάκι στο πα-
ρελθόν, στα σαράντα χρόνια της Μεταπολίτευσης, πρέπει να σας
πω ότι καταρχήν η Νέα Δηµοκρατία -και το ξέρετε- δεν κυβέρ-
νησε σαράντα χρόνια. Εσείς, όµως, που παριστάνετε ότι είστε
προοδευτικοί, αντισυστηµικοί και ασυµβίβαστοι έχετε καταφέρει,
σε λιγότερο από τρία χρόνια, να υιοθετήσετε τις χειρότερες πρα-
κτικές και όλα τα στραβά και τα ανάποδα της Μεταπολίτευσης. 

Εν πάση περιπτώσει, µε τι ηθικό ανάστηµα µας µιλάτε εσείς;
Εσείς που καταγγέλλει ο Πρόεδρος του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας για ωµή παρέµβαση στη δικαιοσύνη. Εσείς που επιλέξατε
Αντιπροέδρους στο Συµβούλιο της Επικρατείας επί τη βάσει της
θέσης τους υπέρ της συνταγµατικότητας του νόµου Παππά.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εσείς που υποτάξατε τις ανεξάρτητες

διοικητικές αρχές στο κοµµατικό σας συµφέρον. Εσείς που
υφαρπάξατε τις αρµοδιότητες του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιο-
τηλεόρασης για να στήσετε το ραδιοτηλεοπτικό σας µαγαζί.
Αλλά αυτά δεν είναι τα χειρότερα. Για πέστε µας, µε τι ηθικό ανά-
στηµα µιλάτε, όταν έχετε ψηφίσει στη Βουλή εκατοντάδες ρου-
σφετολογικές τροπολογίες; Πώς διανοείστε να µας κουνάτε το
δάχτυλο για τη διαπλοκή; 

Για πέστε µου. Εσείς οι ασυµβίβαστοι µαχητές της διαφάνειας
και η Κυβέρνηση, ποιους εξυπηρετήσατε όταν εξαλείψατε το
αξιόποινο όλων των τελεσθέντων εγκληµάτων για παραβάσεις
της νοµοθεσίας περί ελεύθερου ανταγωνισµού; Ποιον εξυπηρε-
τήσατε όταν θεσπίσατε την κατά παρέκκλιση και κατ’ εξαίρεση
σύναψη δηµοσίων συµβάσεων, χωρίς καν δηµοσίευση προκήρυ-
ξης; Ποιον εξυπηρετήσατε µε την παράταση που δόθηκε στις off-
shore, για να γλιτώσουν τον φόρο 15% και τα πρόστιµα; Ποιον
εξυπηρετήσατε µε την κατάργηση των αυτοτελών φορολογικών
προστίµων για την ανακριβή έκδοση αποδείξεων και την έκδοση
και λήψη πλαστών φορολογικών στοιχείων;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε συνάδελφε, ένα
λεπτό ακόµα, αν θέλετε. Παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ενάµισι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, κύριε Δένδια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ευχαριστώ. 
Για πέστε µου, ποιον εξυπηρετήσατε µε τις απαλλαγές από

τον ειδικό φόρο κατανάλωσης; Πως ανέχεστε τον εθνικό µεσά-
ζοντα στις πωλήσεις όπλων, που σας προξένεψαν οι ΑΝΕΛ, ο
οποίος βρέθηκε µάλιστα να έχει πουλήσει όπλα και στον ISIS; 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ξέρετε ο ISIS είναι αυτός που στην κάµερα κόβει κεφάλια.

Τόση αυθαιρεσία δεν έχει υπάρξει, όχι τα προηγούµενα σαράντα
χρόνια, αλλά ουδέποτε από τη σύσταση του νέου ελληνικού κρά-
τους.

Και για να κάνουµε τους καθαρούς µας λογαριασµούς: Τα σα-
ράντα χρόνια της Μεταπολίτευσης έγιναν πολλά λάθη. Η χώρα
όµως που παρέλαβε πραγµατικά στο χείλος του γκρεµού ο Κων-
σταντίνος Καραµανλής πήγε µπροστά. Και οι Έλληνες είδαν τη
ζωή τους να αλλάζει. Το ΑΕΠ από 2.700 δολάρια το 1974, το 2013
ήταν σχεδόν 22.000 δολάρια µέσα στην κρίση. 

Εσείς, αυτά τα σαράντα χρόνια όλα τι κάνατε; Εσείς, επικρο-
τούσατε στα λάθη και αντιδρούσατε στα σωστά. Ζητούσατε µόνο
δαπάνες και µόνο προσλήψεις. Δεν είστε η απάντηση στο πρό-
βληµα. Είστε το απότοκο της κρίσης. Η εκλογής σας είναι προϊόν
κοινωνικής απορίας, είστε αποτέλεσµα εξαπάτησης της κοινω-
νίας µε ψεύδη, είστε επιζήµιοι για τον τόπο. 

Και νοµίζω ότι όλοι συµφωνούν τώρα, ότι αυτός ο προϋπολο-
γισµός είναι και ο τελευταίος σας. Ο δικός µας θα είναι αναπτυ-
ξιακός, γιατί όπως ρητά έχει δεσµευτεί ο κ. Μητσοτάκης, θα
περιορίσουµε τους φόρους και τις ασφαλιστικές εισφορές, θα
αξιοποιήσουµε πλήρως τα διαθέσιµα εργαλεία, ώστε να εισρεύ-
σουν κεφάλαια και να γίνουν επενδύσεις που θα µειώνουν την
ανεργία. Και επειδή η κοινωνία έχει βάρβαρα εξαπατηθεί, θέ-
λουµε ξεκάθαρα να ξέρει πού βρισκόµαστε. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύουµε στη δύναµη
της ελεύθερης οικονοµίας, στη δύναµη του ελεύθερου ανθρώ-
που, στη συνάρθρωση του κράτους, της αγοράς και της κοινω-
νίας, στην ατοµική συνείδηση και ευθύνη. Πιστεύουµε στον
ορθολογισµό, στην ανεκτικότητα, στον πλουραλισµό των από-
ψεων, στην πολιτική ευπρέπεια, στον κριτικό λόγο, στο µέτρο,
στην κοινωνική ευαισθησία, στη στήριξη και λειτουργία των θε-
σµών, χωρίς τους οποίους δεν υπάρχει δηµοκρατία, στα θεσµικά
αντίβαρα, στο σεβασµό της δικαιοσύνης, στην αυθεντία και την
εµβάθυνση του κράτους-δικαίου. Πιστεύουµε στο δικαίωµα του
πολίτη στην ασφάλεια, στην παράδοση του ιδρυτή µας, του Κων-
σταντίνου Καραµανλή. Πιστεύουµε στην ειλικρίνεια απέναντι στη
νέα γενιά των Ελλήνων, στην ευκαιρία που τους οφείλουµε στο
µέλλον τους, στο µέλλον της πατρίδας. 

Στεκόµαστε κάθετοι απέναντι στον λαϊκισµό και το ψέµα. Απέ-
ναντι στη διάβρωση των θεσµών. Απέναντι στην απόπειρα άλω-
σης του κρατικού µηχανισµού. Απέναντι στη ρηχή πολιτικάντικη
ηθικολογία που µετατρέπει τον πολιτικό διάλογο σε κυνήγι µα-
γισσών. Απέναντι στις πολιτικές τερατογενέσεις, όπως η συγκυ-
βέρνηση µε τους ΑΝΕΛ. Απέναντι στον ναρκισσιστικό
αριστερισµό, όπως η συµπόρευση µε τύπους «Βαρουφάκη», που
έθεσε τη χώρα σε υπαρξιακό κίνδυνο. Απέναντι στις διληµµατι-
κές, ψευδεπίγραφες υπεραπλουστεύσεις. Απέναντι στον αυταρ-
χισµό της άγνοιας και της έλλειψης προτάσεων. Απέναντι στον
εκχυδαϊσµό της πολιτικής ζωής. Απέναντι στον διχασµό της κοι-
νωνίας. Πιστεύουµε πάνω απ’ όλα στην εθνική ενότητα και τη
σύνθεση.

Να ξέρετε ότι ο πρώτος προϋπολογισµός που θα φέρουµε, ο
προϋπολογισµός του Κυριάκου Μητσοτάκη, θα είναι δίκαιος,
χωρίς ταξικό πρόσηµο, γιατί εµείς δεν έχουµε ταξικό πρόσηµο,
όπως δεν έχουµε και ταξικούς εχθρούς. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Έχουµε συµπαραστάτες και συµµά-

χους όλους τους Έλληνες στη µάχη για την πρόοδο.
Εσείς, κυρίες και κύριοι, δοκιµαστήκατε και αποτύχατε. Αν ξέ-

ρετε, υπάρχει ένας πίνακας του Ρέµπραντ, στον οποίον κατεβαί-
νει ο Θεός και λέει στον βασιλιά Βαλτάσαρ: «Μενέ, µενέ, θεκέλ,
ουφαρσίν». Σηµαίνει: «Σε µέτρησα και βρέθηκες λειψός». Η κοι-
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νωνία, λοιπόν, σας µέτρησε και βρεθήκατε ελλιποβαρείς. 
Μέρες γιορτινές, λοιπόν, που έρχονται, σας προτρέπω να

ακούσετε την ευχή της συντριπτικής πλειοψηφίας των συµπολι-
τών µας «Και του χρόνου µε το καλό στο σπίτι σας»!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όλοι στα σπίτια µας θα

πάµε τις γιορτές, κύριε Δένδια. Να είστε καλά!
Ο κ. Κουτσούκος έχει τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σύµφωνα µε την Κυβέρνηση, ο

προϋπολογισµός του 2018 είναι ο τελευταίος που κατατίθεται
στο πλαίσιο των προγραµµάτων δηµοσιονοµικής προσαρµογής
και σηµατοδοτεί την έξοδο της χώρας απ’ αυτήν την περίοδο.
Αλήθεια ή ψέµατα; Προφανώς και δεν πρόκειται για αλήθεια. 

Κύριε συνάδελφε της Πλειοψηφίας, οι προϋπολογισµοί του
2019 και του 2020, όποιος και να τους καταθέσει, θα ενσωµατώ-
νουν µέτρα 4,9 δισεκατοµµυρίων που η Κυβέρνησή σας έχει ήδη
προνοµοθετήσει µε το αποκαλούµενο «τέταρτο µνηµόνιο». Πρό-
κειται για την περικοπή της προσωπικής διαφοράς του νόµου Κα-
τρούγκαλου και για τη µείωση του αφορολόγητου. Παράλληλα,
η Κυβέρνηση έχει δεσµεύσει τη χώρα µε υπερβολικά πρωτογενή
πλεονάσµατα 3,5% του ΑΕΠ µέχρι το 2021, 2% µέχρι το 2060 και
τη δηµόσια περιουσία στο λεγόµενο υπερταµείο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για δεσµεύσεις -πα-
ρακαλώ συγκρατήστε τον αριθµό- 24,5 δισεκατοµµυρίων για την
επόµενη της υποτιθέµενης εξόδου τριετία, δηλαδή πάνω από 1
δισεκατοµµύριο από την αύξηση του ΑΕΠ που θα έχουµε τα επό-
µενα χρόνια. Θα έχουµε, δηλαδή, συνέχιση της ίδιας πολιτικής
φορολογικής αφαίµαξης και τα επόµενα χρόνια για να επιτευχ-
θούν τελικά τα υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα, τα µατωµένα,
όπως µας έλεγε ο κ. Τσίπρας. 

Δεν µιλάτε, λοιπόν, τη γλώσσα της αλήθειας και είναι η πολ-
λοστή φορά που συµβαίνει αυτό, καθώς όταν έρθει η ώρα να πα-
ραδώσει αυτή η Κυβέρνηση, θα παραδώσει µια χώρα
δεσµευµένη στη διαρκή λιτότητα, µε υπονοµευµένη την προ-
οπτική της ανάπτυξης και της πραγµατικής εξόδου από τα µνη-
µόνια και την κρίση.

Ο τρίτος προϋπολογισµός που συζητάµε σήµερα είναι συνέ-
χεια των δύο προηγούµενων, µε την ίδια ακριβώς λογική των µέ-
τρων και των περικοπών, όπως δεσµεύσατε τη χώρα µε το τρίτο,
αχρείαστο και επαχθέστερο µνηµόνιο.

Ο πρώτος σας προϋπολογισµός ενσωµάτωσε σωρευτικά
µέτρα 7,2 δισεκατοµµυριών ευρώ, µε περικοπές δαπανών 3 δι-
σεκατοµµυρίων και έσοδα από νέους φόρους 4,2 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ.

Ο δεύτερος προϋπολογισµός σας, αυτός του 2016, ενσωµά-
τωσε σωρευτικά µέτρα ύψους 4 δισεκατοµµυρίων, 3 δισεκατοµ-
µύρια φόρους και 1 δισεκατοµµύριο περικοπές. 

Ο τρίτος σας προϋπολογισµός, αυτός που συζητάµε, προβλέ-
πει αύξηση εσόδων κατά 1,8 δισεκατοµµύρια και περικοπές δα-
πανών κατά 1,2 δισεκατοµµύρια. Συµπεριλαµβάνει, βεβαίως και
νέα µέτρα, µε νέους φόρους και περικοπές που θα πλήξουν επί-
σης τους πλέον αδύναµους και φτωχούς συµπολίτες µας. 

Και επειδή ακούµε κατά κόρον την επιχειρηµατολογία σας,
όπως ότι ο προϋπολογισµός δεν έχει νέα µέτρα, καταθέτω αυτόν
τον πίνακα µε δώδεκα παρεµβάσεις, φόρους και περικοπές. Να
τον µελετήσετε για να µην συνεχίσετε να λέτε τις ίδιες ανακρί-
βειες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γιάννης Κουτσούκος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Κυβέρνηση επέλεξε και υποτάχθηκε µε το τρίτο και αχρεί-
αστο µνηµόνιο σε µια σκληρή, άδικη και αντιλαϊκή πολιτική,
φόρων και περικοπών χάρη στην οποίαν την τριετία 2015 - 2018
επιτεύχθηκαν 18 δισεκατοµµύρια ευρώ πλεονάσµατα 7,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ πάνω από τους στόχους. Ορίστε ο πίνακας µε
τα πρωτογενή πλεονάσµατα της τριετίας και τα περισσεύµατα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γιάννης Κουτσούκος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης

Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν αποτέλεσµα αυτής

της άδικης πολιτικής περικοπών και φόρων, όπως σας είπα νω-
ρίτερα. 

Εάν συνεκτιµήσουµε δε το γεγονός ότι την ίδια περίοδο για
την οποία µιλάµε η χώρα είχε απώλεια του προσδοκώµενου ΑΕΠ
κατά 19 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου, αποδεικνύεται του λόγου
το αληθές, δηλαδή µε µειωµένο ΑΕΠ είχαµε παραπάνω πλεονά-
σµατα. Ορίστε και ο πίνακας -τον καταθέτω και αυτόν στα πρα-
κτικά- της απώλειας στο ΑΕΠ αυτήν την τριετία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γιάννης Κουτσούκος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι φανερό ότι µε βάση τους ρυθµούς ανάπτυξης -όπως είπα
νωρίτερα- και το ύψος των πρωτογενών πλεονασµάτων, έχει κα-
ταρρεύσει το δικό σας πολιτικό αφήγηµα. Αφήστε τι λέγαµε
εµείς. Εσείς, όταν ψηφίσατε το τρίτο µνηµόνιο, µας λέγατε ότι
θα πάµε σε µια ήπια δηµοσιονοµική προσαρµογή και ότι θα
έχουµε έναν δηµοσιονοµικό χώρο για να ασκήσουµε αναπτυ-
ξιακή και κοινωνική πολιτική. 

Και όχι µόνο δεν κάνατε αυτά που κατηγορούσατε εµάς, αλλά
πολύ χειρότερα πράγµατα. Διότι, εσείς µε µείον 0,2% ανάπτυξη
το 2016 είχατε 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ πρωτογενές πλεόνασµα
ή 3,8% του ΑΕΠ και το 2017, τώρα που συζητάµε µε ανάπτυξη η
οποία τρέχει 1,6% -όπως λέτε, αλλά θα πάει πολύ παρακάτω-, θα
έχουµε πλεόνασµα 4,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το 2018, µε προ-
ϋπολογισµό που προβλέπει ανάπτυξη 2,5%, λέτε ότι θα πάµε σε
7 δισεκατοµµύρια ευρώ πλεονάσµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αποτέλεσµα αυτής της πο-
λιτικής είναι πάρα πολύ καθαρό: Βυθίσατε τη χώρα στην ύφεση.
Διότι εάν πιστέψουµε τους διεθνείς οργανισµούς -που εσείς
τώρα τελευταία λέτε ότι τους πιστεύετε, ενώ εµείς τους πι-
στεύουµε στις εκτιµήσεις τους- το 2015 θα είχαµε ανάπτυξη
2,9%, το 2016 θα είχαµε ανάπτυξη 3,7%, το 2017 θα είχαµε ανά-
πτυξη 3,5%, το 2018 θα είχαµε ανάπτυξη 3% και κάτι κ.ο.κ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η απώλεια του προσδοκώ-
µενου ΑΕΠ είναι ίση µε τα υπερβολικά πρωτογενή πλεονάσµατα
της ίδιας περιόδου. Να σκεφτούµε την αντιστοιχία των µεγεθών,
ως τα µέτρα και οι περικοπές από τη µια µεριά, τα πρωτογενή
πλεονάσµατα που -όπως είπα- έφτασαν 18 δισεκατοµµύρια ευρώ
και την απώλεια του ΑΕΠ και να τα συγκρίνουµε αυτά µε το µέ-
ρισµα του 2016 και του 2017. Έτσι αποδεικνύεται πως ο ισχυρι-
σµός ότι παίρνετε δέκα και µοιράζετε ένα ως αντίδωρο είναι λίαν
επιεικής για την πολιτική σας. Σε αυτήν την ίδια φοροκεντρική
πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που πλήττει την ανά-
πτυξη, επικεντρώνεται και ο προϋπολογισµός του 2018 που συ-
ζητάµε. 

Ένα σηµείο που θέλω να τονίσω, γιατί µπορεί να διέλαθε την
προσοχή σας, είναι το εξής: Όπως προκύπτει από τα στοιχεία της
εκτέλεσης του προϋπολογισµού του 2017, αυτή η φορολογική πο-
λιτική οδηγεί σε φορολογική κόπωση, όπως αποδεικνύεται, από
τη µείωση του ρυθµού αύξησης του φόρου εισοδήµατος. Αν
δούµε, δηλαδή, τον προϋπολογισµό του 2017, θα δούµε ότι τα
έσοδα θα είναι µειωµένα κατά 2,3 δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι
της πρόβλεψης, που σε ένα µεγάλο βαθµό οφείλεται στην κατά
996 εκατοµµύρια ευρώ µειωµένη απόδοση του φόρου εισοδήµα-
τος, και η παρέκκλιση από τους στόχους θα ήταν πολύ µεγαλύ-
τερη εάν δεν είχαµε αύξηση των έµµεσων φόρων κατά 474
εκατοµµύρια ευρώ. Και βεβαίως το 2017 οι δαπάνες θα έχουν µια
σχετική αύξηση. 

Με βάση τα έσοδα και τα έξοδα του 2017, το πρωτογενές πλε-
όνασµα θα ήταν 1,3 δισεκατοµµύρια ή 0,8% εάν, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, δεν είχε µεσολαβήσει το υπερβολικό
πλεόνασµα των ταξινοµηµένων φορέων της γενικής Κυβέρνη-
σης, όπου ω του θαύµατος το έλλειµµα των φορέων της κοινω-
νικής ασφάλισης έγινε πλεόνασµα κατά 1 δισεκατοµµύριο χάρη
στις περικοπές του νόµου Κατρούγκαλου, στο ότι δεν έχετε
δώσει τις συντάξεις, στο ότι αυξήσατε τις εισφορές στους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες.
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Σηµειώνουµε ότι για την ορθή εκτίµηση του αποτελέσµατος
του 2017 πρέπει να λάβετε υπόψη ότι αυτός ο προϋπολογισµός
είχε ενσωµατώσει µέτρα 3,1 δισεκατοµµύρια στα έσοδα, από τα
οποία τα 2,5 δισεκατοµµύρια ήταν νέοι φόροι και 1,8 δισεκατοµ-
µύρια περικοπές στις κοινωνικές δαπάνες. 

Ερχόµαστε τώρα στις προβλέψεις του 2018. Η εισηγητική έκ-
θεση προβλέπει ρυθµό ανάπτυξης 2,5% του ΑΕΠ. Το δηµοσιο-
νοµικό συµβούλιο επισηµαίνει ότι οι προβλέψεις για τον ρυθµό
ανάπτυξης είναι πολύ αισιόδοξες και τον θέτει υπό πολλές αιρέ-
σεις. Την ίδια εκτίµηση κάνει και το Γραφείο Προϋπολογισµού
της Βουλής µιλώντας για ένα πολύ επικίνδυνο µείγµα, για µια
άδικη και φοροκεντρική πολιτική.

Και επειδή εσείς κάθε φορά είστε έτοιµοι να µας κατακεραυ-
νώσετε όταν αµφισβητούµε τις προθέσεις σας ή αυτά που γρά-
φετε στις εισηγητικές εκθέσεις, δεν έχουµε παρά να σας
παραπέµψουµε στα δικά σας κείµενα, στις δικές σας, δηλαδή,
εισηγητικές εκθέσεις και του 2016 και του 2017: Το 2016 προ-
βλέπατε ότι θα έχουµε ανάπτυξη και είχαµε ύφεση. Το 2017 που
τρέχει, όπως είπα νωρίτερα, προβλέπατε αύξηση του ΑΕΠ κατά
2,7% προσγειωθήκατε στο 1,6%. Το τρίτο τρίµηνο πήγε µε 1,3%
όπως λέει η ΕΛΣΤΑΤ, ο ΟΟΣΑ λέει ότι θα πάµε στο 1,4%, άρα θα
πάµε περίπου στο 1,5%. 

Κατά συνέπεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η απώλεια
2 δισεκατοµµυρίων από το ΑΕΠ που εσείς είχατε σχεδιάσει και
είχατε προγραµµατίσει, προφανώς επιβαρύνει την επίτευξη των
στόχων και για τον χρόνο που µας έρχεται, για το 2018. Δεν έχετε
παρά να δείτε την πρόβλεψή σας για τον σχηµατισµό του ακα-
θάριστου παγίου κεφαλαίου που ήταν περίπου στο µισό απ’ ό,τι
προβλέψατε. Είχατε προβλέψει 9,1% και η εκτίµηση είναι ότι θα
πάει γύρω στο 5%. 

Άρα, λοιπόν, έχετε πέσει έξω όλες τις προηγούµενες χρονιές.
Πώς είναι βέβαιον ότι τώρα θα πάτε καλύτερα; Και πέσατε έξω,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ήταν πολύ ευνοϊκό το διεθνές
περιβάλλον, µε ανάπτυξη σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε µείον τις τιµές του πετρελαίου, ενώ τώρα φαίνεται
ότι περνάµε σε µια άλλη φάση, που έρχονται πιο δύσκολες διε-
θνείς συνθήκες. Άρα, αυτό ισχυροποιεί τα επιχειρήµατα της αµ-
φισβήτησης για την επίτευξη των στόχων. 

Εµείς βέβαια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορούµε αναλυ-
τικά να τοποθετηθούµε και να πούµε γιατί αµφισβητούµε αυτούς
τους στόχους. Και δεν έχω παρά να αναφερθώ στα δικά σας κεί-
µενα, όπου στην εισηγητική έκθεση αναφέρεστε στο γεγονός ότι
το ισοζύγιο των αγαθών παρουσίασε αρνητικά µεγέθη. Ήταν θε-
τικό το ισοζύγιο των υπηρεσιών, αλλά όχι όσο θα έπρεπε µε
βάση, ιδίως, την εξέλιξη ορισµένων µεγεθών που αφορούν, πα-
ραδείγµατος χάριν, την είσοδο των τουριστών. 

Αναφέρεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον προϋπολογι-
σµό σας στο γεγονός ότι δώσατε 4,2 δισεκατοµµύρια για να εξο-
φλήσετε ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις του δηµοσίου. Μπράβο!
Καλά κάνατε! Όµως, τα ληξιπρόθεσµα παραµένουν στα 4,5 δι-
σεκατοµµύρια και αυτά είναι έσοδα που αφαιρούνται από την
πραγµατική οικονοµία. Λείπουν, δηλαδή, από µικροµεσαίους
επαγγελµατίες και δεν τους επιτρέπουν να ασκήσουν την επαγ-
γελµατική τους δραστηριότητα. 

Προσβλέπετε στη συµβολή του ΕΣΠΑ για την ανάπτυξη. Ναι,
αλλά δεν έχει ξεκινήσει κανένα έργο από αυτά για τα οποία λέτε
ότι θα ετοιµάσετε τους φακέλους. Ό,τι έργο γίνεται, έχει να κάνει
µε το προηγούµενο ΕΣΠΑ. Το πρόβληµα της ρευστότητας παρα-
µένει. Το πρόβληµα των capital controls, επίσης. Ο κ. Τσίπρας
µας έλεγε όταν ψηφίζατε το τέταρτο µνηµόνιο ότι είναι το εισι-
τήριο για την ποσοτική χαλάρωση. Τώρα δεν τον νοιάζει η ποσο-
τική χαλάρωση τον κ. Τσίπρα;

Επίσης, θέλω να δείτε πώς πάει η εξέλιξη του λεγόµενου εξω-
δικαστικού συµβιβασµού για τα κόκκινα δάνεια. Ενώ η χώρα έχει
αναλάβει δεσµεύσεις, αυτή η υπόθεση δεν πάει καθόλου καλά
και ξέρουµε όλοι ότι το τραπεζικό σύστηµα κάθεται επάνω σε
αυτήν τη νάρκη των κόκκινων δανείων. 

Υποχώρησε, επίσης, η ανταγωνιστικότητα της χώρας από την
ογδοηκοστή πρώτη θέση στην ογδοηκοστή έβδοµη, µε βάση την
έκθεση του Παγκόσµιου Οικονοµικού Φόρουµ.

Οι επιτυχίες σας για τη µείωση της ανεργίας, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, βασίζονται κυρίως στην αύξηση της µερικής απα-
σχόλησης, που ξέρουµε ότι δεν δίνει ποιοτικές σχέσεις εργασίας,
δεν δίνει έσοδα, φόρους και ασφαλιστικές εισφορές. Νοµίζω ότι
κανένας µας δεν πρέπει να είναι υπερήφανος που πάνω από πεν-
τακόσιες χιλιάδες εργαζόµενοι αµείβονται µε 300 ευρώ τον µήνα.

Για να δούµε αυτό που έλεγα νωρίτερα, το πώς έρχεται η φο-
ρολογική κόπωση, πρέπει να δούµε την εξέλιξη των ληξιπρόθε-
σµων οφειλών των ιδιωτών προς το δηµόσιο που φτάνει, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, στα 100 δισεκατοµµύρια στο τέλος του
χρόνου, χωρίς να προσθέσω και τα 30 δισεκατοµµύρια προς τα
ασφαλιστικά ταµεία.

Όµως, επειδή αυτά τα νούµερα µπορεί να µην λένε τίποτα,
θέλω να σας θυµίσω ότι τον Σεπτέµβριο µήνα είχαµε τετρακόσιες
δέκα χιλιάδες συµπολίτες µας οι οποίοι µπήκαν στον κατάλογο
των ληξιπρόθεσµων, δεν µπόρεσαν δηλαδή να ανταποκριθούν
στις υποχρεώσεις τους. Τελικά έχουν φτάσει να είναι πάνω από
τέσσερα εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες οι συµπολίτες µας, που
δεν µπορούν να έχουν φορολογική ενηµερότητα, γιατί δεν εξυ-
πηρετούν τις υποχρεώσεις τους.

Με αυτά τα δεδοµένα προφανώς δεν µπορούµε να µιλάµε για
ρυθµούς ανάπτυξης µε βάση τους στόχους σας.

Θέλω να προσθέσω ακόµα ότι η επιλογή σας να κρατήσετε
πάρα πολύ χαµηλά το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, δη-
λαδή στο ύψος των προηγούµενων, σηµατοδοτεί µια πολιτική
ύφεσης, καθώς η δηµόσια κατανάλωση ουσιαστικά θα είναι µη-
δενική.

Συµπερασµατικά θα ήθελα να πω ότι µια λογική «φτωχαίνουµε
τον κόσµο και στο τέλος δίνουµε ένα αντίδωρο» είναι αντίστροφη
µε αυτό που λέµε εµείς και που πρέπει να κάνουµε, ότι πρέπει
να δηµιουργήσουµε τις συνθήκες για να αυξηθεί το ΑΕΠ, να δώ-
σουµε δουλειές και οι δουλειές να δώσουν εισοδήµατα και φο-
ρολογικά έσοδα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, κάνουµε κριτική στους προηγούµενους προ-
ϋπολογισµούς και µε βάση αυτό ερχόµαστε τώρα στον προϋπο-
λογισµό του 2018, να δούµε από πού προέρχονται τα 1,8
δισεκατοµµύρια φορολογικά έσοδα. Σας είπα νωρίτερα και κα-
τέθεσα τον πίνακα, µε τους νέους φόρους και τις περικοπές.

Οι άµεσοι φόροι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα είναι αυξη-
µένοι κατά 478 εκατοµµύρια. Αυτή η αύξηση προέρχεται, κατά
κύριο λόγο, από τον φόρο εισοδήµατος φυσικών προσώπων, που
θα αυξηθεί κατά 456 εκατοµµύρια ενώ αυξηµένοι είναι οι φόροι
κατανάλωσης κατά 431 εκατοµµύρια.

—Η επίτευξη αυτών των στόχων, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θα γίνει µε ορισµένα από αυτά τα µέτρα που ανέφερα νωρί-
τερα.

Σταχυολογώ χαρακτηριστικά: την κατάργηση της έκπτωσης
του 15% στην εκκαθάριση των φορολογικών δηλώσεων των µι-
σθωτών και των συνταξιούχων λόγω της προκαταβολής του
φόρου, την κατάργηση του φόρου στις ιατρικές δαπάνες, την κα-
τάργηση του µειωµένου ΦΠΑ στα τριάντα δύο νησιά του Αιγαίου,
για τα οποία καταθέσαµε πρόταση νόµου να παραταθεί µέχρι το
τέλος του 2018, τη νέα περικοπή του ΕΚΑΣ, τη µείωση της επι-
δότησης στο πετρέλαιο θέρµανσης, την περικοπή των επιδοµά-
των των απροστάτευτων τέκνων.

Ο προϋπολογισµός του 2018, βεβαίως, έχει και µείωση δαπα-
νών και η µείωση αυτή των δαπανών αφορά κυρίως τις κοινωνι-
κές δαπάνες και πρώτα-πρώτα τις µεταβιβαστικές πληρωµές, οι
οποίες είναι µειωµένες κατά δύο δισεκατοµµύρια. Συγκεκριµένα,
έχουµε µειωµένες πρωτογενής δαπάνες κατά 1,2 δισεκατοµµύ-
ριο και ενώ το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, όπως σας
είπα νωρίτερα, παραµένει στα ίδια.

Η δαπάνη για περίθαλψη, ασφάλιση και κοινωνική προστασία
ανέρχεται στα 19,4 δισεκατοµµύρια, µειωµένη κατά ενάµισι δι-
σεκατοµµύριο, παρακαλώ. Μειωµένες, επίσης, είναι και κατά 840
εκατοµµύρια ορισµένες λειτουργικές δαπάνες. 

Σηµασία έχει να δούµε την ανάλυση των δαπανών, ανά µείζονα
κατηγορία, από την οποίαν ανάλυση προκύπτει ότι οι µεταβιβα-
στικές πληρωµές θα είναι µειωµένες κατά δύο δισεκατοµµύρια,
µεταξύ των οποίων µειωµένες εµφανίζονται οι δαπάνες στο
Υπουργείο Υγείας κατά 532 εκατοµµύρια, στον ΕΟΠΥΥ κατά 214
εκατοµµύρια, στα νοσοκοµεία κατά 373 εκατοµµύρια.
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Επίσης, µειωµένες είναι οι δαπάνες σε ορισµένα κρίσιµα, για
την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας και την ανάπτυξη,
Υπουργεία, όπως είναι το Υπουργείο Υποδοµών µε µείον 129 εκα-
τοµµύρια και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µε µείον 225
εκατοµµύρια. Προφανώς αυτές οι περικοπές θα χτυπήσουν τους
πλέον ευάλωτους και φτωχούς συµπολίτες µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε συνειδητοποιήσει ότι θα
κόψετε το ΕΚΑΣ από χιλιάδες συνταξιούχους και θα το καταντή-
σετε φιλοδώρηµα των 35 ευρώ για όσους παραµείνουν στο σύ-
στηµα, γιατί οι υπόλοιποι θα πάνε στο µηδέν; Έχετε συνειδητο-
ποιήσει ότι θα κόψετε το επίδοµα που είχαµε νοµοθετήσει γι’ αυ-
τούς τους φτωχούς που πάνε τα παιδιά τους στο σχολείο; Έχετε
συνειδητοποιήσει ότι τα βάλατε µε τις χήρες και τα ορφανά;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά είναι καινούργια και παλιά
µέτρα που συµπεριλαµβάνονται στον προϋπολογισµό. Και βε-
βαίως, θέλω να κάνω εδώ και την ίδια παρατήρηση που έκανα
για τον προϋπολογισµό του 2017, ότι το πρωτογενές πλεόνασµα,
που προβλέπεται για το 2018 στηρίζεται κατά µεγάλο µέρος στις
λεγόµενες «άσπρες τρύπες». Δηλαδή το µισό πλεόνασµα θα
προέλθει από τις ταξινοµηµένες ΔΕΚΟ, τα νοµικά πρόσωπα και
τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης. Νοικοκύρεµα; Μακάρι. Μαζί
σας είµαστε, γιατί θυµόµαστε πώς ξεσηκωθήκατε όταν ψηφίσαµε
τη συνταγογράφηση και την περικοπή της δαπάνης για τα φάρ-
µακα. Όµως, αντί για νοικοκύρεµα νοµίζω ότι έχει πέσει ένα γε-
νικότερο ψαλίδι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά που σας είπα νωρίτερα
για το ότι ο προϋπολογισµός, ο τακτικός προϋπολογισµός του
κράτους έχει µικρά πρωτογενή πλεονάσµατα, αποδεικνύει ότι µια
συζήτηση που γίνεται µεταξύ Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ -πό-
σους φόρους θα κόψουµε, ποιες δαπάνες και ούτω καθ’ εξής-
έχει πεπερασµένα όρια. Δεν υπάρχουν περιθώρια πλέον. Και νο-
µίζω ότι εκείνο που έχει σηµασία σε αυτήν τη συζήτηση είναι να
αναδείξουµε όχι µόνο πώς αυξήσατε τους φόρους, αλλά και πώς
τους κατανέµετε. 

Θα σας καταθέσω στα Πρακτικά αυτόν τον πίνακα, που δείχνει
πώς από το 2014 που η σχέση έµµεσης προς άµεση φορολογία
ήταν 1,15 θα πάει µε την πολιτική σας στο 1,32. Είναι γνωστό,
απ’ όλους όσοι ξέρουν στοιχειώδη οικονοµικά, ότι οι άµεσοι
φόροι πληρώνονται, κυρίες και κύριοι, από τη λαϊκή κατανάλωση.
Καταθέτω αυτόν τον πίνακα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γιάννης Κουτσούκος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και το πιο σπουδαίο είναι ότι σε αυτούς που δίνετε το κοινω-
νικό µέρισµα θα τους το πάρετε µέσα από την άµεση φορολογία,
γιατί πάνε στην κατανάλωση αυτά, όπως είναι γνωστό, δεν πάνε
στην αποταµίευση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε συνάδελφε, έχετε
δύο λεπτά παρακαλώ. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, καταθέτω δύο ακόµα πίνακες, που δείχνουν ότι είχαµε

µια αλµατώδη αύξηση των φορολογικών εσόδων από το 2015
µέχρι το 2018 και είχαµε και µια άδικη κατανοµή των ίδιων φο-
ρολογικών εσόδων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γιάννης Κουτσούκος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και όταν σας λέµε για την υπερφορολόγηση, µας λέτε ότι αυτά
είναι από την πάταξη της φοροδιαφυγής.

Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ΑΔΑΕ επισηµαίνει ότι
από τα 435 εκατοµµύρια, που βεβαιώθηκαν από δασµούς και φό-
ρους κατά του λαθρεµπορίου, εισπράξατε µόνο 10,5 εκατοµµύ-
ρια και ό,τι από τις περίφηµες λίστες και τις offshore από τα 555
δισεκατοµµύρια που βεβαιώσατε το 2016 και το πρώτο εξάµηνο
του 2017, θα εισπράξετε µόνο 80 εκατοµµύρια, δηλαδή 14,5%.
Αυτή είναι λοιπόν η εισφορά σας στην πάταξη της φοροδιαφυ-
γής. 

Και βεβαίως, να πω δυο λέξεις για το µεγάλο θέµα, που αφορά
το χρέος. Μνηµονεύει η εισηγητική έκθεση το τρισκατάρατο PSI

µε τον πίνακα, που δείχνει ότι η εξυπηρέτηση του χρέους από 12
δισεκατοµµύρια έφτασε να είναι περίπου στα µισά. Και χαιρετί-
ζουµε την ανταλλαγή των οµολόγων που κάνατε µε πάρα πολλή
καθυστέρηση. Αν τα είχατε κάνει νωρίτερα αυτά, θα είχαµε γλι-
τώσει πολλά από τα δεινά. 

Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να είµαι και εγώ
στον χρόνο των προηγούµενων οµιλητών, για την ισότητα των
όπλων. 

Το συµπέρασµά µας είναι ότι ο προϋπολογισµός έχει δύο βα-
σικά χαρακτηριστικά. Το πρώτο είναι το αυτοδιαψευδόµενο αφή-
γηµα της εξόδου από τα µνηµόνια και το δεύτερο είναι η σκληρή
πραγµατικότητα της διαρκούς λιτότητας µε φόρους και περικο-
πές. 

Επιβεβαιώνεται από την παράθεση των µεγεθών, δηµοσιονο-
µικών και µακροοικονοµικών, και παρά τη σχετική βελτίωση ορι-
σµένων ότι τα αδιέξοδα παραµένουν και επαναλαµβάνονται. Η
αντικατάσταση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης,
του Λιαργκόβα, δεν αλλάζει τη σκληρή πραγµατικότητα. Ο Λιαργ-
κόβας και ο κάθε Λιαργκόβας την καταγράφει. Αλλάξτε τον όσες
φορές θέλετε, την πραγµατικότητα δεν µπορείτε να την αλλά-
ξετε, δυστυχώς, µε αυτήν την πολιτική. 

Άρα, δεν βγαίνουµε από τα µνηµόνια και την κρίση. Το αφή-
γηµα της εξόδου δεν οδηγεί σε µια σταθερή και ασφαλή πορεία
της χώρας. Αρκεί µονάχα να σκεφτούµε αυτό που σας είπα νω-
ρίτερα: από µία υπερφορολογηµένη οικονοµία τα επόµενα χρό-
νια θα έχουµε πλεονάσµατα που είναι πολύ µεγαλύτερα από το
ΑΕΠ που προσδοκούµε. 

Κατά συνέπεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς πι-
στεύουµε ότι ασκήσατε µια πολιτική, που εξανέµισε τους κόπους
και τις θυσίες του ελληνικού λαού για να αντιµετωπίσει τα υπερ-
βολικά ελλείµµατα των 35 δισεκατοµµυρίων της περιόδου 2004
– 2009.

Και το κόστος αυτό έχει καταγραφεί πολλαπλώς. Δεν χρειάζε-
ται να το επαναλάβω. Το κόστος αυτό στο κοινωνικό επίπεδο
είναι πολύ µεγαλύτερο. Δεν υπάρχει κινητήρια δύναµη για τις δυ-
νάµεις της παραγωγής και τις υγιείς δυνάµεις της δηµιουργίας. 

Έχετε απωλέσει και το πλεονέκτηµα «πρώτη φορά αριστερά»
µε όσα έχετε κάνει. Και, βεβαίως, το αυτοδιαψευδόµενο αφή-
γηµα της εξόδου υπονοµεύει, µε τα πρωτογενή πλεονάσµατα,
την ίδια την έξοδο, αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι τα επόµενα χρόνια
θα έχουµε αυξηµένο κόστος εξυπηρέτησης του δηµόσιου χρέ-
ους. 

Κατά συνέπεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς λέµε ότι
χρειάζεται αλλαγή πολιτικής. Χρειάζεται ένα διαφορετικό σχέδιο,
που θα στηρίζεται στην εθνική συνεννόηση και την κοινωνική συ-
ναίνεση, γιατί τότε µόνο µπορεί να επιτευχθεί η κινητοποίηση των
παραγωγικών δυνάµεων και να επιτευχθούν στόχοι για µικρό-
τερα πλεονάσµατα και ρύθµιση του χρέους τώρα. 

Η παραγωγική ανασυγκρότηση, οι αναγκαίες µεταρρυθµίσεις,
η σταθερότητα, το επενδυτικό και φορολογικό πλαίσιο, η αξιο-
ποίηση της δηµόσιας περιουσίας είναι βασικά στοιχεία αυτού του
σχεδίου, που εµείς το έχουµε ονοµάσει «σχέδιο Ελλάδα». 

Ένα τέτοιο πολιτικό σχέδιο δεν µπορεί να ευοδωθεί παρά µόνο
µε αλλαγή των πολιτικών συσχετισµών, που θα ανατρέψουν το
σηµερινό δίπολο, από τη µια µεριά αποτυχηµένη και ψευδεπί-
γραφη Αριστερά, που καλύπτει µε τον λαϊκισµό της σκληρές νε-
οφιλελεύθερες πολιτικές και, από την άλλη, η συντηρητική Νέα
Δηµοκρατία, που θεωρεί τις κοινωνικές ανισότητες ως φυσικό
φαινόµενο. 

Χρειάζεται, λοιπόν, ένα µεγάλο κίνηµα αλλαγής, που θα ενώσει
όλες τις δυνάµεις, από το προοδευτικό κέντρο, τη σοσιαλδηµο-
κρατία, την ανανεωτική Αριστερά και την οικολογία, σε µια µε-
γάλη δύναµη ανατροπής. 

Εµείς τολµήσαµε. Ξεκινήσαµε. Αγκάλιασαν αυτό το εγχείρηµα
διακόσιοι δέκα χιλιάδες πολίτες. Προχωράµε µπροστά µε τη
Φώφη Γεννηµατά και εµάς όλους, γιατί πιστεύουµε ότι οι Έλλη-
νες αξίζουν κάτι καλύτερο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ, κύριε
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συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Κοζά-
νης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ήθελα να κάνω µία ακόµα ανακοίνωση. 
Οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών, Οι-

κονοµίας και Ανάπτυξης, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Οικονοµικών, Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, καθώς και η Υφυπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν
στις 11-12-2017 σχέδιο νόµου: «Ενεργειακές Κοινότητες και
άλλες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώταρος εκ µέρους της Χρυσής

Αυγής. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, πριν ξεκινήσω, δεν µπορώ να µην σχολιάσω τα

όσα είπε ο κ. Δένδιας σχετικά µε τις παρεµβάσεις στη δικαιο-
σύνη. Είναι σαν κάποιος τοκογλύφος να µιλάει για δίκαιο δανει-
σµό. Αυτό είναι το ζητούµενο στο συγκεκριµένο θέµα. 

Ακούγοντας τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ σχετικά µε τον προϋπο-
λογισµό του 2018 αρχίζουµε να κατανοούµε πλήρως την εµµονή
τους µε τη µονιµοποίηση της κάνναβης ή µε την παρατεταµένη
ενασχόλησή τους εσχάτως µε βλήµατα ή µε τα UFO. 

Φέρατε έναν προϋπολογισµό, κύριοι της συγκυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, µνηµονιακότερο όλων, αντιαναπτυξιακό, εθνοκτόνο,
καταστροφικό απ’ όλες τις απόψεις, «copy-paste» των προηγού-
µενων µνηµονιακών προϋπολογισµών, αλλά σε πολύ χειρότερη
µορφή. 

Πρόκειται για έναν προϋπολογισµό ακραίας λιτότητας για
όγδοο συνεχές έτος, ο οποίος, µάλιστα, όπως ακούσαµε και από
τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, περιλαµβάνει και πολλές υπεραισιό-
δοξες προβλέψεις. Πρόκειται για προβλέψεις σχετικά µε την αύ-
ξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης, ενώ πέρυσι είχατε διαψευστεί
για µία ακόµα φορά, και προβλέψεις για αύξηση στις επενδύσεις.
Μάλιστα, ενώ είχατε προϋπολογίσει για το 2018 µεγαλύτερο
ρυθµό ανάπτυξης για την οικονοµία, στο τέλος κάθε χρόνου δια-
ψεύδεστε πανηγυρικά. 

Περιλαµβάνει προβλέψεις όπου οι µελέτες του ΙΟΒΕ, της Ένω-
σης Τραπεζών, του Ινστιτούτου Εργασίας της ΓΣΣΕ, όλης της
γκάµας δηλαδή της παραγωγικής διαδικασίας, επισηµαίνουν το
τέλµα στο οποίο έχει βρεθεί η ελληνική οικονοµία. Ακόµα και η
Παγκόσµια Τράπεζα περιγράφει ως «χάρτινο πύργο» το επενδυ-
τικό αφήγηµα της Κυβέρνησής σας. 

Φέτος, αναµένεται –µε πολλά ερωτηµατικά- να εισπραχθούν
συνολικά 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ από τις ιδιωτικοποιήσεις.
Όπως έχει αποδειχθεί, κάθε χρόνο πέφτετε έξω σε σχέση µε τα
όσα είχατε προϋπολογίσει, ενώ την ίδια ώρα το ΤΑΙΠΕΔ χρεώνει
το ελληνικό κράτος, τους Έλληνες φορολογούµενους πολίτες,
µε δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ από µισθοδοσίες, µπόνους, ασχέ-
τως αν δεν έχουν καταφέρει τίποτα γι’ αυτό για το οποίο έχει
ιδρυθεί.   

Και παρατηρούµε το εξής οξύµωρο. Όλοι οι δείκτες οι οποίοι
σχετίζονται µε ανάπτυξη να βρίσκονται σε απόλυτη αντίθεση µε
τα πρωτογενή πλεονάσµατα, όλοι οι δείκτες να καταρρέουν, ενώ
τα πρωτογενή πλεονάσµατα, που κάποτε ήταν το κόκκινο πανί
και για εσάς, να ανεβαίνουν και φέτος να έχετε προϋπολογίσει
το δολοφονικό 3,5%. 

Ακούµε την Κριστίν Λαγκάρντ από τη µία να λέει ότι χρειάζεται
αναδιάρθρωση του χρέους, σε αντίθεση µε κάποιους Γερµανούς
οικονοµολόγους, οι οποίοι λένε «µα, αφού καταφέρνετε πρωτο-
γενή πλεονάσµατα της τάξης του 3,5%, γιατί ζητάτε αναδιάρ-

θρωση του χρέους;». Φυσικά, ούτε λόγος για κούρεµα. Διότι ανα-
διάρθρωση δεν σηµαίνει ότι θα µας χαρίσουν κάτι, αλλά ότι θα
επιµηκύνουν στο διηνεκές και ότι θα πληρώνει ο ελληνικός λαός,
γενιές και γενιές, αυτά τα οποία δεν θα έπρεπε να πληρώνει. 

Είναι ένα πρωτογενές πλεόνασµα το οποίο οφείλεται σε µία
ακραία, αρρωστηµένη υπερφορολόγηση των Ελλήνων πολιτών,
στις κατασχέσεις των περιουσιακών στοιχείων, οι οποίες έχουν
ξεκινήσει µαζικά και δεν εξαιρούν ούτε πρώτες κατοικίες, ούτε
µικρές, ούτε µεγάλες, ούτε τίποτα απολύτως, ασχέτως του νέου
αφηγήµατός σας περί «προστασίας των λαϊκών κατοικιών», ενώ
κάποτε λέγατε «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη».  

Επίσης, το πρωτογενές πλεόνασµα οφείλεται στη στάση πλη-
ρωµών προς τον ιδιωτικό τοµέα, τον οποίο έχετε καταστρέψει
ολοσχερώς µε αυτές τις πρακτικές σας, για τους ελεύθερους
επαγγελµατίες, τους βιοτέχνες και αυτό ίσως είναι το µεγαλύ-
τερο εµπόδιο στην όποια προσπάθεια ανάπτυξης και επανεκκί-
νησης της οικονοµίας. 

Επίσης, φέτος βλέπουµε ότι έχετε προϋπολογίσει τα φορολο-
γικά έσοδα να προέρχονται κατά 52,2% από τους έµµεσους φό-
ρους -οι πλέον άδικοι φόροι που υπάρχουν σε παγκόσµιο
επίπεδο, τους οποίους κι εσείς καταριόσασταν- δηλαδή, το
14,8% του ΑΕΠ. Μιλάµε για απίστευτα πράγµατα.  

Ακόµα, βλέπουµε κατάργηση της έκπτωσης των ιατρικών δα-
πανών, ενεργοποίηση του τέλους διανυκτέρευσης σε ενοικιαζό-
µενα δωµάτια και ξενοδοχεία, κατάργηση της έκπτωσης του ΦΠΑ
σε τριάντα δύο νησιά του Αιγαίου. Αυτό είναι ένα πάρα πολύ ση-
µαντικό ζήτηµα, σε σχέση και µε το δηµογραφικό, στο οποίο κα-
ταρρέει η πατρίδα µας, στο ασφαλιστικό και σε σχέση µε την
άµυνα της πατρίδος µας. 

Γενικότερα, όλες οι µικροοικονοµικές και µακροοικονοµικές
σας µεταβλητές οδηγούνται προς το χειρότερο. 

Να σας υπενθυµίζουµε, κύριε Υπουργέ, κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ και
ΑΝΕΛ, τι λέγατε µέχρι το δηµοψήφισµα του 2015 και τι λέτε
τώρα. Τότε, οι προϋπολογισµοί των προηγουµένων κυβερνήσεων
-πανοµοιότυποι µε τους δικούς σας, απλώς αλλάζουν τα νού-
µερα, προϋπολογισµοί «copy paste»- ήταν «προδοτικοί» όπως λέ-
γατε –δικές σας φράσεις- και οι φέροντες και συντάκτες τους
ήταν «µειοδότες» και «γερµανοτσολιάδες». 

Τώρα που εσείς φέρνετε ακριβώς του ίδιους, µε πολύ χειρό-
τερα µέτρα, τι είστε, κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ; Φυσικά, όλα
αυτά άλλαξαν, ως δια µαγείας, µε αυτή την επική «κωλοτούµπα»
-διεθνής ορολογία πλέον-, που µέσα σε µια νύχτα το περήφανο
«όχι» του ελληνικού λαού το µετατρέψατε σε «ναι». Σκύψατε το
κεφάλι, για να µην πούµε και τι άλλο πράξατε.

Ακούγοντας, επίσης, τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, θα νόµιζε κά-
ποιος που δεν έχει γνώση ποιος είναι ο εν λόγω κύριος ότι δεν
αναφέρεται στην Ελλάδα και ότι αναφέρεται σε µία χώρα που
µόλις έχει βγει από έναν πόλεµο κι έχει ρυθµούς ανάπτυξης
υπερβολικά µεγάλους.

Κύριε εισηγητά, κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ, υπήρχε µία έκ-
θεση του Αµερικανού Πρέσβη Πόρτερ το 1947 προς τον Οργα-
νισµό Ηνωµένων Εθνών για την οικονοµική κατάσταση της
Ελλάδος τότε, που µόλις είχε βγει από τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο
και ήταν εν µέσω του συµµοριτοπόλεµου. Τα στατιστικά στοιχεία
είναι πανοµοιότυπα µε την κατάσταση, που επικρατεί στην Ελ-
λάδα του 2017. Ξέρετε, τριακόσιες σαράντα χιλιάδες νοικοκυριά
δεν έχουν ρεύµα και, απ’ ό,τι δείχνουν όλα, αυτά τα νούµερα συ-
νεχώς ανεβαίνουν. Το 35,6% των συµπατριωτών µας ζει σε κα-
τάσταση φτώχειας ή κοινωνικού αποκλεισµού. Το 22,4%
αντιµετωπίζει έντονες δυσκολίες για την πληρωµή του ενοικίου,
των βασικών λογαριασµών, στερείται θέρµανσης και βασικών
προϊόντων διατροφής. 

Είναι τριτοκοσµικές καταστάσεις σε όλο τους το µεγαλείο. Ου-
σιαστικά αυτό που αποδεικνύεται από τα προαναφερθέντα στοι-
χεία της EUROSTAT, µε έτος αναφοράς το 2016, είναι ότι το
διάστηµα 2008-2016 διπλασιάστηκε το ποσοστό των Ελλήνων,
που στερούνται στοιχειωδών µέσων διαβίωσης. 

Όσο και αν προσπαθείτε να χρυσώσετε το χάπι µε διάφορες
όµορφες ιστορίες τις οποίες λέτε, η πραγµατικότητα είναι αµεί-
λικτη. Και το γεγονός ότι ο δείκτης της ανεργίας βελτιώνεται -ο
µοναδικός δείκτης ο οποίος βελτιώνεται τον τελευταίο ενάµιση
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χρόνο- είναι πλασµατικό γιατί, όπως όλοι γνωρίζετε, αυτό οφεί-
λεται αποκλειστικά και µόνο στις νέες θέσεις µερικής απασχό-
λησης. Τα νούµερα είναι συγκλονιστικά: Το 54,4% των νέων
θέσεων εργασίας είναι µερικής απασχόλησης και εκ περιτροπής
εργασίας και το υπόλοιπο είναι θέσεις, που δηµιουργήθηκαν για
πλήρη εργασία. Φυσικά µέρα µε την ηµέρα ο ένας δείκτης αυξά-
νεται και ο άλλος µειώνεται. 

Ήσασταν εσείς αυτοί, που στη Θεσσαλονίκη το 2014, στο πε-
ρίφηµο πρόγραµµα, οµιλούσατε για κατώτατο µισθό ή σύνταξη
751 ευρώ και τώρα είστε περήφανοι για τα 360 ευρώ, τα οποία
δίνετε σε πάρα πολλούς συµπατριώτες µας. Για να µην σας υπεν-
θυµίσουµε τι λέγατε για τους αυτοκτονούντες και τους ηθικούς
αυτουργούς αυτών κ.λπ..

Πλέον αυτήν την συνεχιζόµενη µάστιγα την έχετε κάνει γαρ-
γάρα ή κατά το επισηµότερο «ποιείτε την νήσσαν» και θέλετε να
ξεχάσετε τι λέγατε κατά το παρελθόν.

Το brain drain, ένα άλλο έγκληµα εις βάρος της πατρίδας µας,
συνεχίζεται µε αµείωτους ρυθµούς. Όλες οι χώρες της γης, οι
µεγάλες οικονοµίες, απολαµβάνουν αυτήν τη στιγµή την ικανό-
τητα των συµπατριωτών µας, νέων ανθρώπων στην πλειοψηφία
τους. Πλέον έχουν αγγίξει τις πεντακόσιες χιλιάδες αυτοί οι
οποίοι έχουν φύγει από την Ελλάδα. Ενώ το ελληνικό κράτος έχει
πληρώσει από 500.000 έως 1 εκατοµµύριο ευρώ για κάθε Έλ-
ληνα, για να τον σπουδάσει από το δηµοτικό µέχρι και να κάνει
ένα µεταπτυχιακό, τον παίρνει µια ξένη χώρα απολύτως δωρεάν
και εκµεταλλεύεται τα οφέλη του προς όφελος της οικονοµίας
αυτής της χώρας.

Συγχρόνως, αυτό το brain drain µαζί µε όλα τα υπόλοιπα είναι
µια τεράστια καταστροφή και για το ασφαλιστικό µας σύστηµα.
Εκτιµήσεις δείχνουν ότι για να αποκατασταθεί η αρνητική γή-
ρανση του πληθυσµού στο ασφαλιστικό, θα πρέπει οι συντάξεις
στο άµεσο µέλλον να µειωθούν περαιτέρω 17,5% ίσως και περισ-
σότερο, µελέτη του οµότιµου Καθηγητή Οικονοµικών Κοινωνικής
Πολιτικής του Παντείου Πανεπιστηµίου κ. Ροµπόλη.

Στο ήδη λαβωµένο ασφαλιστικό από το PSI, το τζογάρισµα στο
χρηµατιστήριο και στις «επενδύσεις» στα τοξικά οµόλογα από
τις προηγούµενες κυβερνήσεις και η περαιτέρω φυγή του εν δυ-
νάµει ανθρώπινου δυναµικού θα έχουν καταστροφικές συνέπειες
στο ασφαλιστικό σύστηµα και στην οικονοµία γενικότερα.

Η συνεχιζόµενη φυγή όσων επιχειρήσεων δεν έχουν κλείσει
στο εξωτερικό ή η αλλαγή έδρας τους έχει επίσης ολέθριες συ-
νέπειες για την οικονοµία της πατρίδος µας. Ενδεικτικά αναφέ-
ρουµε ότι στον Έβρο έκλεισαν το 63% των επιχειρήσεων, στο
Κιλκίς το 50%, στη Ροδόπη το 34%, στα Γιάννενα 22% και στην
Καστοριά το 21%. Αυτό συµβαίνει διότι λόγω των αδιέξοδων µνη-
µονιακών πολιτικών σας, των προηγούµενων και δικών σας, οι
εναποµείνασες επιχειρήσεις δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν
στην άνευ προηγουµένου φορολογική, ασφαλιστική, γραφει-
οκρατική λαίλαπα, ενώ οι όποιοι πιθανοί µεµονωµένοι επενδυτές
απλά στρέφονται σε άλλες αγορές του εξωτερικού εκεί που το
επενδυτικό περιβάλλον είναι φιλικότατο και πολύ προσιτό για µια
επένδυση. 

Για παράδειγµα, από το «World Economic Forum» έχει κατα-
γραφεί µαζική µετανάστευση επιχειρήσεων σε Κύπρο, Βουλγα-
ρία και αλλού. Τα capital controls, τα οποία υποτίθεται ότι θα
ήταν ένα προσωρινό µέτρο, καθιερώθηκαν πλέον, όπως και ο
οθωµανικής εµπνεύσεως ΕΝΦΙΑ. Είναι δύο βασικότατοι λόγοι για
την καταστροφή της µεσαίας τάξης, των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων και τη φυγή όλων όσων µπορούν να φύγουν.

Πάµε στους περίφηµους δείκτες ανταγωνιστικότητας της πα-
τρίδας µας, που ακούσαµε διάφορα από τον εισηγητή και τους
άλλους οµιλητές της συγκυβέρνησης.

Τα πράγµατα είναι εξίσου τραγικά και σαν χώρα είµαστε για
γέλια και για κλάµατα. Στην τελευταία έκθεση του Global Com-
petitiveness Report του «World Economic Forum», η χώρα µας
κατατάσσεται στην ογδοηκοστή έβδοµη θέση -έπεσε έξι θέσεις-
µεταξύ εκατόν τριάντα επτά χωρών. Μας περνάει η Αλβανία, µας
περνάει η Τζαµάικα, το Μπουτάν, η Γουατεµάλα και άλλες
χώρες, οι οποίες είναι πιο ανταγωνιστικές από την Ελλάδα. 

Το δηµόσιο εισέπραξε 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ λιγότερο από
φόρους. Η φοροδοτική ικανότητα των Ελλήνων πολιτών έχει

πλέον «κλατάρει». Δεν µπορούν να δώσουν άλλο. Έδωσαν ό,τι
είχαν και δεν είχαν και χρωστάνε, επίσης, πάρα πολλά. 

Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ αναφέρθηκε στο κοινωνικό δίκτυ προ-
στασίας και ισχυρίστηκε ότι είναι καλύτερα τα πράγµατα. Όµως,
στην πραγµατικότητα και τα νούµερα, που τόσο πολύ τα χρησι-
µοποιείτε τα τελευταία δυο χρόνια, δείχνουν ότι το ποσοστό του
συνολικού πληθυσµού της πατρίδος µας που κινδυνεύει να είναι
κάτω από το όριο της φτώχειας, βρίσκεται στο 35,6%, όπως προ-
είπα. Προς το παρόν σε χειρότερη µοίρα είναι µόνο η Βουλγαρία
και η Ρουµανία, τις οποίες πλησιάζουµε µε γοργούς ρυθµούς και
από ό,τι φαίνεται στους δείκτες του επόµενου έτους, µάλλον θα
έχουµε ξεπεράσει κι αυτές τις δυο χώρες. 

Μάλλον ενδεικτικό για το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης είναι
ότι οι δαπάνες για την υγεία στον παρόντα προϋπολογισµό προ-
βλέπονται µειωµένες κατά 364 εκατοµµύρια ευρώ, σε µια υγεία
η οποία ήδη βρίσκεται στο κόκκινο σηµείο, ενώ για τα νοσοκο-
µεία θα έχουµε µείον κατά 214 εκατοµµύρια ευρώ. 

Το κοινωνικό προφίλ, για το οποίο τόσο πολύ µιλούσατε, το
βλέπουµε µε το τι πράττετε για την πρώτη κατοικία. Αλλάζατε το
τι λέγατε παλαιότερα, ισχυρίζεστε άλλα, αλλά η αλήθεια είναι
µία, ότι πλειστηριάζονται αυτή τη στιγµή τα σπίτια όλων των Ελ-
λήνων και όχι µόνο προς τις τράπεζες, αλλά κυρίως προς το
φαύλο, βρώµικο, ανθελληνικό δηµόσιο, το οποίο βγάζει σε πλει-
στηριασµό κατοικίες µικρές των 10.000 ευρώ, 15.000 ευρώ για
χρέη προς το δηµόσιο πολύ µικρότερα. 

Για το 2016 έµειναν 13,9 δισεκατοµµύρια απλήρωτοι φόροι
από τους πολίτες γιατί, όπως είπαµε, δεν έχουν πλέον να πλη-
ρώσουν. Οι Έλληνες πολίτες πλέον χρωστάνε περί τα 100 δισε-
κατοµµύρια ευρώ προς το δηµόσιο και οπουδήποτε αλλού. 

Όσον αφορά τις τράπεζες, τις έχει χρυσοπληρώσει ο ελληνι-
κός λαός µε εκατοντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ κρατικών εγγυή-
σεων µέχρι το 2009 και µετά µε τις συνεχείς
ανακεφαλαιοποιήσεις, αλλά και µε δανεικά γύρω στα 50 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από το υστέρηµα του ελληνικού λαού, τα οποία
δεν µπορούµε να πληρώσουµε και τα πληρώνουν οι Έλληνες πο-
λίτες µε πολύ κόπο και µε όλα όσα συµβαίνουν. Και όλα αυτά για
να χρεοκοπούν και να ξαναχρεοκοπούν οι φαύλες και άθλιες τρά-
πεζες και να κάνουν πάρτι οι πάσης φύσεως τραπεζίτες και τα
στελέχη τους, τα οποία φεύγουν από τις τράπεζες, πηγαίνουν σε
διάφορους οργανισµούς τώρα, όπως είναι το ΤΑΙΠΕΔ και το ΤΧΣ
και αλλού και µετά γυρίζουν ξανά στις επιχειρήσεις τις οποίες
ευνοούν στις όποιες ιδιωτικοποιήσεις. 

Ακούσαµε να οµιλείτε για το επιχειρηµατικό πνεύµα και στις
διάφορες περιοδείες του Πρωθυπουργού ανά την Ελλάδα σ’
αυτά τα περιφερειακά, όπως τα λέει, συνέδρια. Τα είδαµε κι αν
αρχίζουµε να απαριθµούµε τις επιχειρήσεις που έχουν κλείσει τα
τελευταία έτη, δεν θα µας πάρει ούτε δυο ώρες: καπνοβιοµηχα-
νία «ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ», «ΚΑΤΣΕΛΗΣ», «SPRIDER», «SOFTEX», «ΗΛΕ-
ΚΤΡΟΝΙΚΗ ΑΘΗΝΩΝ», «ΑΤΛΑΝΤΙΚ» και πάρα πολλές άλλες, µε
αποκορύφωµα την «ΠΙΤΣΟΣ», στο πλαίσιο του εξωδικαστικού
συµβιβασµού µε τη «SIEMENS». 

Εκεί τα έπαιρναν η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ κατά κύριο
λόγο µε συγκεκριµένο ποσοστό, αποδεδειγµένα πλέον, αλλά κι
αυτό πάτε να το παρακάµψετε. Στον εξωδικαστικό συµβιβασµό
έλεγε ότι η «ΠΙΤΣΟΣ» πρέπει να αναβαθµισθεί και να λειτουργή-
σει. Αντ’ αυτού, η «SIEMENS» την πούλησε σε µια άλλη εταιρεία
και η άλλη εταιρεία την έκλεισε και την πάει πολύ απλά στην
Τουρκία για να κατασκευάζει εκεί τα προϊόντα της. 

Για τις ανταγωνιστικές χώρες σχετικά µε φορολογία, µε γρα-
φειοκρατία, µε ασφαλιστικές εισφορές, τα πράγµατα είναι τρα-
γελαφικά. Επιθυµούµε να προσελκύσουµε επενδυτές, αλλά µε
το φορολογικό καθεστώς που επικρατεί, δεν µπορούµε να προ-
σελκύσουµε φυσικά απολύτως κανέναν. 

Υπάρχει και το εξής ανάλγητο, το οποίο συµβαίνει: Όπως προ-
είπαµε, οι Έλληνες πολίτες οφείλουν περί τα 100 δισεκατοµµύ-
ρια στο ελληνικό δηµόσιο, αλλά και το ελληνικό δηµόσιο οφείλει
σε πολίτες και επιχειρήσεις και δεν τολµά να κάνει ούτε συµψη-
φισµό σε όσες περιπτώσεις οφείλει το δηµόσιο σε πολίτες, ούτε
καν ευνοϊκές ρυθµίσεις. 

Βλέπουµε το εξής παράδοξο: Μια επιχείρηση, η οποία έχει
λαµβάνειν από το ελληνικό δηµόσιο ένα εκατοµµύριο ευρώ από
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κάποια πώληση, να µην µπορεί να πληρώσει ούτε το ΙΚΑ το οποίο
οφείλει και είναι µερικές δεκάδες χιλιάδες ευρώ, και φτάνει σε
ένα σηµείο, να πλειστηριάζεται, να κλείνει, να καταστρέφεται
στην κυριολεξία. 

Επενδύσεις, επενδύσεις, επενδύσεις. Αυτό ακούµε συνεχώς
και µας λέτε αυτό το παραµύθι, ότι ήρθαν, έρχονται, θα έρθουν
ακόµα περισσότερες. 

Αυτή τη στιγµή βρισκόµαστε στα επίπεδα του 2008, σύµφωνα
µε µία αποκαλυπτική έκθεση του ΟΗΕ, που καταρρίπτει τον µύθο
για έκρηξη εισροής κεφαλαίων. Από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, ως δια µαγείας, λείπει περίπου ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ, που είχε υποσχεθεί πέρυσι η Κυβέρνηση ότι θα υλοποι-
ούσε και αυτό µάλλον πήγε σε αυτό το περίφηµο «κοινωνικό µέ-
ρισµα», το οποίο θα το πάρουν πάρα πολλοί αλλοδαποί,
λαθροµετανάστες, κ.λπ. και ελάχιστοι Έλληνες, µαζί µε αυτά που
µε αποφάσεις δικαστηρίων θα έπρεπε να τους επιστρέψει το ελ-
ληνικό δηµόσιο.

Σχετικά µε το ΑΕΠ, όπου στα χρόνια των µνηµονίων ξεκίνησε
στο 146% στα µέσα του 2009, αυτή τη στιγµή αγγίζει το 200%,
παρά τα τρία µνηµόνια και τα φρικτά µέτρα εις βάρος των Ελλή-
νων πολιτών. Είναι ένα χρέος που δεν είναι ούτε βιώσιµο, όπως
υποστηρίζατε παλαιότερα και γι’ αυτό επιθυµούσατε και δια-
γραφή, αλλά δεν είναι ούτε καν διαχειρίσιµο, όπως µας λέτε
τώρα και µε διάφορα τερτίπια προσπαθείτε να πείσετε ότι είναι
διαχειρίσιµο. Διότι εάν δεν είναι βιώσιµο, δεν είναι διαχειρίσιµο,
δεν είναι τίποτε απολύτως. Τότε θα πρέπει να διαγραφεί για πολ-
λούς λόγους. Η µόνη χώρα, που έχει ένα τεράστιο χρέος είναι η
Ιαπωνία, η οποία φυσικά µπορεί να το διαχειριστεί, γιατί είναι µία
βιοµηχανική χώρα που παράγει τα πάντα. 

Τα έσοδα από τον ΦΠΑ συνεχώς πέφτουν και αυτό γιατί όσο
αυξάνεται ο ΦΠΑ, πέφτουν και τα έσοδα. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα οι νέες αυξήσεις στους αυτοκινητόδροµους, οι οποίοι
ανήκουν σχεδόν όλοι στον εξής έναν, τον Μπόµπολα. Διαµαρτύ-
ρεται συνεχώς για το ό,τι δεν υπάρχει διέλευση οχηµάτων. Ε, βέ-
βαια, πώς να υπάρχει διέλευση, όταν έχετε βάλει διόδια ανά
πέντε, δέκα χιλιόµετρα; Όταν έχει αυξηθεί η βενζίνη, το κόστος,
όταν έχουν αυξηθεί όλα, πέφτει και η κυκλοφορία. Οι πρακτικές
σας οδηγούν σε έναν µονόδροµο φυγής, όπως είπαµε, των συµ-
πατριωτών µας στο εξωτερικό και αυτό δεν πρόκειται να αλλάξει,
όσο και αν προσπαθείτε να µας πείσετε.

Γι’ αυτούς τους λόγους και πολλούς άλλους, το 48% των Ελ-
λήνων δεν αποδέχεται πλέον την Ευρωπαϊκή Ένωση, σύµφωνα
µε µετρήσεις και στην πραγµατικότητα το ποσοστό αυτό είναι
µεγαλύτερο, όπως επίσης και το 77% των νέων Ελλήνων θεωρεί
ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι η αιτία καταστροφής τους.

Όλες αυτές οι όµορφες ιστορίες που µας λέτε, ότι είναι ο τε-
λευταίος µνηµονιακός προϋπολογισµός και ότι το 2019 θα είµα-
στε εκτός µνηµονίων, µάλλον είναι λόγια του αέρα, γιατί θέλουµε
να σας υπενθυµίσουµε ότι έχετε επί της ουσίας υποθηκεύσει την
πατρίδα µας και τα περιουσιακά της στοιχεία για ενενήντα εννέα
χρόνια στους δανειστές. 

Υπάρχει η ισχυρότατη εποπτεία, που θα έχουµε από του χρό-
νου, ο κόφτης για τον οποίο δεν οµιλείτε καθόλου. Σε κάθε αλ-
λαγή των δεικτών θα υπάρχει αυτόµατος κόφτης, δεν θα περνάει
καν από την Βουλή, µείωση συντάξεων, µείωση µισθών, µείωση
των πάντων.

Το ζητούµενο είναι πώς θα µπορέσει να υπάρξει ανάπτυξη.
Λέτε, λέτε, αλλά δεν γνωρίζετε τίποτε. Κατ’ αρχάς, το λέγατε κά-
ποτε -προ µνηµονιακών πολιτικών σας- ότι θα πρέπει να υπάρξει
ένας λογιστικός έλεγχος του χρέους. Τι πιο τίµιο, τι πιο λογικό,
τι πιο δίκαιο, για να δούµε, επιτέλους, πού, πώς, πόσο και σε
ποιον. 

Αυτό το οποίο έπραξε, κατά το παρελθόν, ο στυγνός δικτάτο-
ρας, ο Ιωάννης Μεταξάς το 1936, που διέγραψε ένα χρέος προς
µια τράπεζα για ανθρωπιστικούς λόγους και µε τη σύµφωνη
γνώµη της Κοινωνίας των Εθνών -του ΟΗΕ της εποχής- αυτή τη
διαγραφή χρέους, λοιπόν, την χρησιµοποίησαν και άλλες χώρες
το 2000, το 2004 και το 2007, για να διαγράψουν το χρέος τους.
Άρα, το κούρεµα είναι επιβεβληµένο. 

Με τα ασφαλιστικά ταµεία, όσο και αν αυξήσετε τις εισφορές
τους, που αυξάνονται και άλλο από 1-1-2018, δεν πρόκειται να

κάνετε τίποτε απολύτως, γιατί πολύ απλά, δηµογραφικά καταρ-
ρέει η χώρα. Το εργατικό δυναµικό φεύγει στο εξωτερικό, άρα,
σε λίγο καιρό οι αναλογίες θα είναι τέτοιες που ένας εργαζόµε-
νος θα συντηρεί έναν συνταξιούχο, κάτι που είναι αδύνατο.

Ρύθµιση χρεών. Πρέπει να κάνετε ρύθµιση χρεών, όπως κά-
νατε σε κάποιον δήµο της Αττικής, ο οποίος δήµος ρύθµισε τα
χρέη προς το ελληνικό δηµόσιο για δύο χιλιάδες εκατόν είκοσι
ένα χρόνια. Γιατί δεν κάνετε κάτι ανάλογο, έστω και µε λιγότερα
χρόνια στους ιδιώτες, να µπορέσουν να ανασάνουν, που το µόνο
το οποίο κάνουν αυτή τη στιγµή είναι να πληρώνουν, να πληρώ-
νουν και στο τέλος να µην µπορούν να πληρώσουν; 

Η µεσαία τάξη που εν γνώση σας, όπως είπατε, την τσακίσατε,
είναι οι στυλοβάτες της οικονοµίας. Τους φτωχοποιείτε, φτωχο-
ποιείτε και άλλους και στο τέλος θέλετε να τους κάνετε όλους
φτωχούς και να ζουν όλοι από κοινωνικά µερίσµατα, κοινωνικά
επιδόµατα και αυτά υπό πολλές, πολλές προϋποθέσεις. 

Αν δεν µειώσετε τον ΦΠΑ για να γίνετε ανταγωνιστικοί, δεν θα
κάνετε τίποτε απολύτως. Αν δεν προστατεύσετε τα ελληνικά προ-
ϊόντα, τους Έλληνες εργαζόµενους, όπως εσχάτως αρχίζει να
κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση απέναντι στα κινεζικά προϊόντα, όπως
κάνει η φίλη και σύµµαχος -όπως µας ζαλίσατε τις τελευταίες
ηµέρες- Τουρκία, όπου βάζει δασµούς σε όλα τα ελληνικά προ-
ϊόντα και όχι µόνο, για να προστατεύσει τα δικά της προϊόντα,
όπως κάνει η Αµερική, όπως κάνουν όλες οι χώρες, δεν θα κά-
νετε τίποτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα και εγώ λίγα λεπτά ανοχή, κύριε Πρόεδρε. Σας ευ-
χαριστώ. 

Δεν θα κάνετε τίποτα, εάν δεν προσελκύσετε επενδυτές µε το
να καταστείτε πλέον ανταγωνιστικοί σε σχέση µε τους γείτονές
µας, τη Ρουµανία, τη Βουλγαρία, την Αλβανία, τα Σκόπια. Δυστυ-
χώς, δεν έχουµε τώρα τον χρόνο να σας πούµε τους φορολογι-
κούς συντελεστές, τις ασφαλιστικές εισφορές και το ότι δεν
έχουν καθόλου γραφειοκρατία, για να καταλάβετε γιατί όλοι φεύ-
γουν και πάνε σ’ αυτές τις χώρες.

Μείωση φόρων. Αυτό το λένε όλοι, αλλά κανείς δεν το κάνει.
Είµαστε πρώτοι παντού σε αύξηση φόρων. Μας ξεπερνούν µόνο
Δανία, Βέλγιο, Γαλλία και Φιλανδία, τέσσερις χώρες οι οποίες
έχουν απίστευτη ποιότητα ζωής και εκεί οι φορολογούµενοι χαί-
ρονται να δίνουν την όποια φορολογία τους γιατί την παίρνουν
πίσω εις το πολλαπλάσιο. Όταν η Ελλάδα έχει τον χειρότερο φο-
ρολογικό συντελεστή, ποιος θα έρθει να επενδύσει εδώ; 

Δεν προλαβαίνουµε να αναφέρουµε τα χιλιάδες παραδείγµατα
ελληνικών επιχειρήσεων και γιατί φεύγουν στο εξωτερικό, την
αδίστακτη υπερφορολόγηση του ιδιωτικού τοµέα στην πατρίδα
µας, η οποία δεν είναι ανάπτυξη επ’ ουδενί και οδηγεί µόνο στη
µείωση της κατανάλωσης, στο λαθρεµπόριο, στο παραεµπόριο,
στη µείωση των εσόδων. Από επτά έως οκτώµισι µήνες κάθε
χρόνο πρέπει να δουλεύει ένας Έλληνας για να καλύψει τις εξω-
φρενικές ασφαλιστικές εισφορές και τους φόρους του. Οι έµµε-
σοι φόροι «τρώνε» περίπου έναν µισθό εξτρά. Το τεκµαρτό
εισόδηµα, αυτή η φορολογική παράνοια «τσακίζει» ολόκληρα νοι-
κοκυριά.

Τελικά, κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, καταλήξατε να είστε οι µε-
γαλύτεροι φοροεισπράκτορες στη σύγχρονη Ελλάδα, εφάµιλλοι
των αντίστοιχων κατά την οθωµανική κατοχή. 

Όταν και όποτε οι φορολογικοί συντελεστές υπήρξαν χαµηλοί,
η οικονοµία πετούσε. Τη δεκαετία του 1960 και το πρώτο ήµισυ
της δεκαετίας του 1970 οι άµεσοι φόροι ήταν στο 2,8% του ΑΕΠ
και οι έµµεσοι στο 11,1% και τότε η οικονοµία αναπτυσσόταν µε
ρυθµό 7,15% ετησίως. Τώρα; Καταστροφή, καµµία σύγκριση. 

Η οικονοµία δεν πρόκειται να ανακάµψει όσο θα υπερφορολο-
γείτε πρόσωπα και επιχειρήσεις. Δεν µας κάνει εντύπωση ότι η
πατρίδα µας προσέλκυσε µόλις το 0,56% των ξένων επενδύσεων
στη Μεσόγειο , όταν εσείς οµιλείτε για εντελώς διαφορετικά νού-
µερα. 

Επίσης, πολύ σηµαντικό κοµµάτι είναι οι κυρώσεις προς τη
Ρωσία, που έχουν στοιχίσει εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ στην
ελληνική οικονοµία. Παράλογες κυρώσεις και στο τέλος, όταν
δεν θα υπάρχουν πλέον αυτές οι κυρώσεις, η Ρωσία, φυσικά, θα
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έχει βρει να αγοράζει τα προϊόντα που αγόραζε από την Ελλάδα
από άλλες αγορές. 

Ακόµα, βασικοί στυλοβάτες µιας οικονοµίας, από τους καλύ-
τερους επενδυτές, ήταν οι µικρο-οµολογιούχοι, αυτούς τους
οποίους «κουρέψατε», έχασαν τις περιουσίες τους και το ελλη-
νικό κράτος έχασε, µε τη σειρά του, έναν πολύ καλό επενδυτή,
σίγουρο, διαχρονικό. 

Επανεκκίνηση της οικονοµίας. Για να γίνει, θα πρέπει να χρη-
σιµοποιήσουµε όλα τα προηγούµενα τα οποία αναφέραµε και να
ξεκινήσουµε από κάπου, απ’ όπου έχουµε µια βάση, από τον του-
ρισµό, από τη ναυπηγική βιοµηχανία, την κλωστοϋφαντουργία,
από κάποια άλλα ζητήµατα, τα οποία προφανώς τα διαθέτει η
χώρα µας, αλλά δυστυχώς επιθυµείτε να τα εξαλείψετε και αυτά. 

Όπως και να έχει, κύριε Πρόεδρε, ο εν λόγω προϋπολογισµός
είναι ένα καθαρά αντιαναπτυξιακός προϋπολογισµός που δεν θα
κάνει τίποτα απολύτως, αλλά θα φέρει τη χώρα µας σε ακόµα
δυσκολότερη θέση και του χρόνου οι «κόφτες» δεν θα προλαβαί-
νουν να µπαίνουν ο ένας µετά τον άλλο, γιατί όλα αυτά τα νού-
µερα τα οποία έχετε προϋπολογίσει δεν πρόκειται να σας βγουν. 

Θα µπορούσε κάλλιστα ο Εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ να κάνει µια
ακριβή αντιγραφή των όσων έλεγε πέρυσι ο αντίστοιχος εισηγη-
τής ή ακόµα και να παίρνατε τις εισηγήσεις των εισηγητών της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ το 2012, το 2013 και το 2014.
Λέτε ακριβώς τα ίδια, πράττετε ακριβώς τα ίδια. 

Πρέπει να καταλάβουν πλέον όλοι οι Έλληνες ότι αυτή η κα-
τεύθυνση, την οποία έχετε πάρει, δεν οδηγεί απολύτως πουθενά,
οδηγεί στην καταστροφή, στην υποτέλεια, στη φτώχεια, στη δυ-
στυχία, στη µετανάστευση και σε όλα όσα καταστρέφουν την πα-
τρίδα µας. Θεωρούµε ότι θα πρέπει να αντιληφθεί ο ελληνικός
λαός το τι συµβαίνει και όταν και εάν έχει τη δυνατότητα να επέµ-
βει, να κάνει αυτό που πρέπει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Ο κ. Καραθανασόπουλος, γενικός εισηγητής του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας, έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ διεκδικεί το παγκόσµιο ρεκόρ
στο εµπόριο ψεύτικων ελπίδων. Με την κατάθεση του κρατικού
προϋπολογισµού ισχυρίζεται ότι είναι ο τελευταίος προϋπολογι-
σµός σε συνθήκες µνηµονίων και η απαρχή της εξόδου της
χώρας µας από τα µνηµόνια, την ίδια στιγµή που η ίδια η Κυβέρ-
νηση υπογράφει πρωτογενή πλεονάσµατα µέχρι το 2060, ύψους
τουλάχιστον 2%.

Τη στιγµή που η ίδια η Κυβέρνηση, όχι µόνο δεν έχει καταργή-
σει κανέναν από τους µνηµονιακούς νόµους, οι οποίοι θα παρα-
µείνουν και µετά τον Αύγουστο του 2018, αλλά ετοιµάζεται στο
πλαίσιο της τρίτης αξιολόγησης να φέρει νέα αντιλαϊκά, αντερ-
γατικά µέτρα, την ίδια στιγµή συζητάνε σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης την ενίσχυση της ευρωπαϊκής εποπτείας στα κράτη-
µέλη της Ευρωζώνης και τη δηµιουργία του ευρωπαϊκού νοµι-
σµατικού ταµείου. 

Ουσιαστικά, οι προτάσεις για την ενίσχυση και θωράκιση της
ευρωπαϊκής οικονοµικής διακυβέρνησης είναι προς το χειρότερο
και βεβαίως θα σηµατοδοτήσουν νέα βάρη στο πλαίσιο της δη-
µοσιονοµικής εξυγίανσης για τα λαϊκά στρώµατα, όχι µόνο στη
χώρα µας, αλλά και συνολικά σε ολόκληρη την Ευρωζώνη. 

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι µε τον νέο Προϋπολογισµό δια-
µορφώνει τις προϋποθέσεις για να επιτευχθεί µια ανάπτυξη του
2,5% - 2,3%. Δεν θα τα χαλάσουµε στα νούµερα, αν θα είναι 2,5%
ή 2,3% για το 2018. Εκεί όµως που επί της ουσίας «δίνει τα
ρέστα» της είναι ο ισχυρισµός ότι πρόκειται για µια δίκαιη ανά-
πτυξη. 

Όµως, η ανάπτυξη του καπιταλιστικού συστήµατος από την
ίδια της τη φύση είναι άδικη. Είναι ταξική ανάπτυξη. Είναι άδικη,
γιατί εξαιτίας της ιδιοκτησίας στα µέσα παραγωγής, ο κοινωνικά
παραγόµενος πλούτος συγκεντρώνεται από µια χούφτα κεφα-
λαιοκράτες, γιατί διευρύνονται ακόµα περισσότερο οι κοινωνικές
ανισότητες, γιατί θεµέλιος λίθος της θωράκισης της καπιταλιστι-

κής κερδοφορίας είναι η αύξηση της εκµετάλλευσης της εργα-
τικής δύναµης. Επί της ουσίας, δηλαδή, οδηγεί στην ακόµα µε-
γαλύτερη σχετική, αλλά και -για ορισµένα τµήµατα της εργατικής
τάξης- απόλυτη εξαθλίωση, της τάξης δηλαδή που παράγει τον
πλούτο. Αυτή είναι η φύση του καπιταλιστικού συστήµατος.

Βεβαίως, θα είναι µια ανάπτυξη αβέβαιη, προσωρινή, που θα
προετοιµάσει τις προϋποθέσεις για την εκδήλωση µιας ακόµη
πιο ισχυρής καπιταλιστικής κρίσης. Άλλωστε, στη χώρα µας βιώ-
νουµε ένα παράδειγµα τέτοιας «δίκαιης» ανάπτυξης, όπως ισχυ-
ρίζεται η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Αναφέροµαι στο παράδειγµα του τουρισµού, όπου η οικονο-
µική δραστηριότητα συγκεντρώνεται σε µια χούφτα «αλυσίδες»
που δραστηριοποιούνταν στον τοµέα του τουρισµού, όπου οι
επαγγελµατίες και οι αυτοαπασχολούµενοι ουσιαστικά στενά-
ζουν, παρά τα αλλεπάλληλα ρεκόρ εισερχόµενου αλλοδαπού
τουρισµού, όπου οι εργαζόµενοι στα ξενοδοχεία ζουν σε συνθή-
κες εργασιακού µεσαίωνα. 

Βεβαίως, δεν µπορούµε να µην πούµε ότι ο τουρισµός, οι δια-
κοπές και η αναψυχή αποτελούν ένα άπιαστο όνειρο για τη συν-
τριπτική πλειοψηφία των λαϊκών στρωµάτων. 

Αυτός είναι ο χαρακτήρας της καπιταλιστικής ανάπτυξης και
τον παρουσιάζει ανάγλυφα η ανάπτυξη της τουριστικής οικονο-
µικής δραστηριότητας: αποκλεισµός του λαού από την ικανοποί-
ηση των λαϊκών αναγκών, επιδείνωση της κατάστασης της
εργατικής τάξης, αύξηση της κερδοφορίας για τους καπιταλι-
στές. 

Και βεβαίως, ο κύριος Υπουργός, ο κ. Τσακαλώτος, προσπα-
θώντας να είναι λίγο πιο ρεαλιστής, είπε «στο δοσµένο περιβάλ-
λον στο οποίο η Κυβέρνηση αναγκάζεται να λειτουργήσει, µε τα
µνηµόνια των προηγούµενων κυβερνήσεων και τις δεσµεύσεις
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, κάνουµε το καλύτερο δυνατό, για
να έχουµε έναν δικαιότερο προϋπολογισµό», χωρίς να είναι δί-
καιος. 

Όµως, αντιστρέφει την πραγµατικότητα, γιατί η Κυβέρνηση
αποτελεί πραγµατικά την εµπροσθοφυλακή στην υλοποίηση
όλων των στόχων και των απαιτήσεων που εξυπηρετούν σήµερα
τις ανάγκες του µεγάλου κεφαλαίου. Είσαστε οι «σηµαιοφόροι»
και αυτό το οποίο κάνετε είναι ακριβώς να υλοποιείτε όλα όσα
απαιτούν σήµερα ο ΣΕΒ, η αστική τάξη και οι δεσµεύσεις σας
από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Και τα κάνετε µε τέτοιον πρόθυµο τρόπο, που όχι µόνο αποτε-
λείτε τη συνέχεια, αλλά επί της ουσίας ολοκληρώνετε όσα η Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ δεν τόλµησαν να κάνουν, φοβούµενοι
τη λαϊκή αντίδραση. 

Από αυτήν την άποψη, εδώ έγκειται πραγµατικά η χρησιµότητα
της συγκεκριµένης Κυβέρνησης για το σύστηµα και για την
αστική τάξη. Άλλωστε, είσαστε στοχοπροσηλωµένοι στο να εξυ-
πηρετήσετε συνολικά τη στρατηγική της αστικής τάξης στη χώρα
µας. 

Έτσι, λοιπόν, προχωράτε µε γοργά βήµατα στη γεωπολιτική
αναβάθµιση της Ελλάδας. Παίζετε δηλαδή µε τη φωτιά. Μετα-
τρέπετε την Ελλάδα σε ορµητήριο των αµερικανο-νατοϊκών ιµ-
περιαλιστών στην ευρύτερη περιοχή. Μετατρέπετε την Ελλάδα
σε πεδίο βολής επί της ουσίας µέσα από την αναβάθµιση της
βάσης της Σούδας, µέσα από τη νέα βάση στην Αλεξανδρού-
πολη, µέσα από την εγκατάσταση νέων τύπων –λέγε µε «πυρη-
νικά νέας µορφής»- όπλων στον Άραξο που προετοιµάζετε εκεί
βάση. 

Βεβαίως είµαστε σε µια περιοχή που οξύνονται οι ιµπεριαλι-
στικές επιθέσεις, που ο κίνδυνος του πολέµου είναι πολύ πιο
κοντά και αυξάνονται και οι διεκδικήσεις για το µοίρασµα και το
ξαναµοίρασµα των συνόρων και των περιφερειακών παικτών. Σε
αυτό άλλωστε συντέλεσε, στο να αναβαθµίσει δηλαδή τις διεκ-
δικήσεις της Τουρκίας απέναντι στην Ελλάδα, και η πρόσφατη
επίσκεψη του Ερντογάν στη χώρα µας.

Έτσι, λοιπόν, η αναβάθµιση της γεωστρατηγικής θέσης της
Ελλάδας δεν σηµαίνει παρά αναβάθµιση των κινδύνων από τη
µεγαλύτερη εµπλοκή της Ελλάδας στους αµερικανο-νατοϊκούς
σχεδιασµούς. Σηµαίνει νέες θυσίες για τον λαό, γιατί οι µόνοι
που θα ωφεληθούν από αυτήν τη γεωπολιτική αναβάθµιση θα
είναι τα µονοπώλια και οι πολυεθνικές, γιατί τα συµφέροντα
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αυτών εξυπηρετεί ο στόχος για µετατροπή της Ελλάδας σε
κόµβο ενεργειακό, σε κόµβο µεταφορικό και διαµετακόµισης και
όχι τα συµφέροντα της εργατικής τάξης και της ικανοποίησης
των λαϊκών αναγκών.

Παραδίδετε τον ορυκτό πλούτο σε µια χούφτα πολυεθνικές
και µάλιστα το µόνο το οποίο κάνει η ελληνική Κυβέρνηση είναι
ακριβώς να µοιράζει τα οικόπεδα και να κάνει το παζάρι µε τις
πολυεθνικές. Φτάνετε σε τέτοιο σηµείο που αποσπάτε τα εύσηµα
των Αµερικάνων και των νατοϊκών λέγοντας ότι η Ελλάδα αποτε-
λεί χώρα πρότυπο, γιατί κάθε χρόνο δαπανά τουλάχιστον το 2%
του ΑΕΠ, δηλαδή 4 δισεκατοµµύρια για νατοϊκές δαπάνες. 

Την ίδια ώρα εξαπατάτε τον ελληνικό λαό λέγοντας ότι θα προ-
χωρήσουν τα αντιπληµµυρικά έργα ή οι συνθήκες διαβίωσης στα
στρατόπεδα, που πάνε από το κακό στο χειρότερο. Η προχθε-
σινή καταγγελία είναι αποκαλυπτική για το Στρατόπεδο του Με-
σολογγίου: κοτόσουπα µε σκουλήκια στους στρατευµένους. Κι
όµως, από την άλλη µεριά, 4 δισεκατοµµύρια περίπου τον χρόνο
είναι οι νατοϊκές σας δαπάνες.

Ο δεύτερος στόχος τον οποίο έχει η αστική τάξη βεβαίως είναι
η ανάκαµψη των κερδών, η ανάκαµψη της καπιταλιστικής οικο-
νοµίας, που δεν µπορεί να υπάρξει αυτή η ανάκαµψη χωρίς την
αύξηση της εκµετάλλευσης. Έτσι, λοιπόν, ολοκληρώνεται το έγ-
κληµα απέναντι στα δικαιώµατα της εργατικής τάξης απελευθε-
ρώνοντας ακόµη περισσότερο την αγορά εργασίας, ούτως ώστε
να έχετε ένα φθηνό, αναλώσιµο εργατικό δυναµικό, έρµαιο στις
ορέξεις των κεφαλαιοκρατών. 

Μάλιστα ο ΣΕΒ δεν σταµατάει εκεί. Απαιτεί και νέες θυσίες.
Γιατί, ακριβώς, οι νέες θυσίες των εργαζοµένων είναι αυτές οι
οποίες θα θωρακίσουν την ανταγωνιστικότητα των ελληνικών µο-
νοπωλιακών οµίλων. Άρα, λοιπόν, είναι θυσίες για την εργατική
τάξη χωρίς ηµεροµηνία λήξης. Στο κάτω-κάτω της γραφής οι
ίδιες ακριβώς κατευθύνσεις απέναντι στην αγορά εργασίας
εφαρµόζονται στο σύνολο των χωρών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Στηρίζετε µε κάθε τρόπο και µε κάθε µέσο τους σχεδιασµούς
των µονοπωλιακών οµίλων: µε χρηµατοδοτικά εργαλεία που
έχουν στη διάθεσή τους, το ΕΣΠΑ και το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, τον αναπτυξιακό νόµο, τις προκλητικές φοροαπαλ-
λαγές που έχουν τµήµατα του κεφαλαίου. 

Βεβαίως, στο πλαίσιο απελευθέρωσης συνολικότερα της αγο-
ράς, εκτοπίζετε βίαια τους αυτοαπασχολούµενους και τους
επαγγελµατίες για να µπορέσουν να αποκτήσουν οι µονοπωλια-
κές επιχειρήσεις µεγαλύτερο κοµµάτι και µέσα από τις ιδιωτικο-
ποιήσεις και την εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας να
θωρακίσετε τις επιχειρηµατικές δραστηριότητες, τα επενδυτικά
σχέδια των οµίλων.

Ο τρίτος άξονας, που είναι δεµένος µε τους δυο προηγούµε-
νους, είναι ακριβώς να θωρακίσετε το σύστηµα από τις λαϊκές
αντιδράσεις, από τη ριζοσπαστικοποίηση της εργατικής τάξης.
Και καταφεύγετε σε όλα τα όπλα που είχαν διδάξει οι προηγού-
µενοι, στον αυταρχισµό, στην καταστολή, στις προληπτικές συλ-
λήψεις. 

Φτάσατε στο σηµείο να πάτε στα σπίτια συνδικαλιστών στα
Γιάννενα να συλλάβετε τους συνδικαλιστές, που διεκδικούσαν
τα δεδουλευµένα τους και να αντιµετωπίσετε κάθε αντίδραση
εργαζόµενων, φοιτητών, νεολαίας ή συνταξιούχων µε τα ΜΑΤ και
την καταστολή.

Μάλιστα, χωρίς καµµία ντροπή, προχωρήσατε και προχωράτε
στην ολοκλήρωση του εγκλήµατος για να χτυπήσετε τη µεγαλύ-
τερη κατάκτηση της εργατικής τάξης, το δικαίωµά της στην
απεργία και µάλιστα µε υποκριτική λογική, λέγοντας ότι µ’ αυτόν
τον τρόπο θα διασφαλίσετε τη δηµοκρατία και τη συµµετοχή
στους χώρους δουλειάς. Ποιον κοροϊδεύετε;

Η ρήση του Μαρξ, που επιβεβαιώνεται εκατό φορές σήµερα,
είναι ακριβώς ότι η αστική σας δηµοκρατία σταµατά έξω από τις
πύλες των εργοστασίων. Δεν ακούτε για τις µαζικές απολύσεις
συνδικαλιστών, απεργών και όλων όσων προσπαθούν να συνδι-
καλιστούν µε την τροµοκρατία που υπάρχει στους χώρους δου-
λειάς; Γιατί το κάνετε αυτό; Είναι πολύ απλό. Για να βάλετε
εµπόδια και επί της ουσίας να ακυρώσετε το δικαίωµα των ερ-
γαζοµένων στην απεργία, γιατί θέλετε µια υποτακτική εργατική

τάξη µε σκυµµένο το κεφάλι, που να υλοποιεί στο ακέραιο τις
απαιτήσεις των αφεντικών.

Όµως δεν θα σας κάνουµε το χατίρι ως ΚΚΕ. Δεν θα σας αφή-
σουµε να υλοποιήσετε αυτά τα σχέδια και οι απειλές που δηµο-
σιεύονται δεν πρόκειται να µας τροµάξουν. 

Διαβάζω: «Το ΚΚΕ…» -λέει- «…ρέπει προς ανοικτές βίαιες συγ-
κρούσεις, προς την υπονόµευση κάθε προσπάθειας να βγει η
χώρα από τη χρεοκοπία. Ολισθηρός και επικίνδυνος για τη δη-
µοκρατία είναι ο δρόµος που έχει επιλέξει το ΚΚΕ». Ποιος τα
γράφει αυτά; Όχι ο Τζήµερος ή ο Πάσχος Μανδραβέλης, αλλά
αρθρογράφος της εφηµερίδας «Η ΑΥΓΗ». «Η ΑΥΓΗ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑ-
ΚΗΣ», 10 Δεκέµβρη, Δηµήτρης Χρήστου. Ζήλεψε ο αρθρογρά-
φος αυτός -νέο «λουλούδι»- ακριβώς όλο αυτό το παλιό
«οπλοστάσιο» το οποίο χρησιµοποιούσαν απέναντι στους κοµ-
µουνιστές οι πιο σκοτεινές δυνάµεις του συστήµατος.

Βεβαίως, ο κρατικός προϋπολογισµός δεν µπορεί να µην απο-
τυπώνει ανάγλυφα τις επιδιώξεις της Κυβέρνησης, όπως η δη-
µοσιονοµική εξυγίανση, η προώθηση των καπιταλιστικών
αναδιαρθρώσεων, που σηµαίνουν νέα δεινά για τον λαό. 

Αυτό φαίνεται πολύ καθαρά µόνο και µόνο αν αναγνώσουµε
ορισµένα από τα βασικά στοιχεία του κρατικού προϋπολογισµού.

Στο σκέλος των εσόδων τι έχουµε; Προβλέπεται για το 2018
αύξηση των εσόδων από τη φορολογία των φυσικών προσώπων,
δηλαδή των λαϊκών νοικοκυριών, κατά 460 εκατοµµύρια ευρώ.
Και αυτό θα προέλθει µέσα από την κατάργηση της έκπτωσης
του 1,5% στην προκαταβολή του φόρου εισοδήµατος από µι-
σθωτή εργασία και από τις συντάξεις -που ουσιαστικά τους µι-
σθωτούς, τους εργαζόµενους και τους συνταξιούχους χτυπάει
αυτό- και κατάργηση της έκπτωσης για τις ιατρικές δαπάνες.

Προβλέπεται, επίσης, αύξηση των εσόδων από τη φορολογία
ακίνητης περιουσίας κατά 180 εκατοµµύρια ευρώ. Στο πλαίσιο
ακριβώς της τρίτης αξιολόγησης θέλετε να διευρύνετε τη βάση
υπολογισµού της ακίνητης περιουσίας και άρα να χτυπήσετε
ακόµη περισσότερο τη µικρή ακίνητη περιουσία.

Τρίτη πηγή αύξησης των εσόδων είναι από τους έµµεσους φό-
ρους -τους πιο αντιλαϊκούς- τους φόρους στην κατανάλωση, του
ΦΠΑ, κατά 500 εκατοµµύρια ευρώ. 

Εργαλείο επιτυχίας είναι και η κατάργηση του µειωµένου ΦΠΑ
στα τριάντα δύο εναποµείναντα νησιά του Αιγαίου.

Άρα, όλο αυτό µας οδηγεί σε µια επιβάρυνση 1,15 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ για το 2018, που θα κληθούν να πληρώσουν κατά
κύριο λόγο τα λαϊκά στρώµατα.

Όµως, τα φορολογικά έσοδα προβλέπονται αυξηµένα µόνο
κατά 950 εκατοµµύρια. Αυτά τα 200 εκατοµµύρια χαθήκανε στον
δρόµο ή τα δώσατε µε φοροαπαλλαγές και µειώσεις φορολογίας
σε κάποιους; Βεβαίως, η φορολογία των νοµικών προσώπων, των
επιχειρήσεων µειώνεται για το 2018 και µάλιστα σε µια περίοδο
που εσείς οι ίδιοι λέτε -και η κ. Παπανάτσιου το είπε- ότι αυξάνε-
ται ο τζίρος τους και η κερδοφορία τους και αντί να έχουν αυξη-
µένη συµµετοχή, µειώνεται η συµµετοχή τους στα φορολογικά
έσοδα. Πώς γίνεται αυτό το µαγικό; Πώς το καταφέρνετε και το
κάνετε; 

Όµως, τουλάχιστον, υπάρχουν και µέτρα τα οποία είναι άµεσα
υλοποιήσιµα, όπως η µείωση της τηλεοπτικής διαφηµιστικής δα-
πάνης από το 20% στο 5% -δώρο στους καναλάρχες, που κατά
τα άλλα τους κυνηγάτε!- ή όπως η εξαγγελία της κ. Παπανάτσιου
στην επιτροπή πάλι, που είπε ότι «συµφωνήσαµε να µειωθεί ο
συντελεστής φορολογίας στις επιχειρήσεις από το 29% στο
26%».

Ποιος θα πληρώσει τα σπασµένα αυτής της µείωσης; Γιατί οι
δηµοσιονοµικοί στόχοι παραµένουν σταθεροί, τα πρωτογενή
πλεονάσµατα είναι εδώ. Όποιον απαλλάσσετε, τα πληρώνει
άλλος. Άρα, τα παίρνετε από τον λαό και τα δίνετε στις επιχειρή-
σεις. 

Όµως, ας πάµε και στο σκέλος των δαπανών: Μειώνονται οι
δαπάνες για ασφάλιση, περίθαλψη και κοινωνική προστασία κατά
1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μειώνεται η χρηµατοδότηση του
ΕΟΠΥΥ κατά 68% σε σχέση µε το 2017, δηλαδή κατά 214 εκα-
τοµµύρια. Μειώνεται η χρηµατοδότηση στα νοσοκοµεία κατά
28%, δηλαδή κατά 370 εκατοµµύρια. Και τι λέτε; Αυτή η µείωση
θα αντικατασταθεί από την αύξηση της χρηµατοδότησης των
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ασφαλιστικών ταµείων. 
Επί της ουσίας, δηλαδή, τα νοσοκοµεία θα πρέπει να λειτουρ-

γούν στις πλάτες των άµεσα ασφαλισµένων είτε µέσω των ασφα-
λιστικών τους εισφορών είτε µέσω της ίδιας συµµετοχής των
ασφαλισµένων, του λαού, µε το µεγαλύτερο χαράτσι που θα πλη-
ρώνουν. 

Εξαϋλώνεται το ΕΚΑΣ το 2018, για να καταργηθεί επί της ου-
σίας οριστικά το 2019. Το ΕΚΑΣ ποιος το έπαιρνε; Ο χαµηλοσυν-
ταξιούχος! 

Πετσοκόβεται στο µισό το επίδοµα θέρµανσης. Διατηρείται
στο ίδιο κονδύλι το πενιχρό επίδοµα ανεργίας που το παίρνουν
ελάχιστοι και προκλητικά την ίδια στιγµή αυξάνεται κατά 100 εκα-
τοµµύρια το κονδύλι που δίνει ο ΟΑΕΔ για τα «προγράµµατα
ενεργητικής απασχόλησης», όπως τα λέτε. Δηλαδή δίνεται ζεστό
χρήµα στους κεφαλαιοκράτες -είτε άµεσα είτε έµµεσα- παρέχον-
τάς τους φτηνή ή και τζάµπα εργατική δύναµη µε τα χρήµατα
των εργαζοµένων, µε τα χρήµατα των ασφαλισµένων, γιατί από
‘κεί προκύπτει η χρηµατοδότηση του ΟΑΕΔ. Αντί δηλαδή να τα
δώσετε στους άνεργους µέσα από την αύξηση του επιδόµατος
ανεργίας, δίνετε νέο πεσκέσι στους επιχειρηµατικούς οµίλους
για φθηνή εργατική δύναµη. 

Τρίτο στοιχείο του προϋπολογισµού είναι το Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων, που είναι προσαρµοσµένο στην υλοποίηση
του ΕΣΠΑ, το οποίο  βεβαίως υλοποιεί την αντιδραστική πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στηρίζει τις επιχειρηµατικές δρα-
στηριότητες του µεγάλου κεφαλαίου. 

Όµως και το υπόλοιπο, το εθνικό σκέλος, το διαθέτετε επί της
ουσίας κατά προτεραιότητα στο να διαµορφωθούν οι υποδοµές
αυτές που σήµερα είναι απαραίτητες και κατά προτεραιότητα
εξυπηρετούν τις ανάγκες του κεφαλαίου από την άποψη της κερ-
δοφορίας, για την κατασκευή και για τη χρήση οδικών αξόνων,
ενώ αντίθετα υποδοµές που είναι απαραίτητες για την προστασία
και την ικανοποίηση των αναγκών του ελληνικού λαού τις µετα-
φέρετε στις καλένδες. 

Σας είχαµε ρωτήσει µετ’ επιτάσεως στην επιτροπή: Πού είναι
αυτό το αυξηµένο κονδύλι που υποσχέθηκε ο Πρωθυπουργός
για την αντιπληµµυρική προστασία; Σε ποιον κωδικό το κρύβετε;
Δεν µας απαντήσατε στην επιτροπή. Θα µας απαντήσετε στην
Ολοµέλεια; Από πού προκύπτει αύξηση της χρηµατοδότησης για
αντιπληµµυρικά έργα; Δεν το βρίσκουµε πουθενά, δεν προκύπτει
από πουθενά. 

Και βεβαίως µέσα στο πλαίσιο του κρατικού προϋπολογισµού
επιταχύνετε τις ιδιωτικοποιήσεις στα 2,7 δισεκατοµµύρια ευρώ,
µία αύξηση κατά 1,1 δισεκατοµµύρια, µε την ιδιωτικοποίηση των
δηµόσιων επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στον τοµέα της
ενέργειας και των µεταφορών. 

Το αποτέλεσµα είναι η εκτίναξη του «µατωµένου» πρωτογε-
νούς πλεονάσµατος στα 7 δισεκατοµµύρια από 4,4 που ήταν
φέτος, δηλαδή µία αύξηση 63%. Αυτό θα το επιτύχετε µε την αύ-
ξηση της φορολογίας, µε τις περικοπές στις δαπάνες, αλλά και
µε τα πλεονάσµατα. 

Έχουν πλεονάσµατα τα νοσοκοµεία, την ίδια στιγµή που δεν
µπορούν να λειτουργήσουν. Επιτυγχάνετε πλεονάσµατα στα
ασφαλιστικά ταµεία κατά 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ, µέσα από τη
µείωση των συντάξεων και από τη µείωση των παροχών, για να
επιστρέψετε µέσα από αυτά τα «µατωµένα» πρωτογενή πλεονά-
σµατα ορισµένα «ψίχουλα». Δηλαδή καλείτε τους φτωχούς να
πληρώσουν για τους εξαθλιωµένους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο κρατικός προϋπολογισµός είναι άδικος, ταξικός, αντιλαϊκός,
είναι εργαλείο αναδιανοµής. Τα παίρνετε από τους πολλούς για
να τα δώσετε σε λίγους, γι’ αυτό και τον καταψηφίζουµε. 

Και βεβαίως, αν δεν πετύχετε αυτούς τους στόχους, έχετε ερ-
γαλεία στα χέρια σας. Και αυτά τα εργαλεία προκύπτουν µέσα
από τη συζήτηση για την τρίτη αξιολόγηση µε τα νέα µέτρα τα
οποία προβλέπονται, τους πλειστηριασµούς, το να έρθει πιο
νωρίς η µείωση ή και κατάργηση του αφορολόγητου, µε τα stress
test των τραπεζών, µε την τέταρτη αξιολόγηση. Έχετε µέτρα
ακόµη για τη «γούνα» της εργατικής τάξης και του λαού. 

Γι’ αυτό σήµερα -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό-

αυτό το οποίο απαιτείται είναι ένα κίνηµα ρωµαλέο και µαχητικό,
ένα κίνηµα που θα ανατρέψει τους συσχετισµούς δύναµης, που
θα αλλάξει συνειδήσεις, ένα κίνηµα το οποίο θα είναι ικανό να
τσακίσει την εργοδοτική τροµοκρατία, να σπάσει τον τσαµπουκά
της Κυβέρνησης. 

Η προσπάθεια η οποία κάνετε για να υπονοµεύσετε το απερ-
γιακό δικαίωµα αποτελεί για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
και για το ταξικό κίνηµα αιτία πολέµου. 

Αυτό το οποίο κάνουµε σήµερα είναι να καλέσουµε σε παν-
στρατιά για την ολόπλευρη επιτυχία της απεργίας της 14ης Δε-
κεµβρίου, γιατί πραγµατικά αυτό το οποίο χρειάζεται είναι ένα
κίνηµα που να σηµαδεύει τον πραγµατικό αντίπαλο. Και πραγµα-
τικός αντίπαλος για την εργατική τάξη και τον λαό είναι το καπι-
ταλιστικό κέρδος, είναι η καπιταλιστική ιδιοκτησία, είναι τα
συµφέροντα της αστικής τάξης, είναι το σάπιο καπιταλιστικό σύ-
στηµα που υπηρετεί αυτά τα συµφέροντα. Με αυτόν πρέπει να
συγκρουστεί η εργατική τάξη και τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα. 

Η σύγκρουση µε τον πραγµατικό αντίπαλο αποτελεί τον µονό-
δροµο για τον λαό, για να τα αλλάξει όλα, για να πάρει την υπό-
θεση στα χέρια του, να πάρει την εξουσία στα χέρια του, για να
µπορεί, αξιοποιώντας το σύνολο των παραγωγικών δυνατοτήτων,
να ικανοποιήσει µε επάρκεια το σύνολο των λαϊκών αναγκών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Καραθανασόπουλε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καµµένος, γενικός εισηγητής των ΑΝΕΛ, για

είκοσι λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, απόψε έχουµε όλοι οι συνάδελφοι της

κυβερνητικής συµπαράταξης την τύχη -θα έλεγα- να εισηγη-
θούµε και να υπερψηφίσουµε τον τελευταίο προϋπολογισµό
κάτω από την αυστηρή εποπτεία των θεσµών, η οποία έφερε
πάρα πολλά δεινά στη χώρα τόσο σε προσωπικό επίπεδο, σε οι-
κογένειες,  όσο και σε εθνικό επίπεδο, στην ελληνική οικονοµία. 

Θα διαβάσω ένα κείµενο για ιστορικούς λόγους, διότι νοµίζω
ότι δεν θα χρειαστεί να ξαναδιαβάσουµε ιστορικά ντοκουµέντα
της εποχής για το πως µπήκαµε στο µνηµόνιο: «Το Σάββατο, 21
Νοεµβρίου 2009, πέντε αξιωµατούχοι της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, του Eurogroup, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και
της ελληνικής κυβέρνησης, συνοδευόµενοι από τους συνεργά-
τες τους, συγκεντρώθηκαν στο γραφείο του Πρωθυπουργού του
Λουξεµβούργου υπό πλήρη µυστικότητα και υπό τον απαράβατο
όρο ότι δεν θα δηµοσιοποιηθεί ποτέ η µυστική αυτή συνάντηση. 

Ο Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ ήταν ο οικοδεσπότης και οι φιλοξενού-
µενοί του έφτασαν στο Δουκάτο από τη Φρανκφούρτη, τις Βρυ-
ξέλλες και την Αθήνα. Παρευρέθηκαν ο επικεφαλής της ΕΚΤ
Ζαν-Κλοντ Τρισέ, ο Επίτροπος Χοακίµ Αλµούνια, ο Υπουργός Οι-
κονοµικών της Ελλάδος Γεώργιος Παπακωνσταντίνου και ο Διοι-
κητής της Τραπέζης της Ελλάδος Γεώργιος Προβόπουλος. 

Για τη µυστική συνάντηση ενηµερώθηκε ο συγγραφέας από
δοκιµασµένη πηγή του Eurogroup, του οποίου προήδρευε τότε
ο κ. Γιούνκερ και την επιβεβαίωσε και ο κ. Παπακωνσταντίνου, ο
οποίος του είπε «στη διάρκειά της µας ζητήθηκαν µέτρα για τη
µείωση του ελλείµµατος του 2010». Και ειδικά σηµείωσε «η ΕΚΤ
πρότεινε µια πολύ µεγάλη µείωση, µίλησε για 4 - 5 µονάδες του
ΑΕΠ. Τελικά, στον προϋπολογισµό βάλαµε µείωση 3,6 µονάδες
του ΑΕΠ, που µε τα επιπλέον µέτρα του Ιανουαρίου έγιναν 4 µο-
νάδες», τόνισε ο τότε Υπουργός Οικονοµικών κ. Παπακωνσταν-
τίνου. 

Εκείνη την ηµέρα οι κύριοι Γιούνκερ, Τρισέ και Αλµούνια έστει-
λαν στον κ. Γεώργιο Παπανδρέου ένα «µίνι µνηµόνιο». Ήταν η
πρότασή τους για να τερµατιστεί η κρίση στη γένεσή της. Ο τότε
Πρωθυπουργός δεν τους απάντησε ποτέ και η Ελλάδα οδηγή-
θηκε στην καταστροφή». 

Αυτή είναι µια µικρή εισαγωγή από το βιβλίο του κ. Ιγνατίου -
το έχω διαβάσει πάρα πολλές φορές- στο οποίο ο κ. Παπαν-
δρέου απλά έχει κάνει σχόλια. Εάν είχα γράψει εγώ αυτό το
βιβλίο και είχα γράψει τόσο βαριά πράγµατα και τα υπόλοιπα τα
οποία περιγράφει στο βιβλίο του επί προσωπικού, ότι δεν απάν-
τησε ποτέ στο µίνι µνηµόνιο που θα έσωζε τη χώρα και αργότερα
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ότι είχαµε 25 δισεκατοµµύρια ευρώ αίτηµα να δοθούν στην Ελ-
λάδα για τις χρηµατοδοτικές της ανάγκες –που τα ήξερα και εγώ
τότε από την εµπειρία µου στις αγορές- µέχρι τον Ιούνιο του
2010 και δεν τα πήραµε από την Deutsche Bank, από τον κ. Βίζερ
και άλλους, τότε θα µπορούσε κάποιος να κατηγορηθεί ίσως και
για προδοσία. 

Ή θα µπορούσε να κάνει αντίστοιχα µία µήνυση και αγωγή
στον δηµοσιογράφο ο οποίος γράφει τόσο αυστηρή κριτική και
διατυπώνει τόσο βαριές κατηγορίες για έναν Πρωθυπουργό. Δεν
έγινε τίποτα από αυτά. Αυτά είναι όλα αλήθεια.

Το υφεσιακό πρόγραµµα, που ακολούθησε την ατυχή επιλογή
τής τότε κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, του κ. Παπανδρέου, µε
Υπουργό τον κ. Παπακωνσταντίνου -θυµόµαστε αυτήν τη στενό-
χωρη εικόνα της µοβ γραβάτας στο πανέµορφο νησί του Καστε-
λόριζου- έφερε τα εξής: 

Φόρτωσε την Ελλάδα µε 280 δισεκατοµµύρια ευρώ νέο χρέος.
Μέχρι να έρθουµε εµείς στην κυβέρνηση πάρθηκαν µέτρα ύψους
58,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Η απώλεια στο Ακαθάριστο Εθνικό
Προϊόν σε τρέχουσες τιµές ήταν 61,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τα
«κόκκινα» δάνεια αυξήθηκαν στην περίοδο µέχρι και τον Δεκέµ-
βρη του 2014 κατά 58 δισεκατοµµύρια ευρώ. Χάσαµε 8,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ ασφαλιστικές εισφορές από τους νέους
800.000 ανέργους που δηµιούργησαν τα δύο πρώτα µνηµόνια
του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. Να προσθέσουµε βέβαια
και το PSI κ.λπ., αλλά µόνο από την απώλεια θέσεων εργασίας
χάσαµε 800 δισεκατοµµύρια ευρώ από τις ασφαλιστικές εισφο-
ρές. Οι ζηµιές των τραπεζών -θα αναφέρω µετά και έναν δείκτη
που έχει µεγάλη σηµασία- ήταν 37,7 δισεκατοµµύρια ευρώ από
το PSI. Τα ασφαλιστικά ταµεία 13,4 δισεκατοµµύρια ευρώ ζηµιώ-
θηκαν στα οποία προσθέτουµε και άλλα 8,5 δισεκατοµµύρια που
έχασαν από τους ανέργους. Οι ζηµίες του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας ήταν 30,2 δισεκατοµµύρια ευρώ της
αξίας των µετοχών. Αυτά είναι λεφτά του ελληνικού λαού που τα
δανειστήκαµε, τα βάλαµε στις τράπεζες µέσω του ΤΧΣ και το ΤΧΣ
απώλεσε 30,2 δισεκατοµµύρια ευρώ αξία µετοχών. Όταν αναλά-
βαµε εµείς, είχαµε χάσει τον Μάρτιο του 2015 -δεν είχαµε κυβερ-
νήσει έναν µήνα, αλλά τότε βγήκαν και τα αποτελέσµατα του
2014- 30,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Όταν ήρθε το 2015, για το
οποίο έχει ασκηθεί πολύ µεγάλη κριτική, έχει γίνει πολύ µεγάλη
συζήτηση, αυτό που δεν είπε ποτέ κανένας και ακούµε τώρα κάτι
για προληπτικές γραµµές και «θα την πάρετε» και «τι θα κάνετε;»
και «θα είναι µνηµόνιο», τα έλεγα από τότε, τα είπα και σε ειση-
γήσεις µου σε δύο προϋπολογισµούς το 2015 και το 2016: Η
προληπτική γραµµή στήριξης είτε είναι του ESM είτε είναι του
ΔΝΤ -και το ΔΝΤ έχει προληπτικές γραµµές- είναι αυστηρό µνη-
µόνιο µε νέο δάνειο, νέα χρηµατοδοτική σχέση και αυστηρή επο-
πτεία, όπως λένε τα άρθρα της σύµβασης που πρέπει να
υπογράψει κάποιος. Δεν λέει κάποιος ότι το 2015, το 2016, το
2017, αλλά και το 2018 οι χρηµατοδοτικές ανάγκες, οι οποίες
ήταν ήδη γεγενηµένες από τα προηγούµενα µνηµόνια, ήταν
ύψους 54,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Εάν έλεγε η προηγούµενη
κυβέρνηση τον Δεκέµβριο του 2014 ότι, επειδή είχε βγει στις
αγορές, θα έβγαινε από τα µνηµόνια και θα τα έσκιζε, έπρεπε να
βρει µέχρι το 2018 54 δισεκατοµµύρια ευρώ στις αγορές, όταν
τα spead τον Δεκέµβριο είχαν φτάσει στις 9,6 µονάδες και τα
CDS είχαν εκτιναχθεί. Έπρεπε, δηλαδή, εάν δεν ερχόµασταν
εµείς στην κυβέρνηση, η προηγούµενη κυβέρνηση να βρει 54 δι-
σεκατοµµύρια σε τρία χρόνια από τις αγορές. Με τι επιτόκιο
όµως, αφού δεν είχε κάνει καθόλου διαρθρωτικά µέτρα, τα οποία
αναγκαστήκαµε και τα πήραµε εµείς τώρα και για τα οποία κα-
τηγορούµαστε; Δεν είχε κάνει τίποτα για τα κόκκινα δάνεια. Δεν
είχε κάνει τίποτα για να εισπράττει τον ΦΠΑ. Έχανε µεσοσταθ-
µικά 5,2 δισεκατοµµύρια ΦΠΑ τον χρόνο σε όλα τα µνηµονιακά
έτη. Εµείς πέρσι εισπράξαµε -µιλάµε για έξτρα είσπραξη από την
κανονική- τον ΦΠΑ που δεν είχαν εισπράξει αυτοί µέσα σε δύο
χρόνια. Άρα τα 54 δισεκατοµµύρια τα οποία θα έπρεπε και αυτοί
να τα πάρουν µέσω προληπτικής γραµµής που την διαφήµιζαν
τότε ως δωρεάν και τζάµπα «µαξιλάρι» - πουθενά δεν υπάρχει
δωρεάν χρήµα και «µαξιλάρι» 54 ή 80 δισεκατοµµυρίων ευρώ-
ήταν και τότε µνηµόνιο, ήταν και τότε ισχυρή σχέση. Εµείς τώρα
δεν έχουµε προληπτική γραµµή. Τότε όµως το καλοκαίρι κατα-

φέραµε και πήραµε 86 δισεκατοµµύρια πλαφόν, το οποίο µπαίνει
στο δηµόσιο χρέος όταν γίνει η εκταµίευση και από το οποίο
έχουµε πάρει 30 µε 32 δισεκατοµµύρια ευρώ µέχρι στιγµής µε
επιτόκιο 1%. Το πήραµε για 32,5 χρόνια. Χρηµατοδοτούµε δη-
λαδή τις ανάγκες της τριετίας, τα 54 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα
οποία δεν θα τα έβρισκε η προηγούµενη κυβέρνηση.

Εµείς καταφέραµε και πήραµε χρηµατοδότηση για τριάντα
δυόµισι χρόνια αποπληρωµή µε 1%. Αυτό είναι µια έκπτωση σε
αυτό το χρέος άνω του 25% σε καθαρή παρούσα αξία. Όµως, να
µη µπούµε τώρα σε τέτοιου είδους τεχνικές λεπτοµέρειες.

Από εδώ και πέρα, τέλος του χρόνου και το 2018 έχουν να γί-
νουν πολλά σηµαντικά πράγµατα και σηµαντικά βήµατα στην ελ-
ληνική οικονοµία. Αυτό που είναι πολύ σηµαντικό να αναλύσουµε
και να πούµε, για µένα τουλάχιστον, είναι το πώς θα λυθεί το ζή-
τηµα των κόκκινων δανείων στις τράπεζες, το οποίο δεν έχει να
κάνει µόνο µε την κεφαλαιακή επάρκεια των τραπεζών και την
καλή τους στάθµη για να µη χρειαστούν πάλι είτε αυξήσεις είτε
ανακεφαλαιοποιήσεις. Διότι πρέπει να γνωρίζουµε όλοι ότι πλέον
δεν υπάρχουν χρήµατα για ανακεφαλαιοποίηση από τους εταί-
ρους, από τον ESM. Άρα αν χρειαστούν κεφάλαια οι τράπεζες,
θα πρέπει να γίνουν αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου από τους
ήδη υπάρχοντες µετόχους.

Όσα χρήµατα δεν έχουν χρησιµοποιηθεί από τα 86 δισεκατοµ-
µύρια µένουν εκτός και θα πω λίγο αργότερα για τη χρήση που
προβλέπεται να γίνει για αυτά σε σχέση µε το «µαξιλάρι» που
χρειαζόµαστε για να βγούµε στις αγορές.

Είναι σηµαντικό να πω κάποια νούµερα και θα αφήσω και έναν
µικρό πίνακα από ανάλυση που έχω κάνει, µιλώντας για τα κόκ-
κινα δάνεια. Θα ξεκινήσω από το 2007. Οι πλειστηριασµοί κατοι-
κιών το 2007 ήταν τριάντα έξι χιλιάδες διακόσιες δεκαπέντε, το
2008 ήταν σαράντα δύο χιλιάδες πεντακόσιες σαράντα πλειστη-
ριασµοί σε σπίτια, το 2009 ήταν πενήντα δύο χιλιάδες είκοσι
επτά, το 2010 ήταν σαράντα οκτώ χιλιάδες διακόσιοι εβδοµήντα
ένας, το 2011 ήταν σαράντα τέσσερις χιλιάδες εκατόν πενήντα
εννιά, το 2012 ήταν εικοσιπέντε χιλιάδες εννιακόσιοι πενήντα
πέντε, το 2014 ήταν δεκαέξι χιλιάδες ογδόντα πέντε, το 2015
ήταν οκτώ χιλιάδες επτακόσιοι τριάντα, το 2016 ήταν πέντε χι-
λιάδες εξακόσιοι σαράντα ένας και το 2017 έως και τον Σεπτέµ-
βριο ήταν έξι χιλιάδες εκατόν εβδοµήντα δύο. Από τον πίνακα,
αν τον δείτε σχηµατικά, φαίνεται το ύψος των δεκάδων χιλιάδων
πλειστηριασµών τα χρόνια προ των µνηµονίων και η φθίνουσα
κατάσταση των πλειστηριασµών έως και το πρώτο εννιάµηνο του
2017.

Εδώ είναι σηµαντικό και συγκριτικό να ξέρουµε ότι η αιτία
αυτής της αύξησης των πλειστηριασµών, που τότε δεν έγινε και
καµµία φασαρία στους δρόµους, δεν έσπασαν τίποτα, δεν έγινε
τίποτα για κάποιο λόγο…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Καµµένο, για την πρώτη κα-
τοικία ήταν αυτά;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κατοικίες. Ήταν σπίτια. Πρώτες, δεύτερες, τρίτες, εικοστές πέµ-
πτες. Ήταν κατοικίες. Έχω και σε κινητές αξίες, που είναι χρή-
µατα, κατασχέσεις λογαριασµών, αλλά δεν έχει σηµασία.

Να πούµε ότι η αύξηση αυτή έγινε διότι αυξήθηκαν τα κόκκινα
δάνεια. Δηλαδή, όπως είπα, ο κόσµος µε τα πρώτα µνηµόνια, τα
µέτρα που ήταν της τάξεως των 58,5 δισεκατοµµυρίων και οκτα-
κόσιες χιλιάδες άνεργοι, δεν είχαν χρήµατα να εξυπηρετήσουν
τον δανεισµό που είχαν τουλάχιστον στα στεγαστικά δάνεια. Βλέ-
πουµε ότι τα κόκκινα δάνεια το 2007 ήταν 10 δισεκατοµµύρια, το
2008 ήταν 14 δισεκατοµµύρια, το 2009 ήταν 22 δισεκατοµµύρια,
το 2010 ήταν 30 δισεκατοµµύρια, το 2011 ήταν 41 δισεκατοµµύ-
ρια, το 2012 ήταν 56 δισεκατοµµύρια, το 2013 ήταν 76 δισεκα-
τοµµύρια και τον Δεκέµβρη του 2014 ήταν 80 δισεκατοµµύρια.
Δηλαδή, ξεκίνησε από 10 δισεκατοµµύρια το 2007 ή, αν θέλετε,
το 2009 από 22 δισεκατοµµύρια και παρεδόθη σε εµάς 80 δισε-
κατοµµύρια. Συγχρόνως, γίνονταν δεκάδες χιλιάδες πλειστηρια-
σµοί.

Εµείς είχαµε συνολικά στο σύστηµα έξι χιλιάδες εκατόν εβδο-
µήντα δύο πλειστηριασµούς κυρίως στρατηγικών κακοπληρω-
τών, διότι δεν έχω δει και κανέναν -και θα λαϊκίσω λίγο- που χάνει
το σπίτι του να πηγαίνει να σπάει το κεφάλι ενός δικαστού ή ενός
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συµβολαιογράφου. Βλέπω ένα κάρο ασχέτους τελείως -δεν θέλω
να χαρακτηρίσω αλλιώς όλο αυτό το ασκέρι και θα το πω έτσι-
διότι θα σας πω και το παράδειγµα που είπα στην επιτροπή.
Μπαίνει µέσα, κάνει ντου, βαράει ασυναίσθητα και αδιακρίτως
τον οποιονδήποτε, αλλά έναν που να πει «ρε, εσείς, το σπίτι µου,
την οικογένειά µου, θα σας σκοτώσω!» δεν έχω δει. Έχετε δει
εσείς;

Έχετε δει, κύριοι συνάδελφοι, έναν δικαιούχο που να κάνει
ντου σε έναν πλειστηριασµό; Γιατί συµβαίνει αυτό ή µάλλον γιατί
δεν συµβαίνει;

Υπάρχουν πολλοί λόγοι για αυτό. Το παράδειγµα ήταν το εξής.
Θα το πω και στην Ολοµέλεια και νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο να
λεχθεί για τα Πρακτικά. Έγινε επίθεση σε πλειστηριασµό, έπεσε
ξύλο και έδειραν και τον δικηγόρο της εταιρείας, η οποία κρα-
τούσε µία επιταγή 33 εκατοµµύρια ευρώ για να αγοράσει το
«LEDRA MARRIOTT». Δηλαδή, έδινε εκείνη την ώρα στους δικη-
γόρους δικαστικά τα χρήµατα για να πληρωθούν ΙΚΑ και απλή-
ρωτοι µισθοί υπαλλήλων του «LEDRA MARRIOTT» και ο
άνθρωπος έφαγε ξύλο. Καταγγέλθηκε σε µένα. Ήρθε και µου
είπε ότι τελικά, ευτυχώς έγινε η συναλλαγή µετά από πολύ καιρό.

Αυτό είναι πραγµατικό περιστατικό. Είναι κάτι το οποίο πρέπει
να καταγγείλουµε. Εδώ δεν ερχόµαστε για να ρωτήσουµε για κά-
ποια κατάσταση. Ξέρουµε πολύ καλά τι συµβαίνει. Και ειδικά κά-
ποιοι από εµάς που έχουµε δουλέψει σε αυτό το σύστηµα, αν
θέλετε, το τραπεζικό ή το χρηµατοοικονοµικό, γνωρίζουµε πολύ
καλά. Και οι τράπεζες γνωρίζουν, όπως και ο «ΤΕΙΡΕΣΙΑΣ». 

Ο «ΤΕΙΡΕΣΙΑΣ» ποιος είναι, ποια εταιρεία είναι; Το λέω για να
το ξέρετε και για να καταγραφεί στα Πρακτικά. Είναι µία ανώ-
νυµη εταιρεία στην οποία µέτοχοι είναι όλες οι τράπεζες. 

Άρα ο «ΤΕΙΡΕΣΙΑΣ Α.Ε.» γνωρίζει ανά πάσα στιγµή από τους
µετόχους του, που είναι οι τράπεζες οι ίδιες, τα πάντα για όλους.
Γνωρίζει ποιος έχει κόκκινα δάνεια, ποιος έχει καθυστερούµενα,
ποιος είναι στρατηγικός κακοπληρωτής, ποιος δεν είναι. Γνωρίζει
τις συνήθειες. Υπάρχουν αλγόριθµοι χτισµένοι µέσα στα συστή-
µατα και από εκεί βλέπεις τις συνήθειες πληρωµών σε οποιαδή-
ποτε σχέση έχεις να κάνεις µε την τράπεζα, από καταναλωτικό,
κάρτα, στεγαστικό, εορτοδάνειο, διακοποδάνειο ή µετοχοδάνειο
µέχρι τα πάντα. Βλέπεις το προφίλ του κάθε δανειζόµενου. 

Άρα γνωρίζει το σύστηµα ποιος είναι ο στρατηγικός κακοπλη-
ρωτής και δεν έχει κανένα λόγο να βγάλει το σπίτι, την πρώτη
κατοικία. Αν γίνει, θα γίνει κατά λάθος. Και µπορεί να έχει γίνει.
Στρατηγικά καµµία τράπεζα δεν θέλει τα σπίτια, ούτε το δηµόσιο
θέλει τα σπίτια, γιατί στο τέλος θα έχουν να πληρώνουν του κό-
σµου τα εκατοµµύρια σε ΕΝΦΙΑ και σε έξοδα συντήρησης των
ακινήτων, τα οποία θα τους είναι πολύ ακριβότερα από το να τα
έβγαζαν σε έναν πλειστηριασµό τουλάχιστον στην αξία των προ-
βλέψεων που έχουν πάρει, γύρω στο 50%.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Επιβαρύνεται µε ΕΝΦΙΑ το δηµόσιο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Πιθανό και να επιβαρυνθεί, κύριε Δένδια µου. Για παράδειγµα,
αν έχεις είκοσι ή τριάντα χιλιάδες ακίνητα,…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Α, «θα» επιβαρυνθεί!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Οικονοµικά θα µιλήσω τώρα. Έστω ότι εγώ είµαι Υπουργός Οι-
κονοµικών. Και λέω ότι έχω να εισπράξω 1 εκατοµµύριο από δέκα
χιλιάδες ακίνητα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Με το καλό εύχοµαι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Είχατε κάνει και µία πρόταση, αν θυµάµαι καλά, να τα εισπράτ-
τουν οι δήµοι. Να το συζητήσουµε. 

Τώρα βγαίνει δήµαρχος και λέει «εγώ θα αγοράσω τα δάνεια
των δηµοτών µου». Αυτό πρέπει να το δούµε. Εγώ δεν είµαι ενάν-
τιος. Όµως, είναι και επικίνδυνο. Θα το πω. Αλλάζουµε λίγο θέµα,
αλλά να είναι καλά ο αξιότιµος συνάδελφος κ. Δένδιας, θα το
αναλύσουµε λίγο. 

Δεν είναι τόσο απλή διαδικασία να δηµιουργήσει ένας δήµος
µία εταιρεία κερδοσκοπικού χαρακτήρα η οποία θα αγοράσει µε
κάποια κεφάλαια τα δάνεια των δηµοτών τα κόκκινα, τα µη εξυ-
πηρετούµενα, τα καταγγελµένα δηλαδή δάνεια. Και µετά τι θα
κάνει; Θα τα αγοράσει σε µια αξία 10%, 20%, 3%, 5%, οτιδήποτε,
εφόσον θα µπορέσει και εφόσον έχει τη δικαιοδοσία και του

δώσει το δικαίωµα αυτό η τράπεζα και η Τράπεζα της Ελλάδος.
Ας πούµε ότι το κάνει. Μετά τι θα τα κάνει ο δήµος; Με τι

σκοπό θα έχει δηµιουργηθεί αυτή η εταιρεία; Τι θα πει στο
ΓΕΜΗ; Τι θα πει στην εφορία; Τι ΦΠΑ θα έχει; Ποιος θα διαχειρι-
στεί αυτό το ακίνητο και µε ποιο σκοπό; Να το ξανά πουλήσει;
Να το ξανανοικιάσει; Να το δώσει στον δηµότη να του το ξεπλη-
ρώσει µε ένα χρησιδάνειο ή µε ένα ενοίκιο; Αυτό θα πρέπει να
ξεκαθαριστεί. Θα ξεκαθαριστεί. 

Το να κάνεις πολιτική στην τηλεόραση είναι πολύ εύκολο. Το
να κάνεις στο χαρτί «αγοράζω σπίτι», δεν είναι το ίδιο. Δεν ξέρω
πόσοι από εσάς έχει τύχει να πάτε να αγοράσετε σπίτι ή ακίνητο.
Όµως, πόσω µάλλον κάποιος που έχει αγοράσει ή έχει διαχειρι-
στεί εκατοντάδες, όπως έχει τύχει να έχω κάνει εγώ και ίσως πολ-
λοί άλλοι συνάδελφοι, ξέρει ότι είναι ό,τι πιο δύσκολο και πιο
απαιτητικό να το διαχειριστείς και να αποδείξεις ότι δεν θα είσαι
κλέφτης και δεν θα πας φυλακή. Διότι µπορεί, παίρνοντας τα σπί-
τια των δηµοτών, να καταλήξεις στη φυλακή, αν δεν προσέξεις,
γιατί δεν είσαι τράπεζα. Είσαι µία εταιρεία η οποία θα διαχειρι-
στεί ακίνητα, η οποία έχει διαφορετικούς νόµους και κανόνες. 

Από εδώ και πέρα, λοιπόν, εφόσον κάναµε την πρώτη δοκιµα-
στική και εξαιρετικά επιτυχή ανταλλαγή οµολόγων του PSI, η
οποία τελείωσε στις 30 Νοεµβρίου, τα 30 δισεκατοµµύρια σχε-
δόν, µε πέντε νέα οµόλογα, τα οποία έδωσαν άλλο προϊόν στον
επενδυτή, το οποίο παρέχει ρευστότητα και είναι και ανταλλάξιµο
και εµπορεύσιµο στη δευτερογενή αγορά -τέλος πάντων τα λέµε
για να καταγραφούν- αυτό είναι ένα βήµα του ότι η Ελλάδα είναι
σε καλό δρόµο και ότι µπορεί και δεύτερη και τρίτη και τέταρτη
έκδοση να κάνει το 2018 και µέχρι τον Αύγουστο να βγει τελείως
από τη δανειακή σχέση. 

Θα πω και τα νούµερα. Θα καταθέσω και τον πίνακα.
Από εδώ και πέρα οι δανειακές ανάγκες για τα επόµενα περί-

που επτά - οχτώ χρόνια είναι κατά µέσο όρο 6,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ τον χρόνο. Είναι ελάχιστες. Εµείς είχαµε το 2015 18 δισε-
κατοµµύρια. Είχαµε 54 δισεκατοµµύρια για τρία χρόνια. Για τρία
χρόνια, από το 2015 µε 2018, είχαµε 54 δισεκατοµµύρια, χωρίς
νέες ανάγκες, χωρίς να χρηµατοδοτούµε το έλλειµα, αλλά µόνο
το χρέος που έληγε και έπρεπε να το δανειστείς για να το ανα-
κυκλώσεις, να το αναπληρώσεις.

Θα καταθέσω µετά όλα µαζί τα έγγραφα, για να µην τα κατα-
θέτω ένα, ένα.

Άρα επειδή έχουµε λίγες χρηµατοδοτικές ανάγκες, είναι εξαι-
ρετικά σηµαντικό να πάει καλά. Και αυτός είναι ο σκοπός της Κυ-
βέρνησης, τα 6,2, τα 6,3, τα 6,5 δισεκατοµµύρια που έχουµε
µεσοσταθµικά για τα επόµενα οχτώ χρόνια να τα δανειζόµαστε
από τις αγορές, έτσι ώστε να µην έχουµε την ανάγκη των µηχα-
νισµών στήριξης της Ευρώπης, για να απεξαρτηθούµε.

Και αυτή είναι η καθαρή έξοδος, ότι µπορούµε µόνοι µας κα-
θαρά, χωρίς την εξάρτηση το ευρωσυστήµατος, του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου, ή οποιουδήποτε Οργανισµού της Ευρώ-
πης, να χρηµατοδοτούµε τις δανειακές µας ανάγκες κάθε χρόνο. 

Είναι πολύ σηµαντικό ότι έχουµε καθαρίσει αρκετά τα δύο τε-
λευταία χρόνια, και ας έχουν αυξηθεί τα κόκκινα δάνεια, ειδικά
τα στεγαστικά και αρκετά επιχειρηµατικά. Ο εξωδικαστικός µη-
χανισµούς τώρα δείχνει ότι ξεκινάει, δείχνει ότι πλέον εµείς πρώ-
τοι καταφέραµε να βάλουµε στη διαχείριση του ιδιωτικού
χρέους, αυτήν την εξαιρετικά σηµαντική αρχή, το κούρεµα ή την
διαπραγµάτευση του δηµοσίου για οποιαδήποτε απαίτηση έχει
έναντι οποιουδήποτε επιχειρηµατία. Έχουν γίνει τρεις συναλλα-
γές, οι οποίες είναι εξαιρετικά σηµαντικές, γιατί υπάρχει κούρεµα
τόκων, προσαυξήσεων, υπογράφει το δηµόσιο ότι δεν φέρει
πλέον αστική ευθύνη, ότι δεν ζηµιώνει το δηµόσιο, εάν κουρέψει
φόρους και προσαυξήσεις. Και κάνει ρύθµιση εκατό είκοσι δό-
σεων και θα ακολουθήσουν τουλάχιστον, σύµφωνα µε τις πλη-
ροφορίες µου, δέκα µεγάλα επιχειρηµατικά δάνεια µέσα στο
2018, τα οποία θα έχουν και κούρεµα κεφαλαίου και θα έχουν
και κούρεµα τόκων και προσαυξήσεων και δεν θα είναι µόνο χρέη
προς ασφαλιστικές ή φορολογικές αρχές, αλλά και προς τις τρά-
πεζες. Δηλαδή, κάθονται όλοι στο τραπέζι και αυτός είναι ένας
µοχλός ανάπτυξης και ένας µοχλός ο οποίος θα ξεκαθαρίσει
τους ισολογισµούς των τραπεζών, για να µη δηµιουργηθούν πε-
ραιτέρω ανάγκες.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Διότι την άνοιξη, που θα έχουµε µε το καλό τα τεστ αντοχής

των τραπεζών, θα πρέπει πρακτικά µιλώντας να αποδείξουµε -
όπως πηγαίνει καλά και θα κλείσει καλά το 2017 σε όλα τα νού-
µερα σε σχέση µε τα ανοίγµατα και µε τα κόκκινα δάνεια- ότι θα
συνεχίσει και το πρώτο εξάµηνο του ερχόµενου έτους, έτσι ώστε
να µην υπάρξουν νέες κεφαλαιακές ανάγκες. 

Όπως είπατε ήδη, δεν υπάρχουν χρήµατα για να κάνουµε ανα-
κεφαλαιοποιήσεις τραπεζών από τους µηχανισµούς, από τον
ESM. Και επειδή ο ESM αυτή τη στιγµή δεν έχει πάρει τον ρόλο,
που έχουµε εισηγηθεί πολλές φορές να γίνει το Ευρωπαϊκό Νο-
µισµατικό Ταµείο, δηλαδή να έχουµε µία δική µας αρχή στην Ευ-
ρώπη να χρηµατοδοτεί και να µανατζάρει τις ανάγκες όλων των
κρατών, είτε είναι µακροχρόνιες είτε µεσοπρόθεσµες, και να
ελέγχει και τα δηµοσιονοµικά σύµφωνα, θα αναγκαστούµε να
έχουµε υγιείς ισολογισµούς τραπεζών. 

Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να λειτουργήσει ο εξωδικαστικός, να
γίνουν οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί για τα σπίτια και τα ακί-
νητα των µπαταχτσήδων, τα οποία πλέον είναι δηµόσια αναρτη-
µένα, άρα δεν υπάρχει τίποτα κρυφό. Είναι δηµόσια αναρτηµένα
στο διαδίκτυο, βλέπει ο καθένας κάθε µέρα τι βγαίνει. Εάν κάτι
έχει ξεφύγει και έχουµε λάθος σαν κράτος, σαν Κυβέρνηση, σαν
τράπεζες, θα καταγγελθεί. Αλλά δεν µπορεί να µη συµβαίνει
αυτό. Διότι αυτό που συνέβαινε µέχρι σήµερα -το εξήγησα και
πριν- ήταν κάτι το οποίο εµπόδιζε πάρα πολύ την εξυγίανση των
τραπεζών. Και εκεί, εάν χρειαστούµε νέα δάνεια και δεν πετύ-
χουν οι πλειστηριασµοί και δεν πετύχει ο εξωδικαστικός, τότε
µέχρι τον Μάρτιο θα µας πουν οι µηχανισµοί στο EQR, δηλαδή
όταν ελέγξουν την ποιότητα του ενεργητικού των τραπεζών και
των υποχρεώσεων και των ανοιγµάτων, ότι χρειάζονται 5 ή 10 δι-
σεκατοµµύρια. Ποιος θα δώσει αυτά τα 10 δισεκατοµµύρια; Θα
αποταθούµε στους οµολογιούχους και στους µετόχους για να
καλύψουν αύξηση µετοχικού κεφαλαίου των τραπεζών. Και εκεί,
εάν δεν υπάρξουν αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου -θα το πούµε
και αυτό- θα υπάρξουν σενάρια συγχωνεύσεων ακόµα και των
ελληνικών τραπεζών από τέσσερις σε τρεις ή σε δυόµισι ή σε
δύο. Αυτά δεν θα είναι καλά για την ελληνική οικονοµία. Ελπίζω
να το καταλαβαίνουν όλοι οι συνάδελφοι, χωρίς να το αναλύ-
σουµε περαιτέρω. 

Κοιτώντας έσοδα και δαπάνες -και κλείνω µε τον πίνακα του
προϋπολογισµού- είναι ξεκάθαρο ότι οι δαπάνες χρειάζονται µά-
ζεµα. Τα έσοδα έχουν εξαντλήσει τον κόσµο και φυσικά και την
επιχείρηση, η οποία, όσο και να ρίξουµε αυτή τη στιγµή την φο-
ρολογία, δεν µπορεί να ανακάµψει, εάν δεν υπάρχει ζήτηση, εάν
δεν υπάρχει η αναγκαία αγοραστική δύναµη, εάν δεν υπάρχει το
αναγκαίο ελάχιστο εισόδηµα στο νοικοκυριό, το οποίο να πλεο-
νάζει από τις υποχρεώσεις για να πάει σε κατανάλωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Άρα χρειάζεται ένα µάζεµα στις δαπάνες και χρειάζεται µία

άλλη πολιτική, την οποία θα έχουµε την ευχέρεια να την κάνουµε
τέτοια εποχή, του χρόνου πρώτα ο θεός, στον προϋπολογισµό
του 2019, απεξαρτηµένοι από τις ευρωπαϊκές αρχές τις και το
ευρωσύστηµα, έτσι ώστε να κάνουµε µία ευέλικτη κοινωνική και
αναπτυξιακή πολιτική, χωρίς να έχουµε τον έλεγχο αυτών που
σε δανείζουν και σου λένε τι να κάνεις. 

Και είναι σχεδόν σίγουρο ότι το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
δεν θα συµµετέχει στο επόµενο πρόγραµµα -αυτή είναι η δική
µου εκτίµηση- και αυτό είναι εξαιρετικά θετικό. Οι Ευρωπαίοι
µπορούµε να τα βρούµε µόνοι µας, µεταξύ µας, στο σπίτι µας,
αλλά πρέπει ο κάθε Ευρωπαίος και το κάθε ευρωπαϊκό κράτος
να είναι αρκετά σοβαρό, να ακολουθεί τους κανόνες.

Τέλος, να λείψει και να εκλείψει αυτή η φορολογική ανισότητα,
δηλαδή να έχει στη γειτονιά σου η Κύπρος 12% στη φορολογία
των επιχειρήσεων κι εσύ 29% και 26%. Μετά αναρωτιόµαστε γιατί
τραβάει την επένδυση η Κύπρος ή η Βουλγαρία και όχι η Ελλάδα.

Ασφάλεια δικαίου, σοβαρότητα και οµόνοια σε κάθε κυβέρ-
νηση.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Δηµήτριος

Καµµένος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Καµµένε.

Παρακαλώ τον κ. Κατσιαντώνη, γενικό εισηγητή της Ένωσης
Κεντρώων, να έχει τον λόγο για είκοσι λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα βρισκόµαστε εδώ για

να συζητήσουµε για ένα πολύ σοβαρό θέµα τόσο για την τρέ-
χουσα κοινοβουλευτική περίοδο, όσο και για την επερχόµενη,
που αφορά την οικονοµική κατάσταση της χώρας. Έχουµε µπρο-
στά µας να κρίνουµε και να συγκρίνουµε οικονοµικά µεγέθη,
αριθµούς, προβλέψεις και κυρίως ένα µοναδικό στοίχηµα: Θα
είναι άραγε η χρονιά ορόσηµο, όπως ισχυρίζεται η Κυβέρνηση,
που τελικά θα οδηγήσει τη χώρα έξω από τα µνηµόνια και την οι-
κονοµική κρίση;

Έχω µάθει στη ζωή µου να είµαι αντικειµενικός κι αυτό θα
πράξω και σήµερα. Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω τον λόγο µου από
τα αρνητικά και θα κλείσω την οµιλία µου µε τα θετικά.

Άκουσα µε πολλή προσοχή τις προηγούµενες µέρες τους συ-
ναδέλφους της κυβερνητικής πλειοψηφίας στην Επιτροπή Οικο-
νοµικών Υποθέσεων να λένε ότι «θα βγούµε απ’ το µνηµόνιο»,
«θα αυξηθούν οι βαθµοί ελευθερίας της Κυβέρνησης», «θα
έχουµε αύξηση του παραγόµενου πλούτου», «τέλος του Γενάρη
θα αρχίσει η συζήτηση για την αναδιάρθρωση του χρέους», αλλά
την ίδια ώρα δεν έχουν πει ακριβώς τα παραµετρικά µέτρα για
την αποµείωση του χρέους. «Τους επενδυτές δεν τους ενδιαφέ-
ρει τόσο πολύ ώστε να είναι πρώτο στην ιεράρχησή τους το θέµα
της φορολογίας. Εποµένως, η µεταρρύθµιση προς τις επενδύ-
σεις δεν είναι κυρίως φορολογική». «Τα καινούργια χρηµατοδο-
τικά εργαλεία που έχουµε προχωρήσει είναι ο αναπτυξιακός
νόµος, το ΕΣΠΑ και η Αναπτυξιακή Τράπεζα».

Σηµειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι σε ό,τι έχω ανα-
φερθεί µέχρι στιγµής βρίσκεται στο κείµενο των Πρακτικών της
Επιτροπής των Οικονοµικών Υποθέσεων. Έρχοµαι, λοιπόν, εδώ
να κρίνω και να συγκρίνω µαζί σας τι απ’ αυτά είναι σαφές, πι-
θανό, προφανές και επιχειρησιακά, πολιτικά σχεδιασµένο.

Η έξοδος απ’ το µνηµόνιο, όπως τη λέτε, σηµαίνει απλά αλ-
λαγή ορολογίας. Αυτό δεν το λέω εγώ, αλλά το λένε συνέχεια οι
Ευρωπαίοι εταίροι µας. Βέβαια, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι όπου
βρεθούν κι όπου σταθούν, µας θυµίζουν ότι δεν πρόκειται να
βγούµε από την επιτήρηση.

Η αύξηση των βαθµών ελευθερίας που επικαλείστε ξέρετε
καλά ότι είναι υπερβολικά αισιόδοξη, γιατί όλοι µας γνωρίζουµε
ότι η αυστηρή επιτήρηση έχει προνοµοθετηθεί και προσυµφω-
νηθεί από το 2019. Και σε αυτό το σηµείο, λυπάµαι πολύ, αλλά
θα πρέπει να σας θυµίσω και τον κόφτη, µε ό,τι αυτό συνεπάγε-
ται.

Μιλάτε για αύξηση παραγόµενου πλούτου, αλλά δεν µας εξη-
γείτε από πού, για ποιους και πώς. Και θα αναφερθώ σε κάποια
νούµερα. Όπως έχουµε διαβάσει τα στοιχεία από τις αναλυτικές
περιοδικές δηλώσεις του ΕΦΚΑ τον Μάρτιο του 2017, πεντακό-
σιοι ογδόντα δύο χιλιάδες εργαζόµενοι ζουν κάτω από το όριο
της φτώχειας, µε µισθό 407 ευρώ για µερική απασχόληση. Χα-
ρακτηριστικά, σύµφωνα µε τα στοιχεία που έδωσε η EUROSTAT
για το περσινό έτος του 2016, µεταξύ των είκοσι οκτώ χωρών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης η χώρα µας είχε τη µεγαλύτερη αύξηση
αναλογίας φόρων ως προς το ΑΕΠ, φτάνοντας στο 42,1% και κα-
ταγράφοντας αύξηση 2,3% σε σχέση µε το 2015, όπου το ποσο-
στό ήταν στο 39,8%. Για να µην αναφερθώ στο αυτονόητο, ότι
δύο στους τρεις Έλληνες καταναλωτές καθυστέρησαν τους δώ-
δεκα τελευταίους µήνες να πληρώσουν εγκαίρως κάποιες από
τις υποχρεώσεις τους. Η απάντηση γιατί περίπου το 70% αυτών
των ανθρώπων δεν µπόρεσαν να αντεπεξέλθουν, είναι απλά ότι
δεν έχουν χρήµατα.

Να σηµειώσω και άλλο ένα αρνητικό ρεκόρ, σύµφωνα µε την
ίδια έρευνα. Κατέχουµε το υψηλότερο ποσοστό σε καθυστερή-
σεις πληρωµών από φυσικά πρόσωπα, σε σχέση µε τα υπόλοιπα
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ευρωπαϊκά κράτη.
Συνεχίζω µε τα θετικά, που προβλέπετε για αναδιάρθρωση του

χρέους από τον Γενάρη. Να πιστέψω ότι το λέτε και το πιστεύετε
ή απλά επιθυµείτε να καλλιεργήσετε τεχνητή αισιοδοξία; Το µόνο
που θα περιµένουµε είναι να µας το δείξει το µέλλον.

Όλοι µας γνωρίζουµε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι η κουβέντα
και οι όποιες αποφάσεις για την αποµείωση του χρέους δυστυ-
χώς βρίσκονται στον αέρα. Επιτρέψτε µου να πω, όµως, ότι κατά
την προσωπική µου γνώµη δεν βλέπω κάποια αποµείωση του
χρέους πριν το 2019. Θα µας δοκιµάσουν πολύ και µάλιστα, επί-
µονα ως χώρα αν έχουµε συνοχή, σύµπνοια πολιτικών απόψεων,
σταθερότητα και πραγµατική µεταρρυθµιστική πορεία, πριν
βγουν τέτοια καλά µαντάτα από τους Ευρωπαίους εταίρους µας.

Προχωράω στα όσα θετικά βλέπετε για το 2018 και πάω στους
επενδυτές. Γι’ αυτούς, λέτε ότι δεν τους ενδιαφέρει βασικώς και
κυρίως το θέµα της φορολογίας, αλλά απλά το βλέπουν εκ πα-
ραλλήλου µε το κοινωνικό, πολιτικό και οικονοµικό πλαίσιο. Ας
δούµε, λοιπόν, τι σηµαίνει ανάπτυξη και πώς θα έλθουν επενδύ-
σεις. 

Ως ανάπτυξη στα οικονοµικά, νοείται η αύξηση της πραγµατι-
κής παραγωγής προϊόντων και υπηρεσιών σε µια οικονοµία µε
την πάροδο του χρόνου. Για να δούµε αν έχουµε πραγµατική
ανάπτυξη, παίρνουµε ως δείκτη ή µέτρο σύγκρισης το µακρο-
χρόνιο µέσο ποσοστιαίο ρυθµό αύξησης του πραγµατικού Ακα-
θάριστου Εγχώριου Προϊόντος. Εσείς, λοιπόν, έρχεστε και µας
λέτε ότι το success story για το 2018 βασίζεται σε στόχο πρωτο-
γενούς πλεονάσµατος ύψους 3,8% του ΑΕΠ. Για να καταλαβαίνει
και ο κόσµος για τι µιλάµε, µιλάµε περίπου για 7 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ώστε να προκύψουν του χρόνου περίπου 600 εκατοµµύρια
ευρώ για παροχές. Προβλέπετε αύξηση 2,5% του ΑΕΠ και µάλι-
στα έχετε την ελπίδα για ανάπτυξη κατά 0,1%, µέσα σε µόλις ένα
µήνα από τη συζήτηση του προσχεδίου. Ενώ πέρυσι λέγατε τα
ίδια, ότι δηλαδή θα είχαµε φέτος ανάπτυξη 2,7%, τελικά µετά
βίας πιάσαµε 1,6% του ΑΕΠ. Άρα για ποια ανάπτυξη µιλάµε; Την
ουτοπιστική ή αυτήν που ονειρευόµαστε ότι θα θέλαµε; 

Κύριοι της Κυβέρνησης, ανάπτυξη χωρίς παραγωγικότητα,
χωρίς συσσώρευση κεφαλαίου, χωρίς αύξηση του πληθυσµού
και της τεχνολογικής προόδου προσωπικά δεν βλέπω. Αυτά δεν
τα βγάζω από το µυαλό µου, αλλά αναφέροµαι σε µία από τις εγ-
κυρότερες θεωρίες οικονοµικής ανάπτυξης, το µοντέλο του
Solow. 

Πείτε µου, λοιπόν, πού έχουµε θετικό πρόσηµο σε σχέση µε
αυτούς τους παράγοντες που ανέφερα; Στο δηµογραφικό που
πάει -να το πω λαϊκά- κατά διαόλου; Στη συσσώρευση του κεφα-
λαίου, που µόνο πτωτική πορεία διαγράφει; Στην αύξηση της πα-
ραγωγικότητας, την ώρα που πάνω από δεκατέσσερις χιλιάδες
επιχειρήσεις έχουν κατεβάσει τα ρολά από την αρχή του χρόνου
σε όλη την Ελλάδα, σύµφωνα µε τα στοιχεία του Γενικού Εµπο-
ρικού Μητρώου; Για να µην πω για την πενταετία 2012-2017,
κατά την οποία οι επιχειρήσεις που έκλεισαν είναι περισσότερες
από αυτές που άνοιξαν. Και για να µιλήσω µε νούµερα, έβαλαν
λουκέτο διακόσιες εβδοµήντα τρεις χιλιάδες επιχειρήσεις και
άνοιξαν διακόσιες δεκαπέντε χιλιάδες εννιακόσιες σαράντα επτά.
Ή µήπως έχουµε καµµία πολύ υποσχόµενη τεχνολογική πρόοδο;

Καταλαβαίνετε ότι τα περισσότερα από όσα γράφονται στον
υπό ψήφιση προϋπολογισµό είναι µη ρεαλιστικά, µη πιθανά, µη
προσδοκώµενα, µη συγκρίσιµα µε πραγµατικά οικονοµικά µε-
γέθη, θεωρίες και πρακτικές. Είναι απλά στο µεγαλύτερο τους
µέρος γενικόλογες τοποθετήσεις. Γιατί µόνο για τέτοιες πρόκει-
ται όταν µιλάµε για ανεφάρµοστες πρακτικές. Ό,τι προσδοκάτε
για το 2018 στηρίζεται σε αύξηση φόρων, περικοπές κοινωνικών
επιδοµάτων και λιτότητα διαρκείας. 

Αναφέρετε πρόβλεψη για είσπραξη φόρων ύψους 4,1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ. Λέτε, όµως, ότι το 2017 οι εισπράξεις από φό-
ρους θα υπολείπονται κατά 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Αλήθεια,
αυτό το κενό 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ πώς θα το καλύψετε;

Μιλάτε και για αύξηση των κρατικών εισπράξεων κατά 2,1 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το τρέχον έτος, που ούτως ή
άλλως οι εισπράξεις παρουσίασαν σηµαντική υστέρηση. Όλα
αυτά τα περιµένετε από επιπλέον φόρους, όπως κατά 1,1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ από τα νοικοκυριά, κατά 456 εκατοµµύρια

ευρώ από φόρο εισοδήµατος φυσικών προσώπων, κατά 179 εκα-
τοµµύρια ευρώ από ΕΝΦΙΑ και κατά 517 εκατοµµύρια ευρώ από
ΦΠΑ. 

Σ’ αυτό το σηµείο θέλω να σας υπενθυµίσω την περσινή σας
πρακτική -που µας έριξε έξω το 2017- µε τις επιστροφές φόρων
της τάξης των 5,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ, λόγω της υπερβολι-
κής φορολόγησης της προηγούµενης χρονιάς και των προκατα-
βολών φόρων για εισοδήµατα που τελικά ήταν ανύπαρκτα.
Μήπως πρέπει να περιµένουµε το ίδιο και το 2018;

Βλέπουµε επίσης µείωση κονδυλίων για συντάξεις, υγεία και
πρόνοια κατά 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ, µείωση κονδυλίων για
ασφάλιση, περίθαλψη και κοινωνική προστασία κατά 600 εκατοµ-
µύρια ευρώ, «ψαλίδισµα» του ΕΚΑΣ κατά 75%, δηλαδή περίπου
εκατόν σαράντα χιλιάδες συµπολίτες µας δεν θα το πάρουν. 

Μείωση κατά 50% του επιδόµατος θέρµανσης, για το οποίο
προβλέπεται δαπάνη µόνο 58 εκατοµµυρίων ευρώ. Προσαύξηση
στις εισφορές ελευθέρων επαγγελµατιών µε πρόβλεψη εσόδων
ύψους 59 εκατοµµυρίων ευρώ. Από 1-1-2018 οι εισφορές θα υπο-
λογίζονται επί των καθαρών κερδών, προσαυξηµένων µε τις
ασφαλιστικές εισφορές του 2017, δηλαδή θα πληρώνουν ασφα-
λιστικές εισφορές και για τις ασφαλιστικές εισφορές που ήδη
πλήρωσαν, χωρίς να αφαιρούνται, όπως ισχύει σήµερα. 

Θα έχουµε και νέο φόρο στα ξενοδοχεία και ενοικιαζόµενα δω-
µάτια, µε πρόβλεψη εσόδων 74 εκατοµµύρια ευρώ. Επιπλέον
έσοδα 68 εκατοµµύρια ευρώ λόγω της κατάργησης της έκπτω-
σης στην παρακράτηση φόρου µισθών και συντάξεων. 

Τέλος, δεν πρέπει να ξεχνάµε και τις µειώσεις συντάξεων για
τους χήρους και τις χήρες, που ανέρχεται περίπου στα 196 εκα-
τοµµύρια ευρώ.

Αλήθεια, θεωρείτε ότι η πολιτική που ασκείτε είναι κοινωνικής
αλληλεγγύης; Προσωπικά δεν το βλέπω. Είναι σαφές ότι περιµέ-
νετε να βάλετε λεφτά στα ταµεία του κράτους από περικοπές και
φοροεπιδροµές. 

Μιας και αναφέρθηκα ενδελεχώς στο θέµα της ανάπτυξης, θα
ήθελα να αναφέρω ότι το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο θεωρεί ότι
η Ελλάδα για το 2018 µπορεί να πετύχει πρωτογενές πλεόνασµα
κατά ανώτατο 2,2% του ΑΕΠ και όχι 3,8% που αναφέρει ο προ-
ϋπολογισµός. Άρα αυτά που λέµε είναι ένα κενό ύψους 1,6% του
ΑΕΠ. Για να µας καταλαβαίνει ο κόσµος, αυτό ανέρχεται περίπου
στα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Αν όντως αυτό συµβεί, τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι θα εφαρµόσετε
τα αντίµετρα πριν από το 2019 ή θα ψηφίσετε νέα µέτρα ή –
ακόµα χειρότερα- θα αναβάλετε τα µέτρα κοινωνικού χαρα-
κτήρα; 

Δυστυχώς, ως χώρα έχουµε αρκετές πρωτιές, για τις οποίες
τόσο εσείς όσο και οι προηγούµενες κυβερνήσεις των τελευ-
ταίων ετών φέρετε µεγάλη ευθύνη. Μία αρνητική πρωτιά της Ελ-
λάδας έρχεται από την έκθεση του ΟΟΣΑ, που δυστυχώς µας
κατατάσσει πρωταθλητές στα φορολογικά βάρη στους µισθούς
για το 2016. Είµαστε η µόνη χώρα µεταξύ των χωρών - µελών
του ΟΟΣΑ που η µέση φορολογική επιβάρυνση των άγαµων µι-
σθωτών αυξήθηκε κατά 1% σε σχέση µε το 2015. 

Μία άλλη θλιβερή πρωτιά έρχεται πάλι από τον ΟΟΣΑ, ο
οποίος σε σχετική έκθεσή του αποκαλύπτει ότι οι Έλληνες έχουν
τη χαµηλότερη ασφαλιστική κάλυψη απ’ όλες τις άλλες χώρες-
µέλη. 

Σηµειωτέον, επίσης, ότι οι Έλληνες πληρώνουν αρκετά χρή-
µατα για ιατρικές δαπάνες που ανέρχονται σε ποσοστό 4,4% από
τον οικογενειακό τους προυπολογισµό, όταν ο µέσος όρος των
χωρών - µελών του ΟΟΣΑ είναι περίπου στο 3%.

Συνεχίζοντας, θα σας δυσαρεστήσω λίγο ακόµη µε τις νέες
εκτιµήσεις του ΟΟΣΑ που τονίζουν ότι το ασφαλιστικό σύστηµα
στην Ελλάδα είναι µη βιώσιµο, παρά τα συνεχή οριζόντια µέτρα
που έχουν ληφθεί. Στο ίδιο αρνητικό ρεκόρ έρχεται να προστεθεί
η θέση της Ελλάδας ως πρωταθλήτρια φόρων σε σύνολο τριάντα
πέντε χωρών. 

Πράγµατι πετύχατε και αναδείξατε τη χώρα πρώτη για το 2016
σε αυξήσεις φόρων σε συνάρτηση µε το ΑΕΠ ανάµεσα σε
τριάντα πέντε χώρες του ΟΟΣΑ. Μάλιστα, σύµφωνα µε τα στοι-
χεία του ΟΟΣΑ, τα φορολογικά έσοδα στην Ελλάδα αυξήθηκαν
κατά 2,2% φτάνοντας από 35,4% του ΑΕΠ σε 38,6% ΑΕΠ το
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2016, δηλαδή έχετε πετύχει αρκετές πρωτιές.
Θα κλείσω τις πρωτιές της χώρας µας µε το κερασάκι στην

τούρτα, που δεν είναι άλλο από το περιβόητο κοινωνικό µέρισµα
που µοιράζετε µε χάρη και χαρά σε όλους όσους έχουν ανάγκη,
όπως εσείς το διατυπώσατε. Αλήθεια, είδατε πόσοι έκαναν αί-
τηση που πραγµατικά έχουν ανάγκη και πόσοι θα δουν τελικά
στον λογαριασµό τους το συγκεκριµένο επίδοµα; Βάλατε παρά-
λογα κριτήρια που οδηγούν σε αποκλεισµό χιλιάδες συµπολίτες
µας, όπως είναι τα τεκµήρια για τους κοινούς τραπεζικούς λογα-
ριασµούς, οι αλλαγές στη σύσταση του νοικοκυριού ως προς
τους φιλοξενούµενους, ο συνυπολογισµός ως εισόδηµα του περ-
σινού µποναµά που δώσατε, η εξαίρεση στους πολύτεκνους µε
τέσσερα ή περισσότερα παιδιά, εάν έχουν ΙΧ άνω των 1.929 κυ-
βικών µε παλαιότητα µικρότερη των δέκα ετών και πολλά άλλα.
Μάλιστα, τους τελευταίους τους θεωρείτε ότι διάγουν βίο πολυ-
τελή, γιατί έχουν οχήµατα αυτής της κατηγορίας, αγνοώντας ότι
για αυτούς είναι εργαλεία κίνησης και όχι είδος πολυτελείας,
έστω και αν πληρούν όλα τα άλλα εισοδηµατικά και περιουσιακά
κριτήρια.

Θα αναφερθώ σε παραδείγµατα για να καταλάβετε το µέγεθος
της αδικίας: Ζευγάρι, µε δύο ενήλικα παιδιά άνεργα τα οποία φι-
λοξενούνται, όπου οι δύο σύζυγοι έχουν εισόδηµα 10.500 ευρώ,
κάθε άνεργο παιδί τεκµαρτό εισόδηµα 3.000 ευρώ, δηλαδή
έχουν ένα συνολικό εισόδηµα για µέρισµα 18.500 ευρώ, όπου θα
λάβουν 625 ευρώ. Όµως, ο υπολογισµός είναι εσφαλµένος,
αφού δεν υπολογίζεται µε βάση τον τρόπο υπολογισµού του
φόρου, ήτοι ατοµικά. Εάν υπολογιζόταν έτσι, θα ελάµβαναν το
ζευγάρι 525 ευρώ και τα τέκνα 450 ευρώ έκαστο, δηλαδή συνο-
λικά η οικογένεια συνολικά θα έπαιρνε 1.425 ευρώ αντί για 625
ευρώ που θα λάβουν φέτος. Οµοίως, ο συνταξιούχος µε σύνταξη
750 ευρώ τον µήνα, δηλαδή 9.000 ευρώ τον χρόνο, επειδή εσείς
του προσµετράτε στο περσινό του εισόδηµα το ποσό των 300
ευρώ που έλαβε ως κοινωνικό µέρισµα -άρα ξεπερνά το όριο του
αφορολόγητου των 9.000 ευρώ- δυστυχώς χάνει το µέρισµα των
250 ευρώ. Εάν εσείς θεωρείτε ότι αυτή είναι κοινωνική πολιτική,
δεν ξέρω τι άλλο να πω!

Από όσα αναφέρονται στον παρόντα προϋπολογισµό, δυστυ-
χώς, η οικονοµική, κοινωνική και πολιτική κατάσταση που επικρα-
τεί δεν αφήνει πολλά περιθώρια για ανάπτυξη και αισιοδοξία.
Ελπίζω µε ορισµένες παρεµβάσεις να µπορέσει να αποφευχθεί
η κατρακύλα. 

Αισιόδοξα είναι τα µηνύµατα από την επισκόπηση των δαπα-
νών φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, την ενίσχυση φορολογι-
κής συµµόρφωσης υπό την προϋπόθεση ότι θα ελαφρυνθούν οι
φορολογικές υποχρεώσεις των πολιτών και τον εκσυγχρονισµό
του συστήµατος δηµόσιας υγείας, κοινωνικής ασφάλισης και
πρόνοιας να ισοσκελίσουν τις λοιπές δυσοίωνες προβλέψεις και
το 2018. Όµως, δυστυχώς αυτά δεν αρκούν.

Στο σηµείο αυτό θα αναφερθώ και σε ορισµένα επιπλέον ση-
µεία που δείχνουν όντως αισιόδοξα. 

Το γεγονός της κοινοπρακτικής έκδοσης οµολόγου σταθερού
επιτοκίου πενταετούς διάρκειας ύψους 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ
σήµανε την επιστροφή στη χρηµατοδότηση µέσω των διεθνών
αγορών ύστερα από τρία περίπου χρόνια. 

Οι πρόσφατες αποφάσεις του Eurogroup της 15ης Ιουνίου του
2017 περί παροχής έµµεσης εγγύησης από τους ευρωπαίους
εταίρους προς το ελληνικό δηµόσιο για απρόσκοπτη έξοδό τους
στις αγορές, πράγµα που θα σηµάνει πιθανή εκταµίευση στο
τέλος του προγράµµατος, µέρους των αδιάθετων δανειακών κε-
φαλαίων του τρέχοντος προγράµµατος. 

Τα στοιχεία που αφορούν στη δευτερογενή αγορά τίτλων, από
τα οποία φαίνεται ακτίνα αισιοδοξίας, µε τους αγοραστές να εκ-
δηλώνουν ενδιαφέρον για τα κρατικά οµόλογα κι έτσι να σηµει-
ώνεται ισχυρό ράλι ανόδου των τιµών στα κρατικά οµόλογα και
αντίστοιχα να µειώνονται αισθητά οι αποδόσεις. 

Οι τιµές αύξησης κατά 12% στις πωλήσεις καινούργιων αυτο-
κινήτων στη χώρα το ενδεκάµηνο Ιανουάριος - Νοέµβριος το
2017 που ανήλθαν σε ογδόντα εννέα χιλιάδες διακόσιες εξήντα
έξι έναντι εβδοµήντα εννέα χιλιάδες επτακόσια δύο που κυκλο-
φόρησαν το αντίστοιχο ενδεκάµηνο του 2016. 

Η αύξηση των εξαγωγών το πρώτο οκτάµηνο του τρέχοντος

έτους, η οποία, σύµφωνα µε τα στοιχεία του συνδέσµου εξαγω-
γέων και της ΕΛΣΤΑΤ, ανήλθε στο 3,5% αν και στον αντίποδα
προβληµατισµό δηµιουργεί η αύξηση του εµπορικού ελλείµµα-
τος και η αδυναµία ενδυνάµωσης της εγχώριας παραγωγής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάσταση είναι δύσκολη,
όµως δεν πρέπει να γίνει δυσκολότερη. Οφείλουµε να ενώσουµε
δυνάµεις, σκέψεις, απόψεις και ενέργειες για να βγούµε από το
δύσκολο και χρονίζον πρόβληµα της κρίσης, µιας κρίσης που
βλέπουµε όλοι ότι πλέον είναι περισσότερο κοινωνική και ανθρω-
πιστική, παρά κυρίως οικονοµική, όπως διαφαινόταν στις αρχές
της. 

Είναι τουλάχιστον θλιβερό να διαβάζουµε έρευνες, όπως η
έρευνα της «INTRUM», εταιρεία που απέκτησε µέρος των κόκκι-
νων δανείων της Eurobank, που αναφέρουν ότι αποτελεί µεγάλη
πίεση για τους γονείς το γεγονός ότι δεν µπορούν να πληρώσουν
τα αγαθά που χρειάζονται για τα παιδιά τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό ακόµη και θα κλείσω. Ευ-
χαριστώ για την ανοχή.

Στην Ελλάδα, συγκεκριµένα αυτοί οι γονείς αντιστοιχούν πε-
ρίπου στο 50% επί του συνόλου, ένα ποσοστό που είναι υψηλό-
τερο σε σχέση µε τις λοιπές εξεταζόµενες χώρες. Είναι οι ίδιοι
οι γονείς που δηλώνουν ότι πιστεύουν και φοβούνται ότι τα παι-
διά τους, τα παιδιά µας, θα ζήσουν σε χειρότερη οικονοµική κα-
τάσταση απ’ ότι αυτοί. Και περισσότερο απ’ όλα προκαλεί
αναστάτωση και απογοήτευση να βλέπουµε γραµµένα συµπερά-
σµατα του Τύπου ότι οι Έλληνες είναι δεύτεροι σε ποσοστό 31%,
µετά την Ουγγαρία, που θέλουν να φύγουν στο εξωτερικό για
ένα καλύτερο µέλλον.

Κλείνω, λέγοντάς σας «συν Αθηνά και χείρα κίνει». 
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µην τα περιµένετε όλα από

την τύχη ή τις συγκυρίες. Θα πρέπει όλοι να ενώσουµε τις δυνά-
µεις. Όχι άλλη διχόνοια. Με συναίνεση και σύµπνοια να προχω-
ρήσουµε προς το µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Κατσιαντώνη. 
Παρακαλώ, τον λόγο έχει ο γενικός εισηγητής του κόµµατος

Το Ποτάµι, ο κ. Αµυράς, για είκοσι λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλώντας για τον προϋπολογι-

σµό του 2018, θα έχει σηµασία -νοµίζω- να θυµηθούµε τι ακριβώς
έλεγε πριν από έναν χρόνο από αυτό εδώ ακριβώς το Βήµα ο Ευ-
κλείδης Τσακαλώτος, ο Υπουργός Οικονοµικών, για τον προϋπο-
λογισµό του 2017, της χρονιάς δηλαδή που σε λίγες µέρες
κλείνει. Θα διαπιστώσουµε έτσι αν υπήρξαν λάθη, ποια ήταν αυτά
-ανθρώπινα τα λάθη- αλλά κυρίως εάν επαναλαµβάνονται τα ίδια
λάθη και µάλιστα ατοµικά λάθη. 

Πέρυσι, λοιπόν, ο κ. Τσακαλώτος είχε θέσει δύο βασικούς δη-
µοσιονοµικούς και δύο πολιτικούς στόχους. Ο πρώτος δηµοσιο-
νοµικός στόχος ήταν: Ανάπτυξη για φέτος, το 2017, 2,7%. Ο
δεύτερος δηµοσιονοµικός στόχος ήταν πρωτογενές πλεόνασµα
2,2% έναντι δέσµευσης προς τους δανειστές µιάµισης µονάδας.

Σήµερα, λοιπόν, δώδεκα µήνες µετά, τα πράγµατα είναι πολύ
διαφορετικά από τους στόχους που είχε θέσει ο κ. Τσακαλώτος.
Η ανάπτυξη για το 2017 παραµένει υποτονική. Τα στοιχεία του
πρώτου εννεαµήνου του 2017 -που βγήκαν και µάλιστα πρό-
σφατα, µαζί και το γ’ τρίµηνο του έτους- µας λένε ότι η οικονοµία
δεν τρέχει µε ρυθµό ανώτερο του 1% του ΑΕΠ.

Άρα στη συνέχεια ο κ. Τσακαλώτος διόρθωσε τον στόχο της
ανάπτυξης, από 2,7% το κατέβασε στο 1,6%. Θα έχουµε για το
2017 ανάπτυξη 1,6%; Θα το ήθελα, αλλά δυστυχώς τα στοιχεία
δεν µας το βγάζουν. Μακάρι, αλλά είναι ανέφικτο. Γιατί; Διότι µας
έχει µείνει το τελευταίο τρίµηνο του έτους και θα πρέπει ξαφνικά
η ελληνική οικονοµία, για αυτό το τελευταίο τρίµηνο του έτους,
να παρουσιάσει ανάπτυξη 3%, ούτως ώστε να φτάσουµε στο
1,4% - 1,5% συνολικά ανάπτυξης για το 2017.

Το πιο ανησυχητικό, όµως, είναι ότι, ενώ το Υπουργείο Οικο-
νοµικών υποβάθµισε τους στόχους για την ανάπτυξη, η Κοµισιόν
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την ίδια ώρα αναβάθµισε τους δικούς της στόχους για τις οικο-
νοµίες όλων των υπολοίπων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
πλην της Ελλάδας.

Για να το πούµε απλά, το 2017 ήταν µια χρονιά που η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ αύξησε, µεγάλωσε τη διαφορά της χώρας
από τους υπόλοιπους της Ευρώπης. Να σας το πω διαφορετικά.
Φανταστείτε µια κούρσα αντοχής –εγώ ήµουν δροµέας ηµιαντο-
χής στα χίλια πεντακόσια και στα πέντε χιλιάδες µέτρα- είναι αν-
τοχές και δρόµοι που θέλουν και ένταση και σταθερή απόδοση.
Τι βλέπουµε, λοιπόν; Βλέπουµε ότι σε µια κούρσα αντοχής των
είκοσι οκτώ, η Ελλάδα δυστυχώς είναι τελευταία και καταϊδρω-
µένη και το 2017.

Στις αρχές του 2015 είχε παραλάβει τη σκυτάλη της ανάπτυ-
ξης, βάσει των στοιχείων του 2014, µε πολύ υψηλό ρυθµό ανά-
πτυξης. Ήταν µέσα στις πρώτες θέσεις των χωρών της Ευρώπης
στην ανάπτυξη του ΑΕΠ τους –αυτό που σηµαίνει δηλαδή ότι
πρακτικά δηµιουργούνται θέσεις εργασίας, µεγεθύνεται η οικο-
νοµία, περισσότερες δουλειές, περισσότερα µεροκάµατα- και το
2017, µε τα στοιχεία της Κοµισιόν, η Ελλάδα είναι τελευταία στον
χάρτη της ανάπτυξης των είκοσι οκτώ. Έβγαλα απ’ έξω τη Βρε-
τανία, διότι εκείνοι θέλησαν να παίξουν σε δικό τους γήπεδο.

Να το πούµε και πάλι πιο απλά; Το 2017, µετά από δύο χρόνια,
αρχίσαµε να τρέχουµε εµπρός ως χώρα. Το 2015 και το 2016 όχι
µόνο στάσιµοι δεν ήµασταν, αλλά λόγω ύφεσης οπισθοχωρού-
σαµε, όταν οι υπόλοιποι ευρωπαίοι έτρεχαν προς τα εµπρός µε
µεγάλη ταχύτητα. Για το 2017, όµως, αφού τα στοιχεία είναι
ακράδαντα, ανάπτυξη µιάµιση µονάδα βαριά-βαριά, έναντι πρό-
βλεψης 2,7% που µας έλεγε ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Τσακα-
λώτος. Αυτό σηµαίνει ότι η ταχύτητά µας, αντί να αυξάνεται,
όπως θέλει η Κυβέρνησή µας να µας κάνει να πιστέψουµε -και
µακάρι να συνέβαινε δηλαδή αυτό-, δυστυχώς µειώνεται σε
σχέση µε την επιτάχυνση των υπολοίπων Ευρωπαίων, των αντα-
γωνιστών µας, των εταίρων µας, όπως θέλετε πείτε τους.

Άρα αν είχα εδώ τον κ. Τσακαλώτο, θα του έλεγα ότι στην
κούρσα της αντοχής, αγαπητέ κύριε Τσακαλώτε, από τους είκοσι
οκτώ, είστε ο τελευταίος, ίσως γιατί το κόκκινο σακίδιο που κου-
βαλάτε έχει µέσα εµπόδια. Ποια είναι αυτά τα εµπόδια; Κατά
βάση οι φόροι και κατά βάση η µείωση των δαπανών του ελληνι-
κού δηµοσίου. 

Πάµε στο δεύτερο δηµοσιονοµικό λάθος, που σας προείπα,
της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Το πρωτογενές πλεόνασµα,
αντί για 2,2% του ΑΕΠ, που προέβλεπε πέρυσι αυτή η Κυβέρνηση
και αυτός ο Υπουργός -σωστά κυρία Παπανάτσιου; Σωστά- κον-
τεύει να φτάσει στο 4%.

Να το πούµε πάλι απλά; Μισή ανάπτυξη το 2017, διπλάσιο
πρωτογενές πλεόνασµα. Όλα είναι λάθος δηλαδή, διότι δεν είναι
πρωτογενές πλεόνασµα να πεις: «Καλό είναι το πρωτογενές πλε-
όνασµα, δεδοµένου ότι αναπτύχθηκε η οικονοµία µας, πληρώ-
σαµε αυτά που ήταν να πληρώσουµε και µας έµεινε και κάτι στην
άκρη». Αµ δε! Δεν είναι πλεόνασµα που προκύπτει από ανάπτυξη,
από µεγέθυνση της οικονοµίας, από πραγµατικές δουλειές, αλλά
από την υπερφορολόγηση. 

Άρα το υψηλό πλεόνασµα, για να ακολουθήσω τη ρητορική
των καλών µου συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ, τρώει την ανάπτυξη.
Σωστά; Σωστά. Χαίροµαι που συµφωνείτε, αγαπητέ συνάδελφε
του ΣΥΡΙΖΑ.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μισό λεπτό. Ποιοι χάνουν από αυτήν την εξίσωση; Χάνουν οι

πολίτες, βεβαίως, οι οποίοι αναγκάζονται να πληρώνουν τις υψη-
λότερες δόσεις της λιτότητας που η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
εφάρµοσε και ασκεί και επιβάλλει σε αυτή τη χώρα.

Ποιοι είναι οι κερδισµένοι;
Όχι, κύριε συνάδελφε, οι δανειστές είναι. Οι δανειστές, οι

οποίοι δανειστές θα πάρουν το µεγαλύτερο µέρος του υπερβάλ-
λοντος πρωτογενούς πλεονάσµατος για την αποπληρωµή των
δανείων που µας έχουν δώσει.

Άρα τα πρωτογενή πλεονάσµατα, όταν δεν βασίζονται και δεν
προκύπτουν από την ανάπτυξη της οικονοµίας αλλά από την
υπερφορολόγηση, όπως κάνει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ,
τους µόνους που εξυπηρετούν είναι τους δανειστές. Είναι οι
µόνοι που θα φύγουν µε την τσέπη γεµάτη µε µπόλικους παρά-

δες.
Γιατί, όµως, σηµειώνεται αυτό το λάθος; Εγώ θα σας πω, λοι-

πόν, αγαπητοί συνάδελφοι, να προστρέξουµε στην απάντηση
που είχε δώσει ο οικονοµολόγος του ΔΝΤ, ο Γάλλος, ο Ολιβιέ
Μπλανσάρ για το πρώτο µνηµόνιο, το οποίο δυστυχώς ισχύει και
για το τρίτο µνηµόνιο και αυτής της Κυβέρνησης. Υπάρχει λάθος
µε τον δηµοσιονοµικό πολλαπλασιαστή. Έχει υποεκτιµήσει η Κυ-
βέρνηση τις επιπτώσεις των µέτρων που φόρτωσε στην οικονο-
µία και έτσι επιβάλλει µεγαλύτερη λιτότητα, ακολουθεί λάθος
συνταγή και εµποδίζει την ανάπτυξη.

Ο ίδιος ο κ. Χουλιαράκης, είχε πει -αν δεν κάνω λάθος- ότι οι
ίδιοι, δηλαδή το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης, δεν θέλει
τόσο υψηλά πλεονάσµατα. Εγώ, όµως, θα πω ότι το πετυχαίνουν
συνειδητά φορολογώντας τον µισθωτό, τον έντιµο και συνεπή
φορολογούµενο, τον συνταξιούχο, όχι για να αναδιανείµουν τα
ποσά στους φτωχότερους, αλλά το αντίθετο. Οι οικονοµικά
ασθενέστεροι µε την πολιτική ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ βρίσκονται µε την
πλάτη στον τοίχο διαρκώς, διότι γνωρίζουµε όλοι ότι οι έµµεσοι
φόροι, η αύξηση του ΦΠΑ, η αύξηση του φόρου στα καύσιµα,
στα τρόφιµα, στα βασικά καταναλωτικά είδη πλήττει τους φτω-
χότερους συµπολίτες µας.

Εγώ θα πω ότι υπάρχει µια εξήγηση για το λάθος του δηµο-
σιονοµικού πολλαπλασιαστή, το λάθος της Κυβέρνησης. Την είχε
δώσει ο επικεφαλής του Γραφείου Προϋπολογισµού της Βουλής,
ο κ. Παναγιώτης Λιαργκόβας, ο οποίος θα αποχωρήσει από τη
θέση του, ελπίζω όχι για τις εκθέσεις του σχετικά µε την πορεία
και τους κινδύνους της οικονοµίας. Μας είχε πει, λοιπόν, βάσει
των εκθέσεών του, ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έχει βασίσει
τη δηµοσιονοµική προσαρµογή κατά 90% στην αύξηση εσόδων
και κατά 10% στη µείωση των δαπανών. 

Το ίδιο λάθος είχε κάνει και η κυβέρνηση Γιώργου Παπαν-
δρέου µε το πρώτο µνηµόνιο, αλλά εσείς έχετε σπάσει κάθε
ρεκόρ φορολογικής επιβάρυνσης, που είναι αυτά τα βάρη, που
σας είπα, που έχει στο κόκκινο σακίδιο ο Ευκλείδης Τσακαλώ-
τος.

Είχαµε, όµως και κάποιες άλλες αστοχίες πολιτικές, θα έλεγα.
Πέρσι ο Υπουργός από αυτό το ίδιο Βήµα για τον προϋπολογι-
σµό έλεγε ότι θα έπρεπε να κλείσει γρήγορα η δεύτερη αξιολό-
γηση ώστε τη χώρα να ενταχθεί στο Πρόγραµµα Ποσοτικής
Χαλάρωσης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. Με αυτόν τον
τρόπο η Ελλάδα θα έπαιρνε ουσιαστικά την έγκριση από τον
Ντράγκι για φθηνό χρήµα, να βγει δηλαδή στις αγορές µε καλύ-
τερους όρους και χαµηλότερα επιτόκια.

Τότε, λοιπόν, ο κ. Τσίπρας µας διαβεβαίωνε ότι δεν θα λάβει
κανένα νέο µέτρο. Τη συνέχεια την ξέρουµε όλοι. Και πρώτα από
όλους την ξέρουν την συνέχεια οι 153 Βουλευτές ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ,
οι οποίοι πέρσι τον Μάιο ψηφίσατε, καλοί συνάδελφοι, τα νέα
µέτρα, δηλαδή ότι θα µειωθούν όλες οι συντάξεις έως 18% από
την Πρωτοχρονιά του 2019 και επίσης θα αυξήσετε τη φορολό-
γηση και για εκείνους τους µισθωτούς -και όχι µόνο- που αµεί-
βονται µε 500 ευρώ τον µήνα, στην ουσία κατακρηµνίζοντας το
αφορολόγητο. Αυτά είναι έργα δικά σας, των 153 Βουλευτών ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ: κόψιµο συντάξεων, πτώση αφορολόγητου.

Και να που ήρθε η ευκαιρία τώρα εδώ να σας ρωτήσω, κυρίες
και κύριοι Υπουργοί: Τι θα γίνει µε τα αντίµετρα; Θυµόσαστε τα
αντίµετρα ή τα ξεχάσατε; Για πείτε µου, λοιπόν, σας παρακαλώ:
Τι θα γίνει τώρα την 1η Γενάρη του 2018; Σε πόσες µέρες; Σε δυό-
µισι εβδοµάδες αυξάνεται ο ΦΠΑ σε τριάντα δύο νησιά της
χώρας, µεταξύ αυτών Βόρειο Αιγαίο, Κυκλάδες, Δωδεκάνησα.

Πείτε µου, λοιπόν: Τα αντίµετρα ποια θα είναι; Εσείς δεν λέ-
γατε ότι για κάθε ένα µέτρο που θα παίρνετε, για κάθε ένα ευρώ
µέτρου θα δίνετε ένα ευρώ αντίµετρα; Πείτε µου, λοιπόν: Σε εί-
κοσι µέρες αυξάνεται το κόστος ζωής, της επιχειρηµατικότητας,
κάνετε το βίο αβίωτο φορολογικά στα τριάντα δύο ακριτικά
νησιά, αυξάνοντας το ΦΠΑ. Ποια είναι τα αντίµετρα; Πείτε τα
µου. 

Προσέξτε, µην ακούσουµε τις γενικότητες ότι στο Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων θα βάλουµε κάποια προγράµµατα να τρέ-
χουν. Αυτά τα ξέρουµε, τα έχουµε δει και τα έχουµε ακούσει
άπειρες φορές. Κατά τη διάρκεια του οικονοµικού έτους πολλά
προγράµµατα δηµοσίων επενδύσεων εξαφανίζονται.
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Πάµε και στο θέµα της δεύτερης αξιολόγησης που σας προ-
ανέφερα. Η δεύτερη αξιολόγηση έκλεισε τον Ιούνιο. Τα χρήµατα
εκταµιεύτηκαν το φθινόπωρο και την περασµένη εβδοµάδα
ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να απεµπολεί τον στόχο για την πο-
σοτική χαλάρωση, για το περιβόητο QE. Είπε ο κ. Τσίπρας: «Δεν
χρειαζόµαστε το QE. Είχαµε υπερεκτιµήσει τη σηµασία του για
την έξοδο στις αγορές». 

Κι εγώ να σας πω τι σηµαίνει αυτό που µας είπε ο κ. Τσίπρας;
Όσα δεν φτάνει η αλεπού τα κάνει κρεµαστάρια. Διότι οι άλλες
χώρες του νότου δεν είναι ανόητες. Από το 2015 αξιοποιούν την
ποσοτική χαλάρωση. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι πήραν δάνεια, πήραν
χρήµατα µε µηδενικό επιτόκιο, εξασφάλισαν την εκτόνωση που
υφίσταντο από τις πιέσεις της αγοράς και τώρα, υπό την προ-
στασία της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, οι εκδόσεις των
οµολόγων τους γίνονται φθηνά. 

Τι έκανε η Ελλάδα το 2015, 2016, 2017, όταν οι υπόλοιποι Ευ-
ρωπαίοι δανείζονται µε µηδενικά επιτόκια µέσω του QE; Κρα-
τούσε οµπρέλα. Έβρεχε δισεκατοµµύρια, φθηνό χρήµα,
τραπεζικό, αλλά η Ελλάδα φορούσε και αδιάβροχο, κρατούσε
και οµπρέλα. 

Θα ήθελα µια απάντηση από τους αγαπητούς Υπουργούς για
το αν τελικά η ένταξή µας στην ποσοτική χαλάρωση είναι εθνικός
στόχος ή όχι. Είναι ή όχι; Ο κ. Τσακαλώτος µάς έλεγε ότι είναι
εθνικός στόχος. Ο κ. Τσίπρας µάς είπε ότι δεν χάθηκε και ο κό-
σµος. Αυτό µου θύµισε λίγο αυτό που είχε πει ο Πρωθυπουργός
για τη Σένγκεν. Είχε πει «κι αν µας βγάλουν από τη Σένγκεν, τι
έγινε;». Να τι έγινε. Βλέπετε τι γίνεται. 

Κι έρχοµαι τώρα στον φετινό προϋπολογισµό. Τα ίδια λάθη. Η
δηµοσιονοµική πολιτική βασίζεται σε φόρους και κρατάει στα
ύψη τις κρατικές δαπάνες. Λέτε λοιπόν µε τον προϋπολογισµό
που συζητάµε, ότι η χώρα θα βγει από τα µνηµόνια τον Αύγουστο
του 2018. Σας το έχω πει ξανά από αυτό εδώ το Βήµα. Η χώρα,
δυστυχώς, δεν βγαίνει από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του 2018.
Οι δανειστές θα βγουν από τα µνηµόνια το 2018, τον Αύγουστο
του 2018. Οι δανειστές είναι αυτοί που θα απαλλαγούν από την
υποχρέωσή τους να δανείζουν εµάς µε 1% επιτόκιο. Ποιοι; Οι το-
κογλύφοι Ευρωπαίοι όπως τους λέγατε, οι εταίροι -δεν ξέρω κι
εγώ πώς- οι τοκογλύφοι που µας πίνουν το αίµα και µας δανεί-
ζουν µε 1%, όταν οι ίδιοι στις χώρες τους δανείζονται υψηλό-
τερα. Πόσο θα πάει ο µπαξές, όταν βγούµε στις αγορές;
Συγγνώµη, πόσο θα πάει το µαλλί εννοώ. Λόγω έλλειψης του εί-
δους, εγώ δεν το έχω συνηθίσει και πολύ. Θα πάει τουλάχιστον
τέσσερις φορές πάνω ο δανεισµός µας στις αγορές. Αυτά, λοι-
πόν, περί τοκογλύφων της Ευρώπης να τα ξεχάσετε. 

Τώρα οι συντάξεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και µετά τον
Αύγουστο του 2018 θα συνεχίσουν να µειώνονται, δυστυχώς.
Σας το είπα και πριν. Οι φόροι θα εκτιναχθούν µε την περικοπή
του αφορολόγητου. Και η οικονοµία για µία ακόµα φορά θα πα-
ραµείνει σε ασφυκτικό πλαίσιο µε το πλεόνασµα πλέον να φτάνει
στο 3,5% και να παραµένει εκεί έως το 2022. 

Πώς όταν το 2017 δεν πετύχατε τίποτα απ’ αυτά που µας εί-
πατε, µας λέτε ότι θα τα πετύχετε το 2018; Είναι απορίας άξιον.
Ο κίνδυνος, όµως, είναι ένας. Ο κίνδυνος είναι η παγίδα της λι-
τότητας που αρκετοί οικονοµολόγοι έχουν φέρει στην επιφάνεια
ως νέο όρο. Διότι η αύξηση της φορολογίας αποθαρρύνει την
ανάπτυξη, αλλοιώνει τα κίνητρα των ατόµων που δραστηριοποι-
ούνται, αυξάνει τη φοροδιαφυγή, διώχνει δυναµικές επιχειρήσεις
και δυναµικά στοιχεία από τη χώρα. Θα καλούσα, λοιπόν, αντί να
µας λέτε ότι δεν θα έχουµε τι να κάνουµε τις επενδύσεις που έρ-
χονται, να διαβάσετε παρακαλώ τα στοιχεία της στατιστικής
αρχής για την ανάπτυξη του τρίτου τριµήνου, όπου προκύπτει
ότι οι επενδύσεις στη χώρα µειώθηκαν κατά 8,5%. 

Πριν ψάξετε λύσεις για το πού θα βάλετε όλους τους επενδυ-
τές που είναι στη σειρά και περιµένουν να έρθουν, υποτίθεται,
να επενδύσουν στην Ελλάδα, για κοιτάξτε να κλείσετε την πόρτα
και τα παράθυρα από αυτά τα οποία φεύγουν. Και φεύγουν, βε-
βαίως, λόγω των συνθηκών που σας περιέγραψα. Και πολλές
φορές όταν λέω «πρέπει να περικόψετε τις δαπάνες τις σπατά-
λες του δηµοσίου», κάποιοι συνάδελφοι µου έχουν πει «Και πού
θα τα βρούµε τα λεφτά; Θέλετε να κλείσουµε τα σχολεία;» Ή
όπως άκουσα τον εισηγητή της Πλειοψηφίας, «θέλετε να κλεί-

σουµε τα νοσοκοµεία;». 
Κάποιος πρέπει να σας ενηµερώσει –και αν δεν το ξέρετε,

µπείτε στην πρόσφατη έρευνα της Ιατρικής Σχολής του Πανεπι-
στηµίου Αθηνών, αγαπητέ αρµόδιε Υπουργέ- ότι οι οικογένειες
κάθε χρόνο πληρώνουν ακριβότερα την περίθαλψή τους, για να
µην πω για τα φροντιστήρια και τις ξένες γλώσσες που πληρώνει
κάθε οικογένεια. Είναι ένας βραχνάς. 

Για την εξοικονόµηση δαπανών, να σας πω εγώ τι να κάνετε,
κυρίες και κύριοι Υπουργοί; Με καλή πρόθεση σας το λέω. Κάντε
το όπως ο κ. Μπακαΐµης. Τον κ. Βύρωνα Μπακαΐµη τον γνωρί-
ζετε; Θα σας πω εγώ ποιος είναι. Είναι ένας ηλεκτρολόγος µη-
χανικός, µε µεταπτυχιακά στην Πληροφορική και τη Διοίκηση
Επιχειρήσεων, ο οποίος το 2010 άφησε τη καριέρα του στις πο-
λυεθνικές και ήρθε στο ελληνικό δηµόσιο να εργαστεί. Ανέλαβε
Προϊστάµενος της Τεχνικής Υπηρεσίας του Νοσοκοµείου των
Γρεβενών, µία ταπεινή θέση, από την οποία, όµως, έκανε θαύ-
µατα. 

Ακούστε τι έκανε αυτός ο άνθρωπος. Πρώτα απ’ όλα, πήγε και
επιθεώρησε όλες τις εγκαταστάσεις, κατέγραψε και αµέσως
µετά έκανε όλες τις ρυθµίσεις στη θέρµανση, τον κλιµατισµό, το
νερό και τη ΔΕΗ. Και ξέρετε τι κατάφερε; Κατάφερε όλα να δου-
λεύουν «ρολόι» και –προσέξτε- µέσα σε τέσσερα χρόνια πέτυχε
να µειώσει την κατανάλωση νερού του νοσοκοµείου κατά 70%,
της ηλεκτρικής ενέργειας κατά 35% και του πετρελαίου κατά
50%, εξοικονοµώντας σχεδόν ένα εκατοµµύριο ευρώ. Όλες δε
οι τεχνικές παρεµβάσεις –θα το ξέρετε, φαντάζοµαι- που σχε-
δίασε και εφάρµοσε δεν στοίχισαν πάνω από 10.000 ευρώ. 

Τώρα ο Βύρων Μπακαΐµης διεκδικεί το Διεθνές Βραβείο «En-
ergy Globe», γιατί, µεταξύ άλλων, πέραν της εξοικονόµησης των
χρηµάτων, µείωσε εξαιρετικά το ενεργειακό αποτύπωµα του Νο-
σοκοµείου Γρεβενών. Σηµαντικότατο! 

Διεκδικεί, λοιπόν, το Βραβείο «Energy Globe». Εγώ εύχοµαι και
ελπίζω να το πάρει. Θα είναι µία τιµή και για εκείνον ως προσω-
πικότητα και για το ελληνικό δηµόσιο, γιατί ο άνθρωπος αυτός
κατάφερε να κάνει πράξη την αληθινή µεταρρύθµιση µε όσα ερ-
γαλεία είχε, µε σχέδιο και επιµονή. 

Έτσι κερδίζεις το «πρωτάθληµα» και στην ανάπτυξη και στη
µείωση των δηµοσίων δαπανών, αγαπητοί Υπουργοί. Έτσι δεν
βγαίνεις τελευταίος στην Ευρώπη. Διότι η χώρα αξίζει να µην
είναι η τελευταία από τις είκοσι οκτώ της Ευρώπης. Αξίζει και της
πρέπει να είναι πρώτη. 

Έχω κουραστεί να ακούω τον κόσµο να µου λέει: «είναι δυνα-
τόν να είναι το «φιλέτο του φιλέτου» αυτή η χώρα και να βρίσκε-
ται διαρκώς µέσα στο «πηγάδι»;». Όχι. Πρέπει να τη βγάλουµε
από το «πηγάδι» επιτέλους, ακολουθώντας τα φωτεινά παραδείγ-
µατα τύπου Βύρωνα Μπακαΐµη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή η έννοια της µεταρρύθ-
µισης έχει κατασυκοφαντηθεί, µεταρρύθµιση είναι αυτό που η
απλή λογική σου λέει ότι πρέπει να κάνεις για να πας σε µία κα-
λύτερη φάση, να πετύχεις κάτι καλύτερο, ευρύτερο, όχι µόνο για
τον εαυτό σου, αλλά και για την κοινωνία γύρω σου.

Καταλήγω λέγοντας ότι στο Μέγαρο Μουσικής αυτή τη στιγµή
απονέµονται τα βραβεία από την Ελληνική Ακαδηµία Μάρκετινγκ,
µε τίτλο «Made in Greece», προς επιχειρηµατίες µικρούς, µεσαί-
ους, µεγαλύτερους, για το ότι πλασάρουν, εξάγουν, το όνοµα
της Ελλάδας στο εξωτερικό µε ποιοτικά προϊόντα και υπηρεσίες. 

Άρα θα σας έλεγα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µόνο µε
τέτοιου είδους «ανοιχτό» µυαλό, κοσµοπολίτικο -άλλωστε εµείς
οι Έλληνες ήµασταν πάντοτε κοσµοπολίτες- µε τέτοια καθαρή
µατιά, µπορούµε να βγούµε στο «ξέφωτο». 

Και ελπίζω να αντιλαµβάνεστε ότι, βεβαίως, εµείς θα καταψη-
φίσουµε τον προϋπολογισµό σας. Τα υπόλοιπα θα τα πούµε στις
υπόλοιπες συνεδριάσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Αµυρά. 

Μετά την ολοκλήρωση του καταλόγου των γενικών εισηγητών,
εισερχόµεθα στον κατάλογο των ειδικών εισηγητών, µε πρώτο
τον κ. Μάρδα από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Κύριε Μάρδα, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, η
θεµατική ενότητα που θα αναπτύξω έχει σχέση µε τις διεθνείς
εξελίξεις και τις εξελίξεις των µακροοικονοµικών µεγεθών της
ελληνικής οικονοµίας. 

Η παγκόσµια οικονοµία το 2018 θα αναπτυχθεί κατά 3,7%, η
Ευρωζώνη κατά 1,9%, οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής κατά
2,3%, οι αναπτυσσόµενες χώρες κατά 4,9% και, βέβαια, η Ινδία
και η Κίνα θα παρουσιάσουν µία αύξηση του ΑΕΠ της τάξης
πάνω από 6%. 

Ως προς την ελληνική οικονοµία, η πρόβλεψη για την αύξηση
της συνολικής παραγωγής, όπως δίνεται µέσα από το Ακαθάρι-
στο Εθνικό Προϊόν, θα είναι της τάξης του 2,5%, η ιδιωτική κα-
τανάλωση κατά 1,2%, οι επενδύσεις κατά 11,4% -στο
µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα το ποσοστό αυτό ήταν 10,8%- οι εξα-
γωγές κατά 4,6%, οι εισαγωγές κατά 3,8% και θα έχουµε µία µεί-
ωση της ανεργίας, όπου σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις αυτή θα
προσεγγίσει το 20,2%. 

Θα ήθελα να σηµειώσω το εξής. Όταν ερχόµαστε στις επιτρο-
πές και συζητάµε διάφορά θέµατα και γίνονται κάποιες διορθώ-
σεις σε κάποια λάθη ή ανακρίβειες –δεν θα χρησιµοποιήσω τον
όρο ψέµατα, γιατί είναι ένας όρος ο οποίος δεν ταιριάζει σε θέ-
µατα που έχουν σχέση µε την οικονοµική ανάλυση- καλό θα είναι
αυτές οι ανακρίβειες να µην έρχονται στην Ολοµέλεια. 

Έρχοµαι στον αγαπητό συνάδελφο, κ. Κουτσούκο. Ανέφερε
ότι το 2016 είχαµε µείωση του ΑΕΠ της τάξης του 2%. Είπαµε
στις επιτροπές ότι δεν είναι 2%, είναι 0,2%. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Αυτό είπα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Όχι, είπατε πάλι 2%. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Γράψτε λάθος. Είπα -0,2%. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Άλλο -0,2% κι άλλο 2%. Έχει διαφορά

κάτι δισεκατοµµύρια. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεν θα τα χαλάσουµε τώρα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Έρχοµαι στον αγαπητό κ. Αµυρά, ο

οποίος, όπως και αρκετοί συνάδελφοι, λέει ότι το προϊόν του πλε-
ονάσµατος είναι προϊόν υπερφορολόγησης. 

Να καθίσουµε κάποια ώρα και να δούµε τι είναι προϊόν υπερ-
φορολόγησης και τι είναι προϊόν φοροδιαφυγής και αύξησης του
ΑΕΠ; Όπως και να γίνει, όταν αυξάνεται το ΑΕΠ, έστω και κατά
1%, αυτό αφήνει παραπάνω φόρους, χωρίς αύξηση των φορο-
λογικών συντελεστών. 

Αν δεχθούµε την προσέγγιση του Διοικητή της Τραπέζης της
Ελλάδος –που είναι η Τράπεζα της Ελλάδος- που λέει ότι λόγω
του πλαστικού χρήµατος είχαµε αύξηση του ΦΠΑ της τάξης των
900 εκατοµµυρίων, απ’ ό,τι θυµάµαι, αν δεχθούµε, επίσης –εν-
δεικτικά τα αναφέρω αυτά, δεν θα αναφερθώ εξαντλητικά γιατί
δεν έχω και τον χρόνο- τη θέση ότι από την εθελοντική δήλωση
των εισοδηµάτων έχουµε φέτος 280 εκατοµµύρια ρευστό το
οποίο ήρθε, να καθίσουµε, λοιπόν, να δούµε τι είναι αποτέλε-
σµα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Το 10% δεν είναι; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Είναι 400 εκατοµµύρια, µε 280 εκα-

τοµµύρια που πληρώνονται αυτή τη στιγµή. 
Να καθίσουµε να δούµε το προϊόν αυτού του αποτελέσµατος

και τι είναι από την υπερφορολόγηση, η οποία δεν είναι πρωτό-
γνωρη. Οι έµµεσοι φόροι οι τωρινοί, ως ποσοστό των συνόλων
των φόρων, είναι περίπου οι ίδιοι µε το 2010-2011. Άρα, δεν είναι
πρωτόγνωρο. Να δούµε σε τι οφείλεται το ένα, σε τι οφείλεται
το άλλο, για να βγάζουµε κάποια αποτελέσµατα.  

Έρχοµαι σε ορισµένα άλλα θέµατα που έχουν σχέση µε τις
πραγµατικές εξελίξεις της ελληνικής οικονοµίας. Δεν αµφισβη-
τείται η βελτίωση του οικονοµικού κλίµατος. Αναβαθµίστηκε η
ελληνική οικονοµία, σύµφωνα µε τις προβλέψεις των «Fitch»,
«Moody’s» και «Standard and Poor’s». Δεν νοµίζω ότι αµφισβη-
τείται και η έξοδος από τη διαδικασία του υπερβολικού ελλείµ-
µατος που έγινε τον Σεπτέµβρη του 2017. 

Κι έχουµε και κάτι ιδιαίτερα σηµαντικό. Αισίως, πείστηκαν οι
θεσµοί ότι το µείγµα της οικονοµικής πολιτικής έπρεπε να αλλά-
ξει κι αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Καλό θα είναι η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση και η Αντιπολίτευση γενικότερα να δουν την
αναγκαιότητα της αλλαγής του µείγµατος οικονοµικής πολιτικής
σε αυτή την έκθεση, που είναι η έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγ-

κτικού Συνεδρίου, η οποία δίνει στις σελίδες της, µε ιδιαίτερα
γλαφυρό τρόπο, ότι τα δύο µνηµόνια απέτυχαν, οι πολιτικές απέ-
τυχαν.  

Απορεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή γιατί το 2012 εκτροχιάστηκε η
ελληνική οικονοµία ενώ προβλέπονταν κάποια άλλα πράγµατα.
Όλες αυτές, όµως, οι απορίες δείχνουν, και είναι γραµµένο µε
αρκετά σαφή τρόπο, ότι το µείγµα της οικονοµικής πολιτικής το
οποίο ακολουθείτο δεν ήταν αυτό που έπρεπε. 

Βγαίναµε, λοιπόν, εµείς, πανεπιστηµιακοί, επιχειρηµατίες, οι
πάντες –και µην κουνάτε το χέρι σας, αγαπητέ κύριε Κεγκέρο-
γλου- και λέγαµε ότι το µείγµα της οικονοµικής πολιτικής δεν
είναι αυτό που πρέπει και έρχεται τώρα το Ελεγκτικό Συνέδριο,
το πέµπτο θεσµικό όργανο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να επικυ-
ρώσει και να επιβεβαιώσει επί της ουσίας τις κριτικές τις οποίες
ασκούσαµε.

Και για να δούµε πώς φτάσαµε, αν θέλετε, και στο success
story. Δεν είναι ωραίο να αναφερόµαστε στο παρελθόν και θέ-
λουµε να το αποφεύγουµε, αλλά όταν η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση ή η Αντιπολίτευση αναφέρεται στο παρελθόν είναι εύλογο
ότι πρέπει να το απαντούµε και να διορθώνουµε κάποια λάθη τα
οποία γίνονται.

Είπαµε και στην επιτροπή να αποφασίσει η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ για το ποια είναι αυτή η περιβόητη απόκλιση ανά-
µεσα στο 2014 και 2018, ανάµεσα στα πραγµατικά µεγέθη τα τω-
ρινά και τις προβλέψεις του 2014. Οι µεν λένε 31 δισεκατοµµύρια
και οι άλλοι λένε 19 δισεκατοµµύρια. Αποφασίστε, συνεννοηθείτε
για να µπορούµε να καταλάβουµε τι γίνεται.

Και έρχοµαι σε έναν µύθο, τον οποίο τον είπαµε και στις επι-
τροπές και θεωρώ ότι καταρρίφθηκε η όποια θέση υποστηρίζει
ότι το 2018 θα είχαµε 216 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ο κ. Κουτσού-
κος διόρθωσε, βελτίωσε τη φρασεολογία του µιλώντας για προσ-
δοκίες. Η Νέα Δηµοκρατία χρησιµοποιεί τον αόριστο χρόνο για
ένα µελλοντικό γεγονός, το οποίο προβλέφθηκε το 2014. 

Έχουµε µία διαφορά και βλέπουµε ότι υπάρχει µία διαφορά.
Λέτε ότι θα είχαµε ένα φοβερό ΑΕΠ αν συνεχίζαµε εµείς. Το 2018
ήταν αποτέλεσµα κάποιων προβλέψεων, οι οποίες έγιναν τον
Απρίλη του 2014. Αυτές οι προβλέψεις πατούσαν στα δεδοµένα
του 2014, του 2015, του 2016 και του 2017. Όταν εκτροχιάζονται
κάποια δεδοµένα, είναι εύλογο ότι τα αποτελέσµατα του 2018
δεν είναι δυνατόν, ακόµα και αν ήσασταν κυβέρνηση, να είναι
πραγµατικά. Αυτά είναι βασικά και δεν µπορούµε εδώ να κά-
νουµε µαθήµατα Στατιστικής και Οικονοµίας. 

Ποιος είναι ο εκτροχιασµός; Θα δούµε πάλι την έκθεση του
Ελεγκτικού Συνεδρίου. Το 2014 είχαµε το success story. Τι πρό-
βλεπε εκείνη την περίοδο για αύξηση του ΑΕΠ η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, εµείς, όπως γίνεται στο Ελεγκτικό Συνέδριο; Αύξηση της
τάξης του 2,5%. Ποιο ήταν το πραγµατικό αποτέλεσµα; Ήταν
0,7% αύξηση του ΑΕΠ. Ποια ήταν η δυναµική που αναπτύσσεται
στον χώρο των επενδύσεων εκείνη την περίοδο ως πρόβλεψη;
Ήταν της τάξης του 10,3% για το 2014, αύξηση. Ποιο ήταν το
πραγµατικό αποτέλεσµα; Μείωση 2,8%, δεκατρείς µονάδες από-
κλιση. Αυτές οι δεκατρείς µονάδες απόκλιση θα µου έδιναν απο-
τέλεσµα 216 δισεκατοµµύρια το 2018; Πείτε µου ποια είναι αυτή
η µέθοδος, εν πάση περιπτώσει, να τη διδάσκουµε και στους φοι-
τητές µας.

Πάω παρακάτω. Στις εξαγωγές ευτυχώς η απόκλιση δεν είναι
µεγάλη. Στις εισαγωγές εκτίµηση αύξησης 2,4% για το 2014 και
πραγµατικό γεγονός αύξηση 7,7%. Ξέρετε τι σηµαίνει αύξηση
των εισαγωγών της τάξης του 5% περίπου; Σηµαίνει ότι κάποια
δισεκατοµµύρια έφυγαν στο εξωτερικό. Πρωτογενές πλεόνασµα
το 1/3 του προβλεπόµενου. 

Έχουµε, λοιπόν, αυτόν τον εκτροχιασµό των πρώτων δεδοµέ-
νων της πρώτης χρονιάς, που οδηγεί στις προβλέψεις του 2018,
και αυτός ο εκτροχιασµός θα µου έδινε 216 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ακόµα και αν ήσασταν εσείς κυβέρνηση; 

Θα µου πει κάποιος: «Μα, ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος ζητούσε
εκλογές και αυτό οδήγησε σε µία εκτροπή». Και το 2013 ήταν ο
ΣΥΡΙΖΑ και είχαµε εκτροπές; 

Θα σας προτείνω να δείτε το παράρτηµα 6 αυτής εδώ της έκ-
θεσης. Δίνει σε έναν πολύ ωραίο πίνακα όλες τις αποκλίσεις, οι
οποίες έλαβαν χώρα το 2014, το 2013, το 2012, αποκλίσεις εις
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βάρος της ελληνικής οικονοµίας. 
Ως εκ τούτου, αυτός ο µύθος, αγαπητοί συνάδελφοι, να στα-

µατήσει για το ποσό που χάσαµε, ή το «προσδοκώµενο» -πολύ
σωστή έκφραση- αλλά, κύριε Κουτσούκο, όταν φέρνετε κάποια
δεδοµένα, θα φέρνετε εδώ τα δεδοµένα που αναφέρονται στον
πλησιέστερο χρόνο της πρόβλεψης. Ο πλησιέστερος χρόνος της
πρόβλεψης δίνεται από το µεσοπρόθεσµο που ήταν του Απριλίου
του 2014 και δεν θα φέρνετε εκτιµήσεις του Γενάρη του 2014,
γιατί είναι εύλογο ότι αυτές οι εκτιµήσεις µπορεί να έχουν κάποια
πολύ πιο µεγάλη απόκλιση, όπως και έχουν.

Κλείνοντας την παρουσίαση, ήθελα να πω το εξής ως προς την
έξοδο από τα µνηµόνια: Ότι θα υπάρχει έξοδος από τα µνηµόνια,
θα υπάρχει έξοδος από τα µνηµόνια. Βέβαια, δεν πρέπει να αγνο-
ούµε τον µηχανισµό της εποπτείας της Συνθήκης του Μάαστριχτ
του 1992, το Σύµφωνο της Σταθερότητας του 1997, την Αναθε-
ώρησή του το 2005, το πακέτο των έξι µέτρων και το πακέτο των
δύο µέτρων, το µεταγενέστερο, που δηµιουργούν ένα πλέγµα
εποπτείας για όλα τα κράτη - µέλη της Ευρωζώνης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, παρ’ ότι –επαναλαµβάνω- δεν θέλω να αναφερόµαστε
στο παρελθόν, αλλά όταν µας φέρνετε κάποια στοιχεία –και
κλείνω- είµαστε υποχρεωµένοι να κάνουµε κάποια αναφορά και
να καταρρίπτουµε κάποιες θέσεις σας -στο κάτω-κάτω αυτός
είναι και ο δηµοκρατικός διάλογος, ο οποίος αναπτύσσεται σε
ένα Κοινοβούλιο- πρόσθετα στοιχεία αβεβαιότητας του 2014 και
2015, ακόµα και ενώ ήσασταν κυβέρνηση, είναι κατ’ αρχάς το
mail Χαρδούβελη, το οποίο πρότεινε κάποια µέτρα πάνω από ένα
δισεκατοµµύριο, γύρω στα 900 εκατοµµύρια.

Προσέξτε, κύριοι: Όταν αυτή εδώ η έκθεση λέει ότι έπρεπε να
βρεθούν 60 δισεκατοµµύρια ευρώ για να αποπληρώσουµε τις δα-
πάνες, τα χρέη µας και ότι τα 4,4, τα οποία βρήκατε δεν ήταν
επαρκή, τα µέτρα του mail Χαρδούβελη -και επειδή αρέσκεστε
να αναφέρεστε σε ξένους και να προτάσσετε αυτά, τα οποία λένε
οι διάφοροι ξένοι- ο κ. Τόµσεν τα απεκάλεσε ως «µέτρα Μίκυ
Μάους». Δεν χρειαζόταν ο κ. Τόµσεν να βγει και να µας τα πει
«µέτρα Μίκυ Μάους». Είναι εύλογο ότι όταν έχουµε 13 δισεκα-
τοµµύρια να ξεπληρώσουµε άµεσα το 2015, το ένα δισεκατοµ-
µύριο δεν µπορεί να καλύψει αυτό το κενό.

Βέβαια υπήρχαν και άλλα στοιχεία αβεβαιότητας, τα οποία εύ-
λογα επηρέασαν το 2015, το 2016, το 2017 και το 2018 και εύ-
λογα ανέτρεψαν όλες τις προβλέψεις εκείνες, τις οποίες κάνατε
και στις οποίες καλό είναι να σταµατήσετε να αναφέρεστε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Μάρδα.
Παρακαλώ τον κ. Μπουκώρο, ειδικό εισηγητή της Νέας Δηµο-

κρατίας, να έρθει στο Βήµα για δώδεκα λεπτά.
Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται ότι σήµερα τριτώνει το

κακό, όπως λέει ο λαός µας. Τρίτος προϋπολογισµός της Κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, τέταρτο δηµοσιονοµικό έτος. 

Εγώ θα κάνω µια προσπάθεια να συµφωνήσω µε τον ειδικό ει-
σηγητή της Κυβέρνησης, τον κ. Μάρδα, ο οποίος επικαλέστηκε
µια σειρά στατιστικών στοιχείων και έκανε λόγο για προβλέψεις
οι οποίες απείχαν από την πραγµατικότητα ή απέχουν από τον
πραγµατικό χρόνο. Έκανε δε χρήση πολλών στατιστικών στοι-
χείων.

Εγώ θα ήθελα να θυµίσω στον ειδικό εισηγητή της Κυβέρνη-
σης ότι ένας µεγάλος κοινοβουλευτικός άνδρας, ο αείµνηστος
Θανάσης Κανελλόπουλος, έλεγε τη ρήση –αν δεν µε απατά η
µνήµη µου, αυτός ήταν- ότι η στατιστική -και δεν έχει κανένα σε-
ξιστικό υπονοούµενο, παρά µόνο ιστορική και κοινοβουλευτική
είναι η αναφορά µου- είναι σαν την ωραία, σαν την καλλονή που
είναι διατεθειµένη να σου κάνει τις χάρες, αρκεί να το ζητήσεις
µε τον κατάλληλο τρόπο. 

Επικαλείστε όποια στοιχεία σάς βολεύουν, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, και τα επικαλείστε µε τρόπο εντελώς αποσπασµατικό.

Το βασικό µέγεθος µιας οικονοµίας και ενός προϋπολογισµού,

το βασικότερο όλων, που δείχνει την εικόνα, που δείχνει την πο-
ρεία, δεν µπορεί να είναι άλλο παρά οι ρυθµοί ανάπτυξης. Και
εδώ οι συγκρίσεις είναι καταλυτικές. Η προηγούµενη κυβέρνηση,
η κυβέρνηση µε Πρωθυπουργό τον Αντώνη Σαµαρά, πήρε στα
χέρια της την ελληνική οικονοµία να τρέχει µε ρυθµούς ύφεσης
6,7% και την παρέδωσε το 2014 µε ρυθµούς ανάπτυξης 0,7%,
έχοντας διανύσει µια τεράστια πορεία.

Η σηµερινή Κυβέρνηση, που ο βίος της πλησιάζει ήδη τα τρία
χρόνια, ενώ η προηγούµενη κυβέρνηση µόλις και µετά βίας ξε-
πέρασε τα δυόµισι χρόνια κυβερνητικού βίου, αγωνίζεται για να
πιάσει φέτος 1,4%, µε ύφεση και το 2016 και το 2015. Αυτά τα
στοιχεία δίνουν τη γενική εικόνα και µπορούν να µας οδηγήσουν
σε γενικά συµπεράσµατα.

Το να επικαλείται τώρα ο καθένας εξ ηµών κάποια στοιχεία
αποσπασµατικά, το να θωπεύουµε τους αριθµούς ή αν θέλετε να
κάνουµε µια διαχείριση αριθµών και να κοροϊδεύουµε τους αν-
θρώπους δεν προσφέρει τίποτα στη δηµόσια συζήτηση. 

Υπερφορολόγηση και αναπτυξιακή καχεξία είναι τα χαρακτη-
ριστικά όλων των προϋπολογισµών της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ. Ουσιαστικά αυτή η πολιτική βαθαίνει την κρίση, ακινητο-
ποιεί την οικονοµία, αιχµαλωτίζει τις δηµιουργικές δυνάµεις του
τόπου. Εξοντώνετε τη µεσαία τάξη και αυξάνετε µε γοργούς ρυθ-
µούς τους νεόπτωχους. Αυτό κάνετε. Δεν είναι υπερβολή ο ισχυ-
ρισµός που διατυπώθηκε από πολλούς συναδέλφους εδώ µέσα,
ότι δεν πετύχατε σχεδόν κανέναν βασικό στόχο, κατά την εκτέ-
λεση του προϋπολογισµού του 2017. Ανεργία, φτώχεια, διαρκής
µείωση εισοδήµατος και της ποιότητας του επιπέδου ζωής των
πολιτών. Αυτά φέρνει η πολιτική των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Δεν δείχνει, όµως, η Κυβέρνηση να κατανοεί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, την πραγµατική κατάσταση της οικονοµίας και της
κοινωνίας. Φθάσαµε στις επιτροπές να ισχυρίζεται ο Υπουργός
Οικονοµικών ότι στην Ελλάδα δεν έχουµε υπερφορολόγηση. Πα-
ρουσίασε µάλιστα και σχετικούς πίνακες, λέγοντας ότι τα φορο-
λογικά έσοδα στη χώρα είναι µόλις λίγο πάνω από τον µέσο όρο
των φορολογικών εσόδων των υπολοίπων ευρωπαϊκών κρατών.
Αυτό, όµως, είναι η µισή αλήθεια και η µισή αλήθεια συνήθως
είναι ένα µεγάλο ψέµα. Γιατί την αµέσως επόµενη µέρα βγήκαν
οι εκθέσεις της EUROSTAT και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και
κατεδάφισαν κυριολεκτικά τους έωλους ισχυρισµούς του καθ’
ύλην αρµόδιου Υπουργού.

Είναι δυνατόν να λέµε ότι τα φορολογικά έσοδα είναι λίγο
πάνω από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο; Για ποια κοινωνία µιλάµε;
Μιλάµε για µια κοινωνία, που το µέσο ετήσιο διαθέσιµο εισόδηµα
µόλις και µετά βίας καλύπτει το 67% του ευρωπαϊκού εισοδήµα-
τος. Δηλαδή πετυχαίνουµε ευρωπαϊκούς στόχους στα φορολο-
γικά έσοδα, όταν τα εισοδήµατα καλύπτουν µόνο τα 2/3 των
ευρωπαϊκών εισοδηµάτων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Για
αυτό και µας αναδεικνύουν ως πρωταθλητές της υπερφορολό-
γησης όλοι οι διεθνείς οργανισµοί. 

Ξέχασε, επίσης, να µας πει ο κύριος Υπουργός ότι η µείωση
του ΑΕΠ διορθώνει στατιστικά το ποσοστό των φορολογικών
εσόδων ως αναλογία του ΑΕΠ και πολλά άλλα πράγµατα που θα
µπορούσα να πω. Και εφόσον δεν υπάρχει υπερφορολόγηση,
όπως είπε ο καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουργός, γιατί οι Έλληνες φο-
ρολογούµενοι τα δύο τελευταία χρόνια αδυνατούν να πληρώ-
σουν τις οφειλές τους προς το δηµόσιο και τα ταµεία, έχοντας
εξακοντίσει στα ύψη τα ληξιπρόθεσµα, αν ήταν λογική η φορο-
λογία που επιβάλλει η Κυβέρνηση στην Ελλάδα; Μισές αλήθειες,
µεγάλα ψέµατα. Αυτό κάνετε. 

Δεν χρειάζονται, όµως, όλα αυτά τα στοιχεία, κυρίες και κύριοι,
για να αποδείξουµε ότι είναι φορολάγνοι οι Υπουργοί της Κυβέρ-
νησης. Φέτος, το 2017, τρεις φορές δηµοσίως, Υπουργοί της Κυ-
βέρνησης υποσχέθηκαν την άµεση κατάργηση του φόρου στο
κρασί. Κάτι τέτοιο, όµως, δεν προβλέπεται στον προϋπολογισµό
του 2018. Εξακολουθούµε να κοροϊδεύουµε τους Έλληνες φο-
ρολογούµενους και τους Έλληνες παραγωγούς.

Δεν πιάσατε καµµία χρονιά, λοιπόν, τους ρυθµούς ανάπτυξης,
ούτε το 2017 ούτε το 2016 ούτε το 2015. Προβλέπετε ανάπτυξη
2,5% για το 2018.

Η αξιοπιστία των προηγούµενων εκτιµήσεών σας δείχνει και
την αξιοπιστία των επόµενων εκτιµήσεών σας για τον προϋπολο-
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γισµό του 2018. Δεν πιάσατε τους ρυθµούς ανάπτυξης, δεν πιά-
σατε τον στόχο των επενδύσεων ούτε κατά το ήµισυ, δεν πιάσατε
ούτε καν τον στόχο της ιδιωτικής κατανάλωσης και καµώνεστε
ότι η οικονοµία πάει καλά;

Ο προϋπολογισµός του 2018 σε ένα περιβάλλον εξαντλητικής
φορολόγησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιβάλλει νέους
φόρους 2 δισεκατοµµυρίων. 

Θα κάνω µόνο µερικές ειδικές αναφορές. Κατάργηση του 10%
επί του φόρου εισοδήµατος για ιατρικές εξετάσεις του 2017. Ζη-
µιωµένοι απ’ αυτό το µέτρο θα είναι δύο εκατοµµύρια πολίτες.

Μειώνετε κατά 50% το επίδοµα του πετρελαίου θέρµανσης.
Να σας ρωτήσω κάτι ειλικρινώς, κύριοι συνάδελφοι; Το επίδοµα
του πετρελαίου θέρµανσης το εισπράττουν οι εύποροι ή οι αδύ-
ναµοι, των οποίων αρέσκεστε να παρουσιάζεστε ως προστάτες;

Κύριοι της Κυβέρνησης, υπενθυµίζω απλώς ότι το 2014 η τότε
κυβέρνηση είχε µειώσει τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στο πε-
τρέλαιο θέρµανσης και είχε διευρύνει τα κριτήρια για τη χορή-
γηση του επιδόµατος. Εντελώς αντίστροφα κινείστε εσείς.
Θεωρείτε µήπως το κόστος θέρµανσης, ιδιαίτερα στις ορεινές
και µειονεκτικές περιοχές, χαµηλό; Μήπως το εισπράττουν επι-
χειρηµατίες, βιοµήχανοι και εφοπλιστές και δεν το γνωρίζουµε;

Επίσης καταργείτε την έκπτωση του 1,5% από την παρακρά-
τηση φόρου µισθωτών και συνταξιούχων. Προφανώς τους θεω-
ρείτε προνοµιούχους και είπατε να τους αφαιρέσετε άλλα 68
εκατοµµύρια για την επόµενη χρονιά.

Από το νέο «πετσόκοµµα» του ΕΚΑΣ, που οδηγεί στην ουσια-
στική κατάργησή του, θα στερήσετε από εκατόν σαράντα χιλιά-
δες µικροσυνταξιούχους, οι οποίοι προστίθενται στους
υπόλοιπους, εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες, µικροσυνταξιού-
χους, 234 εκατοµµύρια ευρώ.

Για τους αγρότες υπήρξατε ιδιαίτερα «γαλαντόµοι». Τρία χρό-
νια Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έξι φορολογικές επιβαρύνσεις
για τον αγροτικό κόσµο. Πιο συγκεκριµένα, για πρώτη φορά το
2015, µε απόφαση της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, φορολο-
γούνται οι αγροτικές ενισχύσεις και επιδοτήσεις µε συντελεστές
22% και 45%. Υπερδιπλασιάσατε τις ασφαλιστικές εισφορές των
αγροτών, καταργήσατε την επιστροφή του ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης του πετρελαίου για αγροτική χρήση, θεσπίσατε ει-
σφορά αλληλεγγύης από 2,2% έως 10% και επιβάλατε
προκαταβολή φόρου 100% στον αγροτικό κόσµο. Τρία χρόνια,
έξι µέτρα! Στήνετε τον αγροτικό κόσµο κυριολεκτικά στα έξι
µέτρα!

Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, βεβαίως, αποτελούν τον αγαπη-
µένο στόχο της Κυβέρνησης. Πώς αλλιώς να εξηγηθεί η νέα αύ-
ξηση ασφαλιστικών εισφορών για το 2018 ταυτόχρονα µε τα
ψηφισµένα µέτρα για µείωση των συντάξεων το 2019 και µείωση
του αφορολόγητου το 2020, για το οποίο µάλιστα τώρα συζητάτε
να το φέρετε εµπροσθοβαρώς από 1-1-2019.

Επιβολή φόρου διαµονής στα ξενοδοχεία, από 0,5 µέχρι 4
ευρώ η διανυκτέρευση. Γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Κυβέρνησης, ότι οι ελληνικές τουριστικές επιχειρήσεις έχουν
τους υψηλότερους φορολογικούς συντελεστές σε σύγκριση µε
όλες τις ανταγωνίστριες µεσογειακές χώρες; Δηλαδή, εάν βάλ-
λουµε κατ’ αυτόν τον τρόπο εναντίον των στρατηγικών πλεονε-
κτηµάτων της οικονοµίας µας, θα δούµε ποτέ προκοπή; Είναι
τόσο απλό! Στο ενοικιαζόµενο δωµάτιο βάζετε 0,5 ή 1 ή 1,5 ευρώ
τη βραδιά φόρο διανυκτέρευσης και στα ξενοδοχεία 4 ευρώ; 

Επίσης, οι δεσµεύσεις σας προς τους νησιώτες χάθηκαν από
τα µελτέµια του Αιγαίου. Αύξηση συντελεστών ΦΠΑ σε τριάντα
δύο νησιά του βορείου Αιγαίου και των Δωδεκανήσων. Βεβαίως,
είχαν προηγηθεί όλα τα νησιά. Βάζετε στον τόπο µου, στην Αλόν-
νησο, που έχει σεζόν δυόµισι µήνες, 24% ΦΠΑ και φιλοδοξείτε
αυτή η σεζόν να γίνει τρεις και τέσσερις και πέντε µήνες; Πώς
θα γίνει αυτό; Οι διπλανές χώρες έχουν 10% ΦΠΑ και µικρότε-
ρους φορολογικούς συντελεστές.

Κοµπορρηµονεί η Κυβέρνηση περί πλεονασµάτων και µερι-
σµάτων. Πρόκειται για πλεονάσµατα που είναι αποτελέσµατα φο-
ρολαίλαπας και πογκρόµ κατασχέσεων που έχετε εξαπολύσει
εναντίον των πολιτών. Αισθάνεσθε ικανοποιηµένοι που καθηµε-
ρινά ανοίγετε το κοµπόδεµα των πλέον αδύναµων πολιτών,
ακόµη και για ελάχιστες οφειλές, χωρίς να τους δίνετε καµµία

δυνατότητα άµυνας και ρύθµισης; Ένα εκατοµµύριο λογαρια-
σµοί χτυπήθηκαν από τις κατασχέσεις. Άλλες επτακόσιες χιλιά-
δες πολίτες κινδυνεύουν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ)

Πραγµατοποιείτε έξι χιλιάδες κατασχέσεις λογαριασµών ηµε-
ρησίως. Έχετε καταρρίψει κάθε ρεκόρ. Τα αποτελέσµατα της πο-
λιτικής σας είναι µετρήσιµα. Οι πολίτες χρωστούν στο δηµόσιο
και στα ασφαλιστικά ταµεία συνολικά 130 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Οι ληξιπρόθεσµες οφειλές είναι αυξηµένες κατά 50% σε σχέση
µε το 2014. Προστέθηκαν επιπλέον 45 δισεκατοµµύρια ευρώ σε
τρία µόνο χρόνια. Και βεβαίως δεν µειώνετε το χρέος. Το αυξά-
νετε για το 2018 κατά 14 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε δύο λεπτά θα έχω ολοκληρώσει, κύριε Πρόεδρε.
Βαυκαλίζεται η Κυβέρνηση ότι αντιµετωπίζει τη µάστιγα της

ανεργίας, αλλά µε ελαστικές µορφές απασχόλησης. Τα στοιχεία
που σας λέω είναι από την «ΕΡΓΑΝΗ» του πρώτου δεκαµήνου
του 2017: Ελαστική απασχόληση 54,39%. 

Είστε η Κυβέρνηση που δηµιουργείτε τη γενιά των «τρεις και
εξήντα», των 360 ευρώ. Αυτό κάνετε! Αγαπάτε τόσο πολύ τους
φτωχούς και τους χαµηλοαµειβόµενους και υποαµειβόµενους
που τους αυξάνετε µε γοργούς ρυθµούς. «Θωπεύετε» τους αριθ-
µούς κατά τα λοιπά, το λέω για δεύτερη φορά, προσπαθείτε να
τους διαχειριστείτε. Φωνάζατε στους δρόµους «Μισή δουλειά,
µισή ζωή» και τώρα κάνετε τη µισή δουλειά ούτε το 1/4, σε σχέση
µε άλλες εποχές. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ένα παράδειγµα. Πανηγυρίζατε για το µέρι-
σµα. Μια τετραµελής οικογένεια, η οποία πληροί τις προϋποθέ-
σεις του µερίσµατος, θα λάβει 520 ευρώ. Από τη µείωση του
αφορολόγητου θα χάσει 650 ευρώ και περίπου άλλα 600 ευρώ
από τη µείωση του επιδόµατος για το πετρέλαιο θέρµανσης. Από
δύο µόνο µέτρα της Κυβέρνησης θα κληθεί αυτή η τετραµελής
οικογένεια να καταβάλει 1.400 ευρώ περίπου. Δηλαδή, τι κάνετε;
Τους δίνετε 500 ευρώ και τους ζητάτε πίσω 1.300 και 1.400 ευρώ; 

Υπάρχει λύση, όµως, κυρίες και κύριοι. Και η µόνη λύση είναι
να αναλάβετε την πρωτοβουλία να προκαλέσετε πολιτικές εξε-
λίξεις. Η Ελλάδα χάνει ευκαιρίες. Η χώρα χάνει χρόνο. Οι νέοι
µας χάνουν το µέλλον τους. 

Αν συνεχίσετε έτσι και επιµείνετε στη διατήρηση της εξουσίας,
θα γραφτείτε µε µελανά γράµµατα στις σελίδες της ιστορίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αγαπητέ συνάδελφε,
σας παρακαλώ να κλείσουµε, σε σεβασµό των υπολοίπων, γιατί
δεν θα προλάβουµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. 
Εν πάση περιπτώσει, θα σας έλεγα το εξής. Αφού ισχυρίζεστε

ότι πάει η οικονοµία καλά κι ότι έχετε πλεονάσµατα, θέσατε εαυ-
τούς στην κρίση του ελληνικού λαού. Τρία χρόνια κυβερνάτε, πε-
ρισσότερο από κάθε άλλη κυβέρνηση την περίοδο της κρίσης.
Πάµε στον ελληνικό λαό να µετρήσουµε εκεί τα εκλογικά σας
πλεονάσµατα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.

Παρακαλώ να έρθει στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης, Βου-
λευτής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας προσπαθήσουµε να τηρούµε
τους χρόνους, διότι είναι άλλοι έντεκα συνάδελφοι. Κάντε την
πράξη: έντεκα επί δεκατέσσερα. Θα µας πάρει η επόµενη µέρα.
Ευχαριστώ. 

Έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, υπάρχουν δύο λόγοι που στη ζωή µας βάζουµε
νέους στόχους. Ο πρώτος είναι γιατί πετύχαµε τους προηγούµε-
νους και είµαστε έτοιµοι για το επόµενο βήµα και ο δεύτερος
είναι γιατί κάτι δεν πήγε καλά και χρειαζόµαστε νέο σχέδιο. Λυ-
πάµαι πολύ που το λέω, αλλά, εννέα στις δέκα φορές, εσείς στην
Κυβέρνηση βρίσκεστε στη δεύτερη κατηγορία. 

Η χώρα χρειάζεται διαρκώς να αλλάζει στόχους, επειδή µονί-
µως περνάτε κάτω από τον πήχη των προσδοκιών που εσείς οι
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ίδιοι δηµιουργήσατε. Τους πολίτες λίγο τούς απασχολεί αν έχετε
αυταπάτες ή αν είστε ανεπαρκείς. Το µεγάλο ζητούµενο είναι ότι
δεν µπορούµε να προγραµµατίσουµε τη ζωή µας, δεν µπορούµε
να κάνουµε το επόµενο βήµα, ούτε ως χώρα ούτε ως πολίτες,
γιατί σήµερα µας τα λέτε έτσι και αύριο αλλιώς. 

Είπατε ότι θα φέρετε ανάπτυξη και τελικά φάγαµε στην πλάτη
17,5 δισεκατοµµύρια ευρώ νέα µέτρα. Είπατε ότι τα σπίτια µας
δεν θα κινδυνεύουν και σήµερα φοβόµαστε ακόµα και για την
πρώτη κατοικία. Είπατε ότι θα τακτοποιήσετε τα κόκκινα δάνεια
τετρακοσίων χιλιάδων επιχειρήσεων και µέχρι σήµερα έχει τελει-
ώσει µόλις µια υπόθεση. Είπατε ότι θα φτιάξετε µια αγορά εργα-
σίας µε σεβασµό στα δικαιώµατα των εργαζοµένων και σήµερα
περιορίζετε το δικαίωµα στην απεργία.  

Είπατε ότι οι εργαζόµενοι του ιδιωτικού τοµέα θα ζουν µε την
αξιοπρέπεια των 750 ευρώ και σήµερα οι περισσότερες δουλειές
που ανοίγετε αφήνουν 300 ευρώ τον µήνα.

Είπατε ότι η δηµόσια περιουσία ανήκει στον κυρίαρχο ελληνικό
λαό και το υπερταµείο επί των ηµερών σας δεν το προλαβαί-
νουµε. Είπατε ότι καλή αξιολόγηση είναι αυτή που αργεί να κλεί-
σει, γιατί η Κυβέρνηση διαπραγµατεύεται, και µόλις σήµερα
πανηγυρίζετε για µια αξιολόγηση που έκλεισε πριν καν προλάβει
να ανοίξει. 

Είπατε ότι µεγάλο µέρος του χρέους θα το διαγράψετε. Είπατε
ότι το PSI που κούρεψε 120 δισεκατοµµύρια ευρώ ήταν ένα τί-
ποτα, ήταν καταραµένο και σήµερα παρακαλάµε για να πάρουµε
παράταση στις δόσεις των δανείων που έχουµε µπροστά µας και
πρόσφατα, ω του θαύµατος, ανακαλύψατε και τα επάρατα
swaps. Εντυπωσιακό!

Είπατε, επίσης, ότι είστε η «πρώτη φορά Αριστερά», µια Αρι-
στερά βέβαια που σφιχταγκαλιάζεται µε τον κ. Καµµένο, αλλά
την ίδια στιγµή αγαπάει και τις πολιτικές του Ανδρέα Παπαν-
δρέου. 

Ωραία η πλάκα, κύριοι συνάδελφοι! Δυστυχώς, όµως, η χώρα
έχει τεράστια προβλήµατα και δεν µπορούµε να γελάσουµε.
Είστε ικανοί να ασχοληθείτε µε οτιδήποτε εκτός από τα προβλή-
µατα των πολιτών. Για κάθε σας αποτυχία, για κάθε µάχη που
είτε χάθηκε είτε, δυστυχώς, δεν δόθηκε ποτέ, είστε έτοιµοι να
βγάλετε έναν καινούργιο λαγό από το καπέλο. 

Σας λέµε ότι περιµένουµε λύσεις και µας απαντάτε ότι τα προ-
βλήµατα είναι πολύ µεγάλα. Σας λέµε ότι χάνουµε τον έναν
στόχο πίσω από τον άλλο και µας λέτε ότι στη χώρα υπάρχουν
σκάνδαλα και διαφθορά. Σας λέµε ότι δεν υπάρχει αναπτυξιακό
σχέδιο και µας λέτε ότι έχετε καλή πρόθεση. 

Κάνετε αναπτυξιακά συνέδρια σε όλη τη χώρα, χωρίς να έχετε
ιδέα οι περισσότεροι σε αυτή την Κυβέρνηση τι θα πει παρα-
γωγή, τι θα πει επιχειρηµατικότητα, πώς είναι να ξεκινάς κάτι από
το µηδέν και να πετυχαίνεις. Έρχεται ο κ. Τσακαλώτος και ο κ.
Χουλιαράκης και συµπληρώνουν κωδικούς στον προϋπολογισµό
για να βγουν τα έσοδα και τα έξοδα της χρονιάς και µας λένε να
τους χειροκροτήσουµε γιατί πετυχαίνουν τους στόχους, στόχους
που, αν δεν υπήρχε η υπερφορολόγηση των πάντων, αν δεν είχε
βγει όλη η δηµόσια και ιδιωτική περιουσία στο σφυρί, θα τους
βλέπαµε µε το κιάλι.

Καίτε διαρκώς απίστευτους πόρους, µήπως και πετύχετε µια
µονάδα ανάπτυξη, χωρίς σχέδιο, χωρίς προτεραιότητες. Τοπο-
θετείτε τα λιγοστά µας χρήµατα στην τύχη και περιµένετε ανά-
πτυξη ως φυσικό φαινόµενο, ως φυσικό επακόλουθο. Αυτό, κύριε
Υπουργέ, είναι τζόγος, δεν είναι οικονοµική πολιτική. 

Το µοναδικό σας κριτήριο για την κατάρτιση του προϋπολογι-
σµού είναι να αποδώσουν τα περιοριστικά µέτρα που συµφωνή-
σατε µε τους δανειστές. Χρήσιµο και απαραίτητο να τηρούνται
οι συµφωνίες, κύριε Υπουργέ, δεν λέω, όµως αυτό που επείγει
πλέον είναι να αυγατίσει το χρήµα, να παραχθεί πλούτος, να
έχουµε βιώσιµη ανάπτυξη, να έρθουν πόροι, να πληρώσουµε τις
υποχρεώσεις µας. 

Παραλάβατε µια οικονοµία χωρίς ελλείµµατα και συνεχίζετε
τις περικοπές, γιατί δεν µπορείτε να αυξήσετε το ΑΕΠ. Δεν µπο-
ρείτε να µεγαλώσετε την πίτα του παραγόµενου πλούτου. Αυτή
είναι η αλήθεια των πρωτογενών πλεονασµάτων που υπογρά-
ψατε. Αυτό είναι το πικρό ποτήρι που πίνουµε και θα συνεχίσουµε
να πίνουµε µέχρι το 2022, αν δεν αλλάξει άµεσα αυτή η Κυβέρ-

νηση, αν δεν υπάρξει σοβαρή επαναδιαπραγµάτευση των δε-
σµεύσεων τις οποίες έχετε αναλάβει. Είναι δεσµεύσεις που θα
διαψεύσει αργά ή γρήγορα η ίδια η ζωή, µιας και δεν υπάρχει
καµµιά περίπτωση να τις τηρήσετε χωρίς να γονατίσουν απόλυτα
τα συνήθη υποζύγια, χωρίς να πέσει κι άλλος κόφτης πάνω στα
εισοδήµατα των µισθωτών και των συνταξιούχων. 

Υπάρχει, όµως, λύση; Υπάρχει λύση που να προτείνει αυτή η
Κυβέρνηση; Μάλλον τη βρήκατε και βρίσκεται στο νέο αφήγηµα
µε το οποίο φαίνεται ότι θα ξεχειµωνιάσουµε, ένα αφήγηµα που
θα µας κάνει ξεχάσουµε την ελπίδα που δεν ήρθε, ένα αφήγηµα
που θα φτιασιδώσει για λίγο τις µεγάλες αποτυχίες της Κυβέρ-
νησης. 

Μας λέτε, λοιπόν, ότι παλεύετε να τελειώσετε µε τα µνηµόνια
το καλοκαίρι που έρχεται. Αυτό, όµως, που δεν µας λέτε είναι
πότε και πώς θα τελειώσουµε µε τη φτώχεια. Αυτή είναι η πραγ-
µατική συζήτηση. Το µνηµόνιο δεν είναι τίποτα άλλο από µια δα-
νειακή σύµβαση µε όρους και προϋποθέσεις. Όµως, η
πραγµατική συζήτηση που αποφεύγετε να κάνετε αφορά το πώς
θα οικοδοµήσουµε ξανά µια ισχυρή και πολυπληθή µεσαία τάξη.
Αφορά την επιχειρηµατικότητα και την παραγωγή, που για δε-
καετίες ολόκληρες την αντιµετωπίζαµε ως ποινικό αδίκηµα.
Αφορά την κοινωνική κινητικότητα, που περνάει κυρίως µέσα από
το δηµόσιο σχολείο και το πανεπιστήµιο.

Το καλοκαίρι αυτό το µόνο που πραγµατικά τελειώνει είναι τα
φτηνά δανεικά του ESM. Οι υποχρεώσεις, όµως, της χώρας πα-
ραµένουν. Οι συντάξεις και οι µισθοί θα πρέπει να πληρώνονται
κανονικά, είτε δανείζεστε ακριβά από τις αγορές είτε από τον
ESM. Οι δόσεις για το δηµόσιο χρέος θα πρέπει να πληρώνονται
κανονικά, είτε πετύχει το swap και αποφύγουµε µεγάλες απο-
πληρωµές άµεσα είτε όχι.

Οι προϋπολογισµοί του κράτους µέχρι το 2022 θα καταρτίζον-
ται µε πρωτογενή πλεονάσµατα τουλάχιστον 3,5%, είτε πιάσουµε
τους στόχους της ανάπτυξης είτε όχι.

Αυτά συµφωνήσατε, αυτά υπογράψατε και µε αυτά τα δεδο-
µένα θα κριθείτε.

Αν θέλετε, λοιπόν, να µιλήσετε τη γλώσσα της αλήθειας, πείτε
στους πολίτες που σας εµπιστεύτηκαν µε την ψήφο τους ποιο
είναι το σχέδιο για να τελειώνουµε επιτέλους µε τη φτώχεια, τη
µιζέρια, την ύφεση, τα δανεικά. Πείτε στην όποια µεσαία τάξη
έχει αποµείνει και διαθέτει ακόµη εισόδηµα και πόρους πού θα
επενδύσει το κράτος για να τους στηρίξει. Πείτε στους επιχειρη-
µατίες ποιο είναι το παραγωγικό µοντέλο που στηρίζει ο φετινός
προϋπολογισµός, για να ξέρουν πού αξίζει και πού όχι να στρέ-
ψουν τις επιχειρήσεις τους. Πείτε στους αδύναµους συµπολίτες
µας πώς, µε τα λιγοστά χρήµατα που διαθέτετε, θα εξασφαλί-
σουν ένα καλό επίπεδο παροχών στην υγεία και στην παιδεία.
Πείτε στα νέα παιδιά, που είναι µε το ένα πόδι στο εξωτερικό,
ποια είναι η καλύτερη ζωή που προτείνετε στο µέλλον και µε
ποιον τρόπο θα το πετύχουµε. Πείτε στους αγρότες αν τα λεφτά
που δίνετε στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης θα βοηθήσουν
για να ζωντανέψει ξανά η ύπαιθρος. Πείτε στα νέα ζευγάρια αν
τους στηρίζετε για να αποκτήσουν παιδιά, αν υπάρχει σχέδιο για
να µη γίνουµε σε τριάντα χρόνια χώρα γερόντων.

Ο προϋπολογισµός, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι
απλά νούµερα σε κουτάκια. Δεν είµαστε λογιστές σε αυτή την
Αίθουσα. Βουλευτές  είµαστε, που µε την ψήφο µας καθορίζουµε
το µέλλον της πατρίδας µας. Κάθε κωδικός του προϋπολογισµού
κρύβει από πίσω του µια πολιτική απόφαση. 

Αυτές τις αποφάσεις πρέπει να µας εξηγήσετε, κύριε Υπουργέ,
και όχι να µας λέτε αν δώσατε λιγότερα ή περισσότερα από τους
προηγούµενους. Αυτό που περιµένουµε από εσάς είναι να κατα-
λάβουµε το σχέδιο που υπηρετεί ο προϋπολογισµός. Υπουργός
είστε. Δεν είστε υπάλληλος του Γενικού Λογιστηρίου.

Έρχοµαι τώρα στην ανάπτυξη και θα βάλω επιγραµµατικά τρία
κρίσιµα ζητήµατα, µήπως και µπορέσουµε και συνεννοηθούµε σ’
αυτή την Αίθουσα.

Ζήτηµα πρώτο. Όταν δεν υπάρχουν λεφτά, ψάχνουµε επενδύ-
σεις που χρειάζονται µικρό αρχικό κεφάλαιο και έχουν υψηλό πε-
ριθώριο κέρδους. Δεν θα αποκτήσουµε άµεσα στην Ελλάδα
βαριά βιοµηχανία, γιατί δεν έχουµε ούτε τα χρήµατα ούτε τις
υποδοµές. Απλά είναι τα πράγµατα. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι
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δεν µπορούµε να κάνουµε επενδύσεις και να γίνουµε ανταγωνι-
στικοί. 

Παραµένει, λοιπόν, κρίσιµο να µας εξηγήσει ο κύριος Υπουρ-
γός ποιους παραγωγικούς κλάδους έχει επιλέξει για να ενισχύσει
το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνηση το 2018, ποια µέτρα θα
λάβει στην κατεύθυνση αυτή και ποια ενίσχυση υπολογίζει ότι θα
έχουν αυτές οι αποφάσεις του ΑΕΠ για την αγορά εργασίας τη
χρονιά που έρχεται. Αυτοί είναι οι πραγµατικοί µετρήσιµοι στόχοι
που πρέπει να βάλουµε.

Πείτε µας σε απλά ελληνικά, κύριε Υπουργέ, ένα παράδειγµα
για τον κάθε τοµέα. Πείτε µας, για παράδειγµα, ότι το ΑΕΠ που
προσφέρει κρουαζιέρα στη χώρα θα αυξηθεί από το 0,3% στο
0,4% γιατί πήραµε αυτή την απόφαση, γιατί έχουµε αυτούς τους
στόχους και έτσι θα πετύχουµε αυτή την αύξηση. Θέτουµε βα-
σικά και απλά ερωτήµατα και θέλουµε απλές, καθαρές απαντή-
σεις, αν θέλετε να κάνουµε συζήτηση επί της ουσίας.

Ζήτηµα δεύτερο. Όταν δεν υπάρχουν λεφτά, η πιο σίγουρη
επένδυση είναι η γνώση. Η γνώση ευτυχώς είναι κάτι που δεν χά-
νεται ούτε σε καταστροφές ούτε σε πολέµους ούτε κινδυνεύει
από χρεοκοπίες. Η γνώση αυτή µπορεί να σε βγάλει στη ζωή πιο
µπροστά, ακόµα κι αν δεν είχες αρκετές ευκαιρίες και εφόδια
στο ξεκίνηµα.

Πείτε µας, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αν τα λεφτά που δίνετε στο
Υπουργείο Παιδείας θα βοηθήσουν στη σύνθεση της γνώσης µε
την αγορά εργασίας και την παραγωγή. 

Πείτε µας, επίσης, τους κλάδους της επιστήµης, στους οποί-
ους η Κυβέρνησή σας δίνει προτεραιότητα το 2018 και έχει
στόχο για τα επόµενα χρόνια.

Ζήτηµα τρίτο. Όταν µια επιχείρηση ή ένα µαγαζί δεν πάει καλά,
βρίσκει έξυπνους τρόπους για να ανακάµψει, στηριζόµενο κυ-
ρίως στα συγκριτικά του πλεονεκτήµατα. Στη χώρα µας γνωρί-
ζουµε πολύ καλά τους τέσσερις βασικούς πυλώνες της
οικονοµίας: τουρισµός, αγροδιατροφή, ναυτιλία, κατασκευές,
ενέργεια.

Για να ανακάµψει, λοιπόν, η οικονοµία, πρέπει να ενώσουµε
τις δυνάµεις µας και να δηµιουργήσουµε συνέργειες µεταξύ των
τοµέων αυτών, να δούµε τη ναυτιλία µαζί µε τον τουρισµό, να
δούµε τον τουρισµό µαζί µε την αγροδιατροφή, να τα δούµε όλα
µε τη βιώσιµη ανάπτυξη, µε την εξοικονόµηση ενέργειας, κοντά
στους βασικούς πυλώνες να αναπτύξουµε τους άλλους πυλώνες
της οικονοµίας, τους τοµείς της οικονοµίας. Κοντά στον τουρι-
σµό και τους άλλους κλάδους θα αναπτυχθεί η πληροφορική, όχι
στην τύχη ή από το µηδέν ή µε όνειρα να µετατρέψουµε τη χώρα
σε «Σίλικον Βάλεϊ».

Απλά πράγµατα χρειαζόµαστε για να ξεκολλήσουµε. Απλά
πράγµατα και καθαρές κουβέντες, για να γνωρίζουν οι πολίτες
και κυρίως τα νέα παιδιά, η νέα γενιά της πατρίδας µας τι πρέπει
να περιµένουν από τη χώρα τους και τι πρέπει αυτά να κάνουν.
Πρέπει να βάλουν αυτά πλάτη, για να σηκώσουµε την πατρίδα.

Αυτά τα απλά πράγµατα δεν µπορείτε, δυστυχώς, ούτε να τα
περιγράψετε ούτε να τα κάνετε πράξη ούτε εσείς και βέβαια ούτε
η συντηρητική παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας. 

Για να πάψει η χώρα να είναι εγκλωβισµένη, χρειάζεται µια µε-
γάλη αλλαγή, πρώτα πολιτικών συσχετισµών και µετά τρόπου
διακυβέρνησης. Κι εµείς πια στο Κίνηµα Αλλαγής γι’ αυτά πα-
λεύουµε και πάνω σε αυτά δουλεύουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Αρβανιτίδη,

σας ευχαριστώ πολύ και για την τήρηση του χρόνου.
Παρακαλώ να έρθει στο Βήµα ο ειδικός εισηγητής της Χρυσής

Αυγής κ. Ευάγγελος Καρακώστας. 
Κύριε Καρακώστα, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
Επαναλαµβάνω, όπως έκανα και στους άλλους οµιλητές, να

τηρούµε τον χρόνο, µε σεβασµό και των υπολοίπων, για να προ-
λάβουν να µιλήσουν απόψε όσο το δυνατόν περισσότεροι οµιλη-
τές. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Καθότι η σκληρή φοροεισπρα-
κτική πολιτική της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που πλήττει
βαριά τα φτωχά λαϊκά στρώµατα, είναι ένα γεγονός καθοµολο-

γούµενο, το οποίο δεν επιδέχεται αµφισβήτησης, καλλιεργείται
τεχνηέντως από διάφορους κύκλους, που εκτείνονται σε όλο το
φάσµα της πολιτικής ζωής, µια ψευδαίσθηση, µια απάτη, πως δεν
είναι η Αριστερά εκείνη η οποία κυβερνά σήµερα, δεν είναι εκείνη
που φτωχοποιεί τον ελληνικό λαό, δεν είναι εκείνη που ξεπουλά
κοµµάτι-κοµµάτι τη δηµόσια περιουσία. 

Αυτόν τον µύθο θα καταρρίψουµε σήµερα, κάνοντας µια επι-
βεβληµένη ιστορική αναδροµή στα πεπραγµένα των µπολσεβί-
κων, τους οποίους άλλωστε επικαλούνται διαρκώς και
ακατάπαυστα οι Υπουργοί, οι Βουλευτές και τα στελέχη της Κυ-
βέρνησης. 

Έναν αιώνα πίσω, η επικράτηση των µπολσεβίκων στον εσω-
τερικό πόλεµο µε τους Λευκούς στη Ρωσία επιφέρει στον ρωσικό
λαό πείνα και δυστυχία, συνεπεία της οικονοµικής πολιτικής του
µπολσεβικισµού. 

Μετά τον τροµακτικό χειµώνα του 1921, ο Λένιν ανακοίνωσε
στους εµβρόντητους µπολσεβίκους, που πήραν µέρος στο 10ο

συνέδριο, την επιστροφή στον καπιταλισµό. Η συντριπτική ήττα
της οικονοµικής πολιτικής του µπολσεβικισµού παρουσιάζεται
στον ρωσικό λαό ως η Νέα Οικονοµική Πολιτική του Λένιν, η «Νο-
βάγια Εκονοµιτσέσκαγια Πολίτικα».

Η Νέα αυτή Οικονοµική Πολιτική προέβλεπε τα εξής αδια-
νόητα για κοµµουνιστικό κράτος: Να έχουν οι αγρότες το δι-
καίωµα επικαρπίας της γης, τη νοµιµοποίηση του εσωτερικού
εµπορίου και της ανταλλαγής των ειδών, τη θέσπιση φόρων,
πρώτα σε είδος και αργότερα σε χρήµα, την επιστροφή στον
ιδιωτικό έλεγχο των επιχειρήσεων που απασχολούσαν λιγότε-
ρους από είκοσι εργάτες, εργασία κατ’ αποκοπή, µε το κοµµάτι,
και δυνατότητα ενοικιάσεως εργοστασίων από εταιρείες ή από
ιδιώτες του εξωτερικού καθώς και προσέλκυση ξένων επενδυ-
τών, προς εκµετάλλευση των τεράστιων πλουτοπαραγωγικών
πηγών της χώρας. 

Ενδεικτικά της προσήλωσης της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
στη «Νοβάγια Εκονοµιτσέσκαγια Πολίτικα» του Λένιν είναι όσα
έγραψε παλιότερα στην «Αυγή» ο σηµερινός Διευθυντής του
Γραφείου Τύπου του Μαξίµου και τέως διευθυντής της φυλλά-
δας, ο σύντροφος Καρτερός, ο οποίος επιχείρησε να δώσει τη
δική του απάντηση σε εκείνους που αµφισβητούν τη διάθεση του
Τσίπρα να ξεπουλήσει την Ελλάδα στο διεθνές κεφάλαιο ή, πιο
ωραιοποιηµένα πολιτικά, τη διάθεση του Τσίπρα να φέρει επεν-
δύσεις. 

Αναφέρει συγκεκριµένα ο κ. Καρτερός: «Γιατί δεν ξέρουν οι
αστοιχείωτοι ότι επί σκοτεινού µπολσεβικισµού ο Λένιν έδινε στο
ξένο κεφάλαιο φωτεινές επενδυτικές ευκαιρίες. Έκτοτε, όλοι οι
ερυθροί τον µιµούνται ανερυθρίαστα.».

Βέβαια, ο σύντροφος Καρτερός έχει απόλυτο δίκιο, διότι µε
τη Νέα Οικονοµική Πολιτική του Λένιν δόθηκε η δυνατότητα ενοι-
κιάσεως εργοστασίων από εταιρείες, ιδιώτες του εξωτερικού,
καθώς και δυνατότητα εκµετάλλευσης των τεράστιων πλουτοπα-
ραγωγικών πηγών της Ρωσίας, κάτι το οποίο προφανώς και έγινε
κατόπιν απαίτησης των διεθνών χρηµατοδοτών των µπολσεβί-
κων, οι οποίοι φυσικά ήθελαν τα λεφτά τους πίσω. 

Για να µην επιχειρήσουν κάποιοι να χαρακτηρίσουν ως αστει-
ότητες τα ανωτέρω, αν και είναι εκκωφαντική η σιωπή των «µπολ-
σεβίκων» της Αιθούσης και ταυτόχρονα ενδεικτική της
παραδοχής των όσων αναφέρονται, παραθέτουµε όσα καταµαρ-
τυρούν, όχι φασίστες ούτε καπιταλιστές, αλλά οι ίδιοι οι µπολ-
σεβίκοι. 

Στο βιβλίο της «Η απογοήτευσή µου στη Ρωσία» η εξ Ηνωµέ-
νων Πολιτειών κοµµουνίστρια και Εβραία Έµµα Γκόλντµαν ανα-
φέρει τα εξής: «Οι µπολσεβίκοι προσκαλούσαν το διεθνές
κεφάλαιο να επενδύσει στη χώρα τους, της οποίας ο φυσικός
πλούτος περιµένει να γίνει αντικείµενο εκµετάλλευσης, όπως δια-
βεβαίωνε ο Τσιτσέριν τους απανταχού καπιταλιστές.». Υπεύθυνοι
για την προσέλκυση των διεθνών καπιταλιστών - επενδυτών και
την υπογραφή των συµβολαίων µε το κράτος ορίστηκε η Λένα
Γκόλντφιλντς, η οποία καθόλου δεν στερούνταν εµπορικού πνεύ-
µατος, ούσα και η ίδια καταγωγής όµοιας µε την Έµµα Γκόλν-
τµαν. 

Και όπως βεβαιώνει ο κοµµουνιστής και Εβραίος Βικτόρ Κιµ-
πάλτσιτς, γνωστότερος µε το ψευδώνυµο Βικτόρ Σερζ, στο βι-
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βλίο του «Αναµνήσεις ενός επαναστάτη» τον τόνο στο ξεπούληµα
της Ρωσίας στο διεθνές σιωνιστικό κεφάλαιο έδινε ο ίδιος ο
Λένιν, ο οποίος έλεγε χαρακτηριστικά: «Πουλάµε τα πάντα εκτός
από βότκα και εικόνες.». 

Ας αφήσουν, λοιπόν, διάφοροι αφελείς «ψοφοδεξιούληδες»
και κυρίως οι πονηροί βολεµένοι της Αριστεράς τις ανοησίες του
τύπου «ο Τσίπρας ακολουθεί δεξιά πολιτική». Ακολουθεί κατά
γράµµα την πολιτική του Λένιν, του Στάλιν και του Τσιτσέριν, πα-
ραδίδοντας γη και ύδωρ στους διεθνείς τοκογλύφους. 

Και ερχόµαστε στη σηµερινή πραγµατικότητα, την οποία είναι
αδύνατο να αντιµετωπίσουµε, παραγνωρίζοντας ή αδιαφορών-
τας για το παρελθόν και τα διδάγµατά του. Σχεδόν έναν αιώνα
µετά η «µαµά Σοβιετία» τα έχει τινάξει. Τα «σοβιετόπουλα» της
Ανατολικής Ευρώπης έχουν εξαφανιστεί. Τα «σοβιετόπουλα» της
Δυτικής Ευρώπης έχουν αναζητήσει και βρήκαν νέα επαγγελµα-
τική στέγη σε φιλελεύθερα και σοσιαλδηµοκρατικά κόµµατα και,
τέλος, τα «σοβιετόπουλα» της Ελλάδος έχουν τεθεί υπό την προ-
στασία των διεθνών τοκογλύφων και των Αµερικανών και είναι
σήµερα Κυβέρνηση. 

Μάλιστα, επειδή βότκα η Κυβέρνηση Τσίπρα - Καµµένου δεν
παράγει, ώστε να µπορεί να πουλήσει, και επειδή οι θρησκευτι-
κές εικόνες της είναι παντελώς αδιάφορες, υποχρεωτικά ανα-
προσαρµόστηκε και το σύνθηµα του Λένιν και η εν Ελλάδι
κοµµουνιστική Κυβέρνηση το συρρίκνωσε κατά το ήµισυ, µετα-
τρέποντάς το σε «πουλάµε τα πάντα», το οποίο και αποτελεί το
σηµείο αναφοράς της οικονοµικής πολιτικής Τσίπρα - Καµµένου,
της ελληνικής δηλαδή εκδοχής της «Νοβάγια Εκονοµιτσέσκαγια
Πολίτικα. 

Αυτός θα πρέπει να γνωρίζει ο ελληνικός λαός πως είναι ο άξο-
νας γύρω από τον οποίο θα κινηθεί η νέα οικονοµική πολιτική της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και αυτή ακριβώς την πραγµατικό-
τητα περιγράφει ο προϋπολογισµός του 2018 τον οποίο συζη-
τούµε. 

Είναι επιπλέον χαρακτηριστικό της απόλυτης υποταγής της
Κυβέρνησης στις διαθέσεις των δανειστών το γεγονός ότι τα στε-
λέχη του οικονοµικού της επιτελείου επικαλούνται αυτάρεσκα
την τελευταία έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου.
Και αυτοεπαίρονται οι µπολσεβίκοι της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ, επειδή υπερασπίζονται τα δικαιώµατα των σκληρά δοκι-
µαζόµενων Ελλήνων ενάντια στις απαιτήσεις των δανειστών; Όχι,
βέβαια. Υπερηφανεύονται, αντίθετα, διότι η έκθεση του Ευρω-
παϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου επισηµαίνει πως η σηµερινή Κυ-
βέρνηση αποδεικνύεται πιο αποτελεσµατική στην εφαρµογή και
υλοποίηση των συµφωνηθέντων µε τους δανειστές, σε σχέση µε
όσα συµφωνούσαν και εφάρµοζαν οι αντίστοιχες κυβερνήσεις
από το 2010 και µέχρι το 2015.

Μπορεί, βεβαίως, η αµερικανοκοµµουνιστική κυβέρνηση αυ-
τάρεσκα να αποδέχεται και να διαφηµίζει µάλιστα τα συγχαρη-
τήρια των καπιταλιστών και νεοφιλελεύθερων της Ευρώπης -των
αφεντικών της δηλαδή- µάταια, όµως, αναµένει τα συγχαρητήρια
και την ευγνωµοσύνη του ελληνικού λαού.

Οι µπολσεβίκοι της Κυβέρνησης έσπειραν ανέµους και δικαίως
θα θερίσουν θύελλες, καθότι το υιοθετηθέν λενινιστικό σύνθηµα
«πουλάµε τα πάντα» δεν ηχεί ωραία στα αυτιά των Ελλήνων.
Αυτό έρχεται σε ευθεία σύγκρουση µε τη µέχρι πρότινος ρητο-
ρική των δήθεν επαναστατών της Αριστεράς, οι οποίοι υστερικά
κραύγαζαν πως οι γερµανοτσολιάδες ξεπουλούν τα πάντα στους
ξένους. Και τέλος, η πραγµατικότητα του ξεπουλήµατος βρίσκε-
ται αντιµέτωπη µε τα µυθεύµατα της αριστερής αντίστασης στο
κεφάλαιο και στους τοκογλύφους.

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ αναζήτησε και εν τέλει βρήκε
ένα παραµύθι να αφηγείται, επιδιώκοντας την εκ νέου εξαπάτηση
των Ελλήνων. Το παραµύθι αυτό ονοµάζεται «Έξοδος της Ελλά-
δας από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του 2018».

Και ενώ τεχνηέντως καλλιεργείται αυτή η παραµύθα, την ίδια
ώρα στα 2,73 δισεκατοµµύρια ευρώ εκτιµά η αµερικανοκοµµου-
νιστική κυβέρνηση τα έσοδα από τις αποκρατικοποιήσεις του
2018, οι οποίες περιλαµβάνουν το ξεπούληµα των ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ,
ΔΕΗ, ΔΕΣΦΑ, ΕΛΠΕ, ως συνέχεια του ξεπουλήµατος των δεκα-
τεσσάρων περιφερειακών αεροδροµίων για σαράντα και δέκα
έτη, που ολοκληρώθηκε εντός του 2017 έναντι αντιτίµου 1,234

δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Για την παραχώρηση των αεροδροµίων να θυµίσω ότι οι δήθεν

αντιστασιακοί της Αριστεράς και του Καµµένου, όταν ήταν στην
Αντιπολίτευση κατήγγειλαν ξεπούληµα, ενώ ως Κυβέρνηση και
τα παραχώρησαν και ετοιµάζονται να δώσουν αποζηµίωση στους
Γερµανούς της «FRAPORT», καθώς οι τελευταίοι ως γνωστόν
έχουν προσφύγει στη δικαιοσύνη, καθώς ισχυρίζονται πως οι εγ-
καταστάσεις που παρέλαβαν είχαν διάφορες ζηµιές και συνεπώς
δεν ανταποκρίνονται στο χρηµατικό τίµηµα της αρχικής συµφω-
νίας.

Επιπλέον, ο διαγωνισµός για την πώληση του 67% των µετο-
χών του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης βρίσκεται στην τε-
λική του φάση, µε το αντίστοιχο τίµηµα να εκτιµάται πως θα
καταβληθεί στους πρώτους µήνες του νέου έτους.

Επιπρόσθετα, βρίσκονται εν εξελίξει οι τελικές διεργασίες πα-
ραχώρησης του δικαιώµατος χρήσης, λειτουργίας, διαχείρισης
και εκµετάλλευσης των µαρίνων Χίου, Πύλου, Θεσσαλονίκης και
Αλίµου, καθώς και εκείνες της µακροχρόνιας παραχώρησης του
δικαιώµατος λειτουργίας, συντήρησης και εκµετάλλευσης του
αυτοκινητοδρόµου Εγνατία Οδός και των επί του αυτοκινητοδρό-
µου τριών κάθετων αξόνων.

Ούτε σύγκρουση, λοιπόν, µε τη διαπλοκή ούτε οι κλέφτες στη
φυλακή ούτε φυσικά κοινωνική δικαιοσύνη, µε την οποία η Αρι-
στερά παραµύθιαζε τους Έλληνες για σαράντα και πλέον χρόνια.
Μόνο ξεπούληµα των πάντων. Με απλά λόγια, επελαύνει η «Νο-
βάγια Εκονοµιτσέσκαγια Πολίτικα» της αµερικανοκοµµουνιστικής
κυβέρνησης Τσίπρα – Καµµένου, σκορπίζοντας φτωχοποίηση και
δυστυχία στο πέρασµά της και πολλαπλασιάζοντας τα δεινά που
επέφεραν στην πατρίδα και στον λαό µας οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ.

Στο διά ταύτα τώρα και καταλήγοντας, η Αριστερά στην Ελ-
λάδα έπεσε στον λάκκο που η ίδια έσκαψε. Έγινε κυβέρνηση
εξαπατώντας τους Έλληνες στους οποίους προβλήθηκε ως λύση
των προβληµάτων. Απέδειξε εν τούτοις σε µόλις τρία χρόνια δια-
κυβέρνησης πως αποτελεί µέρος του προβλήµατος. Αυτό είναι
πια ορατό στην πλειονότητα του ελληνικού λαού.

Συντρόφια του ΣΥΡΙΖΑ και συνοδοιπόροι τους –για να µην σας
ξεχνάµε και εσάς- ΑΝΕΛ, αποτελείτε µια φάρσα της ιστορίας, ένα
κακόγουστο σοβιετικό αστείο το οποίο τελειώνει. Μαζί σας τε-
λειώνει και ο µπολσεβικισµός και δεν σας αποµένει άλλο τι, παρά
µόνον να ενωθείτε µε τους οµοίους σας στη Νέα Δηµοκρατία και
στο ΠΑΣΟΚ, για να κλείσετε τον δρόµο στον εθνικισµό που έρ-
χεται. Μάταιο ό,τι και αν κάνετε. Οι εθνικιστές θα περάσουν. Η
Χρυσή Αυγή είναι το µέλλον!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Παρακαλώ να έρθει στο Βήµα ο ειδικός εισηγητής του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Αθανάσιος Βαρδαλής για
δώδεκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ένα πράγµα ξέχασε ο προηγούµε-
νος οµιλητής της φασιστικής Χρυσής Αυγής στην ανιστόρητη,
διαστρεβλωµένη και θα έλεγα και από µία πλευρά και ηλίθια το-
ποθέτησή του: Η Σοβιετική Ένωση έγινε η δεύτερη δύναµη παγ-
κοσµίως και κατάφερε να συντρίψει τον φασισµό και τον Χίτλερ,
που αποτελεί το ίνδαλµα των φασιστών δολοφόνων της Χρυσής
Αυγής. Εχθρός, λοιπόν, το ΚΚΕ και οι κοµµουνιστές. Η κόκκινη
σηµαία στο Ράιχσταγκ είναι ο εφιάλτης του κ. Καρακώστα και
των φασιστών, που είναι όλοι τους τσιράκια του κεφαλαίου!

Κυρίες και κύριοι, από τον προϋπολογισµό του 2018, τον οποίο
συζητάµε σήµερα, φαίνεται ξεκάθαρα ότι η επίθεση ενάντια στα
λαϊκά στρώµατα θα συνεχιστεί αµείωτη και τα επόµενα χρόνια,
όχι µόνον το 2018.

Είναι µία επίθεση καλά σχεδιασµένη και οργανωµένη όχι µόνο
από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αλλά και από τον ίδιο τον
Σύνδεσµο Ελλήνων Βιοµηχάνων, την Ευρωπαϊκή Ένωση και το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Είναι µία επίθεση που τα άλλα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης σιγοντάρουν µε τον τρόπο τους, πιέ-
ζοντας για γρηγορότερους ρυθµούς, πιο αποτελεσµατικούς
βηµατισµούς µέσα από ένα άλλο µείγµα και πάει λέγοντας.

Αυτό γιατί γίνεται; Γιατί όλοι σας, µα όλοι σας, συµφωνείτε
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απόλυτα µε τους στόχους που βάζει αυτός ο προϋπολογισµός.
Δεν περνάει, για παράδειγµα, από τον νου σας ότι δεν θα πρέπει
να πιαστούν οι δηµοσιονοµικοί στόχοι. Συµφωνείτε απόλυτα µε
την επίτευξη βιώσιµων ρυθµών οικονοµικής ανάπτυξης και εδραί-
ωση, όπως λέτε, κλίµατος εµπιστοσύνης για να έρθουν µακρο-
πρόθεσµες επενδύσεις. Όχι µόνο συµφωνείτε, αλλά αυτή είναι
η µόνη σας έγνοια µέρα-νύχτα.

Αυτοί οι στόχοι, όµως, είναι ταυτόχρονα και στόχοι του κεφα-
λαίου. Αυτά απαιτούν µε κάθε ευκαιρία οι βιοµήχανοι, οι τραπε-
ζίτες, οι εφοπλιστές. Μέτρα για την επίτευξη αυτών ακριβώς των
στόχων προτείνουν και οι ιµπεριαλιστικοί οργανισµοί, όπως η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και η Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα. Όλοι σας, µα όλοι σας είστε µε τη
σκέψη πώς θα ανακάµψει η οικονοµία, πώς θα ανακάµψουν τα
κέρδη και θα έρθουν επενδυτές.

Μα, ακριβώς εδώ βρίσκεται το πρόβληµα για τους εργαζόµε-
νους και τα λαϊκά στρώµατα. Για να επιτευχθούν αυτοί οι στόχοι,
οι λαϊκές οικογένειες ζουν αυτή τη βαρβαρότητα που ζουν. Γιατί;
Διότι η ανάπτυξη µε κριτήριο το κέρδος των επιχειρηµατικών οµί-
λων, των επενδυτών που αναζητάτε σε όλον τον κόσµο µε κράχτη
την αντιλαϊκή σας πολιτική, ποτέ, µα ποτέ δεν θα είναι σε όφελος
του λαού.

Για παράδειγµα, τι έχει να κερδίσει ο λαός από την πώληση
του 40% των λιγνιτικών µονάδων της ΔΕΗ; Όχι µόνο δεν θα κερ-
δίσει τίποτα, απεναντίας θα έχει να αντιµετωπίσει ένα νέο ράλι
αυξήσεων στις τιµές του ηλεκτρικού ρεύµατος. Από την άλλη, θα
ζήσουν τον µύθο τους οι εταιρείες-πάροχοι ηλεκτρικού ρεύµα-
τος. 

Μπορεί, για παράδειγµα, οι τερµατικοί σταθµοί σε Ρεβυθούσα
και Αλεξανδρούπολη, οι συµφωνίες που πρόσφατα κάνατε στην
Αµερική, να αυξήσουν το µερίδιο του ελληνικού εφοπλιστικού κε-
φαλαίου στις διεθνείς θαλάσσιες µεταφορές LNG. Οι ναυτεργά-
τες, όµως και ο λαός τι έχουν να κερδίσουν από αυτά;

Μας λέτε «ναι, αλλά η τωρινή Κυβέρνηση σε σχέση µε τις προ-
ηγούµενες κάνει ό,τι µπορεί καλύτερο». Μάλιστα. Εµείς δεν θα
διαφωνήσουµε µε αυτή σας την εκτίµηση. Πράγµατι, κάνετε ό,τι
µπορείτε, αλλά για ποιους; Κάνετε ό,τι µπορείτε για τα κέρδη των
επιχειρηµατικών οµίλων και µόνο και µάλιστα, κάνετε σε αυτή την
κατεύθυνση πολλά περισσότερα από ό,τι οι προηγούµενοι.

Να, ορισµένα παραδείγµατα. Πηγαίνετε στην Αµερική και
µπλέκετε βαθύτερα τη χώρα στα δολοφονικά σχέδια των Ηνω-
µένων Πολιτειών στην ευρύτερη περιοχή και συγκαταλέγεστε,
µάλιστα, στις πλέον νοµιµόφρονες κυβερνήσεις ως προς το
ΝΑΤΟ και τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής. Επαναφέρετε το ζή-
τηµα της κατάργησης του δικαιώµατος της απεργίας, κάτι που
είχε να γίνει από την εποχή του άρθρου 4 του Αρσένη. Το πάτε
σαν άλλοτε -εντός εισαγωγικών- «σαν το παλιό καλό ΠΑΣΟΚ».

Προχωράτε τις ιδιωτικοποιήσεις σε όλους τους τοµείς της οι-
κονοµίας: ενέργεια, λιµάνι Θεσσαλονίκης, Εγνατία Οδός, νερό.
Βλέπετε, εδώ οι επενδύσεις του κεφαλαίου θα έχουν σίγουρους
πελάτες και εξασφαλισµένα κέρδη. Σκίζεστε και εσείς, όπως και
οι προηγούµενοι, να κρατήσετε ανοικτό αυτόν τον κερδοφόρο
δρόµο για τα συσσωρευµένα κεφάλαια. Αλήθεια, τι έγινε εκείνο
το κίνηµα «Σώστε το Νερό» στη Θεσσαλονίκη; Τι έγινε; Κατάπιαν
τη γλώσσα τους;

Άλλο παράδειγµα. Προέκυψαν καταστροφές στη δυτική Αττική
αλλά και σε άλλα µέρη της χώρας. Αναδείχθηκε µε τραγικό
τρόπο η ανάγκη αντιπληµµυρικών έργων και εσείς ούτε εδώ δεν
κάνετε κάτι, έστω την τελευταία στιγµή, να προσθέσετε κάποια
κονδύλια στον προϋπολογισµό, να ενισχύσετε τα ποσά για την
αντιπληµµυρική προστασία -τίποτα απολύτως- όταν οι µελέτες
που κάνατε λένε ότι χρειάζονται 2 δισεκατοµµύρια για να γίνουν
αντιπληµµυρικά έργα µόνο στη δυτική Αττική, όσα δηλαδή δίνετε
για τα F-16. Μετά σας φταίει η κλιµατική αλλαγή! Όµως, τι σόι
κλιµατική αλλαγή είναι αυτή που κτυπάει µόνο τις φτωχές λαϊκές
συνοικίες;

Μας λέτε: «εµείς µένουµε µέσα και παλεύουµε, αλλά τι να κά-
νουµε είναι αρνητικοί οι συσχετισµοί». Αλήθεια, αν οι συσχετισµοί
αλλάξουν και διαµορφωθούν όπως ακριβώς τους θέλετε εσείς,
οι στόχοι σας για την καπιταλιστική ανάπτυξη, τη δηµοσιονοµική
πειθαρχεία, τις αναδιαρθρώσεις για την προσέλκυση επενδύ-

σεων θα αλλάξουν ή θα παραµείνουν οι ίδιοι;
Σε αυτή την περίπτωση δεν θα επιδιώκατε τη γεωστρατηγική

αναβάθµιση της αστικής τάξης της χώρας µας στην ευρύτερη
περιοχή; Σας ρωτάµε, θα είχατε άλλους στόχους; Όχι βέβαια.
Όµως, ακριβώς αυτοί οι στόχοι προϋποθέτουν φθηνότερη εργα-
τική δύναµη και λιγότερα ασφαλιστικά και άλλα δικαιώµατα.

Όλα αυτά περί αρνητικών συσχετισµών, δυσκολιών και άλλα,
ένα πράγµα θέλουν να κρύψουν, ότι για εσάς ο καπιταλισµός
φαντάζει λίγο έως πολύ να είναι αιώνιος. Αυτό που προσπαθείτε
είναι πώς να τον κάνετε καλύτερο και βιώσιµο, πώς θα αµβλύνετε
τις αντιφάσεις του, τις ανισότητές του. Στην ουσία δηλαδή ψά-
χνετε έναν δίκαιο, αδιάφθορο καπιταλισµό, κάτι που δεν µπορεί
να υπάρξει.

Υπάρχει αρνητικός συσχετισµός; Για τον λαό και τα λαϊκά
στρώµατα, ναι, υπάρχει. Όµως, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ αποτελεί
µέρος αυτού του αρνητικού συσχετισµού. Κάνετε ό,τι µπορείτε,
όπως λέτε. Όµως, εσείς αγωνίζεστε µε τα χρώµατα, αγωνίζεστε
µε τη φανέλα του κεφαλαίου, κόντρα στα λαϊκά στρώµατα.

Αυτός ο αρνητικός συσχετισµός θα αλλάξει. Θα αλλάξει,
όµως, µόνο από τον ίδιο τον λαό. Και σε καµµία περίπτωση, βε-
βαίως, δεν πρόκειται να αλλάξει στα τραπέζια των διαπραγµα-
τεύσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Θα αλλάξει µέσα από την
πάλη για την απόκρουση της σηµερινής αντιλαϊκής επίθεσης, για
τη διεκδίκηση των σύγχρονων, των σηµερινών λαϊκών αναγκών,
µέσα από τη σύγκρουση µε το κεφάλαιο και την εξουσία του, την
αποδέσµευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ και όλους
τους ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς.

Κυρίες και κύριοι, ο προϋπολογισµός υπηρετεί τους παρα-
πάνω στόχους µέσα από όλους τους κωδικούς. Οι λαϊκές οικο-
γένειες θα µατώνουν για να πιάνονται τα πρωτογενή
πλεονάσµατα του 2018 αλλά και των επόµενων χρόνων. 

Φορτώνετε στις πλάτες του λαού άλλα 900 εκατοµµύρια, µέσω
της αύξησης των άµεσων και των έµµεσων φόρων. Μειώνετε
κατά 700 περίπου εκατοµµύρια την κρατική χρηµατοδότηση στα
ασφαλιστικά ταµεία, τον ΕΟΠΥΥ, τα νοσοκοµεία. Βάζετε φόρους,
κόβετε δαπάνες για να περισσέψει ζεστό χρήµα για επιδοτήσεις
και φοροαπαλλαγές των επιχειρηµατιών. Μέσω του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων θα κατευθυνθούν στους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους 6,75 δισεκατοµµύρια. Τα ποσά που θα δοθούν
απευθείας σε αυτούς φτάνουν το 3,65% του ΑΕΠ. 

Υπάρχουν µια σειρά κονδύλια µέσα στον προϋπολογισµό που
έµµεσα κάνουν ακριβώς την ίδια δουλειά. Προβλέπονται, για πα-
ράδειγµα, κονδύλια για την ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας,
για την προσέλκυση παραγωγικών ιδιωτικών επενδύσεων, τη βελ-
τίωση της ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας, την ανάπτυξη και
προώθηση των εξαγωγών. Ο κατάλογος δεν έχει τελειωµό. Όλα
αυτά για τα κέρδη του κεφαλαίου.

Βλέπουµε ότι σε αυτά δεν λαθεύετε. Ξέρετε από πού να κό-
ψετε, από πού να πάρετε και σε ποιους να τα δώσετε. Συµπερα-
σµατικά θέλω να πω τα εξής; Πρώτον, αυτή η βαρβαρότητα δεν
σας επιβάλλεται από τους αρνητικούς συσχετισµούς, αλλά σας
είναι αναγκαία για την «καθαρή» έξοδο στις αγορές, για να βγείτε
στο ξέφωτο της καπιταλιστικής ανάπτυξης.

Δεύτερον, µπορεί τυπικά να τελειώνει το ερχόµενο καλοκαίρι
το µνηµόνιο. Εσείς, όµως, διατηρείτε όλα τα µέτρα και των τριών
µνηµονίων που έριξαν στα τάρταρα µισθούς, συντάξεις και δι-
καιώµατα. Και δεν είναι µόνο αυτό, προσθέτετε και άλλα µέτρα.

Τρίτον, για να αποχωρήσουν οι επενδύσεις και να διασφαλι-
στούν τα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων πρέπει να γίνονται
µέσα σε ένα πλαίσιο συναίνεσης µε την κοινωνία. Έτσι λέτε. Αυτό
είναι στοιχείο που δεν υπήρχε σε όλες τις περιπτώσεις, τουλάχι-
στον στο παρελθόν, και που εσείς µπορείτε να το διασφαλίσετε
καλύτερα από τους άλλους.

Αυτό είναι που πλασάρει ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα προς το κεφάλαιο.
Γι’ αυτό άλλωστε σας θαυµάζουν και δεν χάνουν ευκαιρία να το
εκφράσουν, δίνοντάς σας µάλιστα και βραβεία και συγχαρητή-
ρια.

Τέλος, γνωρίζουµε ότι είστε σε ετοιµότητα να πάρετε και άλλα
µέτρα, όσα και αν χρειαστούν για να πιάσετε αυτούς τους στό-
χους του προϋπολογισµού. Άλλωστε έχετε δεσµευθεί για τέτοια
µέτρα και για το 2019 και για το 2020 και υπάρχει και ο αυτόµα-
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τος κόφτης. Εποµένως δεν πρόκειται για µία προσωρινή περιπέ-
τεια που θα απαλλαγούµε τον ερχόµενο Αύγουστο.

Να γιατί µια πρώτη απάντηση σε αυτή την κοροϊδία της Κυ-
βέρνησης πρέπει να είναι η µαζική συµµετοχή όλων των εργαζο-
µένων στην πανεργατική πανελλαδική απεργία στις 14
Δεκεµβρίου, για να σπάσει αυτό το κλίµα της αναµονής και της
ανοχής, για να δοθεί µία απάντηση στο ξήλωµα του απεργιακού
δικαιώµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρία χρόνια τώρα µέσα σε αυτό
το σάπιο σύστηµα όσοι αναζήτησαν το νέο και ελπιδοφόρο δια-
ψεύστηκαν και απογοητεύτηκαν. Το πραγµατικό νέο για τον λαό
θα γεννηθεί µέσα από την ανασύνταξη του εργατικού κινήµατος,
µέσα από την κοινωνική συµµαχία των εργαζοµένων και των
άλλων λαϊκών στρωµάτων, που θα παλεύει ενάντια στα µονοπώ-
λια, ενάντια στο κεφάλαιο και την εξουσία του, θα γεννηθεί µέσα
από την ισχυροποίηση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελλά-
δας. Ανάπτυξη σε όφελος του λαού µπορεί να υπάρξει, µόνο
όµως ενάντια στο κεφάλαιο και τους συµµάχους του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Βαρδαλή, για την τήρηση του χρόνου.

Παρακαλώ να έρθει στο Βήµα ο ειδικός εισηγητής των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων κ. Κωνσταντίνος Κατσίκης για δώδεκα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε την ψήφιση του κρατικού προϋπο-
λογισµού 2018 βγάζει την Ελλάδα από το τέλµα των µνηµονίων
που κληρονοµήσαµε από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Από
τη στιγµή που αναλάβαµε την εξουσία µέχρι και σήµερα, παρα-
µείναµε προσηλωµένοι στην αποστολή µας, καταφέραµε να πιά-
σουµε τους δηµοσιονοµικούς στόχους για τρίτη συνεχόµενη
χρονιά και πλέον, η χώρα ετοιµάζεται να εισέλθει σε µία νέα πε-
ρίοδο, σε µία περίοδο αποκατάστασης της οικονοµικής ισορρο-
πίας.

Η χώρα, µετά από µία φρενήρη πορεία οικονοµικού εκτροχια-
σµού στις ράγες του οποίου την έριξαν οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις, επιστρέφει σε τροχιά σταθερότητας και χαράζει πορεία
προς ένα καλύτερο µέλλον.

Το πρωτογενές πλεόνασµα προβλέπεται να διαµορφωθεί στο
3,8% του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος για το 2018, ποσοστό
που είναι όχι απλώς συµβατό µε τους στόχους του Προγράµµα-
τος Δηµοσιονοµικής Προσαρµογής, αλλά παρέχει και ένα επι-
πλέον περιθώριο ασφαλείας. Η µεγέθυνση της οικονοµίας κατά
τη διετία 2017 - 2018 έχει αποτέλεσµα να µειωθεί στο τέλος του
τρέχοντος έτους, ύστερα από έξι ολόκληρα χρόνια, το ποσοστό
της ανεργίας κάτω από το ψυχολογικό όριο του 20%, από 21,7%
πέρυσι, µε τάση µάλιστα να αποκλιµακωθεί περαιτέρω το 2018
φτάνοντας στο 18,4%.

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, σε αντίθεση µε τις κυβερνήσεις
του παρελθόντος, διαψεύδει τις κακόβουλες προβλέψεις, σηµει-
ώνοντας υπέρβαση στον στόχο των εσόδων. Σηµαντικός παρά-
γοντας της υπέρβασης του 2017 ήταν το καλύτερο αποτέλεσµα
του αναµενόµενου των ασφαλιστικών ταµείων, τόσο από την
πλευρά των εσόδων, όσο και από την πλευρά των δαπανών,
καθώς και η χρηστή διαχείριση των δαπανών του τακτικού προ-
ϋπολογισµού.

Για φέτος έχουµε καταφέρει, µέσα από τον εξορθολογισµό
των ασφαλιστικών ταµείων, να υπάρχει πλεόνασµα 90 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ από εκεί που τα ταµεία χρωστούσαν ένα δισεκατοµ-
µύριο. Παράλληλα, σηµειώνεται επιτυχία στην πάταξη της
φοροδιαφυγής, ενώ µε τη διάταξη της εθελουσίας αποκάλυψης
εισοδηµάτων, δηλώθηκαν 6,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, βεβαιώθη-
καν φόροι 598.000.000 και µπήκαν ήδη στα ταµεία 208.000.000
ευρώ.

Σε αντίθεση µε τις µακροοικονοµικές και τις δηµοσιονοµικές
επιδόσεις των προηγούµενων κυβερνήσεων, οι οποίες ήταν συ-
νεχώς κατώτερες από τις προβλέψεις των θεσµών, η παρούσα
Κυβέρνηση, όχι απλώς πιάνει τους προκαθορισµένους στόχους,
αλλά και τους ξεπερνά.

Η σηµαντική υπέρβαση των στόχων που ήδη επιτεύχθηκε κατά
τα δύο προηγούµενα έτη, αλλά και εκείνη που σηµειώνεται για
το τρέχον έτος -πλεόνασµα 2,4% έναντι στόχου 1,75% του ΑΕΠ-

, έχουν συµβάλει στην αποκατάσταση της διεθνούς αξιοπιστίας
στα ελληνικά δηµόσια οικονοµικά και έχουν δηµιουργήσει τις
προϋποθέσεις για την επιστροφή της χώρας στις διεθνείς αγο-
ρές κεφαλαίων, ενώ η ολοκλήρωση της τρίτης αξιολόγησης είναι
εντός των χρονοδιαγραµµάτων.

Ενδεικτικό αυτής της εξέλιξης είναι και η πρόσφατη θετική
στάση των εταίρων µας στη θεσµοθέτηση του νοµοσχεδίου για
το κοινωνικό µέρισµα. Φέτος δίνουµε, για δεύτερη συνεχόµενη
χρονιά, το κοινωνικό µέρισµα στους Έλληνες πολίτες που το
έχουν περισσότερο ανάγκη. Μάλιστα, τόσο το ύψος του φετινού
διανεµηθέντος µερίσµατος όσο και η κοινωνική διασπορά του
είναι µεγαλύτερα από πέρυσι. Σύµφωνα µε τα πρόσφατα διαθέ-
σιµα στοιχεία της «Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης Κοινωνικής
Ασφάλισης Α.Ε.», περισσότερες από ένα εκατοµµύριο εκατόν πε-
νήντα επτά χιλιάδες αιτήσεις για το κοινωνικό µέρισµα έχουν ήδη
εγκριθεί και ενώ η διαδικασία υποβολής βρίσκεται ακόµα σε εξέ-
λιξη µε την καταβολή του ποσού στους λογαριασµούς των δι-
καιούχων να προσδιορίζεται για την ερχόµενη Παρασκευή 15η

Δεκεµβρίου.
Σε κάθε περίπτωση, η διανοµή του κοινωνικού µερίσµατος

αναµένεται να λειτουργήσει πολλαπλασιαστικά, να τονώσει τη
ζήτηση και να συµβάλει στην αναθέρµανση της αγοράς.

Αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, είναι
η συντριπτική διαφορά µεταξύ της δικής µας πολιτικής και της
πολιτικής την οποία εσείς υιοθετήσατε στο παρελθόν. Η κοινω-
νική πολιτική των προηγούµενων κυβερνήσεων για τα λαϊκά
στρώµατα αρκούνταν στην άκριτη και αλόγιστη παροχή εορτο-
δανείων, διακοποδανείων, προκειµένου να αντικατασταθεί η
απώλεια της συνεχώς µειούµενης αγοραστικής δύναµης. Το
ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία κακοδιαχειρίστηκαν τη χώρα για
δεκαετίες και οδήγησαν τους πολίτες στην οικονοµική κρίση του
2009, χωρίς κανένα θεσµοθετηµένο µέτρο προστασίας. Αφού
διασφάλισαν τη διάσωση των οικονοµικών ελίτ, αρκέστηκαν στην
αποποίηση των δικών τους κυβερνητικών ευθυνών και µετέφεραν
το βάρος της αποκλειστικής ευθύνης στον ίδιο τον λαό, υποθη-
κεύοντας το µέλλον της χώρας.

Αυτό είναι το έργο σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αν-
τιπολίτευσης, αυτή είναι η παρακαταθήκη που αφήσατε στους
Έλληνες πολίτες. Φέρατε τα µνηµόνια, δεσµεύσατε τη χώρα,
υποθηκεύσατε το µέλλον της νέας γενιάς και έρχεστε τώρα να
ασκήσετε κριτική.

Η προηγούµενη κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ - Νέας Δηµοκρατίας είχε
δεσµευτεί για πλεονάσµατα µέχρι και 4,5%. Η δική µας Κυβέρ-
νηση προχώρησε σε µια δικαιότερη διανοµή των βαρών. Κληρο-
νοµήσαµε ένα συγκεκριµένο φορολογικό σύστηµα, µια
ασφυκτική οικονοµική και κοινωνική κατάσταση και αναλάβαµε
την αποστολή να τηρήσουµε τα συµπεφωνηµένα σας.

Σύµφωνα µε τα όσα προβλέπονται µέχρι τον Μάιο του 2018,
θα ψηφιστεί η ευθυγράµµιση των αντικειµενικών τιµών ζώνης των
ακινήτων µε τις τιµές της αγοράς. Μέχρι τον Μάιο του 2018 θα
αλλάξουν και οι φορολογικοί συντελεστές και θα διευρυνθεί η
φορολογική βάση του ΕΝΦΙΑ, ώστε να διασφαλίζεται ο στόχος
των εσόδων από τον φόρο ακινήτων. Η Κυβέρνηση θα επανεξε-
τάσει την εφαρµογή του φόρου υπεραξίας στα ακίνητα έως τον
Απρίλιο του 2018 κι αν χρειαστεί, θα εγκρίνει νοµοθεσία µέσα
στον Μάιο του 2018.

Ακούω συνέχεια από την Αντιπολίτευση για νέους φόρους και
αυτό πρέπει επιτέλους να το ξεκαθαρίσουµε µια και καλή. Δεν
πρόκειται για νέους φόρους, αλλά για όσα προβλέπει η συµφω-
νία µε τους θεσµούς. Σε κάθε περίπτωση, η Κυβέρνηση λαµβάνει
όλες εκείνες τις πρωτοβουλίες που και θα διαµορφώσουν στα-
θερό φορολογικό πλαίσιο για τους επιχειρηµατίες και θα οδηγή-
σουν σε µείωση του φόρου από 29% σε 26% για το 2019. Καλό
θα ήταν, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία να σταµατήσει να υποσκά-
πτει την προσπάθεια της χώρας σε ευρωπαϊκό επίπεδο, µε µο-
ναδικό της κίνητρο την επάνοδο στην εξουσία.

Θα ήθελα να αναφερθώ στην αύξηση των άµεσων φόρων.
Έχουµε θεαµατική βελτίωση στα έσοδα από τον ΦΠΑ, η οποία
οφείλεται κατά το µεγαλύτερο µέρος της στην αύξηση της συµ-
µόρφωσης των επιχειρήσεων και των επαγγελµατιών και όχι στην
αύξηση των φορολογικών συντελεστών, όπως λανθασµένα ή και
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σκόπιµα ισχυρίζεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Η αύξηση της
χρήσης των καρτών πληρωµής βελτίωσε τα έσοδα φόρου προ-
στιθέµενης αξίας κατά 900 εκατοµµύρια ευρώ.

Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, λέτε ότι θα µει-
ώσετε τους φορολογικούς συντελεστές. Δεν απαντάτε, όµως,
στο κρίσιµο ερώτηµα: Ποιες δαπάνες θα κόψετε για να το κάνετε
αυτό; Θα κόψετε µισθούς; Θα κόψετε συντάξεις; Θα κόψετε από
τα σχολεία και τα νοσοκοµεία; Θα απολύσετε δηµοσίους υπαλ-
λήλους; Στο επίπεδο που έχουν περιοριστεί πλέον οι κρατικές
δαπάνες, οι φορολογικοί συντελεστές µπορούν να περιοριστούν
µόνο µε την αύξηση της φορολογικής συµµόρφωσης, µόνο µε
τη µείωση της φοροδιαφυγής, µόνο µε τη µείωση της φοροαπο-
φυγής.

Το πρωτογενές πλεόνασµα του 2018 προβλέπεται να βασιστεί
στην ισόρροπη αύξηση των άµεσων φόρων κατά 478 εκατοµµύ-
ρια ευρώ και των έµµεσων φόρων κατά 473 εκατοµµύρια ευρώ,
η οποία οδηγεί σε ενίσχυση των ταµείων του κράτους, µε πρό-
σθετα φορολογικά έσοδα ύψους 951 εκατοµµυρίων ευρώ σε
σχέση µε φέτος, καθώς και σε δραστική περικοπή των δαπανών.

Τα έσοδα από τις αποκρατικοποιήσεις για το 2018 αναµένεται
να αγγίξουν τα 2,736 δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν το 2017 ανήλ-
θαν σε 1,656 δισεκατοµµύρια ευρώ. Βασικό ρόλο στην επίτευξη
αυτών των στόχων έχει το ΤΑΙΠΕΔ, το οποίο αναλαµβάνει να εξα-
σφαλίσει µέσα στο 2018 από νέα προγράµµατα περίπου 2 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Επιπρόσθετα, µέσα στο 2018 προβλέπονται
έσοδα 613 εκατοµµυρίων ευρώ από ιδιωτικοποιήσεις που «έτρε-
ξαν» το 2017, καθώς και άλλα 112 εκατοµµύρια ευρώ περίπου
από προγράµµατα των προηγούµενων ετών.

Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων προβλέπεται να δια-
µορφωθεί στα 6,750 δισεκατοµµύρια ευρώ για το 2018 από τα
οποία το 55%, δηλαδή 3,712 δισεκατοµµύρια ευρώ προέρχεται
από κοινοτικές χρηµατοδοτήσεις. Η πιο σηµαντική διαπίστωση
που επιβεβαιώνεται από τον προϋπολογισµό είναι ότι έκλεισε το
ΕΣΠΑ της περιόδου 2007-2013 χωρίς εκκρεµότητες για τα µε-
γάλα έργα και έτσι αποφεύχθηκε οριστικά ο κίνδυνος για επι-
στροφή άνω των 4 δισεκατοµµυρίων ευρώ στα κοινοτικά ταµεία.

Για το ΕΣΠΑ της περιόδου 2014-2020 έχουν δηµοσιοποιηθεί
προσκλήσεις για προγράµµατα συνολικού ύψους 12,8 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ και έχουν ενεργοποιηθεί δράσεις ύψους 3,94
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Περιλαµβάνονται προγράµµατα ύψους
2,28 δισεκατοµµυρίων ευρώ για δράσεις καταπολέµησης της
ανεργίας και στήριξης της κοινωνικής οικονοµίας, καθώς και 6,1
δισεκατοµµυρίων ευρώ για την ενίσχυση µικρών αγροτικών εκ-
µεταλλεύσεων, της αλιείας και της κατάρτισης των ασχολούµε-
νων µε τον πρωτογενή τοµέα.

Η ανάπτυξη φέτος κυµαίνεται στο 1,6% ενώ για το 2018 θα
ανέβει στο 2,5%. Επιπλέον, το πλεόνασµα του 2017 θα κλείσει
στο 2,44%, παρά τη διανοµή µερίσµατος ύψους 1,4 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ. Οι προβλέψεις για ταχύτερη ανάπτυξη το 2018 θε-
µελιώνεται από την αύξηση ιδιωτικής κατανάλωσης κατά 1,2%,
την εντυπωσιακή αύξηση των επενδύσεων παγίου κεφαλαίου
κατά 11,4% από 6,1% φέτος και 1,6% πέρυσι, λόγω του ευνοϊκό-
τερου επενδυτικού περιβάλλοντος που διαφαίνεται στη βάση των
υλοποιούµενων µεταρρυθµίσεων του προγράµµατος, αλλά και
της προβλεπόµενης αυξηµένης ζήτησης.

Αυτά είναι βήµατα προόδου, τα οποία η παρούσα Κυβέρνηση
κατάφερε να διανύσει. Έγιναν µέσα από επώδυνες θυσίες του
ελληνικού λαού, µέσα από κοινωνικές συγκρούσεις, µέσα από
επίπονες προσπάθειες διαπραγµάτευσης και αντίστασης. Συνε-
χίζουµε και το αποτέλεσµα φαίνεται και µας δικαιώνει.

Η παρούσα Κυβέρνηση µε µεθοδικότητα, συνέπεια και δια-
πραγµατευτική ισχύ έχει δώσει τα δείγµατα γραφής της, έχει
προβεί σε διεκδικήσεις, έχει κερδίσει την έως πρόσφατα χαµένη
αίγλη της αξιοπιστίας και έχει εδραιώσει στρατηγικές συµµαχίες,
ώστε η Ελλάδα σήµερα να χαίρει µεγαλύτερης εµπιστοσύνης
τόσο σε ευρωπαϊκό όσο και σε διεθνές επίπεδο.

Θυµίζω την προς το θετικότερο µεταστροφή του κλίµατος των
αγορών και την πρόσφατη αναγνώριση τόσο από πλευράς Αµε-
ρικής όσο και από πλευράς Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου για
την ανάγκη ελάφρυνσης του χρέους.

Κλείνοντας, θα πω ότι η Ελλάδα βρίσκεται στην έξοδο από τη

µακρά περίοδο οικονοµικής ασφυξίας και κοινωνικής παραλυ-
σίας και αυτός ο προϋπολογισµός του 2018 το επιβεβαιώνει. Με
τους επιµέρους οικονοµικούς δείκτες να κινούνται προς το θετι-
κότερο, η χώρα οδεύει οριστικά εκτός µνηµονίων τον Αύγουστο
του 2018.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κατσίκη.
Παρακαλώ τον Αντιπρόεδρο και Βουλευτή της Ένωσης Κεν-

τρώων κ. Μάριο Γεωργιάδη να λάβει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, πραγµατικά δεν πρόλαβε

ακόµη να στεγνώσει το µελάνι από το ΦΕΚ του λεγόµενου «κοι-
νωνικού µερίσµατος» και έρχεται η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
µε τον προϋπολογισµό του 2018 να τα πάρει διπλά και τριπλά
αυτά τα 720 εκατοµµύρια του δήθεν πλεονάσµατος που θα δια-
νείµει. Και όχι µόνο αυτό, αλλά όσοι κατάφεραν µέσα από το
πρόχειρα στηµένο λογισµικό να υποβάλουν αίτηση, είδαν τις ελ-
πίδες τους να κάνουν φτερά, αφού οι απορρίψεις έφτασαν στο
ποσοστό του 58%.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά το δελτίο Τύπου της ΗΔΙΚΑ, όπου
φαίνεται ότι µε βάση τα στοιχεία της 8ης Δεκεµβρίου, εγκρίθηκε
µόλις το 42% των αιτήσεων.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε τώρα στον κρατικό προϋπολογισµό. Οι παλαιότεροι συ-
νάδελφοι γνωρίζουν ότι είχε ιδιαίτερη σηµασία η συζήτηση για
τον προϋπολογισµό µέσα στη Βουλή, γιατί πραγµατικά προϊδέ-
αζε για τις προθέσεις της εκάστοτε κυβέρνησης στην άσκηση
κοινωνικής, δηµοσιονοµικής, επενδυτικής, φορολογικής πολιτι-
κής και η σύγκριση γινόταν κωδικό ανά κωδικό.

Όλα αυτά τώρα, όµως, έχουν κάνει φτερά. Πλέον µετράει
απλά µόνο το ποσοστό που έχει συµφωνήσει για το πρωτογενές
πλεόνασµα η εκάστοτε κυβέρνηση µε τους δανειστές. Τα υπό-
λοιπα κονδύλια αναπροσαρµόζονται αυτόµατα, χωρίς καµµία λο-
γική, χωρίς καµµία µελέτη.

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι για τρίτη συνεχόµενη χρονιά ο προϋπο-
λογισµός αποτελεί το καλύτερο όπλο επιτάχυνσης της λεηλα-
σίας των εισοδηµάτων και της φτωχοποίησης του πληθυσµού.
Ακόµα και οι λεγόµενοι «κακοί δανειστές» -όπως εσείς τους ανα-
φέρετε- και ο ίδιος «ο ανάλγητος κ. Σόιµπλε» -δικές σας εκφρά-
σεις είναι αυτές- σταµάτησαν στο 3,5% για το πρωτογενές
πλεόνασµα. Εσείς, όµως, δεν αρκεστήκατε σε αυτό. Θέλατε να
το εκτοξεύσετε στο 3,82% ή αλλιώς πάνω από 7 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Θα µου πείτε τώρα: «Γιατί η Κυβέρνηση να θέλει να έχει αυτή
τη λεγόµενη «κάβα» των 500 εκατοµµυρίων ευρώ;». Προφανώς
διότι θέλετε να έχετε δεσµευµένα κονδύλια µέσα στους κωδι-
κούς του προϋπολογισµού για να ικανοποιηθούν αιτήµατα των
στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ και γι’ αυτόν τον λόγο κάθε τρεις και λίγο
ψηφίζετε εδώ πέρα κάποια νέα ανεξάρτητη αρχή, κάποια νέα γε-
νική γραµµατεία µε δεκάδες ή εκατοντάδες διορισµούς. Σίγουρα
το µοναδικό προσόν γι’ αυτούς τους διορισµούς κατ’ εσάς ή
κατά τα στελέχη σας το έχουν αυτοί των οποίων οι παππούδες
κάποτε υπήρξαν αντάρτες.

Πέρα απ’ αυτό, διαβάζω: «Η επίµονη επιδίωξη υψηλότερων του
στόχου και των δεσµεύσεων της χώρας πρωτογενών πλεονασµά-
των προφανώς συνεπάγεται υπερβολική λιτότητα, επηρεάζει αρ-
νητικά την ανάπτυξη και επηρεάζει και τα διαπραγµατευτικά
περιθώρια της χώρας».

Αυτό δεν το λέµε εµείς. Αυτό περιλαµβάνεται στη σχετική έκ-
θεση του Γραφείου Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή
µαζί µε άλλα ενδιαφέροντα, όπως: «Η συνέχιση των πολιτικών λι-
τότητας, δηλαδή µειώσεις δηµοσίων δαπανών και αυξήσεις
φόρων, δεν υποβοηθά την οικονοµική δραστηριότητα και τη ρευ-
στότητα στην πραγµατική οικονοµία, δηλαδή αποτελεί ανασχε-
τικό παράγοντα στην επίτευξη υψηλών ρυθµών ανάπτυξης».

Εποµένως είναι σχεδόν απίθανο να επιτευχθεί το υπεραισιό-
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δοξο σενάριο της Κυβέρνησης για ανάπτυξη 2,5%, όταν ο ΟΟΣΑ
έχει ανακηρύξει τη χώρα µας πρωταθλήτρια στη φοροµπηχτική
πολιτική, µε ρεκόρ τριαντακονταετίας ακόµη και στη φορολό-
γηση των µη εχόντων.

Το πιο σηµαντικό, κατά τη γνώµη µου, αναδεικνύεται στη σε-
λίδα 6 της έκθεσης που σε ειδικό πίνακα αποδεικνύεται ότι η Κυ-
βέρνηση επέβαλε αχρείαστη λιτότητα 7,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ
για την τριετία 2016-2018. Αυτό το εξωφρενικό ποσό είναι η δια-
φορά µεταξύ του πλεονάσµατος που απαίτησαν οι δανειστές και
του υπερπλεονάσµατος που φέρνετε εσείς µέσω της υπερφορο-
λόγησης από την «περήφανη» διαπραγµάτευση.

Καταθέτω τη σχετική έκθεση στα Πρακτικά, παρ’ όλο που
έχουν αναφερθεί αρκετοί συνάδελφοι. Καλό είναι να υπάρχει στη
διάθεσή σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα το «καλή χρονιά» από την Κυβέρνηση θα µας το πει ο προ-
ϋπολογισµός, βάζοντας βαθιά το χέρι στην τσέπη όσων έχουν,
όσων δεν έχουν, συνταξιούχων, νοικοκυραίων, ενθυλακώνοντας
2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ επιπλέον σε σχέση µε το 2017. Χαρα-
κτηριστικό του εν λόγω προϋπολογισµού είναι οι αυξήσεις εισφο-
ρών, οι µειώσεις συντάξεων και οι σηµαντικές µειώσεις στην
κρατική χρηµατοδότηση για ασφάλιση, περίθαλψη και επιδό-
µατα. Θα χαθούν 1,15 δισεκατοµµύρια ευρώ ακόµα από αύξηση
φόρων και άλλα 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ από περικοπές δαπα-
νών.

Καταργείται, λοιπόν, το ΕΚΑΣ για εκατόν σαράντα χιλιάδες χα-
µηλοσυνταξιούχους το 2018 µε σύνταξη µόλις από 585 ευρώ και
πάνω, ενώ υπάρχει και πρόβλεψη για οριστική κατάργηση για
όλους από το τέλος του 2019. Το σύνολο των περικοπών θα είναι
238 εκατοµµύρια ευρώ. Καταργείται η έκπτωση φόρου για ένα
εκατοµµύριο φορολογούµενους και 121 εκατοµµύρια ευρώ συ-
νολικά για τις ιατρικές και φαρµακευτικές δαπάνες τους. Το επί-
δοµα θέρµανσης µειώνεται κατά 50%, µε αποτέλεσµα άλλα 47
εκατοµµύρια ευρώ να χαθούν και ακόµα περισσότερες χιλιάδες
νοικοκυριά να παγώνουν µέσα στον χειµώνα.

Καταργείται η έκπτωση 1,5% παρακράτησης φόρου -68 εκα-
τοµµύρια ευρώ στο σύνολο- για άλλο ενάµισι εκατοµµύριο φο-
ρολογούµενους µε εισόδηµα πάνω από 8.636 ευρώ τον χρόνο,
καθώς και το ειδικό καθεστώς µειωµένου κατά 30% συντελεστή
ΦΠΑ για τριάντα δύο νησιά του Αιγαίου, τιµωρώντας ουσιαστικά
τους κατοίκους τους µε συνολική επιβάρυνση 85 εκατοµµύρια
ευρώ, λέγοντας ένα ειρωνικό ευχαριστώ για όσα έχουν υποστεί
τα τελευταία δυόµισι χρόνια. Παράλληλα, επιβάλλεται και αύ-
ξηση εισφορών στους ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Η Κυβέρνηση, βέβαια, ισχυρίζεται ότι παρά τις µειώσεις των
συντάξεων και των µισθών, για όλα τα υπόλοιπα χαράτσια για
αντιστάθµισµα έχει ενεργοποιήσει έναν αναδιανεµητικό -όπως το
βαπτίζετε εσείς- µηχανισµό, ένα κοινωνικό πέπλο δήθεν προστα-
σίας υψηλού επιπέδου. Και σε αυτό όµως ψεύδεστε. Για παρά-
δειγµα, στην υγεία οι ελλείψεις παντός είδους υλικών στο
δηµόσιο σύστηµα αναγκάζουν τους Έλληνες να αναζητούν ενα-
γωνίως περίθαλψη στον ιδιωτικό τοµέα, παρά τη στέρηση µισθών
και συντάξεων. Και ούτε αυτό το λέµε εµείς. Είναι το συµπέρα-
σµα πρόσφατης κλαδικής µελέτης, από την οποία προκύπτει ότι
οι Έλληνες καταβάλλουν το δεύτερο µεγαλύτερο ποσοστό στην
Ευρωπαϊκή Ένωση για δαπάνες ιδιωτικής υγείας, περίπου το
40% του συνόλου. 

Καταθέτω το σχετικό δηµοσίευµα στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος

Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµο-
σίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε τώρα στην καταπολέµηση της ανεργίας, όπου οι επιδό-
σεις της Κυβερνήσεως είναι σχεδόν µηδαµινές, αφού φιγουρά-
ρουµε στο top 10 της παγκόσµιας κατάταξης, παρουσιάζοντας
ως επιτυχία την εικονική µείωση της ανεργίας που οφείλεται στα
τετράωρα, στα vouchers και τους µισθούς των 200 και 300 ευρώ.
Οι νέοι, κυρίες και κύριοι της Κυβερνήσεως, δεν ζητούν ελεηµο-

σύνη µέσω vouchers, ούτε επιδοτούµενη εργασία µέσω ΟΑΕΔ.
Οι νέοι αυτό που ζητούν είναι ουσιαστικές ευκαιρίες µόνιµης
απασχόλησης µε προοπτική. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά και τη σχετική ανακοίνωση της ΕΛ-
ΣΤΑΤ µε ηµεροµηνία 23 Νοεµβρίου του 2017. Αφού αναγνωρί-
ζετε ως πιο έγκυρη πηγή την ΕΛΣΤΑΤ, διαβάστε και τα στοιχεία
που η ίδια ανακοινώνει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµο-
σίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μήπως η Κυβέρνηση στην προστασία της πρώτης κατοικίας
τα πάει καλύτερα; Αρνητική απάντηση βεβαίως κι εδώ, αφού τα
διεθνή funds είναι ήδη ante portas, προκειµένου να πάρουν από
τις τράπεζες αξίες και κάτω των 140.000 ευρώ.

Όσο για τους πλειστηριασµούς, δυστυχώς, εδώ δεν υπάρχει
καµµία γενναία διαπραγµάτευση. Τα χαρίσατε όλα. Μοντέλο
Ισπανίας προβλέπω, όπου θα διαφηµίζετε ότι βγαίνουν στο σφυρί
µόνο βίλες µε πισίνες, θα βγάζετε πέντε, δέκα, έτσι, για επικοι-
νωνιακούς λόγους και από κάτω σε δεκάδες και εκατοντάδες θα
φεύγουν τα σπίτια όλων των πολιτών. Kαι αυτό φαίνεται από τα
συµπεράσµατα που έχουµε εµείς: Από 1-1-2018 θα καταρρεύσει
κάθε άτυπη συµφωνία που έχετε µε τις τράπεζες, διότι δεν υπάρ-
χει γραπτώς τίποτα. 

Συνεχίζουµε. Καµµία φροντίδα και για τους συνταξιούχους.
Σύµφωνα µε το Ενιαίο Δίκτυο Συνταξιούχων, οκτώ στους δέκα
έχουν φτάσει στο στάδιο της εξαθλίωσης, δεν µπορούν να πλη-
ρώσουν τα φάρµακά τους, περνώντας σε καθεστώς καταρράκω-
σης της ανθρώπινης αξιοπρέπειας. 

Καταθέτω σχετική ανακοίνωση στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος

Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αλλά και πάλι, όλες οι εικασίες που έχετε για πάταξη της φο-
ροδιαφυγής δεν έχουν το παραµικρό αποτέλεσµα. 

Αυτά είναι, εν ολίγοις, κάποια από τα επιτεύγµατα της Κυβερ-
νήσεως, για τα οποία επαίρεστε. Είναι µια κανονική «µαύρη βί-
βλος», όπως θα έλεγε και ο φίλος Αντώνης Πανούτσος. 

Εκτός, όµως, από την παραπαίουσα οικονοµία, αργός θάνατος
απειλεί και τις επιχειρήσεις. Σύµφωνα µε όσα επισηµαίνει ο ΣΕΒ
στο ειδικό δελτίο που εξέδωσε στις 21 Νοεµβρίου, τα 2/3 των
επιχειρήσεων της χώρας βρίσκονται σε ζώνη οριακής επιβίωσης
και το 1/3 σε σοβαρό κίνδυνο. Για άλλη µια φορά φωνή βοώντος
εν τη ερήµω! 

Και όταν η Κυβέρνηση, µε πρόθεση σχεδόν, εξαφανίζει τη µε-
σαία τάξη, επόµενο είναι να µην ακούει ούτε λέξη από άλλους
φορείς της επιχειρηµατικής και κοινωνικής ζωής που αγωνιούν,
για να µη µιλήσουµε για ΕΣΠΑ 2014 - 2020 που µάλλον είναι
άγνωστη λέξη γι’ αυτούς τους ανθρώπους. 

Για την Κυβέρνηση, δυστυχώς, ο δηµόσιος τοµέας να είναι
καλά και σιγά-σιγά θα δηµιουργηθούν κι άλλες θέσεις εργασίας,
για να βολευτούν οι επόµενοι οπαδοί. Και εδώ θυµάµαι το viral
σύνθηµα που είχε βγει «Ο Ολυµπιακός και το Αιγάλεω να κερδί-
ζουν και όλοι οι άλλοι…». Άρα το δηµόσιο να πηγαίνει καλά και
όλοι οι άλλοι πολίτες… Δυστυχώς! 

Πορευόµαστε, λοιπόν, προς την τέταρτη αξιολόγηση την
άνοιξη, όπου τα ογδόντα δύο κάθε λογής προαπαιτούµενα µας
προδιαθέτουν για τις επιπρόσθετες δηµοσιονοµικές και κοινωνι-
κές επιπτώσεις. Προ µηνών υπήρχε ολόκληρη πλύση εγκεφάλων
από την πλευρά της Κυβερνήσεως ότι πήγε πάρα πολύ καλά η
δοκιµαστική έξοδος µε επιτόκιο 4,6%, όταν η υπόλοιπη Ευρω-
ζώνη δανειζόταν µε κάτω από 1%. Και προσπαθώ να καταλάβω,
όταν ποινικοποιεί το επιχειρείν, πώς θα µπορέσει να βγει να ζη-
τήσει δανεικά, αφού ακόµη και τα ίδια τα στελέχη της Κυβέρνη-
σης αντιδρούν σε κάθε µορφή ιδιωτικής επένδυσης; Και θα φέρω
για παράδειγµα το χιλιοειπωµένο Ελληνικό, όπου µετά από χρό-
νια, µετά από δεκαετίες, ανακαλύψανε ότι υπάρχει δάσος στον
διάδροµο προσγείωσης! 

Ακόµα και η Πορτογαλία, αγαπητοί συνάδελφοι, δανείστηκε
πρόσφατα µε επιτόκιο µόλις 1,94%, ενώ ήδη έχει καταφέρει όχι
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µόνο να βγει από τα µνηµόνια αλλά να περάσει και σε σταθερά
αναπτυξιακούς ρυθµούς, να προβαίνει σε πρόωρη αποπληρωµή
δανείων και να περιορίζει την ανεργία στο 8,6%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Θ’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Δύο λεπτά θέλω ακόµη, κύριε Πρόεδρε, και θα ολοκληρώσω.
Ευχαριστώ για την ανοχή σας. 

Μάλιστα, η κυβέρνησή της, στον δικό της προϋπολογισµό για
το 2018, έχει ήδη προβλέψει φοροαπαλλαγές αναγνωρίζοντας
τα όσα έχουν υποστεί όλα αυτά τα χρόνια. Καµµία σχέση, δη-
λαδή, µε τη δική σας Κυβέρνηση, που την έξοδο την έχετε µόνο
για επικοινωνιακούς λόγους. 

Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση επί τρία χρό-
νια αδυνατεί ή δεν θέλει να καταλάβει γιατί η αύξηση των φόρων
φέρνει µείωση εσόδων. Οπότε να σας διαφωτίσω για άλλη µια
φορά µε το παρακάτω απόσπασµα από την έκθεση του Γραφείου
Προϋπολογισµού της Βουλής: «Ειδικότερα, οι πολύ υψηλοί φο-
ρολογικοί συντελεστές κυρίως στην εργασία, αλλά και στο κε-
φάλαιο και στην κατανάλωση, οδηγούν σε σηµαντικές
στρεβλώσεις την αγορά, δηλαδή σε µειωµένα κίνητρα για εργα-
σία, κατανάλωση και επενδύσεις, αλλά και σε αύξηση της φορο-
αποφυγής, της φοροδιαφυγής, που µε τη σειρά τους οδηγούν
σε έναν φαύλο κύκλο µειωµένων ρυθµών ανάπτυξης και συνεπώς
εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού».

Μετά δε την περιπέτεια και τους ερασιτεχνισµούς από την
πλευρά της Κυβέρνησης –να σας θυµίσω την περίοδο Βαρου-
φάκη και τα κρυπτονοµίσµατα τύπου Βενεζουέλας, το αχρείαστο
δηµοψήφισµα, τα capital controls, που µας στοίχισαν δεκάδες
εκατοµµύρια ευρώ- δεν έχουµε την παραµικρή εµπιστοσύνη στην
Κυβέρνηση και στις όποιες ικανότητες που µπορεί να ισχυρίζεται
οποιοδήποτε στέλεχος. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, λοιπόν, θα είµαστε στο «παρών» επί
της αρχής, θα καταψηφίσουµε επί του συνόλου τον προϋπολο-
γισµό του κράτους για το 2018 για όλα τα Υπουργεία και για
όλους τους κωδικούς, πλην ίσως κάποιων ελάχιστων εξαιρέσεων
που θα αφορούν την άµυνα και την παιδεία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Γεωργιάδη.
Ο ειδικός εισηγητής από το Ποτάµι κ. Σπυρίδων Δανέλλης έχει

τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ευρώπη προχωράει µπροστά.

Ο Μάρτιν Σουλτς έθεσε στόχο προχθές τη δηµιουργία των Ηνω-
µένων Πολιτειών της Ευρώπης µέχρι το 2025, πηγαίνοντας αρ-
κετά βήµατα παραπέρα, όσα εδώ και κάποιον καιρό συζητά ο
Γάλλος Πρόεδρος Μακρόν σε κάθε ευκαιρία.

Όλα δείχνουν πως το 2018 θα είναι πιθανότατα µια σηµαντική
χρονιά αλλαγών για το ευρωπαϊκό όραµα, για την περαιτέρω οι-
κονοµική και πολιτική ενοποίηση. Φαίνεται πως οι Ευρωπαίοι ηγέ-
τες αντιλαµβάνονται σταδιακά πως µόνο η µετεξέλιξη της
Ένωσης µπορεί να την καταστήσει ισχυρή απέναντι στις νέες
προκλήσεις αλλά και τις αυξηµένες αβεβαιότητες της παγκο-
σµιοποίησης.

Πέρα, όµως, από τις πολιτικές προθέσεις, τα οικονοµικά στοι-
χεία δείχνουν τον δρόµο. Πριν από λίγο καιρό, η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή αναθεώρησε προς τα πάνω τις εκτιµήσεις της για
ανάπτυξη το 2017, από το 1,7% στο 22,2%. Εκτιµάται, επίσης, ότι
η Ευρωζώνη θα συνεχίσει να αναπτύσσεται σε επίπεδα άνω του
2% το 2018.

Όλα δείχνουν πως η ευρωπαϊκή οικονοµία βρίσκεται µόλις στο
µέσον ενός ακόµη αναπτυξιακού κύκλου, ανεβάζοντας ταχύτητα.
Ακόµα και η ιταλική, αλλά και η γαλλική οικονοµία, που για χρόνια
χαρακτηρίζονταν από βραδεία ανάπτυξη, δείχνουν σηµάδια βελ-
τίωσης. Οι δε πρώην µνηµονιακές οικονοµίες, αυτές της Ιρλαν-
δίας, της Πορτογαλίας, της Κύπρου ή η µονίµως προβληµατική
της Ισπανίας, αναπτύσσονται πλέον µε πολύ καλούς ρυθµούς.
Όσο για την Ιρλανδία, τα στοιχεία είναι πλέον εντυπωσιακά. Στο
δεύτερο τρίµηνο του 2017 η οικονοµία της έτρεχε µε ετήσιο
ρυθµό 5,8%.

Δυστυχώς στον αντίποδα βρισκόµαστε εµείς. Η Ελλάδα ήταν

η χώρα µε τη χαµηλότερη ανάπτυξη στην Ευρώπη. Η ελληνική
οικονοµία µπήκε µεν σε σταθερό ρυθµό ανάπτυξης, ωστόσο
αυτός είναι πολύ µικρότερος από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης.

Ο προϋπολογισµός που συζητούµε σήµερα, ο τελευταίος µνη-
µονιακός προϋπολογισµός, αν όλα πάνε καλά -το ευχόµαστε και
το ελπίζουµε- δείχνει προς την επόµενη µέρα. Θα έλεγα πως σε
ένα περιβάλλον ευρωπαϊκής οικονοµικής αριστείας, οι δικές µας
επιδόσεις περιγράφονται επιεικώς µε ένα «καλώς». Μοιάζει να
µην έχουµε καταλάβει ακόµα συλλογικά τα αίτια της ελληνικής
κρίσης.

Εµείς θεωρούµε πως κυρίαρχα είναι τα ελλείµµατα στην αντα-
γωνιστικότητα και την καινοτοµία. Σε αυτούς, ακριβώς, τους δεί-
κτες η Ελλάδα παραµένει στην τελευταία θέση µεταξύ των
ευρωπαϊκών κρατών. Κι όµως, αυτό το χαρακτηριστικό της ελ-
ληνικής οικονοµίας δεν οφείλεται στην κρίση. Υπήρχε πριν από
αυτή και συνετέλεσε αποφασιστικά στη δηµιουργία του τερά-
στιου εξωτερικού χρέους, ενός χρέους που µε τη σειρά του µας
οδήγησε στην κρίση και στην ύφεση και αυτά µε τη σειρά τους
στα µνηµόνια που επιδείνωσαν αρκετά πράγµατα.

Ο τελευταίος προϋπολογισµός της περιόδου των µνηµονίων
εκτιµούµε πως θα έπρεπε να έχει προβλέψει και τη θεραπεία
αυτών ακριβώς των προβληµάτων. Αντί γι’ αυτό, όµως, έχουµε
πάλι ένα στατικό, έναν φοροκεντρικό, έναν εξουθενωτικό προ-
ϋπολογισµό για την ελληνική οικονοµία, έναν προϋπολογισµό
που εδράζεται σε µία διαρκώς µειούµενη φορολογική βάση.

Τα στοιχεία δείχνουν πως το 19% των πολιτών καλείται να συ-
νεισφέρει το 83% των φόρων και αυτό σε µια Ελλάδα που όλα
δείχνουν πως φτωχαίνει συνεχώς. Παραπάνω από 1% ή µάλλον
παραπάνω από ένας στους πέντε Έλληνες, το 21,2%, το 2016
βρίσκεται κάτω από το όριο της φτώχειας, ενώ το ένα τρίτο του
πληθυσµού, το 35,6%, αντιµετωπίζει συνθήκες κοινωνικού απο-
κλεισµού. 

Από µια τέτοια φορολογική βάση προκύπτουν τα υπερπλεονά-
σµατα, για τα οποία η Κυβέρνηση πανηγυρίζει. Είναι, όµως, αυτό
βιώσιµο µεσοπρόθεσµα;

Είναι βιώσιµη µια σκληρή πολιτική λιτότητας, που στηρίζεται
στην αυξηµένη φορολογία, στο πάγωµα των δηµοσίων επενδύ-
σεων και στην περικοπή δαπανών;

Είναι βιώσιµα τα δυσθεώρητα πρωτογενή πλεονάσµατα ύψους
3,82% αντί του απαιτούµενου από τους θεσµούς 3,5%, για τα
οποία, βεβαίως, η Κυβέρνηση επαίρεται;

Τα όρια µεταξύ ειλικρίνειας και κυνισµού είναι δυσδιάκριτα,
όπως στην υπουργική παραδοχή πως η υπερφορολόγηση των
µεσαίων στρωµάτων αποτελεί συνειδητή επιλογή, προκειµένου
να ενισχυθούν περισσότερο οι ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Η απλοϊκή, όµως, αυτή άσκηση ταξικής πολιτικής εξαντλεί
ακριβώς εκείνους που παράγουν, εξαντλεί την τελευταία ικµάδα
της ελληνικής οικονοµίας, αποµυζώντας εκείνους που µπορούν
να αντιστρέψουν το υφιστάµενο ζοφερό κλίµα, εκείνους που δη-
µιουργούν θέσεις εργασίας, εκείνους που µπορούν να παραγά-
γουν πραγµατικό εθνικό πλούτο και να µας βγάλουν από τον
φαύλο κύκλο της ύφεσης, γιατί ανακατανοµή πλούτου µπορείς
να κάνεις αφού πρώτα διασφαλίσεις την παραγωγή του.

Την ίδια στιγµή το κράτος εξελίσσεται στον χειρότερο στρα-
τηγικό κακοπληρωτή της µέσης ελληνικής επιχείρησης και ας δη-
λώνει ένας στους δύο επιχειρηµατίες πως θα προσέφεραν
περισσότερες θέσεις εργασίας, εάν πληρωνόντουσαν εγκαίρως.

Ας πάµε πίσω τώρα στα νούµερα του φετινού προϋπολογι-
σµού. Μία λέξη νοµίζω χαρακτηρίζει, συνολικά, τον προϋπολογι-
σµό: «υπεραισιοδοξία». Για το 2018 προβλέπεται αύξηση του
ΑΕΠ κατά 2,5%. Και για το 2017 προβλεπόταν αύξηση του ΑΕΠ
κατά 2,7%, ωστόσο έφτασε να κλείνει µόλις στο 1,6%. Προβλέ-
πεται, επίσης, αύξηση στις επενδύσεις κατά 11,4%, όταν το προ-
σχέδιο προϋπολογισµού πριν από ενάµιση µήνα µιλούσε και για
12,6%. Πού εδράζεται αυτή η υπεραισιόδοξη προσέγγιση; Σε
πραγµατικά στοιχεία και εκτιµήσεις ή απλά στην επιθυµία, σε
έναν βολονταρισµό; Θα το δείξει το άµεσο µέλλον.

Διαβάζουµε πως υπάρχει µεγάλη αρνητική απόκλιση της τάξης
του 5,6% ήτοι 2,9 δισεκατοµµύρια ευρώ στα έσοδα του 2017 σε
σχέση µε τις εκτιµήσεις του πρόσφατου µεσοπρόθεσµού 2018 –
2021. Τα στοιχεία είναι από τον Μάιο του 2017. Δηλαδή ότι τα
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έσοδα του 2018 θα είναι µειωµένα περίπου κατά 800 εκατοµµύ-
ρια ευρώ.

Εδώ νοµίζω ότι το πρόβληµα αναδύεται ανάγλυφα. Έχουµε
αύξηση των φορολογικών συντελεστών και µείωση των εσόδων,
ενώ συγχρόνως αυξάνονται τα ληξιπρόθεσµα προς την εφορία.
Αυτό σηµαίνει πως έχει µειωθεί το φορολογητέο εισόδηµα και
πως έχει φτάσει στο ταβάνι η φοροδοτική δυνατότητα. 

Πρώτο ελληνικό παράδοξο: Και οι φόροι για τον κάθε πολίτη
αυξάνονται και δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα δεν έχουµε. Καταφα-
νώς έχουµε ένα λάθος µείγµα πολιτικής, όπως έχουµε λάθος
αναλογία και µεταξύ έµµεσων και άµεσων φόρων και ας γνωρί-
ζουν οι πάντες πως οι έµµεσοι φόροι είναι αναλογικά και οι πιο
άδικοι. 

Αυτό µας φέρνει στο δεύτερο ελληνικό παράδοξο, που η τα-
ξική ευαισθησία της Κυβέρνησης πέφτει τόσο έξω στις εκτιµή-
σεις της όσον αφορά την άµεση φορολογία, ώστε η αναλογία
άµεσων προς έµµεσους φόρους έχει εκτιναχθεί στα χειρότερα
επίπεδα των τελευταίων ετών. Το 2017 οι έµµεσοι φόροι έφταναν
να αναλογούν στο 15,1% του ΑΕΠ, που είναι το υψηλότερο πο-
σοστό τουλάχιστον της τελευταίας δεκαετίας. Παράλληλα, οι
άµεσοι φόροι υποχώρησαν το 2017 στο 11,4%, που είναι το χα-
µηλότερο ποσοστό από το 2014. Επιπροσθέτως, ο δείκτης της
ανεργίας παραµένει στα ύψη. Και αυτό, όπως εξηγήσαµε προ-
ηγουµένως, είναι απότοκο του ασφυκτικού φορολογικού και ει-
σφοροδοτικού περιβάλλοντος.

Βέβαια, λέτε ότι η ανεργία µειώθηκε. Πώς, όµως, µειώθηκε,
όταν ο λόγος µεταξύ πλήρους απασχόλησης και ελαστικών µορ-
φών εργασίας αυξάνεται υπέρ της δεύτερης µε ανησυχητικούς
ρυθµούς τα τελευταία χρόνια; Πρόκειται για µια ξεκάθαρη επι-
κράτηση του part time στη συνολική διάρθρωση της απασχόλη-
σης.

Επιπλέον, η µακροχρόνια ανεργία, που αποτελεί ένδειξη της
διαρθρωτικής φύσης της συνολικής ανεργίας, δεν φαίνεται να
εξαλείφεται. Το ποσοστό των µακροχρόνια ανέργων επί της συ-
νολικής ανεργίας δείχνει αυξητικές τάσεις στο πρώτο εξάµηνο
του 2017. Και όλα αυτά δεν είναι τίποτα άλλο παρά κακά µαντάτα
για το ασφαλιστικό, ένα ασφαλιστικό που υποτίθεται ότι µεταρ-
ρυθµίστηκε µε βιώσιµο τρόπο.

Και αυτό µας οδηγεί στο τρίτο ελληνικό παράδοξο: Αύξηση ει-
σφορών, µείωση συντάξεων, αλλά και σταθερή ανάγκη για κρα-
τική επιχορήγηση του ΕΦΚΑ και ας το είχαµε ήδη προβλέψει από
τότε που συζητούσαµε τον νόµο Κατρούγκαλου.

Τα µαγειρέµατα που φαίνεται να κάνουν εννιά στους δέκα
επαγγελµατίες που δηλώνουν εισοδήµατα κάτω από 10.000
ευρώ ετησίως, είναι ενδεικτικά της αποτυχηµένης ασφαλιστικής
µεταρρύθµισης, όπως ενδεικτικά είναι και τα εκατόν έντεκα χι-
λιάδες µπλοκάκια που έκλεισαν µέσα σε δεκαεννιά µήνες, µει-
ώνοντας τον αριθµό των συγκεκριµένων επιχειρήσεων
επαγγελµατιών κατά το 1/3. 

Βέβαια, βάσιµα εικάζουµε πως αυτοί οι άνθρωποι, οι περισσό-
τεροι απ’ αυτούς, συνεχίζουν να δουλεύουν, απλώς πολλοί µάλ-
λον το κάνουν µε µαύρα. 

Λέτε επίσης -και είναι αυτονόητο- πως για να επιτευχθεί 2,5%
ανάπτυξη για το 2018, κλειδί είναι επενδύσεις. Σε ποιο περιβάλ-
λον όµως; Οι επενδύσεις χρειάζονται φιλόξενο περιβάλλον και
σταθερότητα. Κι εδώ είναι αποδεδειγµένο, δηλαδή ότι όσο µε-
γαλύτερη είναι η επένδυση τόσο πιο εχθρική είναι η αντιµετώ-
πισή της από τις αρχές. Το δείχνουν οι επενδύσεις -έχει
χιλιοειπωθεί αυτό- στο Ελληνικό ή στην «Eldorado Gold» ή και σε
διάφορες άλλες περιπτώσεις. 

Το βαθύ κράτος και ενίοτε η συστοίχισή του από το βαθύ
κόµµα, δυστυχώς, φαίνεται να είναι ισχυρότερα των πολιτικών
επιλογών της Κυβέρνησης. Σε αυτό το πλαίσιο είναι εξωπραγµα-
τικό να αναµένουµε αύξηση των επενδύσεων κατά 11,4%, όταν
το 2016 ήταν µόλις 1,6% και το 2017 ήταν 5,1%. 

Σχετικά µε το δηµόσιο χρέος, είναι κατανοητό πως η αναθεώ-
ρηση του ΑΕΠ προς τα κάτω σε σχέση µε τις προβλέψεις του
προϋπολογισµού του 2017 επέφερε αύξηση του δηµοσίου χρέ-
ους. Ειδικά για φέτος το χρέος θα φτάσει τα 179,8% από 178,5%
του ΑΕΠ. Θα είναι δηλαδή υψηλότερο κατά 13,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ σε σύγκριση µε φέτος. Αυτό συνεπάγεται πως ο δανεισµός

της χώρας από τις αγορές, µετά το πέρας του µνηµονίου, τον
Αύγουστο του 2018, ενδέχεται να µην είναι εύκολη υπόθεση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι στα καλά νέα. Είναι ευ-
τύχηµα ότι αυτή τη φορά η συµφωνία µε τους θεσµούς για την
τρίτη αξιολόγηση ολοκληρώθηκε εντός χρονοδιαγράµµατος.
Αυτό δεν σηµαίνει, ωστόσο, ότι ήρθε το τέλος των µνηµονίων.
Αυτό που τελειώνει τον Αύγουστο του 2018 είναι τα πακέτα φθη-
νής χρηµατοδότησης. Διότι οι δεσµεύσεις και οι υποχρεώσεις
µας, ως ένα σύνολο εγκεκριµένο από τους πιστωτές πολιτικών,
ως και η εποπτεία στην τήρησή τους, θα συνεχιστούν για αρκετά
χρόνια ακόµα και αυτό το ξέραµε και το ξέρουµε. 

Είναι αδύνατον να συντηρούµε ένα δυσλειτουργικό και αντι-
παραγωγικό κράτος. Πρέπει όλοι να αντιληφθούµε πως η φορο-
λογική και η κοινωνική πολιτική αλληλοσυµπληρώνονται στο
πλαίσιο µιας δυναµικής ανταγωνιστικής και εξωστρεφούς οικο-
νοµίας. Η φορολογική πολιτική οφείλει να υποστηρίζει την παρα-
γωγή πλούτου, που µε τη σειρά του, βεβαίως, θα δηµιουργήσει
θέσεις εργασίας και θα τροφοδοτήσει τα ταµεία του κράτους και
του ασφαλιστικού συστήµατος που τόσο έχουµε ανάγκη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.
Δανέλλη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή υπάρχει το χρονικό περιθώριο
για πενήντα λεπτά ακόµη µέχρι τις δώδεκα τα µεσάνυχτα, αν τη-
ρήσουµε τους χρόνους, όπως τους βλέπω, θα φτάσουµε στον κ.
Βεσυρόπουλο. Να ενηµερώσω ότι ο κ. Μανιάτης και η κ. Αραµ-
πατζή θα µιλήσουν αύριο. 

Τον λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Χάρης Θεοχάρης
για δώδεκα λεπτά. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Ο τρίτος προϋπολογισµός που καταθέτει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ έχει ένα ιδιαίτερο χαρακτηριστικό. Τους πρώτους οκτώ
µήνες υλοποίησής του θα είναι µνηµονιακός. Τους υπόλοιπους
τέσσερις θα είναι ο πρώτος της µετά µνηµονίου εποχής για την
Ελλάδα. 

Όταν λέµε «η µετά µνηµονίου εποχή», εννοούµε ότι αρχίζει µία
περίοδος διαφορετικής εποπτείας, γιατί στη διάρκεια αυτής της
περιόδου η χώρα µας θα πρέπει να αποδείξει, πρώτον, ότι µπορεί
να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις της µε ίδιους πόρους και,
δεύτερον, ότι µπορεί να διαχειριστεί µε αποτελεσµατικές πολιτι-
κές τη νέα πραγµατικότητα. 

Σας βλέπω να χαίρεστε γιατί βγαίνουµε στις αγορές και να ελ-
πίζετε πως οι Ευρωπαίοι βαρέθηκαν και θα µας αφήσουν ελεύ-
θερους. Εξηγήσατε, όµως, ότι η έξοδος στις αγορές σηµαίνει
υψηλότερα επιτόκια και άρα λιγότερα χρήµατα για τον άνεργο
και τον επιχειρηµατία; 

Καταλάβατε πως η επιτήρηση δεν θα πάψει να υπάρχει, αλλά
θα γίνεται µε διαφορετικό τρόπο; Πώς θα κρινόµαστε βάσει
φηµών, δεικτών και ειδήσεων, όπως συνηθίζουν οι αγορές; Πώς
δεν θα µπορείτε να καθυστερήσετε τα προαπαιτούµενα µε
«σκληρή» διαπραγµάτευση, όπως κάνατε µε την εξίσωση αντι-
κειµενικών µε τις εµπορικές αξίες από την τρίτη στην τέταρτη
αξιολόγηση; 

Όµως, το βασικότερο όλων είναι ότι δεν έχουµε άλλη ευκαιρία.
Αν τώρα δεν καταστρώσουµε σχέδιο για νέες δουλειές, αν τώρα
δεν υιοθετήσουµε αναπτυξιακές πολιτικές, αν τώρα δεν αναµορ-
φώσουµε τον δηµόσιο τοµέα, αν τώρα δεν σταµατήσουµε να επι-
βαρύνουµε τον προϋπολογισµό µε προσλήψεις και µονιµο-
ποιήσεις, αν τώρα δεν στηρίξουµε την επιχειρηµατικότητα, αν
τώρα δεν πάρουµε την ευθύνη που µας αναλογεί, τότε σε τέσσερα
µε πέντε χρόνια σίγουρα θα ξαναζητήσουµε τη βοήθεια των εταί-
ρων και τότε η πόρτα θα είναι κλειστή. 

Θέλω να είµαι σαφής. Η ευθύνη της ενδεχόµενης αποτυχίας
βαρύνει εσάς αλλά και τους εταίρους. Αν κουράστηκαν ή βαρέ-
θηκαν µε τα προβλήµατα της Ελλάδας και µας αποδεσµεύσουν
από το µνηµόνιο χωρίς να έχουµε τα απαραίτητα εφόδια, τότε η
ανθρωπιστική κρίση θα είναι αποτέλεσµα και των δικών τους
αποφάσεων. 

Γι’ αυτό, αν ήµουν στη θέση σας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
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φοι, θα υιοθετούσα µία πιο συντηρητική στάση και όχι αυτή των
πανηγυρισµών. 

Ο προϋπολογισµός του 2018 θα έλεγα ότι είναι αναγκαστικής
ωριµότητας. Είναι λιγότερο αισιόδοξος ακόµα και από τον περ-
σινό -αυτό έχει ενδιαφέρον- παρ’ ότι είµαστε στο τέλος των δύ-
σκολων µνηµονιακών χρόνων, σύµφωνα µε εσάς. 

Πέρυσι ελπίζατε σε ανάπτυξη 2,7%. Φέτος ελπίζετε σε ανά-
πτυξη 2,5%, χειρότερα από πέρυσι. Δεδοµένου ότι δεν θα πιά-
σετε ούτε το 1,6% που µας γράφετε ότι θα έρθει φέτος,
κατανοούµε όλοι την αξιοπιστία των αριθµών σας. 

Θα αποφύγω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τους πολλούς
αριθµούς και δείκτες. Θα αναφερθώ σε αυτά που µας λένε οι
αριθµοί, στη φιλοσοφία που υπηρετούν, στη δική σας φιλοσοφία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της συγκυβέρνησης. 

Μας µιλάτε για τις ανισότητες των Paradise Papers και υπο-
στηρίζετε µετά µανίας ότι κάτι πρέπει να γίνει για να αµβλυνθούν.
Μας µιλάτε για τους πολλούς, που χρειάζονται στήριξη από το
κοινωνικό κράτος. Μας µιλάτε για τη µεσαία τάξη, που τη στοχο-
ποιήσατε άδικα -αλλά άθελά σας- και τώρα πρέπει να υποστη-
ριχθεί. 

Τι από αυτά που λέτε υπηρετείτε; Η απάντηση είναι σκληρή.
Τίποτα. Και αυτό είναι ένα ακόµα δείγµα της πολιτικής ανεντιµό-
τητάς σας. 

Τι θα έπρεπε να υπηρετεί ένας προϋπολογισµός µίας χώρας
σε κρίση, όπως η χώρα µας σήµερα; Θα έπρεπε να δηλώνει µε
σαφήνεια τη βούλησή σας να εφαρµόσετε πιστά µία πολιτική
εξόδου από την κρίση. Εσείς κάνετε προσλήψεις.

Θα έπρεπε να ορίζει το πλαίσιο ενός νέου παραγωγικού µον-
τέλου. Εσείς στηρίζεστε κατά 89% στην κατανάλωση. Θα έπρεπε
να θέτει τα θεµέλια ενός πραγµατικά κοινωνικού κράτους, που
θα επουλώσει τις «πληγές» ενός λαού καταρρακωµένου από την
υπερφορολόγηση, την ανεργία, την ανελέητη λιτότητα. Εσείς κό-
βετε κοινωνικές δαπάνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του κυβερνητικού συνασπισµού,
ο λαός σάς ψήφισε, επειδή πίστεψε στο κίβδηλο όραµα που του
παρουσιάσατε. Ο λαός σάς υποστήριξε, επειδή πίστεψε ότι µε
τις αιµατηρές θυσίες του σήµερα εξαγοράζει για αύριο επιβίωση
µε όρους αξιοπρέπειας, ένα κοινωνικό κράτος για τους ηλικιω-
µένους, ένα µέλλον για τις επόµενες γενιές. 

Θυσίασε δουλειές, επιχειρήσεις, όνειρα, προσωπικούς στό-
χους, για χάρη των πολιτικών της λογιστικής επίτευξης δηµοσιο-
νοµικών στόχων που του επιβάλατε, προτάσσοντας το ελληνικό
φιλότιµο για χάρη του συλλογικού καλού. 

Πλέον, όµως, και µε την προοπτική της εξόδου από τα µνηµό-
νια, περιµένει µια έµπρακτη επιβράβευση. Ο λαός αυτός, οι συµ-
πολίτες µας, όλοι µας, περιµένουµε µια άλλη αντιµετώπιση από
την πολιτεία. Απαιτούµε να δούµε το κοινωνικό πρόσωπο της Αρι-
στεράς, που το είχατε λάβαρο στις προεκλογικές εκστρατείες.
Απαιτούµε να δούµε τη δίκαιη ανάπτυξη που ευαγγελιζόταν ο κ.
Τσίπρας από το βήµα της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης,
µόλις τον περασµένο Σεπτέµβριο. Απαιτούµε να δούµε ανά-
πτυξη, επενδύσεις, δουλειές, ασφάλεια, σταθερότητα και όχι
ελεηµοσύνη µε προσλήψεις προεκλογικού χαρακτήρα και µέρι-
σµα σε βάρος των πραγµατικών κοινωνικών παροχών. 

Αντί αυτών, φέρνετε στο Κοινοβούλιο έναν προϋπολογισµό
που δεν καλύπτει καµµία από αυτές τις απαιτήσεις, ενώ συγχρό-
νως περικόπτει τις κοινωνικές δαπάνες, απορρυθµίζοντας το κοι-
νωνικό κράτος. Συνεχίζετε να κλέβετε από τα κοινωνικά
κονδύλια, όπως κάνατε και για το µέρισµα. 

Όταν σας το απέδειξα, εδώ από το Βήµα αυτό, µε την οµιλία
µου, µε διαψεύσατε. Λίγες µέρες µετά, όµως, µε επιβεβαίωσε ο
κ. Κοστέλο. Στην Ελλάδα του 2017 το 21,2% του πληθυσµού ζει
σε συνθήκες φτώχειας και το 35,6% σε συνθήκες κοινωνικού
αποκλεισµού. Δηλαδή, πάνω από το ένα τρίτο των συµπολιτών
µας προσπαθεί να επιβιώσει σε συνθήκες χαµένης αξιοπρέπειας
και κατεστραµµένων ονείρων. 

Κι εσείς µειώνετε τις συνολικές δαπάνες ασφάλισης, περίθαλ-
ψης και κοινωνικής προστασίας κατά 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Και µε αυτόν τον τρόπο, αυτές οι δαπάνες γίνονται το κύριο ερ-
γαλείο της δικής σας δηµοσιονοµικής προσαρµογής. Πήρατε το
ποσοστό των πολιτών που ζει σε συνθήκες κοινωνικού αποκλει-

σµού από το 36% το 2014 και το φτάσατε σήµερα στο 35,6%.
Ιδού η κοινωνική σας ευαισθησία στην πράξη! Ιδού η επιτυχία
όλων αυτών των προγραµµάτων στήριξης!

Μερικοί αριθµοί περιγράφουν την κατάρρευση του κοινωνικού
κράτους που φέρνετε µε αυτόν τον προϋπολογισµό. Τα προ-
γράµµατα του ΟΑΕΔ περιστέλλονται δραστικά, από 604 εκατοµ-
µύρια το 2017, µειώνονται σε 450 εκατοµµύρια το 2018. Οι
συντάξεις µειώνονται κατά 600 εκατοµµύρια. Οι προνοιακές πα-
ροχές των ταµείων µειώνονται κατά 300 εκατοµµύρια. Οι παρο-
χές ασθενείας του ΕΟΠΥΥ µειώνονται κατά 160 εκατοµµύρια. Το
επίδοµα ανασφάλιστων υπερηλίκων από 80 εκατοµµύρια φέτος
µειώνεται στα 35 εκατοµµύρια το 2018. Οι δαπάνες για τα νοσο-
κοµεία µειώνονται κατά 360 εκατοµµύρια. Περικόπτονται 260
εκατοµµύρια δαπανών κοινωνικής συνοχής. Περιορίζεται το κον-
δύλι για την προστασία της κύριας κατοικίας των υπερχρεωµέ-
νων νοικοκυριών στα 50 εκατοµµύρια, από 100 εκατοµµύρια
φέτος.  

Την ίδια στιγµή, όµως, που η Κυβέρνηση φέρνει βαθιές περι-
κοπές στον κοινωνικό προϋπολογισµό, σχεδιάζει πολιτικές που
υποθάλπουν την πελατειακή διαχείριση της εξουσίας, καθώς ο
προϋπολογισµός του 2018 αυξάνει το µισθολογικό κονδύλι του
δηµοσίου κατά 440 εκατοµµύρια, τις αµοιβές προσωπικού στον
κοινωνικό προϋπολογισµό κατά 75 εκατοµµύρια, τις αµοιβές
στους ΟΤΑ κατά 70 εκατοµµύρια, ενώ στις ΔΕΚΟ το µισθολογικό
κόστος αυξήθηκε κατά 50 εκατοµµύρια το 2017, σε σχέση µε τον
προϋπολογισµό της ίδιας χρονιάς. 

Με δυο λόγια, ο κάθε φτωχός, χρεωµένος, άνεργος, ΑΜΕΑ,
νέος, πρέπει να ξέρει ότι τα χρήµατα για το κοινωνικό κράτος
που θα τον στήριζαν, η Κυβέρνηση τα κάνει επιδόµατα µισθολο-
γικά, προσλήψεις, µονιµοποιήσεις συγγενών, φίλων και κοµµατι-
κών στελεχών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φιλελευθερισµός αύξησε την
ταχύτητα των αλλαγών στη ζωή µας εντείνοντας την ανασφά-
λεια. Η σοσιαλδηµοκρατία αποδέχθηκε την κυριαρχία των αγο-
ρών και έχασε την ψυχή της. Η Δεξιά ζητάει κλείσιµο συνόρων
και µείωση των ροών ανθρώπων αλλά και αγαθών σε µια απέλ-
πιδα προσπάθεια να επιστρέψουµε στις παλιές καλές εποχές. 

Η Αριστερά τι ευαγγελίζεται; Ως τώρα γέννησε µόνο ολοκλη-
ρωτισµό. Γιατί να είναι διαφορετικά τώρα; Οι αυταρχικές τάσεις
σας είναι φανερές. Τη µια µέρα ακούµε τον κ. Ερντογάν να µας
λέει πώς να χειραγωγήσουµε τη δικαιοσύνη µας, την προηγού-
µενη τη βρίζει ο κ. Πολάκης και την επόµενη της επιτίθεται ο κ.
Κοντονής. Οι λύσεις σας για την ανισότητα είναι να απαγορεύ-
σετε το δεύτερο αυτοκίνητο και το δεύτερο σπίτι, γιατί είστε
ακραίοι και τα άκρα δεν έδωσαν ποτέ και πουθενά βιώσιµες λύ-
σεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κέντρο σταµάτησε να λύνει
τα προβλήµατα του απλού πολίτη γι’ αυτό φτάσαµε ως εδώ.
Ζούµε µια µεταβατική περίοδο κατά την οποία τα άκρα ανθούν.
Μεταβατική γιατί πάντοτε στην ιστορία της ανθρωπότητας οι λύ-
σεις και η πρόοδος έρχονται και ήρθαν από το Κέντρο. 

Ο Γκράµσι, τον οποίο επικαλείται συχνά ο Πρωθυπουργός, µί-
λησε για την εποχή των τεράτων, τότε που ο παλιός κόσµος πε-
θαίνει και ο νέος πασχίζει να γεννηθεί. Αυτό ζούµε τώρα, την
εποχή των τεράτων. Ποιοι είναι τα τέρατα; Νοµίζω ότι µέσα σας
ξέρετε πολύ καλά την απάντηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Θεοχάρη.
Τον λόγο έχει για δώδεκα λεπτά ο συνάδελφος ειδικός ειση-

γητής από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Χρήστος Μπγιάλας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά ανε-

βαίνω στο Βήµα φοβερά µπερδεµένος από τον τελευταίο οµι-
λητή, από τον αγαπητό συνάδελφο κ. Θεοχάρη, ο οποίος τα
σάρωσε όλα. Άρα δεν µπόρεσε να καταλάβει κανείς, τι τελικά;
Δεξιά τίποτα. Φιλελεύθερος; 

Φιλελεύθερο σε θεωρούσα, αγαπητέ Χάρη, αλλά δεν ξέρω
πώς µας βγήκες. Ούτε στα δεξιά ούτε στα αριστερά ούτε στο
κέντρο. Τώρα πού;

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Όχι ούτε στο κέντρο.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Προφανώς έχεις βρει τον έβδοµο
δρόµο προς την ανάπτυξη. Γιατί η ανάγνωση που έχεις κάνει
στον προϋπολογισµό –συγγνώµη που σου µιλάω στο πρώτο πρό-
σωπο, αλλά θεωρώ ότι έχουµε ένα κοινό στοιχείο, την οικονοµία-
και αυτό το οποίο µας ανέφερες, ειλικρινά, πάλι µε µπέρδεψε.
Μέχρι που µας είπες ότι το κοινωνικό κράτος έχει καταλυθεί. 

Προφανώς την αύξηση των δαπανών για τα οικογενειακά επι-
δόµατα, τα οποία έχουν και µία πολύ ωραία διάταξη, την αύξηση
των δαπανών που έχουν σε όλα τα επίπεδα του κοινωνικού κρά-
τους, πέρα από το µέρισµα και πέρα από τα περυσινά, προφα-
νώς δεν τα έχεις δει.

Εν πάση περιπτώσει, όµως, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, συζητώντας τον τρίτο προϋπολογισµό της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, πάλι µου δηµιουργήθηκαν κάποια ερωτήµατα,
µιας και είµαι µόλις δύο χρόνια σε αυτό το Κοινοβούλιο.

Είναι δυνατό να παρουσιάζεται ο προϋπολογισµός, να τίθενται
ερωτήµατα από την Αντιπολίτευση, να ανταπαντά η Κυβέρνηση,
να θέτει ερωτήµατα, αλλά όλες οι απαντήσεις µε στοιχεία να µη
λαµβάνονται υπ’ όψιν και από τις συζητήσεις στην επιτροπή και
στην Ολοµέλεια να ακούµε τον ίδιο λόγο; 

Ειλικρινά δεν µπορώ να το καταλάβω αυτό. Γιατί εννοείται ότι
ο διάλογος γίνεται εδώ µέσα για να θέσουµε επιχειρήµατα ο κα-
θένας, να θέσουµε τα ερωτήµατα για να πάρουµε τις απαντήσεις
και να πάµε την κουβέντα παραπέρα. Δεν βλέπω να γίνεται αυτό.
Δηλαδή, από την επιτροπή µέχρι την Ολοµέλεια, τέσσερις ηµέ-
ρες της επιτροπής και τώρα σήµερα που ξεκινήσαµε στην Ολο-
µέλεια, οι εισηγήσεις είχαν το ίδιο µοτίβο. Είτε ειπώθηκαν
στοιχεία είτε δόθηκαν εξηγήσεις από τους Υπουργούς είτε από
Βουλευτές, δεν επηρέασαν κανέναν.

Είναι ξεκάθαρο ότι αυτός ο προϋπολογισµός είναι ο τελευ-
ταίος µνηµονιακός προϋπολογισµός. Όπως και να έχει, το λένε,
πέρα από τα κυβερνητικά στελέχη και τους Βουλευτές και τους
εγχώριους ανθρώπους που ασχολούνται µε την οικονοµία και
όλοι οι άλλοι, οι οποίοι για οκτώ χρόνια έχουν την επιτροπεία
αυτής της χώρας και όλοι όσοι µας επέβαλαν αυτά τα µνηµόνια
µε τη δική σας συναίνεση, κύριοι της Αντιπολίτευσης και µε τις
υπογραφές στα δύο προηγούµενα µνηµόνια. Και δεν έχετε να
πείτε τίποτα γι’ αυτό. Ακούστηκαν ελάχιστες κουβέντες από οµι-
λητές εδώ µέσα για το τι µέλλει γενέσθαι µετά τον Αύγουστο του
2018. Κουβέντα γι’ αυτό το πράγµα. 

Ακόµη και άνθρωποι όπως ο κ. Ντάισελµπλουµ, για τον οποίο
λέγατε παλαιότερα «Γερούν γερά και βάστα Σόιµπλε», τώρα που
βγήκε και µίλησε και είπε κάποια πράγµατα, όπως ότι το πρώτο
και το δεύτερο µνηµόνιο έγινε για να σωθούν οι ξένες τράπεζες,
δεν είπατε κουβέντα, ποιήσατε την νήσσαν. Εκεί δεν θέλετε να
τοποθετηθείτε; Δεν έχετε να πείτε κάτι; Κάτι, αν θέλετε, που
εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ τότε λέγαµε ότι «παιδιά, το µνηµόνιο και τα µνη-
µόνια γίνονται για άλλους σκοπούς». Μας κατηγορούσατε.
Όµως, δεν λέτε κάτι πάνω σε αυτό. 

Είναι ο τελευταίος µνηµονιακός προϋπολογισµός και του χρό-
νου τέτοιο καιρό πάλι αυτή η Κυβέρνηση θα έχει συντάξει τον
πρώτο µεταµνηµονιακό προϋπολογισµό. Ε, τότε πάλι θα λέτε
εσείς τα ίδια πράγµατα, αλλά εµείς θα προχωρήσουµε µπροστά. 

Όµως, είναι ένας προϋπολογισµός, ο οποίος απαιτεί όντως
αγώνα από την πλευρά της Κυβέρνησης και όλης της κοινωνίας
για να εκτελεστεί και θα εκτελεστεί µε τον καλύτερο τρόπο, γιατί
και οι δύο προηγούµενοι προϋπολογισµοί που εκτελέσαµε ως
Κυβέρνηση εκτελέστηκαν, ολοκληρώθηκαν µε τα καλύτερα επι-
τεύγµατα. Πέτυχαν τους στόχους και γι’ αυτό είδαµε προχθές
την τρίτη αξιολόγηση να κλείνει πολύ γρήγορα. Γιατί; Γιατί απο-
καταστάθηκε η εµπιστοσύνη. Αυτό είναι το βασικό θέµα, το οποίο
υπήρχε για χρόνια στην ελληνική οικονοµική ζωή µέσα στα µνη-
µόνια, ότι δεν πίστευαν ότι θα υλοποιηθούν αυτά τα οποία τους
υποσχόµασταν. 

Ο προϋπολογισµός -έχει ειπωθεί και το γνωρίζουν όλοι- έχει
τρεις στόχους. Πρέπει να έχει αναπτυξιακό χαρακτήρα, να τα-
κτοποιεί τα δηµόσια οικονοµικά και να είναι αναδιανεµητικός.
Αυτοί οι τρεις στόχοι επιτυγχάνονται µε αυτόν τον προϋπολογι-
σµό. Σαφώς και επιτυγχάνονται µέσα σε αυτό το πλαίσιο το
οποίο ζούµε, στο πλαίσιο της σφιχτής επιτροπείας, η οποία τε-
λειώνει µε αυτόν τον προϋπολογισµό. 

Τα δηµόσια οικονοµικά πραγµατοποιούνται όπως πρέπει και
έχουµε τη δέσµευση του 3,5% πλεόνασµα, που προϋπολογίζει
3,8 έχοντας δεδοµένο ως µεγάλο πάτηµα και τον προϋπολογισµό
του 2017 που είχαµε και υπεραπόδοση του πλεονάσµατος στο
1,75 που είχαµε υποχρέωση, υπεραπόδοση που µας έδωσε το
δικαίωµα να δώσουµε και το µέρισµα του 1,4 δισεκατοµµυρίου
ευρώ. 

Ο δεύτερος στόχος έχει αναπτυξιακό χαρακτήρα. Σαφώς και
έχει αναπτυξιακό χαρακτήρα, γιατί θέτει ανάπτυξη 2,5% και είναι
ανάπτυξη, η οποία βασίζεται σταθερά και στις αλλαγές που γί-
νονται και στις µεταρρυθµίσεις που έχουν γίνει, αλλά και στο ότι
έχει µια σταθερή δηµοσιονοµική λειτουργία. Είναι αναδιανεµητι-
κός -νοµίζω ότι αυτό είναι ηλίου φαεινότερον- καθώς και τα ζη-
τήµατα τα οποία δίνει στο κοινωνικό κράτος, έχοντας ήδη
εξασφαλίσει 2,5 εκατοµµύρια ανασφάλιστους που µπορεί και
τους περιθάλπει, έχοντας ήδη εφαρµόσει τα αντίµετρα του 2019
για την αύξηση των οικογενειακών επιδοµάτων µέσα από το
2018, δίνει αναδιανοµή και στο εισόδηµα. 

Γιατί µας κατηγορείτε ότι φορολογούµε και έχουµε φορολο-
γήσει τα µεσαία και υψηλά εισοδήµατα για να τους κάνουµε φτω-
χότερους; Δεν κάνουµε φτωχότερους. Η αναδιανοµή του
πλούτου δεν µπορεί να γίνει απευθείας. Πρέπει να γίνει µέσω της
φορολογίας. Νοµίζω ότι είναι βασικός οικονοµικός όρος -έτσι δεν
είναι, κύριε καθηγητά;- πως θα πρέπει να πάρεις από τους έχον-
τες και κατέχοντες για να δώσεις σε αυτούς, οι οποίοι είναι οικο-
νοµικά ασθενέστεροι ή είναι µικροµεσαίες επιχειρήσεις ή είναι
άνθρωποι οι οποίοι παλεύουν και αγωνίζονται για να αντεπεξέλ-
θουν στις ανάγκες των καιρών. Είναι ένας στόχος τον οποίο επι-
τελεί στο έπακρο. 

Επίσης, φαίνεται ότι για δεύτερη φορά µε τους στόχους οι
οποίοι έχουν επιτευχθεί δίνουµε το κοινωνικό µέρισµα, στο οποίο
δεν αναφερθήκατε σήµερα. Ήδη νοµίζω ότι έχουν κλείσει γύρω
στο ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες εγκεκριµένες αιτήσεις
νοικοκυριών. Το έχετε αντιληφθεί; Ποιες είναι οι κοινωνικές οµά-
δες οι οποίες παίρνουν αυτό το µέρισµα; Είναι οµάδες οικονο-
µικά ασθενέστερες, αλλά και οι µικροµεσαίες κοινωνικά οµάδες.
Σαφώς και είναι ένα ποσό το οποίο προέρχεται µέσα και από την
φοροδιαφυγή αλλά και από την αναµόχλευση των δαπανών. 

Σχετικά µε αυτό που πολλές φορές λέγεται για το τι γίνεται και
πού πάει η ελληνική οικονοµία: Κυρίες και κύριοι της Αντιπολί-
τευσης, µας κατηγορείτε ότι καταστρέφουµε τα πάντα. Δεν βρή-
κατε να πείτε ούτε έναν καλό λόγο. Όµως, όλα αυτά τα οποία
λέτε έρχονται σε πλήρη αντίθεση µε αυτά τα οποία λένε όλοι οι
διεθνείς οργανισµοί, οι οίκοι αξιολόγησης, οι δανειστές µας. Δεν
µπορώ να καταλάβω πώς δεν βλέπετε όλα αυτά τα µηνύµατα. 

Ας θυµηθούµε ότι πριν από δύο χρόνια οτιδήποτε και αν έλε-
γαν, ένα φτέρνισµα να έκαναν, το κάνατε µέσα στη χώρα τερά-
στιο βουνό, όπως το τι είπε ο κάθε Ντάισελµπλουµ ή ο κάθε
Σόιµπλε ή ο οποιοσδήποτε ξένος αξιωµατούχος. 

Διαβάζω τι αναφέρθηκε και τι µήνυµα έστειλαν οι πρέσβεις, ο
κ. Θαλάκος και ο κ. Τζέφρι Πάιατ από το Βήµα του Διεθνούς Συ-
νεδρίου Investments in Greece στη Νέα Υόρκη. Μηνύµατα υπέρ
των επενδύσεων στην Ελλάδα. Αυτά τα µηνύµατα τα οποία δεν
θέλετε να τα ακούσετε, δεν θέλετε να τα δείτε. Τι έχει δηλώσει
σήµερα µόλις ο εκπρόσωπος ESM Νικολά Τζαβαρόλι; «Η τάση
για την Ελλάδα είναι θετική και θα βελτιωθεί περαιτέρω».

Κύριοι, γίνεστε γραφικοί, θεωρώντας ότι τα πάντα καταστρέ-
φονται. Αλλά αυτό το οποίο εσείς βλέπετε ως καταστροφή, αυτό
το οποίο εσείς νοµίζετε ότι θα γίνει, δεν πρόκειται να συµβεί.
Γιατί η χώρα προχωράει µπροστά και προχωράει µε σχέδιο και
µε σταθερά βήµατα. 

Αναφέρθηκα στην αρχή της οµιλίας µου στο ότι λέγαµε διά-
φορα, δίναν απαντήσεις και ειπώθηκε πάλι σήµερα για το πού θα
βρει τις δαπάνες η Νέα Δηµοκρατία. Διαβάζω ακριβώς αυτό το
οποίο σήµερα ο κ. Δένδιας δεν το ανέφερε. Το είχε αναφέρει,
όµως, στην επιτροπή όσον αφορά τους υπαλλήλους. Προσθέ-
σατε δεκαεπτά χιλιάδες θέσεις συµβασιούχων στους ΟΤΑ και
υποχρεώσατε τους δηµάρχους να πάρουν προσωπικό που δεν
το θέλουν. Άρα, δηλαδή, είναι µια άµεση οµολογία ότι η Νέα Δη-
µοκρατία θα λύσει αυτό το ζήτηµα των δαπανών, απολύοντας
ανθρώπους. Γιατί είναι στην ιδεολογική της κατεύθυνση, λιγό-
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τερο κράτος, ιδιωτική παιδεία, ιδιωτική υγεία, τα πάντα στον ιδιω-
τικό τοµέα, για να µπορούν µόνο οι έχοντες και κατέχοντες να
δέχονται τις υπηρεσίες τους και ο υπόλοιπος λαός, δεν πειράζει,
γι’ αυτούς έτσι κι αλλιώς δεν είναι µέσα στα ενδιαφέροντά τους.

Αναφέρθηκαν στην ανεργία. Το ποσοστό της ανεργίας στην
Ελλάδα µας το ανέφεραν στα γενικά στοιχεία και όχι µε τα στοι-
χεία του συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ». Από 1-1-2017 έως 31-12-2017
εκατόν τριάντα επτά χιλιάδες τριακόσιες πενήντα µία θέσεις επι-
πλέον καθαρής ανεργίας. Από αυτές οι εβδοµήντα έξι χιλιάδες
είναι πλήρους απασχόλησης και οι ενενήντα µία χιλιάδες είναι
µερικής απασχόλησης. Αυτές οι εβδοµήντα έξι χιλιάδες είναι
πλήρους απασχόλησης και διαβάζω στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ από 7
Σεπτεµβρίου. Το 2012 οι άνεργοι ήταν ένα εκατοµµύριο διακό-
σιες εβδοµήντα δύο χιλιάδες τετρακόσιοι τρεις. Το 2014 ήταν
ένα εκατοµµύριο διακόσιες πενήντα πέντε χιλιάδες οχτακόσιοι
σαράντα έξι οι άνεργοι. Και το 2017 εννιακόσιες ογδόντα µία χι-
λιάδες εκατόν είκοσι έξι.

Το καταθέτω στα Πρακτικά για να το δείτε, εφόσον δεν µπο-
ρείτε να πειστείτε ότι η ανεργία, όπως και να ‘χει, έχει πέσει, αλλά
παρ’ όλα αυτά εσείς το ίδιο τροπάριο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μπγιάλας καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα ίδια λέγατε και πέρυσι τον Οκτώβριο ότι η ανεργία αυξή-
θηκε κατά ογδόντα δύο χιλιάδες οχτακόσιους δέκα. Από τα Πρα-
κτικά του κ. Βρούτση που ήταν και εισηγητής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην εισήγησή µου στις επιτρο-
πές σάς διάβασα και τα τρία µνηµόνια, τα οποία εσείς ψηφίσατε.
Μας µιλάτε για την υπερφορολόγηση. Έχω αυτή τη στιγµή τη
συνολική επιβάρυνση, τον πίνακα του 2017, µε ποσοστό του
ΑΕΠ. Η Ελλάδα βρίσκεται περίπου στον µέσο όρο της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, κάτω από την Αυστρία, κάτω από την Ιταλία, κάτω
από τη Φινλανδία, κάτω από τη Σουηδία, κάτω από τη Δανία,
κάτω από το Βέλγιο, κάτω από τη Γαλλία και λίγο πάνω από τη
Γερµανία. Ποσοστά επί του ΑΕΠ.

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μπγιάλας καταθέτει για τα

Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ένα ακόµη στοιχείο, γιατί πολλά µας τα λέτε. Είναι
711.000.000 ευρώ τα πρόσθετα έσοδα από τη ρύθµιση για την
οικειοθελή αποκάλυψη των εισοδηµάτων. Πρόσθετα φορολογικά
έσοδα ύψους 711.000.000 ευρώ απέδωσε στο δηµόσιο η ρύθ-
µιση για την οικειοθελή αποκάλυψη εισοδηµάτων. Αυτό ανακοί-
νωσε ο διοικητής της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων
στην οµιλία του στο 19ο επενδυτικό συνέδριο για την Ελλάδα που
πραγµατοποιείται από την «CAPITAL LINK» στη Νέα Υόρκη, του
κ. Πιτσιλή. Άµα το αµφισβητείτε και αυτό, το καταθέτω στα Πρα-
κτικά, για να το βλέπετε και να σταµατήσετε να λέτε αυτά τα
οποία λέτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μπγιάλας καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επόµενη µέρα που είναι µετά
τον Αύγουστο του 2018 είναι η καθαρή έξοδος και είναι µια κα-
θαρή έξοδος, γιατί το πρόγραµµα προβλέπει το ασφαλές µαξι-
λάρι, το οποίο µπορεί να µας οδηγήσει έξω από τα µνηµόνια,
ώστε να βρισκόµαστε στις αγορές έξω µε ασφάλεια και να στε-
κόµαστε ως χώρα στα πόδια µας, χωρίς την ανάγκη των δανει-
στών. 

Αυτό το οποίο, όµως, µας είπαν από τη Νέα Δηµοκρατία είναι
ότι εάν έρθουν αυτοί στην εξουσία, θα εισρεύσουν κεφάλαια και
θα γίνουν επενδύσεις. Εγώ θα ήθελα να τους πιστέψω. Ειλικρινά,
δηλαδή, µπορεί να φέρετε κεφάλαια, να πάρετε τα χρήµατα από
τις offshore και να τα φέρετε να επενδυθούν στην Ελλάδα. Θα
ήταν µια πολύ καλή λύση, για να επενδυθούν. Αυτό, όµως, όταν
ήσασταν στην εξουσία, δεν το κάνατε. Τότε προτιµούσατε να τα
πάτε στις offshore, στα paradise islands και σε διάφορες παρα-

δεισένιες περιοχές. Εκτός εάν θεωρείτε ότι µπορείτε να λύσετε
το ζήτηµα της ανάπτυξης. Γιατί αναφέρθηκε ο κ. Δένδιας στον
πίνακα ενός γνωστού ζωγράφου -δεν συγκράτησα το όνοµά του-
και αναρωτιέµαι, µήπως είναι αυτός ο οποίος πουλήθηκε 850.000
ευρώ; Θα ήταν µια πολύ καλή επένδυση!

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης, είστε κατηγορούµενοι σ’ αυτή την υπόθεση που
λέγεται Ελλάδα του 2010 έως το 2018 και δεν είστε κατήγοροι.
Είστε κατηγορούµενοι, γιατί χρεοκοπήσατε τη χώρα και θα πρέ-
πει να είστε πιο συνετοί. Γι’ αυτό θα πίνετε το πικρό ποτήρι της
Αντιπολίτευσης για αρκετά χρόνια ακόµα. Και θα το πίνετε, γιατί
χρεοκοπήσατε τη χώρα. Είναι καιρός να σοβαρευτείτε. Τρία χρό-
νια αυτή είναι η στείρα αντιπολίτευση που κάνατε. Ο τόπος, πέρα
από µια υπεύθυνη κυβέρνηση, η οποία θα βγάλει τη χώρα από
τα µνηµόνια, χρειάζεται και µια σοβαρή αντιπολίτευση, µια αντι-
πολίτευση η οποία δεν θα βρίσκεται σε σύγχυση, που θα µπορεί
να αρθρώσει πολιτικό λόγο, στρατηγική και όχι απλώς να βρίζει.
Ο αντιπολιτευτικός σας λόγος είναι απλώς ένας ακατάσχετος
λαϊκισµός µικροπολιτικού αµοραλισµού. 

Κύριοι της Αντιπολίτευσης, συνέλθετε! Καλές γιορτές και του
χρόνου που θα είµαστε εδώ και θα συζητάµε τον πρώτο µη µνη-
µονιακό πλέον προϋπολογισµό θα λέτε εσείς τα ίδια, αλλά εµείς
θα προχωρούµε µπροστά µε τους πολίτες και τη χώρα όρθια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπγιάλα. 
Ο κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος, ειδικός εισηγητής από τη Νέα

Δηµοκρατία, έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά και θα είναι ο τε-
λευταίος οµιλητής της σηµερινής συνεδρίασης.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αφήγηµα της Κυβέρνησης

ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ότι η χώρα βγαίνει από τα µνηµόνια το καλοκαίρι
του 2018 είναι ένα ακόµα παραµύθι από αυτά που µας έχει συ-
νηθίσει ο κ. Τσίπρας. Μόνο που ο κύριος Πρωθυπουργός δεν
µπορεί να εξαπατήσει και να παραπλανήσει κανέναν πλέον. Το
µόνο που πετυχαίνει, έχοντας πλήρη εξάρτηση πλέον από την
καρέκλα της εξουσίας, είναι να συσσωρεύει ερείπια στην πραγ-
µατική οικονοµία. Να οδηγεί σε αδιέξοδο χιλιάδες πολίτες, νοι-
κοκυριά και επιχειρήσεις. Να προκαλεί ζηµιά στη χώρα, όπως
αποδείχθηκε και από τους πρωτοφανείς αυτοσχεδιασµούς µε
την επίσκεψη Ερντογάν, που παραβίασε κάθε διπλωµατικό κα-
νόνα και πλαίσιο. 

Η Κυβέρνηση των φόρων και των πλειστηριασµών φθάνει στο
τέλος του βίου της. Είναι πλέον απέναντί της το σύνολο της κοι-
νωνίας. Είναι απέναντί της όλοι αυτοί που εξαπάτησε, αυτοί
στους οποίους υποσχέθηκε κατάργηση του ΕΝΦΙΑ και «σεισάχ-
θεια» στα κόκκινα δάνεια, αυτοί στους οποίους υποσχέθηκε αύ-
ξηση του αφορολόγητου στις 12.000 ευρώ και έκτοτε έχει φέρει
δύο µειώσεις και έχει κατεβάσει το αφορολόγητο στις 5.681
ευρώ. Όχι µόνο δεν βγαίνουµε από το µνηµόνιο, όπως λέει η Κυ-
βέρνηση, αλλά ο κ. Τσίπρας έχει µεθοδευµένα ναρκοθετήσει το
µέλλον της χώρας, για να παρατείνει την παραµονή του στην
εξουσία. Γιατί τι άλλο από ναρκοθέτηση και υπονόµευση θα µπο-
ρούσαν να είναι τα πρωτογενή πλεονάσµατα 3,5% έως το 2022
και τα πρωτογενή πλεονάσµατα 2% έως το 2060, που αφαιρούν
το οξυγόνο από την οικονοµία και την ίδια την κοινωνία;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2018
δεν διαβάζεται µε βάση τα στοιχεία που περιέχονται σ’ αυτόν,
διαβάζεται µε βάση τα στοιχεία και προβλέψεις που υπήρχαν
στους προηγούµενους προϋπολογισµούς και διαψεύστηκαν οι-
κτρά. Διαβάζεται µε βάση τις εµπροσθοβαρείς δεσµεύσεις και
επιβαρύνσεις που ανέλαβε αυτή η Κυβέρνηση, χωρίς να έχει δη-
µοκρατική νοµιµοποίηση και εκεί µέσα αποτυπώνεται όλη η αλή-
θεια.

Ποια είναι αυτή η αλήθεια; Η αλήθεια είναι ότι ενώ προβλέπατε
πέρυσι ρυθµό ανάπτυξης 2,7%, τελικά αυτές οι προβλέψεις δια-
ψεύστηκαν και αναγκαστήκατε να τις αναθεωρήσετε. Ο ρυθµός
ανάπτυξης θα κινηθεί περίπου στο 1,5%. Πλήρης διάψευση των
προβλέψεων σας! 

Βέβαια, µια συζήτηση την οποία επιµελώς αποφεύγει η Κυβέρ-
νηση είναι το πώς από την ανάπτυξη µε την οποία έκλεισε το
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2014, µας οδήγησε σε δύο χρονιές νέας ύφεσης το 2015 και το
2016.

Δεν έχει καµµία ευθύνη γι’ αυτό; Μόνη της η χώρα οδηγήθηκε
σε ύφεση; Τα capital controls µόνα τους επιβλήθηκαν; Τα λεφτά
από τις τράπεζες µόνα τους έφυγαν; Ο αφελληνισµός του τρα-
πεζικού συστήµατος αυτόµατα προέκυψε; Τα µέτρα 14,5 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ που έχετε πάρει, τους είκοσι επτά νέους
φόρους που επιβάλατε και τις είκοσι µία περικοπές στις συντά-
ξεις και στα κοινωνικά επιδόµατα άλλη Κυβέρνηση τα έκανε και
όχι η δική σας;

Δεύτερη διάψευση για την Κυβέρνηση είναι ο ρυθµός ανάπτυ-
ξης των επενδύσεων που προέβλεπε ότι θα κυµανθεί στο 9,1%.
Ούτε στο µισό δεν έφτασε, τη στιγµή που όλες οι διεθνείς συν-
θήκες και συγκυρίες είναι ευνοϊκές. Ποιος επενδυτής θα εµπι-
στευτεί µια Κυβέρνηση που αποδεδειγµένα θέτει εµπόδια σε
επενδυτικές πρωτοβουλίες; Ποιος θα έρθει να επενδύσει σε µια
χώρα µε τόσο υψηλούς φορολογικούς συντελεστές; 

Η οικονοµία είναι άνθρωποι, νοικοκυριά και επιχειρήσεις, που
βρίσκονται σε αδιέξοδο από την υπερφορολόγηση, µε τη δια-
φορά ότι η υπερφορολόγηση οδηγεί πλέον σε έξαρση της φο-
ροδιαφυγής και σε µείωση των δηµοσίων εσόδων. 

Τα στοιχεία είναι αποκαλυπτικά. Οι άµεσοι φόροι παρουσιά-
ζουν µείωση κατά 1,237 δισεκατοµµύριο ευρώ. Στον προϋπολο-
γισµό του 2017 υπολογίζετε έσοδα 21,525 δισεκατοµµύρια ευρώ
και τελικά θα εισπράξετε 20,288 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Οι φόροι εισοδήµατος φυσικών προσώπων είναι µειωµένοι
κατά 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Στον προϋπολογισµό του 2017
υπολογίζετε έσοδα 9,265 δισεκατοµµύρια ευρώ και τελικά θα ει-
σπράξετε 8,269 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Τι δείχνουν όλα αυτά τα στοιχεία; Ότι τα εισοδήµατα µειώνον-
ται και θα µειώνονται κι άλλο, όσο εσείς επιµένετε στην επιλογή
της υπερφορολόγησης. Γι’ αυτό µειώσατε και το όριο του αφο-
ρολογήτου από τα 9.545 ευρώ στα 5.681 ευρώ, κάτι που συνιστά
νέα φορολογική επιβάρυνση. 

Ανάλογη µείωση εσόδων έναντι του στόχου υπάρχει στους έµ-
µεσους φόρους. Συνολικά η υστέρηση έναντι του στόχου του
2017 έφτασε στα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν αυτή τη χρονιά
ενεργοποιήθηκαν µέτρα, όπως η µείωση του αφορολογήτου
ορίου, η αύξηση της προκαταβολής φόρου, η µονιµοποίηση και
της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης, αλλά και µια σειρά φορολο-
γικών επιβαρύνσεων στα καύσιµα, στο αλκοόλ, στο κρασί, την κι-
νητή τηλεφωνία, τη συνδροµητική τηλεόραση και νέες
επιβαρύνσεις σε άλλους έµµεσους φόρους. 

Προφανώς, στην Κυβέρνηση και στον κύριο Υπουργό των Οι-
κονοµικών δεν λέει τίποτα το γεγονός ότι τα ληξιπρόθεσµα χρέη
των πολιτών προς την εφορία αγγίζουν τα 100 δισεκατοµµύρια
ευρώ και οι πολίτες αφήνουν απλήρωτους φόρους ενός δισεκα-
τοµµυρίου ευρώ κατά µέσο όρο τον µήνα. 

Δεν του λέει τίποτα ο αριθµός των τεσσάρων εκατοµµυρίων
διακοσίων εξήντα επτά χιλιάδων τετρακοσίων οκτώ Ελλήνων πο-
λιτών που χρωστάνε στην εφορία, αριθµός που ισοδυναµεί µε το
50% των Ελλήνων. 

Δεν του λέει τίποτα ο αριθµός των εννιακοσίων ενενήντα µία
χιλιάδων τριακοσίων ενενήντα δύο πολιτών που έχουν υποστεί
κατασχέσεις. Ετοιµάζεται να προχωρήσει σε κατασχέσεις και
εναντίον των υπολοίπων. Ετοιµάζεται να σπάσει το ρεκόρ κατα-
σχέσεων, που δηµιούργησε και κατέχει αυτή η Κυβέρνηση, µε εί-
κοσι χιλιάδες κατασχέσεις τον µήνα. Είστε η Κυβέρνηση των
φόρων, των κατασχέσεων και των πλειστηριασµών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2018 κι-
νείται στη λογική των προϋπολογισµών των φόρων, που κατέ-
θεσε αυτή η Κυβέρνηση τα δύο προηγούµενα χρόνια. Οι άµεσοι
φόροι θα διαµορφωθούν στα 20,766 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυ-
ξηµένοι κατά 478 εκατοµµύρια ευρώ έναντι του 2017 και µειωµέ-
νοι κατά 687 εκατοµµύρια ευρώ έναντι του στόχου του
Μεσοπρόθεσµου Προγράµµατος Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής. 

Μιλάµε για τον ακραίο παραλογισµό µιας Κυβέρνησης, που
δεν αντιλαµβάνεται ότι η φοροδοτική δυνατότητα των πολιτών
έχει εξαντληθεί, κάτι που επιβεβαιώθηκε το 2017. Ο φόρος εισο-
δήµατος φυσικών προσώπων προβλέπεται να διαµορφωθεί στα
8,725 δισεκατοµµύρια ευρώ. Έχουµε, δηλαδή, αύξηση κατά 456

εκατοµµύρια ευρώ έναντι του 2017. Αυτό και µόνο το στοιχείο,
αλλά και η µείωση που καταγράφηκε το 2017 στα έσοδα από τον
φόρο εισοδήµατος φυσικών προσώπων, φέρνει πιο κοντά την
ενεργοποίηση της νέας µείωσης του αφορολογήτου. 

Ο φόρος στην περιουσία, δηλαδή ο ΕΝΦΙΑ, προβλέπεται να
φτάσει στα 3,379 δισεκατοµµύρια ευρώ, σηµειώνοντας αύξηση
κατά 179 εκατοµµύρια ευρώ έναντι του 2017. Είναι µια ακόµα
«επιτυχία» αυτής της Κυβέρνησης, που είχε υποσχεθεί την κα-
τάργηση του ΕΝΦΙΑ και τελικά αύξησε τις επιβαρύνσεις µέσω
της αύξησης των συντελεστών του συµπληρωµατικού ΕΝΦΙΑ και
της µείωσης του αφορολογήτου από τις 300.000 ευρώ στις
200.000 ευρώ. 

Οι έµµεσοι φόροι που είναι πιο άδικοι, αφού πλήττουν τους οι-
κονοµικά ασθενέστερους, προβλέπεται να διαµορφωθούν στα
27,390 δισεκατοµµύρια ευρώ παρουσιάζοντας αύξηση κατά 473
εκατοµµύρια ευρώ έναντι του 2017 και µείωση κατά 112 εκατοµ-
µύρια ευρώ έναντι του στόχου του Μεσοπρόθεσµου Προγράµ-
µατος Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής. 

Ένα ακόµη «επίτευγµα» αυτής της Κυβέρνησης είναι ότι έχει
ανατραπεί το δηµοσιονοµικό ισοζύγιο µεταξύ άµεσων και έµµε-
σων φόρων και δεν υπάρχει πλέον η αναγκαία ισορροπία. Οι έµ-
µεσοι φόροι, αυτοί που πλήττουν τους οικονοµικά
ασθενέστερους, αποτελούν πλέον το 52% των τακτικών δηµο-
σίων εσόδων και οι άµεσοι φόροι αντιπροσωπεύουν το 39%. 

Ο προϋπολογισµός του 2018 περιλαµβάνει 1,9 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ νέα µέτρα. Συγκεκριµένα, αυξάνονται οι ασφαλιστικές
εισφορές για ελεύθερους επαγγελµατίες και επιτηδευµατίες,
αφού οι εισφορές θα υπολογίζονται επί των καθαρών κερδών του
επαγγελµατία ή της επιχείρησης, προσαυξηµένων µε τις ασφα-
λιστικές εισφορές που έχουν καταβληθεί κατά τη διάρκεια του
2017. 

Έχουµε δηλαδή ως χώρα το παράδοξο να πληρώνει κάποιος
ασφαλιστικές εισφορές και για τις ασφαλιστικές εισφορές που
έχει ήδη πληρώσει, χωρίς να αφαιρούνται από το καθαρό εισό-
δηµα, όπως ίσχυε µέχρι σήµερα.

Καταργείται η έκπτωση στην παρακράτηση φόρου 1,5% που
ισχύει σήµερα για τρία εκατοµµύρια και πλέον µισθωτούς και
συνταξιούχους για την εκκαθάριση των φορολογικών τους δη-
λώσεων, ένα µέτρο που σηµαίνει επιβάρυνση 68 εκατοµµυρίων
ευρώ.

Μειώνεται και βαίνει προς οριστική κατάργηση το ΕΚΑΣ µε την
υπογραφή της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Χάνουν το ΕΚΑΣ
άλλοι εκατόν σαράντα χιλιάδες συνταξιούχοι και προστίθενται
στους εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες που το έχουν ήδη χάσει. 

Για όσους το ξεχνάνε, είµαι αναγκασµένος να υπενθυµίσω ότι
η προηγούµενη κυβέρνηση Σαµαρά διέθετε 900 εκατοµµύρια
ευρώ για το ΕΚΑΣ. Εσείς για το 2018 θα διαθέσετε µόλις 80 εκα-
τοµµύρια ευρώ και το 2019 το ΕΚΑΣ καταργείται οριστικά, µε τη
δική σας υπογραφή.

Επιβάλλονται µειώσεις και περικοπές στο ενιαίο µισθολόγιο,
ιδίως για τα εκατόν πενήντα χιλιάδες στελέχη των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας. 

Καταργείται η έκπτωση 10% από το φόρο εισοδήµατος φυσικών
προσώπων για τις ιατρικές δαπάνες που πραγµατοποιήθηκαν το
2017, κάτι που σηµαίνει πρόσθετη φορολογική επιβάρυνση ύψους
121 εκατοµµυρίων ευρώ για δύο εκατοµµύρια φορολογούµενους
και ιδιαίτερα για τους συνταξιούχους κατά την εκκαθάριση του
φόρου εισοδήµατος το 2018.

Επιβάλλεται νέος φόρος διανυκτέρευσης σε ξενοδοχεία και
ενοικιαζόµενα δωµάτια. Επιβάλλεται φόρος έως και 45% στις
βραχυχρόνιες µισθώσεις. Περικόπτεται το επίδοµα θέρµανσης
κατά 50%, ένα µέτρο που θα πλήξει ιδιαίτερα τους οικονοµικά
ασθενέστερους στις ορεινές περιοχές και ιδιαίτερα της βορείου
Ελλάδος.

Καταργούνται οι µειωµένοι συντελεστές ΦΠΑ και στα υπό-
λοιπα τριάντα δύο νησιά του Αιγαίου, παρά τις υποσχέσεις και
τους λεονταρισµούς της Κυβέρνησης, στα νησιά που η ίδια η Κυ-
βέρνηση έχει φορτώσει τη διαχείριση του µεταναστευτικού, δια-
λύοντας την τοπική οικονοµία και τον τουρισµό. 

Πριν από δύο εβδοµάδες η Νέα Δηµοκρατία κατέθεσε τροπο-
λογία για την παράταση της ισχύος των µειωµένων συντελεστών
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ΦΠΑ σε αυτά τα νησιά. Γιατί δεν δεχθήκατε να τη φέρετε προς
ψήφιση; Δεν το κάνατε και για αυτό να σταµατήσει το παραµύθι
ότι σας επέβαλαν την κατάργησή τους ή το ακόµα µεγαλύτερο
παραµύθι ότι η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είχε συµφω-
νήσει στην κατάργησή τους. Η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας είχε δεχθεί και αυτή πιέσεις, αλλά ποτέ δεν δέχθηκε την
κατάργηση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ. Ήταν και είναι
δική σας επιλογή. Έχει τη δική σας υπογραφή. 

Κάτι ακόµα. Θυµάται κάποιος τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης
και του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης ότι θα καταργούσαν τον
ειδικό φόρο κατανάλωσης στο κρασί που οι ίδιοι επέβαλαν; Απο-
δεικνύεται ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι ικανή για ένα και µόνο
πράγµα, για να αυξάνει και όχι να µειώνει τους φόρους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι στο θέµα του ελέγχου
και του περιορισµού της φοροδιαφυγής. Μόνο ως ανέκδοτο
ακούγεται πλέον η διαβεβαίωση και η εξαγγελία του Πρωθυ-
πουργού και κυβερνητικών παραγόντων ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ θα εισέπραττε 2 ή και 3 δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο
από τον έλεγχο της φοροδιαφυγής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Τελειώνω.
Τα στοιχεία που παρουσιάστηκαν µαζί µε τον προϋπολογισµό

για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, υπηρετούν τα ψέµατα
και τις σκοπιµότητες της Κυβέρνησης, η οποία προσπαθεί να εµ-
φανίσει αποτελέσµατα σε ένα τοµέα στον οποίο βαθµολογείται
πολύ κάτω από τη βάση.

Στις λίστες που δώσατε στη δηµοσιότητα για τη φοροδιαφυγή
και το λαθρεµπόριο δεν αναφέρονται τα ποσά που εισπράχθηκαν
από φόρους και πρόστιµα που βεβαιώθηκαν, αλλά και ο αριθµός
των υποθέσεων που εµπίπτουν στις αποφάσεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας, που έχει κρίνει άκυρους τους αναδροµικούς
ελέγχους και τα αποτελέσµατά τους, θέτοντας το όριο της πεν-
ταετούς παραγραφής.

Όλοι γνωρίζουν ότι στο τέλος του χρόνου, στις 31 Δεκεµβρίου,
επέρχεται παραγραφή για χιλιάδες υποθέσεις ελέγχου φοροδια-
φυγής και, µάλιστα, µεγάλου ύψους, όταν, µάλιστα, χρεώνονται
στα ελεγκτικά κέντρα υποθέσεις της λίστας Λαγκάρντ έναν µήνα
πριν την παραγραφή. Ποιον κοροϊδεύει αυτή η Κυβέρνηση; 

Όταν σας λέγαµε από τον Αύγουστο του 2015 ότι υπονοµεύε-
ται η πορεία των ελέγχων και τα αποτελέσµατα που υπήρχαν µε
την «κατάργηση» του ΣΔΟΕ, εσείς αδιαφορούσατε, όπως αδια-
φορείτε για τους ελέγχους σ’ έναν τοµέα που το λαθρεµπόριο
ανθεί και υπάρχουν απώλειες δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Πρόκειται για το λαθρεµπόριο στα καύσιµα, εκεί που οι έλεγχοι
του 2015 και του 2016 κατέρρευσαν. Παραλάβατε έτοιµο και εγ-
κατεστηµένο από την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το σύ-
στηµα εισροών-εκροών στα πρατήρια υγρών καυσίµων, το οποίο,
όµως, δεν έχει καταφέρει η Κυβέρνησή σας τρία χρόνια µετά να
ενεργοποιήσει. Δεν υλοποιήσατε ούτε την εγκατάσταση ανάλο-

γου συστήµατος εισροών-εκροών στα διυλιστήρια και στις εται-
ρείες εµπορίας υγρών καυσίµων, αλλά και σύστηµα GPS σε βυ-
τιοφόρα και πλωτά µέσα, για να υπάρχει έλεγχος σε όλη την
αλυσίδα της διακίνησης. 

Σε ό,τι αφορά στους ελέγχους, στις offshore εταιρείες οι έλεγ-
χοι ήταν εξήντα πέντε το 2015 και τριάντα τέσσερις το 2016. Δη-
λαδή, για δύο χρόνια κάνατε λιγότερους ελέγχους σε σχέση µε
το 2014, όταν είχαν γίνει εκατόν δώδεκα έλεγχοι.

Τα ποσά που εισπράχθηκαν από ελέγχους για την καταπολέ-
µηση της παραβατικότητας στον τοµέα των καυσίµων ανέρχον-
ται σε 26 εκατοµµύρια ευρώ το 2014, µειώθηκαν στα 8.800.000
ευρώ την περίοδο του 2015-2016, ενώ είχαν εισπραχθεί µόλις
1.300.000 ευρώ το πρώτο εξάµηνο του 2017.

Είναι εµφανές ότι η Κυβέρνηση έχει να επιδείξει µόνο πενιχρά
αποτελέσµατα, όταν η ίδια κλείνει το µάτι στη φοροδιαφυγή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2018
είναι ένας ακόµα αντιαναπτυξιακός προϋπολογισµός, ένας προ-
ϋπολογισµός φόρων χωρίς τέλος και χωρίς λογική. 

Είναι εντυπωσιακός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εθισµός
αυτής της Κυβέρνησης στα ψέµατα, αλλά ακόµα πιο εντυπω-
σιακό στοιχείο είναι ο κυνισµός που αναδύουν στελέχη της κυ-
βερνητικής παράταξης. Αυτοί που έλεγαν «κανένα σπίτι στα
χέρια τραπεζίτη», έρχονται τώρα και εγκαλούν τη Νέα Δηµοκρα-
τία για το γεγονός ότι είχε νοµοθετήσει την προστασία της πρώ-
της κατοικίας και δεν µπορούσαν να γίνουν πλειστηριασµοί.
Μιλάµε για τον απόλυτο κυνισµό µαζί µε ψέµατα ότι η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ θα προστατέψει την πρώτη κατοικία, γιατί πλέον
δεν υπάρχει ούτε προστασία για την πρώτη κατοικία ούτε όριο.
Να σταµατήσετε να λέτε ψέµατα, γιατί πολύ σύντοµα θα είµαστε
µπροστά σε ανεξέλεγκτες καταστάσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία θα καταψη-
φίσει τον προϋπολογισµό. Η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα έχει ήδη
κριθεί από τους πολίτες. Η αποδοκιµασία της θα είναι ηχηρή. Η
χώρα, όσο και αν δεν το θέλει αυτή η Κυβέρνηση, θα κάνει ένα
νέο ξεκίνηµα µε µια σοβαρή, συνεκτική και αξιόπιστη κυβέρνηση
και µε έναν σοβαρό και αξιόπιστο νέο Πρωθυπουργό, τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Βεσυρόπουλε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.58’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 12 Δεκεµβρίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης
επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση
του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2018».

3044 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


